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·122. Cemil YOGURTÇUOGLU 
123. n.Orhan YILDIZ 

124. Mahmut KURTULDU 

125. Adil TUGRUL 

126. Reşit İPEK 
127. Fazıl KÜRJ{ÇÜOGLU 
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Toplantı Saati: 10°0 

2- Birlik Başkanının toplantıyı açışı, 

3- Bir başkan, bir başkan vekili ile iki üyeden kurulu Genel Kurul Ba§kan· 

lık Divanı seçilmesi, saygı duruşu, 

4- Ha tay Barosu Başkc=mının kony.şmnsı, 

5- Başkanlık raporu ile Birlik, Yönetim Kurulunun 1972 çalışma raporu,, 

Bilanço, Gelir-Gider ve Giderlerin Bütç~ ile mukayese tablolarinın ve. 

Denetleme Kurulu raporunun okunması, 

6- 1972 çalışmalarından Birlik Yönetim Kurulunun ibrRsı, 

7~ 1973 yılı Bütçe ve Kadrosu ile Dütç~ Yönetmeli~inin görüşülmesi ve ka

bulü, 

8- Yönetim Kurulunda Av . .tiikmet Tuncay 1 ın vefcrtıyla açılan üyeliğe seç,im ye. 

pılıp yapılmıyaco.["i;ı hakkında ilke kararı alınması, Genel Kurul seçim 

yapılmasına karcır verdir'1:i takdirde Av .Hikmet Tuncccy 1 ın vefatiyle bpşo.

lan Yönetim Kurulu Jyelifi:ine seçim yapılmP.sı ve seçilecek üyenin görev 

süresinin tespiti. 

9- Uç lı.sil, Üç Yedek Denetlerrıe. Kurulu Üyesi Seçilmesi. 

10- Birlik keseneklerinin hesccbında hanp-i tarihte Brırodn kayıtlı avukat 

adedinin esas alınıncısı gerektifi;inin yeniden tespitini isteyen Çanakkale 

Barosunun teklifi, 

ll- Avukntlık ücreti borçlcırını ödc;meksizin dev,1mlı avuko.t def'iştirenl.erin 

bu k0tii ve avuk:ı.t aleyhindGki tu-t;umlarının önlenmesi için meslek Kural

lo.rına bir mndde. eklenmesi hakkında Çamıkkale Barosu teklifi, 

12- Yerli ve labancı Kongrelere gönderilecek delep-elerin seçilmesi veya Yö

netim Kuruluno. yetki verilrrıesi, 

13- 1136 scı.yılı Kanunun 39 ve 117/10. maddelerine r::öre Yönetim Kurulunun 

Avukotların resmi kılıkıarı ile ilgili önerisi, 

14- Gelecek olrıp:an Genel Kurul To:plnntı yer ve zmnanının tespiti, 

15- Dilekler, 

16- Birlik Başkanının kapı:mıs kdhuşması. 
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yapılması ile ilgili müzakereler 
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-Yönetim Kurulu üyesi seçimi 
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BAŞKAN FARUK ER.E;,~- S:::ıyı rı valimiz, pek değerli konuklarııı.nz, aziz dele

ge arkadaşlarım; 

Türkiye Barolar Birliğinin VI. Genel Kurul Toplantısını açınama mü
saadelerinizi arzederim. 

Bu yıl aramıza bir yeni baromuz daha, l\lluş Barosu katıldı. ıi.Iuş Baro
su delege· arkadaşlarınnzı sevgi ile selamlarım. 

İmza yoluyla ya~ılan yoklamada nisabımızın fazıasiyle mevcut bulun-· 
duğunu kaydetmiş durumdayız. 

Kanunumuz ve geleneğımiz uyarınca fienel Kurul BaşkanlJ.gına Hatay Ba 

rosu Başkanı ve delege arkadaşımız Nabi İnal önerilrrıektedir.Oylarınıza ar

zediyorum. Kabul edenler •.. Kabul etrııeyenler •.• İttifakla kabul edilmiştir. 
Sağ,..lun. 

-------------0------------
BA~;KAN- Efendim, Divan Başkanvekilliği ve Divan K8.tiplikleri için 

iki önerge var, her iki önerge de aynı mahiyettedir. Başkanvekilliği için 

Mersin Delegesi Malıver Öztop, liyelikler için Gaziantep Delegesi Cemalettin 

Güçdemir ve Adana Delegesi Mahmut Eroğlu talep edilmektedir. ıı.ynı mahiyet

te olan bu iki önergeyi oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler ••• Kabul et· 

meyenler ••• Kabul edil'Jiştir. Arkadaşlarımız lütfen Divandaki yerlerıni al-

sı nlar. 

Çok muhterem delegeler, Başk2nlıi{: Div:mına bizleri seçmek suretiy

le bu kıymetli görevi verdiginizden dolayı gerek şahsım, gerekse Divan Ku

rulu arkadaşlarım adına hepJ_nize teşekkür, minnet ve saygılarıımzı sunarız. 

Efendim gündemin ikinci madcie,sine göre saygı duruşu yapacağız. 

Aziz Atatürk, şehı tler, aramızdan ayrı lan kıymetli meslekdaşları··· 

mız ve bu arada Barolar Birligi Yönetim Kurulu Üyesi J.ükmet Tuncay ile 

ı:ı:atay Brr~sunun 1 sıcil numaralı üyesi Orhan Yurtman'ın ruhları için siz

leri üç dakikahk saygı duruşuna davet ediyorum. 

{Saygı duruşu yapıldı.) 

BAÇKAN- Teşekkür eciedm. 

İSMAİL Ii/lUNGAN-- Divan B'.'şkanlı[:J. seçimi için söz istiyorum, usulsüz 

kurulmuştur. 

BAŞKAl!- Efendim, sayın İsmail Mungan' ın, Divan Başkanlıits. seçimi 

hakkında bir yazılı müraeaatı var; yalnız nedenini belırtmemişlerdir.D:l

van kurulmuştur, teşekkül etmistir ••• 

İSMAıİL MUNGAN- Usulsüz lcurulmuştur, söz istiyorum. 

BAŞKAN- Efendim, seçim usulsüz yaoıl,nışsa, bunun gelecek toplantı

da ciddi bir şekilde görüşülmesi ınüı:ık:ündür. 

İSDiAİL lVflJNGAN- Bu hususta söz istiyorum. 
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BAŞKAN- Bu konudaki teklifi.,. söz verilip verilmemesi hususunu o,yla

rınıza sunuyorum.Söz verilmesini kabul edenler •.. Kabul etmeyenler ••• Kabul 
edilmemiştir efendim. 

KElıiAL SARIİBRAHİMOGLU-· Ben muhalifim. 

BAŞKAN- Kemal beyin muhalefetiyle reddedilmiştir. 

İSMAİL l\IIUNGAN- Sayın Başkan, usul hakkında söz istiyorum. 
BAŞK.Alci·· Peki efendim, buyuruı1.uz. 

İSfJAİL IviUNGAN- Sayın misafirler, sayın delegeler;muhterem Divan Baş
kanımız; 

Önce sesim için özür öilerim, bende ses kısıklığı var, bu bakımdan. 
çok boğuk konuşmaya mecbur kalacağım, 

Hepimiz birer hukukçu olarak Türk hukuk camiasını temsilen ve T);ir

kiye 1 de huJruk nizarnının yerleşmesi ve güçleşmesi için yapılan bir çalı.şma 

konusu olarak yapılan Başkanlık Divanı. seçimi, dt:ı...lı.a doğrusu seçimsizliği 

bende büyük bir endişe ve ıstırap yaratmıştır.Hem hukukçuyuz, hem de hu

kukun gereğini bu toplantıda tatbik etmezsek biz bu memlekete hukukçu ola
rak nasıl hizmet edebileceğiz? Gördüğünüz gibi imza toplanır, bir önerge 

gelir, sayın başkan ııBaşka istek var mı, başka talip var mı?:ı demeden ve 

dedirtmeden, 11 seçilmiştir. 11 demek suretiyle Başkanlık Divanı kurulmuş olu

yor. Buna itiraz ettim, söz ·istedim, sayın Başkan:ııı muhalif reylo kabul 

edilmiştir" dediler. E[;er böyle bir başlangıç içindeysek, bu kongrenin ge

leceği, yapacağı çalışmalar ve vereceği kararlar Türkiye sathında nasıl 

bir tesir icra edecek, nasıl müsbet ve müsmir bir netice alacağız arkadaş

lar? Zaten çarpışan yok, hizip yok, kavga-gürültü yok, bir parti kongresi 

değil burası .Burası yilksek bir heyetin huzurunda bir da.va mücadelesi ya-p

maktad~r. Yeni kurulmuş, nüve halinde olan ve henüz dal budak salınmamış, 

sesini Türkiye çapında duyuramamış bir müesseseyi, daha Başkanlık Divanı 

seçiminde bu kadar hukuka aykırı, bu kadar usulsüz teşekkül edecek bir Di

van Başkanlığına şiddetle alayhtarız, reylerinizle bunu düzeltmenizi is

tirham ederim. 

BAŞKAl~- Efendim, Divan seçiminde usulsüzlük olduğu yolunda sayın 
Mardin delegesinin konuşmasım dinlediniz.Bu teklifin aleyhinde konuşmak 

isteyen var mı? •. Buyurunuz. 

F ADIL .tı.LTOP:.. . '· . , riiuh te re m arkadaş lar, bir şe çim yapılacak ve te-

amül olarak bir usul önümüze gelı;niş. Şimdi, seçim yapılmazdan evvel bu u
sul hakkı nda·, bu teamü1 hakkı nda bir i tir az valü olmuş olsaydı ve bunun dı

şında da bir teklif olmuş olsaydı Başkaı:~~k muhakkak ki bununazarı itiba
re alacak ve seçimi ona göre yürütecekti. Böyle bir itiraz vaki olmamış, 
seçim yapılmış, herşey bitmiş, Divan yerini almış, ondan sonra itiraz ya

pılıyor •• Bu ne hukuka sığar, ne de mantığa sıgar. 
Taleplerinit reddine karar verilmesini arzediyorum. 
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BAŞKAlJ~ Efendim, Divan seçimi hakkında usulsüzlük yapıldığı yolurı0.& 
böyle bir iddianın varit olup olmadığını oylarımza sunuyorum efendim. Di .. 

van seçiminde usulsüzlük olduğunu kabul edenler lütfen işaret buyursunlar,. 

Kabul etmeyenler ••• Kabul edilmemiştir. 
BAŞKANVEKİLİ- Sayın Delegeler, şimdi Hatay Barosu Başkanının konuşms." 

sını dinleyeceksiniz. 

NABİ İNAL- Sayın Konuklar, çok kıymetli delegeler; 
Türkiye Barolar Birliğinin VI. Genel Kurul Toplantısına ve Hatay'a 

hoş geldiniz. 
Hukukun üstünlüğü prensibinin içten savunucuları olan, kamu hizmeti 

gören avukatların birlik ve beraberlik içinde olduklarını görmekten hepimiz 

kıvanç duymaktayız. 

1969 yılından bu yana Türkiye Barolar Birliğinin kendi kuruluşunu 

tamamladığı gibi, barolar arasındaki birlik, beraberlik ve yakınıaşmayı Sc' 

ladığını da hruckiyle izlemekteyiz. 
Kamu hizmeti göre:ııı: avukatların bu görevlerinin zorunlu sonucu ols: 

kamu irrık~n ve haklarından tam olarak yararlanamadıkları ve bu konudaki ü> 

masların henüz müsbet bir şekilde sonuçlanmadığını purada huzurunuzda be

lirtmek isterim. 
Adaletin ayrılmaz üç organı olan hillüm-savcı ve avukat üçlüsünün '<~ 

lışmalarında birlik, beraberlik, ahenk ve karşılıklı dayan:ı.şma içerisinde 

bulunmaları nın zorunlulu{tuna içtenlikle inanıyoruz, Aynı biri ik, beraber-
lik, karşılıklı anlayış ve yardımlaşma fikrinin ve aynı içtenliğin diğer 
organlar tarafından da benimsenmesinin, iyi ve çabuk adaletin gerçekleşme~ 

sinde büyük bir faktör olduğunu belirtmek isteriz. 
1136 sayılı yasa, baroların ve Türkiye Barolar Birliğinin protokolda-

ki yerini belirtmiştir. Baroların yerinin il C.Savcısı yanı, Türkiye Baro

lar Birliğinin yerinin de aynı espri içerisinde C.Başsavcısının yanı oldu
ğu kanunun kesin hükmüdür. Bu hükmün aksamadan tatbik edilmesini yürekten 

diliyoruz. 
Sosyal güvenliğimiz tam anlamiyle sağlanamamıştır. Muhterem Gene1 

Kurulun bu konuda vereceği yön üzerinde çalışmaların devam ettirilmesini 

di_liyoruz. Bunun yanında, tüm avukatları içerisine alacak Avukatlar YarC.J 
1aşma Kurumunun gerçekleşmesinin, sosyal güvenliğim-Lzin tamamlanmasında 

ı-ol oyuayacağı inancındayız. 

Ankara'nın merkezi bir yerinde yeni bir binaya kavuşan Birliğimiz 
kı3a bir gelecekte bu binayı yeni baştan ve ihtiyaçlarınn.za uygUn bir şs-

kilde inşa etmesini ve bunun gerekli mali kaynaklarının çok muhterem GeL 
Kurulca tesbit ve tayin edilmesini diliyoruz. 

KUtüohanesı 



- 4 -

Adalet reformunun bir an evvel gerçekleşmesinde sayılamayacak kadar 

faydalar olduğu inancındayız. Bu çalışmalarda Türkiye Barolar Birliğinin bü-

3rük katkılarını n bulunacağı inancındayız. 

VI. Genel Kurul Toplantısının· tüm ulusumuz ve topluluğumuz için olum
lu kararlar almasını diler, şahsım ve Hatay Barosu adına hepinize saygılar 

sunarı m. (Alkı ş lar) 

BAŞKMJ- Efendim, gündemimizin beşinci maddesine geçmeden evvel, Ge

nel Kurulunmza gelen bazı telgraflar v.-ırdır, onları bilgilerinize sunaca

ğım. 

"Kuruluşundan bu yana Türk huJmkuna en büyük katkılarda bulunan Tür-' 

kiye Barolar Birliğinin bütün toplantı larını ve memlelcetsever çabaları.nı 

takdirle izlemekteyim. 

Huku..ım saygı, i til)d.r ve güç ka.zandırma gayesine matuf çalışmalarını

:'.ı n ve bu alandaki değerli hizmetlerinizin 'her çevrede destek göreceği ne 

ve memnunlukla karşılana.cağına inanıyorum, Bu inançLı., VI. Genel Kurulun 

bütün üyelerini en iyi temennilerle seHimlar, çalışmalarınızda başarılar 

dilerim. 

(Alkışlar) 

Cevdet Sunay 
Cumhurbaşkanı " 

"Hukukun üstünlüğü ilkesinin kökleşmesi, demokratik ve sosyal hu~ 

Kuk devleti ülküsünün bütün gerekleriyle gerçekleşmesi uğruncla harcadığı

nız çalJaleıra yürekten kahlıyorum. Bu çabalar tüm hukukçuların aynı ülküde 

bütünleşerek kamu oyunu oluşturdu,t;u ölçüde del2;er lcazanacaktı:ı:·. 

Genel Kurula başc:ırı dileklerimi, size ve sayın üye le re, konuklara 

saygılarımı sunarım. 

(Alkış1ar) 

Muhittin Taylan 
An<::ıyasa Mahkemesi Başkanı" 

11 Türkiye Cumhuriyetinin demokratik hukuk devleti ilkesine uygun ve 

Yüce Atatürk'ün işaret etti@;i muasır medeniyet seviyesine bir an önce ulaş-· 

masını sa,~layıcı hukuki düzene keBaliyle kavuşması yolunda faydalı ve et

kili hizmetlerini takdirle izlediğim Türkiye Barolar Birliğinizin VI. Ge

nel Kurul toplantısına gerek şahsım, gerekse Danıştay mensuplarımiz adınP 

başarılar diler, Kurul üyelerine içten sevgi ve saygılarımı sunarım. 

(Alkışlar) 

Prof. İsmail Hakkı Ülgen 
Danıştay Başkanı" 
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"5 Ocak 1973 günü yapılacak olan VI. Genel Kurul toplantısına göre
vim nedeniyle katılmak olanağını bulamadı)2;ımdan üzgünüm. 

Olumlu ve fedakar çalısmalarınızın adalet hiz,metine her zamanki gi

bi yararlı katkılarda bulunmasını diler, Askeri Yargıtay mensupları ve şah
sım adına sayın kongre Liyelerine ve size say ;ıl arıını sunarı m. 

(Alkıç;lar) 

Askeri Yargıtay Başkanı 

Ha:k: "Tümg. Rafet Tüzün 

"Hatay'da yapılacak Genel Kurul toplantısı münasebetiyle lütfet

ti~iniz nazik davetiye için arzı &ükran eylerim. Hatay'da bulundubum 

sırada sayın Baro Başkanır:nz tarafından da 3ynı 'Jekilde davet almak 

suretiyle sevinmi,:;;tim. Adaletin gerçekleşmesindaki etkenligi yanında 

hukuk hayatımıza ıç;ık tutma niteli6 i ile de istenen ve beklenenden çok 

fazlasını veren Barolar Birliğimizin çalı•,;maları adalet mekanizmasının 

yararlanacağı değerlerle doludur. Bakanlığım, yenilikler ve ilerilik

ler getiren çalışmalarınızı i,iükranla ve saygı ile kar:;,ıılamaktadır. 

Gözbebe~imiz hudut şehrimizdeki toplantınıza katılarak aziz mes

lek arkadaşlarımın fikirlerinden ilham ve muhabbetlerinden kuvvet al

mayı çok isterdim. Gönlüm sizlerle, gözlerim çalışmalarınızdadır. 

Toplantının Yüce l'J.I:illetimize hayırlı olmasını diler, başta zatı 

aliniz olmak üzere değerli meslek arkadaşlarıma içten baglılık, saygı 

ve sevgilerimi sunarım. 

(Alkı;_;;lar) 

Fehrni Alpaslan 

Adalet Bakanı 

11 Birli~inizin VI. Genel Kurul Toplantı sı mi.inasebetj_yle en içten 

tebrik ve ba,_;;arı dileklerimle saygılarımı sunarırn. 

(Alkıc_;;lar) 

Prof.Dr.Sabahattin Özbek 

Milli Eğitim Bakanı 
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"Ankara'daki çalı;;,ınalarımın yoC:,unluc;u nedeni;yle katılamadı3ıın da

vetinize teşekkür eder, altıncı Genel Kur:ıfil ç<::ılı-";ınalarınızda ba;;ar;ılar 

dileği:ifle saygılar sunarım. rı 

~Alkışlar) 

Prof.Dr.Necmi Sönmez 

Köy İ~leri Bakanı 

"VI. Genel Kurul Toplantısı dolayısiyle nazik davetirrize teşekkür 

eder, Kurula katılan sayın Uyelere bagarı dilekleriyle saygılarınu su-

narıın. " 

Tu~g.Bedrettin Demirel 

(Alkışlar) 

"Aziz yurdumuzun hukuk ve adalet yaşantısında yapıcı rolü büyük 

olan Türkiye Barolar Birliginin VI. Genel Kurulunu saygı ile selamlar 

başarılar dilerim. ır 

Ali Rıza Uzuner 

Çalı.;ma Bakanı 

(Alln:şlar) 

"Türkiye Barolar Birlib;inin VL Genel Kurul Toplantısı için en 

iyi başarı dileklerimi ve saygılarımı sunarım. 

Prof. Dr. Tahsin Özgüç 

Ankara Üniversitesi Rektörü." 

(Alkışlar) 

"Adaleti insanlık onuruyla eş değerde tutan Türk halkına hukukçu

ların yapabilecekleri en büyük hizmet demokratik hukuk devletinin güç±-' 

lenmesine katkıdEl bulunmaktır. 

Zaman zaman birlij,i ve huzuru saglamak b:üıcmesiyle demokrasiden 9 

hukulc devleti kurallarından ve adaletten uzaklaşma eğilimleri ortaya 

çıkabilir. Oysa hukuk devleti ve adalet toplumda huzurun da 9 birliğin 

de temelidir. Ve bu temel ancak demokratik rejim içinde sağlam tutula-
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bilir. :Su temelin ve demokrasinin koruyucuları olan değerli Türk hukuk

çularına ve Türkiye :Barolar :Birli;sinin sayın üyelerine başarılar dile

riını saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

:Bülent Ecevit 

CHP Genel :Başkanı 11 

"Genel Kurul Toplantınızın memleketimiz ve camianız için hayırlı 

ve başarılı olmasını diler, saygılarımı sunarım. 

(Alkışlar) 

Ferruh :Bozlııeyli 

Demokratik Parti Genel Başkanı 1.' 

":Büyük bir hassasiyetle çalışmalarını izlemekte oldugum Barolar 

Birliğinin bu kez toplantısını ilimizde yapmış olmasını büyük bir ta

lih eseri saymaktayım. 

Çalkantılar içinde bulunan topluluğUtımzun sosyal ve ekonomik dert

lerine isabetli teşhis ve adalet çarkına yardımcı :Birligimizin ~atan 

bekçiliğini yapan Hatay iyinin evlatlarına örnekli bir olgmnluluk için

de geçeceğine yürekten inandıdım toplantınıza iştirak edememiş olmamın 

üzüntLisü ile başarılar dilerim, saygılar sunarım. 

Sait Reşa 

Hatay Milletvekili 11 

(Alkışlar) 

"Mesleki mecburiyetler Genel Kurula katılma şerefinden beni mah

rum etti. Alınacak kararların mesleğimizi yUcel teceği inancı içerisin

de size 7 değerli şahsınızda Türkiye Barolarının güzide temsilcilerine 

başarılar sunarım. 

Av. Ferruh Dereli 11 

(Alkışlar) 
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"Hukukun üstünlügü kavramını benimseyen Genel Kurulumuzun sosyal 

hukuk devletinin gelişmesine, hukuk reformlarının bir tın önce tahakku

kuna çalı~aca~ıı meslek sorunlarımızı ele alaca~ı ümidi içerisindeyiz. 

Genel Kurulumuzun memlelcetimize ve mesleğimize faydalı çalışma-

lar yapmasını bekler, üstün.başarılar dileriz. 

(Alkışlar) 

Adana Barosu Başkanı 

İbrahim Günay" 

"Barolar :Sirligi VI. Genel Kurulu sayın :Sa}kan ve üyelerini Koca

eli Barosu adına saygı ile selamlar, alınacak kararların tüm mensupla

rımıza ve aziz ulusumuza hayırlı olmasını teınenni eder, hukukun üstün

lüğünü hakim kılma çabalarınızın devamını dilerim. 

(Alkışlar) 

Kocaeli Barosu :Başkanı 

. Cemil Karadadılar" 

"Türk hukuku ve Türk hukukçusunun geliçmesi ve toplumdaki gerçek 

yerini alması yönünde emsalsiz hizmetlere girişmi~; bulunan Birliğimi

zin değerli Başkan ve tüm üyelerine başarılar diler, şükran ve saygı

larımızı sunarız. 

Manisa Barosu :Başkanı 

Kemal K.mekçi 11 

(Alkışlar) 

"Kongrenizin mesleğimiz ve tüm adliye için faydalı ve başarılı 

olmasını diler, saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

Van Barosu Yönetim Kurulu Adına 

İkinci Başkan Avukat Ahmet Şahin" 
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":Birliginizin Genel Kurul Toplantısının başarılı geçmesini diler 9 

sayın Divan üyeleri ve delege arkadaşlarımıza saygılarımı sunarım. 

( Alkı :ş lar) 

E rzurum :Barosu :Başkanı 

Dursun İspiroğulları" 

"Güzel Hatay'ın Anavatana ilhakı 9 haklılığın ve hukukun bir zafe

ridir. :Birlik Genel Kurulunun orada toplanması da önemli bir mana ve 

mahiyet ta:şımaktadır. :Bu nedenle VI. Genel Kurula ba;,;arılar diler 9 bütün 

Kurul üyelerini şahsınızda en derin saygılarla selamlarım, 

(Alkışlar) 

:Balıkesir :Barosu :Başkanı 

Av. Sami Duyum 11 

"RahatsızlıJım sebebiyle L;ıtiruk edemedi 0 im Genel Kurul toplantı-

sına ba]arılar diler 9 saygılar sunarım. 

~Alkı:~lar) 

Ordu Delegesi 

SeHlhattin Gürer 11 

"Yurt ve meslek sorunları üzerinde olumlu çalışmalar yapacağına 

, 'inandıgımız VI. Genel Ku:..nula Sivas :Barosu adına başarılar diler 9 saygı

lar sunarım. 
Av. Ayhan İlgün" 

(Alkıç:lar) 

"Türkiye Barolar :Birliğinin Genel Kurul Toplantısının bütün meslek

daşlara hayırlı olmasını dilerim. Konya :Baro mensupları ve şahsım adına 

başarılar dilerim. 

(Alkışlar) 

:Baro :Başkanı Avukat 

İhsan Onar" 
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"Genel Kurul çalışmalarının Tü.ck adaletine yararlı olmasını diler 

en· derim saygılarımı sunarım. 

(Alkı,;lar) 

Trabzon Barosu Başkanı 

Av. Fethi Çulha" 

"lVIutlak meşru mazeretim~ katılacacSım toplantıda bulunmaını engel

ledi. Genel Kurul toplantısının hayırlı olmasını diler, arkadaşlarımı

za saygılarımızı arzederim. 

(Alkı:,;lar) 

Ordu Barosu Delegesi 

Orhan Ero6lu" 

"VI. Genel Kurul Toplantısının bütün meslektaşlarımız için hayır

lı ve ba:,>arı dolu olmasını diler, başta sayın Ba',lkanımız olmak üzere 

bütün üye arkada?larıma Baromuz mensupları ile şansıının iyi dilekle

ri ile saygılarımı sunarırrı. 

(Alkı )lar) 

Siirt Barosu Başkanı 

FH:ri Sendur" 

11 Baro Başkanımız Avukat Almet Düzen 1 in 3. ı. 197 3 günü İstanbul 1 da 

vefatı sebebiyle delegeci bulundu,~um Genel Kurul Toplantısına iştirak 

edemeyecegimi arzeder, bütün mesl8kdcışlarıma ve kongre delegelerine 

başsağlığı dilerim. 

Adıyaman Av. İdris Albayrak" 

(Alkıt;ılar) 

"Türl;:iye Barolar Birlil;!,inin VI. Genel Kurul Toplantısı münasebe

tiyle Yüce Kurulun çalı::;;rnalarında ba.şarılar dilerim. Yo~gat Barosu 

olarak en derin saygılarımızı suna.rız. 

Yozgat Barosu Bagkanı 

(Alkı:;;lar) 
Ünal Allıot;lu" 
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" Devlet avukatlarının haklarının alınınasında Birliğinizce gösteri-

len olağanüstü çaba takdirle izlenmiştir. 

Genel Kurulunuza şahsım ve arkadaşlarım adına üstün·başarılar diler 

bu vesile ile saygılarımı sunarım. 

(Alkışlar) 

Necmettin Üstünalp 

Adana-Hatay-İçel Bölgesi 

Muhakemat Müdürü" 

KEMAL SARIİBRAHİiviO~LU- E fendim, Adıyaman Barosu Başkanının vefatı 

dolayısiylE) Genel Kurulda saye;ı duru~~:unda bulunulmasını öneriyorum. 

BA]KAN- Efendim, Adıyaman Barosu Başkanının vefatı dolayısiyle siz

leri bir dakikalık say,;ı duru~unzı davet ediJorurn. 

(Saygı duru:,ıu yapıldı.) 

BA;,ıKAN- Efendim ._?imdi gündemimizin 5 nci maddesine gelmi:] bulcmuyo-

ruz. 

"Başkanlık raporu ile Birlik Yönetim Kurulunun 1972 çalışma raporu, 

Bilanço, Gelir-Gider ve Giderlerin Bütçe ile mukayese tablolarının ve 

Denetleme Kurulu raporunun okunması." 

BAŞKAN- Efendim bu raporlar daha önce sayın delegelere gönderilmiş

tir. Eğer tasvip huyurulursa bu raporun aynen okumnası değil, sayın Bir

lik Bw,ıkanırruzca özetlenınesi hususunu oylarınıza arzediyorum efendim.Ka

bul edenler •.. Kabul etmeyenler ... Kabul edilmigtir. 

Sayın Faruk Erern, buyurunuz. 

BAŞKAN FARUK EREM- Sayın delege arkad~şlarımız; Yönetim Kurulunun 

çalışma raporunun, sanıyoruz ki ellerinize zamanında kavuşabilmesi müm

kün olabilmiştir. 

Errrriniz üzerine ben bu raporun çok kısa bir özetini yapmak istiyo

rum. Ve bu sırsda raporun sizlere postalanınasını takiben meydana gelen 

bazı yeni durumlara da bu vesile ile deGinmel;;: istiyorum. 

Bu raporumuzun bazı bölümleri Genel Kurulumuzun eğ·ilimlerini Yöne

tim Kurulumuzun sezebilnıesi amacını da gütmektedir.ÖnümLizdeki çalışma 
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dönemi, uyarılmrınıza muhtaç bir dönem olacaktır. 

Geçen Genel Kurul Toplantısında 1972 yılı için içe dönük çalıgma-· 

lara hız verilecegi yolunda bir dü~üncemizi arzetmi~tik. Bu düşünce

nin memleket sorunlarına ilgisiziiisin başlangıcı olabileceği gibi bir 

tenkit bize yöneldi. Biz o kanantle öyle bir fikir ortaya atmamıf;ltık. 

Şüphe yok ki, mesleki sorunlarımızın dışıkda bütün memleket sorunla

rıyle ilgiliyiz. Yalnız, bu sorunlar karşısında alacac;ımız tutumı mes

lek kuruluşu olmanın bazı kurallarıncı ba6lı bulunacaktır. Bir konu si

yasidir diye onun hakkında fikir beyanından kaçınmayaca[;ız. O halde 

Türkiye Barolar Birliginin siyasi konularda nasıl bir tutum içinde 

olması gerektib;ini mukayeseli bir etütle takdirlerinize arzettik.Tu

tumumuz orada yazılanlar gibi olacaktır. 

Son günlerde, kanunla kurulmuş diğer bazı meslek teşekküllerinin 

önerilerini aldık ve ön bazı temaslar yapıldı. Bu kuruluşlarla bazı 

konularda işbirliği yapmamızın mümkün olabileceği dügüncesindeyiz.Fa

kat bunun için lüzum var mıdır, sorusu akla gelecek. Lüzumlu ve fayda

lı olabilecegi kanısındayız. Şöyle ki: 

Sosyal güvenlik açısından onlar BAG-KUR'a, biz Sosyal Sigortala

ra tabiyiz. Onların da BAG-Iw""R' dan, bizim de Sosyal Sigortalardan şi·

kayetlerimiz vardır. O halde burada ortak bir konu kendini gösteriyor. 

Bugün kamu kurumu niteliğindeki meslek kuruluşları dünyanın her tara

fında mesleklerini sadece bir kazanç vasıtası olarak kabul etmemekte, 

_ emeklerinin kamuya daha faydalı olabilmesi için bir hak iddiası ile 

ortaya atılmalctadırlar. Bu akımı bizim de sürdürmemiz gereklidir ı. bu 

da ortak bir sorun olarak duşünülebilir. 

Bu kuruluşların menşei 1 bizimki gibi Anayasamızın 122 nci madde

sinden gelmektedir. Bu madde, bu kuruluşların kamu kurumu niteliginde 

oldukları:,. l;canunlarının demokratik esaslar içerisinde hazırlanması ge

rektigini açıklamı1tır. 

Bu kurumların bazılarını~ kanunları 1961 Anayasasından evvel 1 bi

zimki gibi bazılarının kanunları sonradır. Bu kanunlar arasında hiç 

bir insicam yoktur, idari vesayetin aşırılı~ı şikayetleri gerektirmek

tedirı bu da ortak bir sorundur. 

J 
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Bu itibarla, adı geçen kuruluşlarla ön ve hazırlayıcı t~maslarda 

bulunduk, fakat baglayıcı hiç bir anlaşmaya henüz gidilmL~ değildir. 

Yönetim Kurulumuz, atııcıcak b-u. adımın c.;ere&,i veya gereksizliği hak

l_rında Genel KLrrulumuzun genel eı3ilit:aini öt;renmek ihtiyacındadır. O 

eğilime göre bir baGlarrtı kurulacak veya kurulmayacaktır. 

Ortak sayılan konular pek iyi bir ~~elülde tasnif ve tadat edile

cek olursa, böyle ortak konulardaki bir dayanışma faydalı olnbilecek

tir. Hemen şunu açıklamal<:: durunnmdayız ki: Ne bir dış kuruluş, ne bir 

füzyon içerisinde kendimizi kaybetmek bc:ıhis mevzuu değildir. Tek tek 

sayılacak konularda bir güçbirliği faydalı olabilir. Bu itibarla de

lege arkadaşlarırnızın bu konularda fikirlerini bizlerden esirgemerne

lerini niyaz ediyoruz, 

Tutumumuzun genel politikası açısından sosyal güvenlik hakkında 

tüm memleketi ilgilendiren konu hakkında da bir geniş anlam ve inan

ca sahip olmak durumundc:ıyız. Bugün 'sosyal güvenli.Se kavuşmu~; olan ki-

şilerin adedi 3 milyon kUsurdur. 37 milyonun dilim dilim sosyal sigor-

talmrın genişletilmesi suretiyle tümünü kapsayacak bir tarihi bizle

rin görmesi adeta iml-ı:&nsızdır. Bu i tibarla genel sosyal güvenlik hak

kında Barolar Birliği düşüncelerini rapöru ile takdirlerinize arzet-

mi ı;> tir. 

Bu arada kendi sosyal güvenlitirniz hakkında raporda ayrıntılı 

bilgilerin verilmiş olması belki insicamı bozucu gözükebilir. Fakat 

bunda .şöyle bir zorunluk vardı: 

Bazı te~ekküller bizim haksız bazı faydalar sağlayacağımız iddi

asını kendi kurı.üuşlarında iç politika unsurı:ı olarak kullandılar.Bv-

:mn kamu efkarına yayılması endişesi biz yöneticilerde kuvvetle te-

essüs etti. Fakat bunun yanında, hukuka çok baeslı olan meslekdaşları

mızın, acaba biz bir haksızlık içinde mi;',riz gibi ,bir kugkuya kapıl

mış olduklarını da gördUk. Bu itibarla genişçe olan o açıklamamızı 

böyle bir kuşkunun asla varit olmadığı hakkında kanaatlerini pekleş

tirmek ve aynı zamanda bazı kurulu,;;lara da cevap vermek ihtiyacından 

gelmL;;tir. Nit ekim, Yönetim Kurul L;muz bu mülô.hazaları ayrı bir ki tap 

halinde derledi; ilgili kişi, komisyon ve makamiliara mebzulen tevdi 
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eyledi. Biz bu konudaki çabalarımıza her tarizde karşı çıkarak devam 

etmek kararındayız. 

Bu arada arkadaşlar,avukatların BAG-rUH'a gönderilmeleri gibi 

birtakım önerilerin de . ortaya atıldı.sını görüyoruz. Hemen açıklaya

lım ki, ortaya atılan bu tekliflerin hiç birinin hiç bir resmi nite

liği yoktur. Faı::at elbetteki meslektaşlarımız BAG-KUR hakkında da dü

şüncelere kapılabilirler. Bugünkü sosyal sigorta sistemiyle BAG-KUR 

arasında ne fark olabilir~ ilerisi için tedbirli olmak için bugünden 

neler dijşünülmelidir, bunları da inceden ineeye tetkik ettik ve eli

mizdeki raporda buna dair ayrıntılı bilgiler bulunabilecektir. 

Ayrıca 9 gün geçtikçe varlıl!,ımız, büyük bir hisse ve değer kaza

nan Sosyal Sigortalar KurumQnun geleceği hakkında ortaya atılan endi

şeler ne dereceye kadar varittir, biz.bunlar üzerinde de eğilrnek lü

zumunu hissettik. Gelecekteki emniyetimizin bunu gerektirdiği inançla 

bu Kurum hakkında derleyebildiğimiz bilgiler ve kendilerine halen gön

dermiş bulundu6 ·umuz öneriler ve alınması gerekli olan tedbirler de 

raporumuzda yer almıştır. 

Arkadaçları bir konu bizim dı9ımızda bazı çevrelerle ciddi bir 

kuşku yaratabilir gelec0kte. O da genel sağlık sigortasıdır. Pirim ve 

benzeri öylesine mükellefiyetler vardır ki, bizim üEerimizde 9 tıp mes

leği mensuplarının çıkarına bir kanun hazırlanmıştır gibi bir endişe

ye düştük. Bu i tibarla bu çalışmalar hakkındcı da size bilgiler vere

bilmeyi ilerisi için faydalı gördük. 

1972 yılı içerisinde, öyle sanıyoruz ki memleketimizin hukuk ya

şantısında büyük olay Birinci Türk Hukuk Kongresi olmuştur. Burada ha

kim, savcı, avukat, öğretim üyesi bütün arkadaşların bir arada çalış

masının ne kadar semereli olabileceı:;i açıkça ortaya konuldu. Kongre, 

ikincinin de tertibini Türkiye Barolar Birlhi~ine görev olarak verdi, 

gereğine daha şimdiden ba.çlamış bulunuyorlJZ, 

Baroların ve Barolar Birliğinin idari vesayet dişında kendi ken

dilerini idare etmeleri zaruretine mit olan kanun tasarısı Adalet Ba

kanlığına sunulmuş ve sayın Bakanınuzın vaadedici sözleri kaydedilıni;ş

tir. Önümüzdeki tpplantıya belki de bu konuda ba::;ıarı ile huzururW.za 

" 
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gele biliriz. 

Hukuk reformunun ana kanunlar açısından bütün incelemeleri tamamlan~ 

mış, tesbit edilen ilkeler gerekli makamlara sunulmuştur. 

Değerli meslektaşlarım, lütuf buyurduğunuz maddi katkıların gayet 

titizlikle harcandığına emin olmanızı özellikle istirham edeceğim. Kuru~ 

lw;umu?.dan, bin2mızın alınmasına kadar üç seneden az bir zaman geçti. 

Her ay lütuf buyurdugunuz 10 lira ile üç senede iki milyon lira biriktir

dik ve bu binamızı aldık. Bu su-retle göçebe bir lnu~ulu,ş olmaktan tama

miyle kurtulmu~j bulunuyoruz. Yönetim Km'ul unuz çu konuda da Genel Kuru

lun eğilimine muhtaçtır: 

Bu binanın maketi dahi hazırlanmı~tır; üst kat dışarıdan gelen mes

lektaşlarımıza misafirhane gibi, ikinci kat hücreler halinde hazırlan

mış çalışma masaları şeklinde, ·:remyize, yüksel~: mahkemelere gelen arka

daşların ihtiyaçlarına, onun altındaki konferans salonu ve diğeri büro

lara hasredilecektir. 5 milyon tahmin ediyoruz. Üç senede iki milyon bi

riktirmL;ı olan Yönetim Kurulunuzun be.:;; senede bunu da başarabilece[.imt 

ümit etmekteyiz. Mümkünse önümüzdeki yıl bütçesine bina inşaat fonu ayır

ma hususundaki önerilerinizi istirham etmekteyim. 

Bültenimizin büyük faydalar sagladı~ını görmekteyiz. Yalnız, ilk 

önceleri meslektaşlarimıza gönderdi~imiz bu bültenler, hAkim ve savcı

lıkların ve diğer bazı çevrelerin ilgisini çekmi,ş, halen baskı adedini 

15 bine kadar çıkarmıç;ızdır. BUl ten ba"'ısrılı olr;ıu.';>tur ı şu anlamda 9 biz

leri seçmek lütfunda bul~nduğunuzdan şu güne kadar iki ilkeye tamamiyle 

sahip çıktık: Açıklık ve içtenlik. Yönetim Kurulunda varılan bütün ka

rarlar, yapılan bütün işler bültende yazılı olarak sizlere sunuldu. Ba

şarılı ve başarısız oldu,~umuz bütün konuları oraya koyduk ki, hakkımız

da vereceğiniz karar dsha bilinçli olabilsin. 

Bu açıdan, bugün takdim ettiğimiz raporda bazı konıfi.lara yer veril

memi ş se, sırf şu pek kalın olan raı1orumuzun hacminden biraz azal tmanın 

zaruretinden ileri gelmi9, amma sizden gizli tutulan hiç bir şey yoktur, 

bültenler zamanında sizler e to.kdim lnlınnıı:,:tır. 

Yeni bir dönerrün Türk avul~etli:lrı için ba.,,l8nıakto. oldu,,0 l:lllU sezmek

teyiz. Kanunumuzun yeni bir avu.kc.ıtlılc kılı0ı tesbiti ho.klnnda bir zorun

luk getirdiği inancındc:::yız. Adana to_:Jlantıırıızda ittihaz edilen kararın 
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niteligi de pek sarih görtilemedi. Bir kılık de~işikliginin,bir anla

yış değişikliginin alameti gibi olabilmesinde de bazı faydalar müla

haza edilebilir. Avukatın kılısının kendine göre bir anlamı da vardır: 

Evvel§ savunma tekelinin belli kişilerde oldu~unu göstermek. Adalet 

hizmetinde görev karışıklıbı büyük sakıncalar doğurur. :Bu farkı orta-

ya koymak ve tek biçim bir kılıkta~ avukatlık mesleğinin en bUyük mü

meyyiz vasfı olan eşitligin açıkça görünür olması. Bu ilkelere bağlı 

olarak yeni bir kılıt;ın tertip ediliıJ, titizlikle hazırlanıp bütün 

barolarımıza yakışabilecek bir ;şekilde ihzcırı hususunda eğer Yönetim 

Kurulunuza yetki verirseniz biz bunu önümüzdeki yıl ba.:;arabiliriz. Bu 

hususta bir yetki kararı bizleri sonsuz m1.;:.tlu kılacaktır~ 

Meslek kurallarımızın kabul edildiği Adana toplantısından sonra 

disiplin konularında bu kuralların işlerneye ba;;;ladıb;ını gördük. Fakat 

uygulama açısından bazı yetersizliklerin mevcut bulundud;una dair şi

kayetler de Yönetim Kurulumuza ulaşt~. Bu itibarlameslek kuralları

nın anlamını ortaya koyacak yeni bir çalı::;,ma dönemine giiirmeyi~ zamanı 

geldiği için~ düşünmekteyiz. 

Uzun yıllar avukatlık onurunu sırtında ta:şıyabilmiş, nesiller 

arası sürekliliği sağlayabilmis; olan, 40 ya,;ını doldurmuş meslektaş

larımızın onur belgelerinin kendilerine tevdiinm başlamış bulunuyoruz. 

·İlk uygula.ma İzmir barosunda yapılmı.ş, diğer barolardan da, tarihlerin 

bildirilmesi ricasında bulunulmuştur. 

En son değinmek istediğim konu Devlet avuk::ıt.larının statüsüdür. 

Biz seçildiğinıiz zaman, evvela Devlet avukatlarının yürütme hiyerar

şisi içerisindeki durumları ile mahrum bırakıldıkları maddi olanakları 

konuları ile kar;,nlaştılc. Bugün bu konulardan ikincisini başarı ile 

sonuçlandırmış olmanın kı vancı içindeyiz. Bu bizim tam iki sene uğraş-

mamıza malolmu.)tur. Sonu başarılıdır. 

Evvelki raporlarırnızda daima gelecek yıla bıraktığımız bir işin 

bugün sonuçlanmış olmasını sizler de bizim kadar aynı kıvanç içinde 

olacağınız için tekrar bu noktaya değinmek ihtiyacıımı duymuş bullmuyo

ruz. Fakat birinci konuyu halledem.edik. Devlet avukatının idari hiye

rarşi içerisinde d,'lvaları ernirle idare etmesi tümden yanlıştır ve dün

yanın her tarafında bu terk edildL Ayrıca Devlet avukatlığı örgütünün 

--~·~·~·----J 
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kurulması hususundaki gayretlerimize devam edeceğiz. 

Sözlerimi burada bitirirken, ayrı b:ii..r organ dLITumunu temsil etti

ğim için, ben Türki,ye Barolar Birli.:_,i Ba,)kanı olarak Yönetim Kurulunda

ki bütün arkadaşlarıma teşekkür, minnet ve şükranlarımı huzurunuzda 

arzet~ek durumundayım. Toplantılarımızdan hemen hemen hiç biri, eksik

siz diyebileceğimiz bir nizanı içerisinde devam etmiştir. Yine minnet 

ve şükranla arzetmek durumundayız lci ı barolarımızın aidatıarında geri 

kalan miktar asgariye inmiş ve mali bütçemiz bu yıl iftihar edilecek 

bir duruma gelrııi~tir. E lbetteki bu 7 sizlerin bizleri denemenizin mah

sulüdür .• Bir şeyler yapıldığı görülünce yardımlarınızı katkılarınız 

artıyor. 

Yönetim Kurulunuzun ufak-tefek konular hariç hiç bir barodan ·şi·

kayetimiz yoktur. 

Sözlerimi burada bitirirken, en ağır olmasını terııenni ettiğimiz 

uyarılarınızı, tenkitlerinizi bizden esirgernemenizi bir kere daha ri

ca ederiz. 

Saygılarırnızla. (Sürekli allcışlar) 

BAŞKAN- Efendim, şimdi gündeme göre bilanço 9 gelir-gider ve gi

derlerin bütçe ile mukayese tcJblolarının ve Denetleme Kurulu raporu

nun okunınası gerekiyor. Hesaplar31/l2 itibariyle kapandığı için ça

lışma raporu ile birlikte; bunlar gönderilenıemiştir. Şimdi Rahmi bey bu 

hususta gerekli izahatı verecekler. 

Buyurunuz efendiru. 

SAYMAN RAEIDIİ MAGAT- Sayın konumları sayın delege arkadaşlarım; 

Sayın Başkanımızın da belirttiği gibi, bütçe dönemini 31/12/1972 

döneminde kapattığ·ımız için ancak yetiştirebildik; fakat bütün detay

larıyla sizlere ayrıca· matbu olarak da sunrnuş bulunuyoruz. 

Burada kısaca bazı teknik ayrıntılarına temas etmek suretiyle 

bilgi vermeye çalışaçağım. Genellikle bilanço biliyorsunuz aktif ve 

pasif hesaplarda daha çok teknik hesaba değinmektedir.Onun yerine 
' 

gelir giderler çizelgeeini eğer takip edecek olursak, size detaylı 

bilgileri sunmak imkanı oluyor. 
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Bu dönem içinde yönetira gider i ola.cak 316. 509, 21 TL. sarf edilmi:;; 

bulunrııaktadır.:Bunların 23.757 lirc:ısı Genel Kurul giderlerine, 150.940 

lirası Yönetim Kurulu, Disiplin KLirulu) Denetleu.ıe Kurulunun toplantı-

ları için' sarferiilen yolluklarm i 654 lirası tecasil giderlerine, 6308 

lirası tören ve auırlam2 giderlerine, 124.940 lirası da Türk Hukuk 

Kongresi giderlerine ayrıl:rıış bulunmaktadır. 

Bu dönem zarfında bUro ihtiyaçlarını karşılamak için araç ve ge-

ı i reçlere 35.34 7, 83 TL. scırfedilmi ir . 

. 1 Personel giderleri olarak bu dönemde 240.592,30 n. bir ödememiz 
'' 

olmu:ştur. :Bunun 147.850,81 n. sı me~mır ve ınüstahdem ücretlerine, 26 

bin 414 lirası ikrarııiyelere, 39.590,47 n. fazla çalı~ına Ucretlerine, 

2.621,10 TL. LIListc:Jıdem c;iyiGı ücretlerine, 2.916,75 TL. personel yollul'---

larına, 21.199,17 n. da So Sic;ort::ıl&r Kurı;rııu _;_Jirimleri için öden-

mi~ bulunmaktadır. 

Ayrıco. dı~ıarıdun yaptırdıic,ımız onurım, bakım gibi masraflar kar

şılıgında da 39.352,73 n. masraf yaptnıQ bulunuyoruz. 

Bunun dı;~:ında çegitli cııasraflarımız tur; 

Çeşitli giderler ba;}lı[Sı al tırıda bina alımıncaya kadar sarfetti

dimiz kira bedeli 18.789 lira, PTT giderleri 36.409 lira, aydınlatma 

su ve havagazi giderleri L 598 liru, derürbaş olarak o.ldıklaruuzın 

karşılı~ı 5.111 lira, gazete-dergi ve kitap karşılı~ında ödemeden 

2.328 lira 26 kuru;), yayın giderleri, ki bunun b bir kısmını bUl--

ten teşkil etmektedir: 103.357,50 n. Noter harç ve masrafları için 

:!:34 lira, damga vergisi için 136 lira, sivil sc:ıvunma fonlAna 4.011,22 

n.9 yar~ılama vo icra giderlerine 1.050,20 n., yardım ve ba0ı~lar ola-· 

ruk (Ki, biiy-Uk bir kısmı stajyerlere ;yardım.dır.) 306.100 lira, amor

tismanlar 54.654 lira ve başk<:rca gider ols.rak 17.963,41 TL. Ki, top-

lam olarak 1.183.544,80 TL. dır. 

Bunlardan 2.179.415,70 n. da giderler olqrak buna il5ve edilecek-

tir. 

Özet olarak, yapılan fiili öde'üelerle kar}ıla,,tırdıbımız zaman; 

bize takdim ol öderıeli::lerden, yalnı~ Türk Hukuk Kong-

resi ile bir iki ufa};: kalemde 5 er bin lira;ı w;:mayan bir artış olmuç, 

diğerleri çogunlukla tJ:::-:.sarruf sağl::mraıs> ve böylece hem binanın alın-

ı 
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ması için, hem de bize vermiş oldug~nuz geniş yetkiye ra~men~ asgari 

masrafla en iyi hizmeti yapmak prensibine sadıle kalınarak huzurunuzaı., 

bu binayı <ii,lnıı:;; olmamıza ragmen 405 bin küsur lira bankada nakit para

mızla gelmek imkanını sağlamı:;: bulunuyoruz. 

Bilgilerinize saygı ile arzederim. (.ıUkışlar) 

BAŞKAN,- Şimdi sıra Denetleme Kurulu raporu.nun okunmasınm gelmiş-

tir. 

::Suyurunuz efendim. 

(Denetleme Kurulu raporu Av. Fehmi Özçelik tarafından olmndu.) 

BAŞKAN- Efendim, raporlar hakkında söz isteyen sayın delegelerin 

lütfen isimlerini kaydettirmelerini rica ediyorum. 

Raporlar üzerinde ilk söz sayın Kemal Sarıibrahimoğlu'nundur. 

Buyurunuz efendim, 
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KEMAL SARIİBRAHIMOGLU- Muhterem arkadaşlarım, şimdi sayın Hocaının da 

belirttiği üzere, b<'lzı konular, rapor çok hacimli oldugu için ı ttılaa arze-

dilememiş, hatta vecjz if2delerle kısaltılmaya çalışılmıştır. Tabii kendile-
' ' 

rine teşekkür ederiz, ancak bu, BaroL:r Birli[ti Ger..el Kurul r:ı.vorudur. Ve 

bu hukuk tarihine geçecek bir dokümandıro ve bütün Türk avukatlarına ve Türk 

hukukçularına direktifler-i muhtevi bir belgedir. Gayet güzel bir kap, fakat 

içinde, aynen Hu.kuk Fakültesinde bazı tembel hocalar (affetsinler) böyle 

teksir yaparlardı, ne çekerdik sökmek için •. Ha, bu sökmeyi ge:rgktirmiyor, 

güzel yazılını ş ama, şimdi balc:;ı.n bu 211 sayfa, hesap t)ttim •• şu küçük ki tap

çık ise 310 sayfa. Bakınız hacmine, aradaki farka bakın. Hem okumak bakımın

dan güçlük arzediyor, insan eline alı nca "yahu bu. kada:r kalın bir ki tap o-

_kunur mu?H diyor. Hem de gerekli zevkle, Barolar Birliğinin veya saygı de

ğer ho,camızın bedi:l zevklerine uygun bir hava içinde hnzırlanmamış olduğu 

g.örülüyor.Halbuki bütün bunlar küçücük bir kitapçıkta toplanabilir idi. ve 

biz de kütüphanemize alır koyardık ve her zaman bizim bir direktif kitabı

mız anayasamız olarak bunu severek, zevkle okurduk. Onun için ben istirlıam 

ediyorum, belki küçük masraflar da._}j_a olabilir, ilavesi gerekebilir, belki 

de hacım küçüldü(,ü için ilave masrafa da lüzum l;:c-ümaJabilir, gelecek top

lantı lar için daha derli toplu matbu ki tapçıklar halın_de bunu takdim eder-

lerse memnun olur-uz, kendilGrine rrıüteşeıckir oluruz. 

Mul:ıterem arl-cad.;:ışlarırn, sayın hocaının bir iki önerisi oldu, evvela 

biz de o öneriler hakkındel kısc:ıca fj_krimi ifade etmek isterim.Bu, .mesleki 

kuruluşlarla ilgi hakikaten bizim, 122 nci mc:ı.ddesine göre Anayasanın, para--

lel şekilde kur-ulmuş bulunan mesleki teşekhiillerle dirsek teJT.ası halinde 

olmamız ve bazı konularda (tabiri caizse) güç bir-liği yt,ıpmamız elbette mes- ~ 
leğin faydasınEıdır. Birlikten güç doğar.- Ama ka'bul etmek gerekir ki, bizim 

mesleğin ayrı bir özelligi var-. Aslında 122 nci me:Hlde içinde baroların da 

mütalaa edilmiş bulunrnusı bir talj_hsizliktir. 

Ticaret od,cıları, ziraat odaları, mühendisler odslan., elbette bun

lar da bir noktada amme işi görür, amıneye faydalı hizmet görür bunlar- da9 

memleketin milli kuruluşlarıdır; ama biz bir amme gör-evi gören adl! oir 

kuruluşuz. Bizim aslında adliyenin istiklali faslı içinde yer almamız ge

rekirdi, maalesef bu mümkün de olmamıştır. Ama bu demek değildir ki, biz 

bu bilhassa görevlerinin ma._}j_iyeti itibariyle ticari iş gören teşekküllerle 

her konuda paralellik içindeyiz .• Değiliz, mesleğimizin wahiyeti buna müsa

it değil ve 1136 sayılı Kanun da, mümkün olduğu kidar bu özellik belirtil

mek suretiyle hazırlanmıştır. 

Sosyal sigortalar ınevzuunda, memleketin diğer- problemleri konuların

da mesleğimizin jlgisi ölçüsünde bu kuruluşlarla işbirliği yapmamız elbet

te faydalı, amma bunlar ticari gayeler t::ışıdıkları için birtakım ihtilaf-
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lara sebeb olur. Bunlarla içli dışlı mürıasebet veya işbirliği halinde bulun

mak durumunda görünmemiz, ki bunu da meslek adına, ilgi. li ve yetkili arkadaş

larım adına sakıncalı bulurum.Bu işbirligini mesleğimizin özelliğine ve ne

zaketine uygun bir incelik içinde arkadaşlarırrnz yürütürlerse faydalıdır. 

Bunun dışındaki bir işbirliği zannederiın kendıleri tarafından da düşünülmüş 

olmamak gerekir. 

Bir de, mali yük yükleyen,hem de oldukça bü,vük bir mc'lli yük yükleyen 

bir önerim var. Bu da Barolar Birb.f,i binasının yapılmasıdır. Bu da hakika

ten son derece lüzumlu, faydalı ve kıvanç verici bir tasarıdır. Arkadaşlar 

içinde bun,ian memnun olmayacak kimse t'ısavvur edemem. Ama 5 milyon tahmin 

edilip, daha 750 000 lira ,hatta dalıa fazla masraflarıylE: borcumuz var, cari 

masraflarınnz var ve Barolar Birliğini.n imkanları da kısıtlı. 

Şirrvli ne yapacağız? Yeni aid'l.t iste,!ıek, baroLırın genel kurullarına 

gidip yeni bütçeler tanzimi veya bütçelerine yeni ödenekler konması gibi 

durumlar h cısı ı olacak ve bu bir mily·ona yakın borç 5 milyon kadar tahmin 

edilen inşaat masrafjyle 6 milyon o lacak. 

Hiç şüphem yok ki_, bu geçen zaırıan içinde iktjsadi konjonktürün de et

kisiyle en az lO milyon olacaktır. Aşa{>;ısı rrıümkün değildir, içinden çıkıla

maz. Yani hayale ka:pılıııak caiz değil. Keşl:e paraenz olaa da versek. Bu es ei 
hepimizin ifti.har- ettiği bir eserdir. Ama ben endişe ediyorum; baro yöneti-

cilerin ve baro lar. bu yükümlülükleri karşılaınatda. büyük mukav-emet ve bü-

yük güçlükle karşılaşacaklardır. Ve Yüce Heyetınizin verdiği bir kararın 

yüzde yüz tatbiki gerekir • .Bu müessesenin itil)arı bunu gerektirir. Ama bu 

imkanın temin edile,ııemesi takdirinde de gerçcktun bir fiyasko olur. Belki 

verilen karar istjkırtetinde Baro·L _" .Birliği Yöncti:ı1 Kurulu birtakım borçlan

malara ve girişiralere de geçebilir. Yani birtakım saloncala.rı var. Yemi ka

bul edin, hepiniz biliyorsunuz, çoklarınız lJ,.ıro yöneticilikler inde bulun

rnuşsunuzdur; ruhsat parasını verernedil';i ·için aylarca kaydını yaptırc:rmayan 

namzet arkadaşlarıırnz olmuc,tur. Baroya stajyer olarak gj_rebilmek için vere

mediği 150 lirasını yardım olarak verdigirriz genç namzet arkadaşlarımız ol

muştur. "Hastayım, :llilim, yardıma ihtıyacım var, 300 - 500 lira verin" de-

miştir, yaşlı arkadaşlarım. Maalesef ya güçlül\:lc karşılamışızdır veya kar

şılayamamışızdır, içimiz sızlayarak. Hatta Yönetım Kurulundan 19 Dirader ben 

vereyim." diyenler olmuştur. Ankara Barosundaki kısa idarecilik müddetim 

içinde bunun çok acı misallerini gördüm. Ki, 2500 kı_şilik bir barodur. Taş

ra baroları daha büyük pı.:üçlükler içindedir. 

Şimdi sta,jyer arkadaşlarımızın durumu malüEı, son derece zor koşullar 

içinde stajlarını ikmal etmek durumundalar. Bu sene Barolar Birliği bir mik

tar yardım etti, lıir miktar de' barolardan mesela Ankara Barosundan 25-30 
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kadar stajyer arkadaşa kısıtlı yardım im..l.c~nı buldu_1c. 

Gönül ister ki, 1136 sayılı Kanunun direktifi ve Anayasanın sosyal 
devlet ilkesini tanzim eden hükümleri istikametinde yardıma muhtaç olan, 
ki büyük ekseriyetinin yardıma muhtaç olduğuna inanıyorum. Çünkü hukukçu

lar un:umiyetle ya fakir veyahut orta halli aile çocuklarıdır. Bu yardımı 
yapamamak durumundayız. Maalesef sosyal devlettir denen devletimiz ve onun 

mümessili olan zevat ve bskanlarımız devlat bütçesinden böyle bir yardımı.n 
bir katkının lüzumuna ne inanmışlardır ne buna dair en ufak bir· emir mev
cuttur. 

Onun için stajyerlerin ve avukatların (Görüntünün aksine) büyük ek
seriyeti haJük;:ıton mali sıkıntı içindeler; hele hele genç ;:ıvukat arkadaş
lar. 

Arkadaşlar ben 19 ay 21 gün içinde 400 küsur stajyere ruhsat verdim. 
Bu kadar büyük bir genç kitle geliyor. Onun için bunlara bir maddi olınak 
temin edemezken, hani saray küçüğü bir ev yaptırmak, ki .halen şimde dört 
katlı "bir b:i.namı.z var iken ve bir müddet dal'la bizi idare imk~nı mevcut 

iken, bu bir zorlaraa gibi oluyor, öyle geliyor bana .. Yani yapabilirler, 

edebilirler, verebilirserriz elbette ben de· bu memleketin evladı olarak mem
nun olurum. Vatana, vatanıma bir harç koyanı n elitı.i öperim. Bu husustaki 
görüşüm de budur. 

Ayrıca BAG-KUR, s~ınki bizjm müstakbel girebileceğimiz bir kapı gibi 
bir ha~a gördüm, bu ki tapta. Yanj_ olanakları nı anlayalır;l, bilelim •• Ama hani 
ne olur ne olmaz, biz oraya da girebiliriz havasını verecek if"l;ı:deleri 'bu
rada kullanmak bile doğru değil. Biz, yasa ile Sosyal Sigortala:r:-a bağlıyız. 
. ı 

1136 sayılı Yasa ve avukatlara sosyal güvenlik hakkı veren maddeler çnk 

uzun ve kesin mücadelelerin eseridir, görüşlerin ürünü{[ür. Bir silbaştan'a 

gidemeyiz. Eğer böyle bir silbaştan'a. gitmek eğilimini dahi hissettirirsek 
karşımızdaki baskı güçJ.eri o kadar güçlüdür ki, bizi bir kalemde silerler. 

Belki bugün bazJ. kötü idare sebebiyle müzayakada bulunduğu biraz da 
maksatlı şekilde ilan edilen sosyal sigortalardan kopacak olursak, bu hem 
camiamızın ve hem de Sosyal Sigortalar Kurumunun büyük ölçüde aleyhinde 

olur. Ben şahsen bu noktada kesin vaziyet almak lüzumuria inanıyorum. Ve 
hakikaten Barolar Birli[~i uzun araştırmalar yapmış, bu araştırmalarJ. ndan 
dolayı kendilerini tebrik ederim. Bu araştırmalar gerçekten bir noktada 

Sosyai Sigortalar Kurwnunun zorlukla:r:-ına ışık tutacak huzmeleri sinesinde 
taşıyor. Ama bu konuda uzun seneler uğra7mış, tetkik:cıt yapmış ve hasbel 
kadar senelcrce Parlamentoda bulunmak ve bu konuda kanun teklifi yapmak 

suretiyle meselemin üzerine eğilmiş bir arkadaşınız sıfatiyle, getirilen 
hal şekillerinin meseleyi kökünden, temelinden halledecek imkanla.rı taşı-
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madığını müşahede etr:üş bulunmaktayHıı. Bunun bugün için lO milyarları ge

çen bir mali portes :i var. Bi ncıları, tahvilleri, çeşitli kurumlarla, kuru

luşlırla, tüccarda vesairedeki alacaklarıyl,ı ve senelik pirim tahsiHltı 

4 milyarı geçiyor. Rapordan görüyoruz ki, bu 1965 lerde ı milyar 750 bin 

idi arkadaşLn. Düşünün, 6-7 senede iki mislinin üzerine bir atlayış var. 

Ve sanayileşme geliştikçe ,, ve sosyal güvenlik anlayışı cemiye te ınaledilip 

ü;;'e adedi arttıkça bu, hendes i nisbe tlcrle artacak ve belki 20 sene sonra 

150-200 milyarlık dev bir teşekkül mevcut olacak. Ama kasası bomboş, bel

ki iflas ettirilmiş halde, •• Bunun sebebi, nedeni gayet açık; 

Arkaclaşlo.r bu Kurumu maalesef zikudret zcvat ve iktidar (Her zaman, 

şu iktidar bu iktidcır değil..) kcmdi politikası istikametinde restisınar 

etmektedir. Ve bonkalara, isterse adı yatırım bankası olsun, mühim değil, 

bankadır, ticari maksatla kurulmuştur, bir özel teşebbüstür, iş adamıdır. 

Ve yine kudr"tli po li tü:acının seçim bölge s inde verimsiz otel inşaa tları

na vesaireye harcam&ktadırlar. Rapoıdcı görüyoruz, rapor teknik bakımdan 

çok güzel hazırlanını ş" Sadece tahviller % 9 un altında oldw'J:u için 3 mil

yar zararı var Kurumun. Eğer% 9 verse, % 9 dan tahvil alsa3 milyar karı 

olacak. Hele hele % 15 le alsa, ki vardır hatırlıyorum, o zaman belki lO 

milyar karı olacak. Bu lnsı tlnnıyor. Fal:=m bankaya filan bankaya, falan 

barıkaya ve bu% 9 un altında dağıtıLm,tahvil narnı altında dağıtılan,don

durulan para miktarı 5 milyarın üzerinde. E bun& günah arkadaşlar •• ündem 

sonra çıkılıyor; Kurwn ziyan cd:iyor, iflas halindedir, pirimler i arttır

mak gerekir, birtakım serbest meslek erbabını bu sigortada.n çıkarmak gere

kir gibi birçoklcı.rı rnaksatlı, haz ı ları da tctkike dayanmayan laflar olu

yor ve maalesef biz adeta Kurumurı k,ısasıae, haksız olarak cü atmış, tabiri 

caizse beytülr:ıale el uzatmış bir meslek erbc;~Jı olarak görünüyoruz. 

Burnrla rı pordcı da bclirtHdi{;i gibi, böyle bir şey balıiskonusu de

ğil ve biz ıı,atta birçok noktalarda birtakım sosyal güvenlik haklarından 

da malınun bulunmaktayız. Ve büyük ölçüde de katkımız var. 

Şimdi arkRdaşlcırım, iktüLır veya bugün Sosyal Sigortalara hakim 

olan sendileeıeı lar, federasyonlar, yani gerçelc iktidarla.r Sosy,:ıl Sigortada 

neden bu gürültüyü yaparlar? Bu açık: 

Buraya bizim gereği kc:tdar kendimizi anlatnıamış olrna.ımzdan, anlata

mamış oLnamızdan, efkarı. wı1uıniyeyc duyur1mamış olmamızdan, ve çoğu da avu

katlar bu kuruma girdiği t~1kdj_rde, 10 bin küsur üyc:;si fiilen mücadele ede

cek unsurlarıyla bu kuru;rıdaki birçok h,ıksızlJklcra ve usulsüz sarfiyata 

ve bu kurumun imkl'lnlarının hanı yağma gibi dagı tılması na enfel olurlar 

kurkusudur. İktidar iştirak kabul etmez .ı.rk~3daşlarım. Ya zorla alırsın, 

(Yani zor; lranurı yolu:ylcı mücadele cdc ede) yohut.seni çılca:rırla.r. Şimdi 
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bu iktidara iştirak edecegimiz, etmemiz zaruri b;_:ı_Lmdu<'ounun idrıiLl-;:i 

içinde bu gUrUltUyU koparıyorlar, Ben şahsen size teklif veriyorftm 

şimdi) sayın Barolarx BirliGinin, T:Iüdürler kctrulunda barolar ın, avu-

~atların temsilcisinin bulunması; nasıl işçi teşekküllerinin vardır? •• 

Geıel Kurulda ter"sil ellilme!:ciz hususum1a gerekli tegebbüslerin ve 

hatta gerekse yasal teşebbüslerin yapılınasının çalışmalarına girilme-

sini ve bunda geç kalınnaması gerelcti2;ine inonıyorurıu:: ve, teklif edi--

yorum. 

Ayrıca bu :paraların, bu bUyük milyarların bu ::;:ekilde istismar 

edilmemesi için "Sosyal Bank" adı altındc:,, adı ba:,ıka da olabilir, ama 

ben böyle münasi:p görüyorum; Bir baniw kurulması ı ki bunun ecrı.sali var

dır ar'6:ada:jla:n ı Süaıerbanlc kurulmu.,;tur, hem bankacılık muaaıel esi yapar 

bir ölçüde, ama es2s görevi hayırlı yatırımlc:ırdır ve Türkiye'yi bugün 

dünya çapında tekstil üreten bir devlet haline getirme yolundeıdır ve 

hatta getirmi ir denebilir. 

Bu Sosyal Bank kısa bir vade içinde bütün :ı;ıaraları 9 irrı1dnları top-

lar ve iktisadi esaslar dahilinde bu paraları yatırıma yöneltir. Dev

letin planı vardır, ..L:'lanlarac:ı ·Jleşkililtı varCiır, ondan dc:ı r.aütalaa alır, 

dir s ek teması yapar, bunu verimli yatırırnlara yönel tir. Bu mü e ss Gs e-

nin de ba~ında sigortalıların, bizlerin, sizlerin ve di~er sigortalı

ların temsilcileri de bulemur ve hatta ac;ırlık teşkil eô.er. Ama bu 

ne olur arkadaşlar? Bu, bugtinkü istismarı bUyük ölçüde önler. Birçok 

tet1ıelsiz ban__kal.arın belki de ifL1sına se o eb ol dr ve halekı olmadı<~ı 

halde bu müessesede;n :para alıı]J, ııirimini, fzüzini dahi vermeyen bir 

çok insanlar zarar görür ve görmesi e:;erek zaten. Cemiyetin ya~aması 9 

müessesenin ayakta durması, Ti.,irkiye 'nin icJcikbnli bakımından da bu 

haksızların zarar görmesi elzemdir. arkadaçlar. Ama 20 seneye varmadan 

100 milyarlara hükrcıeden çok büyük bir teC;Jebbüs kurulur ve Türldye 'de 

kalkınma hamlelerinde büyük bir mesafe alınır. Bunu uzun uzun ben vak

tiyle tetkik etmi im, docJmları da var, doküme.rıları da; sayt'::;ı değer 

yetkililer enrrederleroe emirlerine takdim ederim. 

Muhterem o.rkadc:qlarırn, bu hususu da bir öneri ile takdim ediyo-

rum. Çünkü bizim gelecegimizle yakından ilgili. 1 
_j 
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Illuhterem arkad~.şlarım, Barolar Birlibi şüphesiz ki güçlerinin yet

tigg kadar çalı;:;ımıç;lardır. Tenkit l=olay 9 anıa iş yapmak biraz zor. Onun 

için biz de rahatlıkla tenkit edeceğiz, bizi de hoş görürler. 

6207 sayılı bir Yardımlaşma Sandı&ı Kanunumuz var. 1136 sayılı Ka

nunla sigorta mecburi hale ge-Girilince, 6207 sayılı Kanundaki mGcbu

riyet kalktı. Ve barolar olarak yazdık dedik ki, Barolar Birliği ola

rak, diger sandıgı olan, olmayan hatta vil~yetler barolar:.ndan da fi

kir sorun, bmıları tevhi t edin ve bir kanun teklifi halinde bunuN Hü

kümete takdim edin veya hukukçu :parlamenterler var, onlar vasıtasiyle 

kanun teklifi haline getirme çalı;,ımalarına girin. E sefle ifade ede

yim arkada,}lar, bu bir neticeye baglanmc:ımıştır:ı: ve askıdadır ve İstEm

bul'dan sonra en çok üyesi bulunan Ankara'da çok çetin şartlar için-

de ayakta durabilrııel:tedir. Bunun mutlaku bir çaresi bulunmalı ve hat

ta önerim, Türkiye'ye şamil bir birlik halinde, müktesep hakları yine 

mahfuz tutulsun, İstanbul'un hanları, hamar:ıları var) Ankara' nın az-çok 

bir ::,:eyi var; auıa bir birlik halinde bunun yürütölmesi irnkanları ve 

yasal koşulları hazırlanmalıdır. Yani bu sosyal sigortalar kadar uzun 

bir gelecekte bizim için yararlı olur kanısı nd ayı m. Sonra verdikleri-

. ni bildiriyorlar; yönetmelit;i 1972 de vermL;;ler, sağolsunlar, oldukça 

geç olmakla beraber yine de bir 0eydir, bu takip edilmelidir. Gerçek

ten, bilhassa stajyerlerin durumu, avukat arkadaşların birtakını prob

lemleri bakımından büyük güçlükler arzetmekte ve Bak2.nlıkla zaman za

man çatı~maların sebebi olmaktadır. Ben rica ediyorum, çok gecikmiş

tir, üç sene, Barolar Birliğinin kurulduLundan bu yana,. bu çıkarıl

malıdır. Bizim ana meselelerimizdir arkada~lar, bunlar temele inen 

meselelerdir. Bunları halledemedik mi biz hukukun üstLinlü'-'ünü falan 

dUşünecek halde deJiliz.Yani evvela bu. Ben onun için bunu rica edi-

yorum. 

Muhter.em arkad,::c;şlarım, bu arac1cı hepimizin kaderi ile ilgili üc

ret tarifesi hazırlanıyor. Yani dıçtan hakil:at;en çok süslU bir gönı-

!ı...f.· ... · nüç,Umüz var. Hele cUppeleri faL,n da giydik mi? •. Fakat; bilhassa genç 

bilhassa yeni arkadaşlar son derece mü§kül durumdc::.lar ve ücret tari-

fesi de, benim görüşüme göre iktisadi esaslara tamamiyle zıt hazır-
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lanmıçtır. Arkadaşlar bugün devlet vergi alır. Kazancı çok olanlardan 

çok vergi alır. Biz çok kazanandan ~z alıyoruz. 500 binden yukarı % 2 

E canım varlıklıya bu ksdar büyük imtiyaz ve avukatada bu kudar bUyük 

haksJ.zlık ya:pıLnaz. 30 bin liraya kadar : 10 .. Bu :p:::ırayı vuruyoruz, 

alıyor~z, tamam .. % 10 ymıi fahiş de[;il •• Arııa gittikçe iniyor 1 

500 binden sonra % 2, E canım ;_;;imdi vercide bir o s as vcır; çol\: kc:ızanan--

dan çok alacaksın •• ÇUnkü az kazananın 3 bin lirası ile çok kazananın 

300 bin lirası, :psikolojik tesir itibariyle 1 iktisadi yıkıntı itiba-

riyle bir değildir. Amc:ı cılı,yoruz, maalesef •• Yani bunu mutlak şekilde 

bir adaletli ölçü haline getirmek zorundayız. 

Efendim, avukatlar istediği gibi mukavele yapc:ıbilir •• E canım, 

şu tarifeyi eğer adalet ve iktisc:ıt ölçüleri içinde yapar isek, bir 

çok avukat arkadaşım (Ben inzmıyorum) ücret ı)az21rlı0ı dahi .h yapmaya 

tenezzül etmeyecektir. Çünkü bu tatmin edecektir, kazanırsa bir yer

den 3-5 kuru::;ı alacaktır, müvekkilden alo.bileceği bir kanuni kıstas 

vardır 1 asgc.rri de olsa •• Böylece birçokları ücret mukavelesi yapmayı 

dahi ltizumsuz görecektir ve avukatlık, temeli~de, ınenşeinde, eski Ro-

ma'da hepiniz bilirsiniz bir eref mesleJidir, ücret de şeref ücreti

dir. E· biz buna biraz ;yakla.şrııa,yc:ı çalı )cılım. Bugün ger ;i ko::;ıullar o 

değildir, ama avukatı da boyle affedersiniz, hani gitmi;:,ı pazcırda dana 

satın alıyor gibi pazarlık icabından mümkün oldu;';:,u kadar kur-

taralı m. 

Mahkemeleri n tutuuu belli.. Misalleri veı"ilrni:;; yasc:ü bir hak ola-

rak verdiğimiz, porası b::iir yerden ulınacalc ücret kazanıldıtı takdirde 

avuks.ta ai,.t olur maddesinin infaz imkanını ortadnn kc.ıldırıyor, Yar,;ı-

tay İcra İflas Dairesi. Kaldırıyor •• E"" kanuna ko yduk bt.mu, yazclık 

açık açık •• Kaldırıyor. ~imdi bir taraftan da biz, kendi ya:ptı~ıınız 

ücret tarifesinde zengine, gtiçlüye pirim veriyoruz ve ondan sor.ı.ra biz 

hukukun üstünlüğü ve sosyal devlet ilkesinin zaferi için müc3.dele ve-

riyoruz. Hani affedersiniz, üstüne gerekken mesçide harnm arkadaşlar. 

Evvela kendimizi kurtaralım. Yani kendi Lıeslegini kurtaramayan insan-

lar 1 büyük kavgo.lard3 y~ünız kalmak duruc.mndcı.dır. Benim görü.)üm bu ve 

istirham ediyonım Barolar Birlic::,indcm, çünkU maalesef Adalet Bakanlığı 
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tarifeyi tanzin ediyor 1 ki ben bunu d cı tel~lif ediyorum; bu tarifeyi de 

Barolar Birligi tanzim etmcüidir. Bu.nuıı ycıs2l ko.şullcırının hazırlan-

ması için de hep beraber mücadele verelim, tabii öncü Barolar Birli~i 

olacaktır. Bir tabibler odası kendi ücretini tayin ediyor beyim. 

Iviuhterem arkaduşlarım, adliAreform üzerinde 'de uzun uzun durulmu,~, 

birçok kan~mlar fcılan, fiHm •• A:ı.:kada,~:larım, bizim karıunlarırrıız dünya

nın en ileri kanunları. A ma zamanın ;;;c:ırtlarırw. göre elbette reform •• 

Yani reform diyoruz şimdi, değişiklikler, revizyonlar lô.zım. Bununla 

beroberim. Ama, sc:ıyın hakimlerimiz hiç gücenmesiııler, suyın savcılarım 

sayın idarecilerim hiç gücenmesinler; onların h:cıfc:ılarında ve gönülle-

rinde yarstılnıayan bir reform ka(;ıt üzerinde kalmaycı mahkurrrdur. Bugün 

hiç kanunu olr:ıadıgı halde, d linyanın en cıdaletli tatbileatını yapan mem-

leketler vardır. Çünkü gönüllerine c:ıdcıleti yerle,ştirmio' hakimler var 

ve bu hakimlere m::ıddi, manevi olanakların hepsi de verilmiij. Biz de 

verelim, bu millet verir arkad~~lar .• Adalet mülklin temelidir, diyen 1 

zamanında reisicumhuru, padi;;ouhı dahi hô.ldmin lcar,,,ısında önünLi ilik· 

leyip, divan duran bir milletin hQkimlorine hiç bir şey esirgeyoce~i-

ni zcınnetmiyorum. Esirgememi~tir de •• Bu noktada m~cadele vermek zorun-

dayız. Ve avukatların adeta bir parycı mu.mıeleoi görmesine de, hô.kimleı" 

nezdinde ı savcılar ve idareciler nc;zainde ı bütün gücümüzle kar::,;ı koy~ 

malıyız. (Alkı:şlar) 

Bir savcı veycı bir h3kim 1 avukat arkada)ımıza, yılların tecrü-

besinin, bilgisinin sahibi cırkadcışıHııza alenen hakaret edebiliyor.Bu 

biraz da bir kompleksin ifadesidir. Bundan L:cı vazgeçmeliler. Hepimiz, 

hepiniz, bütün hukukçular bir dilekçe iLe hakim olabilirdik, belki de 

dulardan daha yüce mevkilerde bulunurduk. Am::ı biz bunu d.emiyoruz, yine 

kar:}ılarında hürmetle eğiliyoruz. Bize de gerekli sayr~ıyı duymElları 

zaruridir. Çünl~ü bizim makamımız da en az kendilerinin ki kcıdar muh

teremdir9 mutebordir ve bir de fazltıClan çok zordur. Bunun idrakine var

maları ve maddi ve manevi oL:ım:.klarına da kcıvuşmaltırı N:x için hep be-

rtıber mücadele vermeliyiz 2rlmda:;lc:ır. Yoksa bundan evvel olduğu gibi, 

dünyanın en ileri kanunları, 1961 Anayasası 1:;·i bi d~nyanın en ileri 

LAnayasası rafta kalınaya mahkilmdur. Tien bilhassa senı de,S·er hocamdan 
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ve arlw.da}larımdan, bu yöne yönelmis,: bir reform anlayışının umumi ef

k8ra malecliLnesi ve ilgililere du;y<.ır'ulması için çaba harcanmasını tek-

lif ediyorum. 

Muhterem cırkadı::u~ılarım, bu stajyerler konusunu telcrar rica ecliyo-

rum ve hattcı hukuk fa}cül telerinden el e alm.amı z gerekir bunu. Çünkü 

tüm. hukukçular bizim d8vanıızdır. BütUn memleket meseleleri şu hulmk 

fakültesinde, bilhassa en büyük şanstır, hocamız ba~ımızcla, şu derse 

girmeyen hocalar 1 birtakım böyle kit~Jbı olmayarı hocalar 1 asistarılara 

bırakarı hocalar .• Çocuklar perişan oluyor, yetişmiyor, yetijemiyor. 

Oradan başlamalıdır bu mücadelemiz. Hukuk fakultelerini, muasır mede~ 

niyet seviyesine erL;>nıi:~, milletlerin h:,.)kuk falcLil te si haline getirmeli

yiz. Çünkü temel bozuk oldu mu, ölünceye l=cıdar bu bozukluk devanı edi-

yor. Hepimiz ;:;;ahı slarırnızıiia bunun emsallerini gördük. Bir hoca+ güç

lü mü, o hocanın kitabı, o hocanın kitabı ömür boyu bizim için büyük 

destek oluyor. Zayıf mı, ömür boyu orada topal kalıyoruz. Ordan baş

latmalıyız ve şu 1,5 yıllık yasal arıgarya stajırıı degiştirmenin yolu-

nu, imkanını bulmalıyız arkada;şlı::ırım. 

ll!Iuhterern arlmdaşlcırırıı, bir naleteıyı bir teldif ile bagladıktan 

sonra sözlerime son verece&irıı. 

1136 sayılı Kanunun 112 nci maddesinde (hetırlarırn, çok uzun mü

cadelelerle kabul edilmi]tir madde) diyor ki: Barolar Birli~i başkan 

ve üyeleri ücret alır. 11 Alabilirıı yok arkm1a.c,ılar, alır. Amir hüküm. 

Ha alır, ihtiyacı yok adamın, allah versin hani, hepimizi nasip etsin 
.. , 

ihtiyaçsızlıgı; kaldırır atar, fukarayı::ı verir, bar oy n ba2,ışlar, Kızı---

lay ı a verir' her o' ey Gder. Ama alır. Ha nGden alır? .• '· Neden barolar da 
1) 

idarGciler almaz da, 72 nci rıısclde ile açılc hüküm konrnw} tc;., BsroL:ır · 

Birligi 112 nci madde ile alır •.. Çünkü barolar l-(endi bölgeleri için-

1 dedir, fazla masrafları, fazla külfetleri olmaz diye d~0Lintilrııü~tUr. 

1
,1' 

., 
Aslında belki bir ölçtide ük barolarda bu da gerekebilir, ama zaman 

bunu halledecektir. Ama Barolar Birlii:;inin merkezi Ankara'dadır,Van'da 

liyakatli ve hevesli arkarla,;;; vardır, ama parası yoktur. Gelemez para-

sız .• Ama efendim, gGlsin kendisi ııcırasını alsın, ben almıyorum ••• Ne 
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karışır? .. Arım lO arkacl, ·:,; al:ı~az iken, ll nci arlcJ.daş, "ben alırım" di

yemez. Parası da olmadı'-,ı için c:ıdaylı'"'ını koyup ceçilmcz. Onurlu mil·

letiz hepüıiz .. Amü bölgeler temsil edilmelidir arkcıda~lar. Ben bölgo

cilik zihniyetinin karçısındayım. Kesin olarak karçısındayım, ama mü

saade buyurun da, İzmir'in, İstanbul'un,,Ankartı.'nın derdi herhalde 

Diyarbakır'ın, herhalde Çemigkezek'in, herhalde Van'ın derdi değildir 

büyük ölçüde .• Ayrı özel dertleri vnrdır, davaları vardır, kavgaları 

vardır. Ey burada gelip temsil edilmelidir, bu kavgalar, b~ davalar, 

bu görüşler. Anadolu asırlar boyu zaten çekmi,'}tir bu yüzden. Hep 

İstanbul.. Af buyursun istanbullu arkadcı.'":lar, elbette gelecekler, bü-

yük bir baro, ilim irfan sahibi, bize Avrupa'yı medeniyeti getiren 

bir belde, iftihar ederiz,ama müsaade etsinler de Van'daki benim avu-

kat karde~m de gelsin burada sesini sun, derdini söylesin ve bu-

nun için de lO arkada:;,; almadıisı hcılde ımrayı, kendisi illa da paraycı 

tamah ediyor, para istiyor durumuna da dl.:LşUrrııe;y elim. Al sı n arkado.şlar 

paralarını •• Vergi problemi olabilir, kendileri lO bin vorecekse 15 

bin verirler, belki biraz dcı zarar ederler, fazla para Imzanan arka

d~.~ş. varsa •.. Ne yapalım? •• Oyuna ciren kolunu sa ll Gr veya bir kısmını 

vergi verirler, bilmiyorum vergiye tabi ise, incelcmedim, gerisini 

baroya bac;ı,,;larlar. Ben rica ediyorum, but;üne l=ad8rki tatbikat, her 

ne kadar takdire l5yik, memnun oluyorum, feragat ediyor hepimiz adı

na, bununla belki barolara, hepinize faydalı ]eyler yapılıyor, ama 

diğer bir yönden mazarratı çok daha fazladır, biz de kanunu açıkça 

ihlôl ediyoruz arkadaşlar. Bu maddelerin hepsi, 10-15 senelik teşrii 

mücadeleler neticesinde, her kelimesi, her maddesi üzerinde uzun mü

cadelelerle k cı bul edilmü} tir; Kendilibinden oraya konmarrıı~;tır, mu c ip 

sebebleri bunlardır, daha da sayılabilir. 

Onun iÇin bffin rica ediyorum, Birlik Yönetim Kurulu ücretlerini 

tayin etsin, (Az edebil;i;r, ço}c edebilir. Takdir kendilerinin.) Yahut 

Genel Kurul tayin etsin, teklif' ediyorum. Ama almayacak arkada:,;; alsın 

götür s ün barosuna versin, Kızılay' a versin, ne yaparsa yapsın ve bu 

suretle de, Anadolunun geri lwlmı:; bölgelerindeki :neslek mensuı)ları--
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nın da burada temsili imkanı yaratılsın arkadaşlar. 

Saygı değer arkadaşlarım, hepinizi sevgi ile selamlar ve sizi yor

duğum için de özür dilerim. Saygılarımla. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Muhterem arkadaşlar~ ~imdi dört tane önerge var; bunların 

hepsi de~ zamanın darlığı nedeniyle konu.:,>maların kısı tlanmasına dair

dir. İki tanesi 10 dakika, bir tanesi 7 dakika, dileri-d• 15 dakika 

ile konuşmaların sınırlandırılmasını öneriyor. 

Bu önergeler hakkında, lehte ve aleyhte olmak üzere birer kişiye 

söz vereceğim. 

Buyurun efendim. 

İSMAİL MUNGAN- Muhterem arkad~şlarım, bu kısıtlama önergelerinin 

aleyhinde konuşurken, biraz öncelü sözlerimi de tavzih edeceğim. Bizim 

Başkanlık Divanına seçilmiş olan arkadaşların şahısıarına karşı bir de

diğimiz yoktur. ("Ne alakası var" sesleri) Bizim Başkanlık Divap.ına 

karşı saygımız vardır. Hatta biz teklif edecektik. Ama biz isterdik ki, 

bir hukuk müessesesi olan Barolar Birliği kongresinde usule uygun bir 

seçim yapılsın. 

BAŞKAN- İsmail bey rica ediyorum, lütfen bu öne:lfgelerin aleyhinde 

konuşun. 

İSMAİL MUNGAN- Sözlerin kısıtlanmaması zaruretini izah ediyorum 

işte ••• Bu da Divanla alakalıdır. 

BAŞKAN-- Beyefendi Divanla alakalı değildir~ rica ediyorum. 

İSMAİL MUNGAN--' Biz konuşmaların kı sı tl anmasını kabul etmiyoruz. 

Önergelerin aleyhinde rey kullanınanızı rica ediyorum. 

BAŞKAN- Kısıtlamanın lehinde söz isteyen var ını? •. Buyurun. 

CAHİT ALTAN- Muhterem arkad_,ç;lar, zamanımız dar, mevzular çok. Da

ima, bundan evvelki toplantılarımızda kısıtlamanın aleyhinde olurlar, 

konuşulur 1 5-6 veya lO kişi k'onm,ıtuktcı.n sonra da mecbur oluruz kısıt-

l anma lehinde karar verıneye. Çünkü buraya gelen arkada::;:larımızın bir 

çokları mevzuları maalesef genişleterek arzetmek durumundalar.O mev

zuları daraltarak kamprime bir ;,ıekle sokmak mümkün iken, ve dertlerimi

zi burada dökmek mümkün iken, bunu genişleterek ginlemek mecburiyatinde 
r 
j 
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bıralcılmamız bence hem rrıanaoızlık oluyor) hem c~e sonrcıld konuc;ıacakla-

r& hc:ksızlık oluyor. Göreceksiniz burada kı sı tlamc:ı yapmcıyaca::,ız 9 bir 

arkadaş saatlerce konuçacak, neticede zamanımız kalmadı diyecegiz, 

be~} ldsıi konuştuJrtan sonra doha konu;)accı.k 20 den fazla arkad2;,;a beş 

dakikalık bir müddet tcmıyaca,~ız.:Bu haksızlıl~ değil e;ıidir arkadw;ılar? 

r!.levzuları kıscıl tabiliriz arkada,.;:lar .) bu mümkündür. ( Alkı ;;lar) 

:BAŞKAN- Efendim, konu aydınlanmı.;tır. l!J:ıjsc:wde ederseniz bir hu

susu açıklayayım . .;ıu ana l.ı::adar söz isteyen delee,e sayısı 30 dur. lO 

ar dakikalık konu~mıa olursa 30U d:::ıkika, yani be.~ saat eder. Öğleden 

sonraki zamanımız 14 ten 18 e kadar dört sac:ıttir. Dolayısiyle bugün 

öğleden sonraki süre içindc/R8R~şmalcır bitmeyecektir. Eğer uygun gö

rürseniz her iki önerinin ortalamcısı olan lO dakikayı ..• 

NECLA ERTEL FERTAN- Heyete tesir etmeyin. 

:Bk;KAN- Peki efendim, en aykırıcınd;::m bac;layalım. 15 dakikayı 

kc:ıbul edenler ..• Etmeyenler ••• Kabul edilmemi§tir. 

lO dakikayı oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ... Etmeyenler .•• 

İttifaka yakın bir çogunlukla kab~l edilıniJtir efendim. 

Çok muhtcrerıı cırk::::d,_"<..)larım., sc:ıat 12 yi çeyrek ı:;eçiyor. Uygun gö-

rürseniz saat 14 te to~lanmak üzere bir yemek a!ası verelim. 

Saat 14 te toplcınmak üze:r:e oturc~mu kapatıJorwn. 

(Kapanma Saati: 12,20) 
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İKİNCİ 0'.2URU11I 

AÇIL1.IA SAA'J:İ: 14,20 

BAŞKAN-- Efendim, rapor hakkında söz isteyenlere sırasiyle söz 

veriyorum. 

Sayın Kayseri delegesi .Ali Dinç, buyur"tAn. 

ALİ DİNÇ- Pek muhterem Başkan, konuklar, sayın delege arkadc..:şla--

rım; 

Kendini Cumhuriyet e, demokrasiye;: hürriyet e, in s tın hElklar ı na ada

mış, bu temel ilkeye ina~ç içerisinde Antakya şehir kulübünde toplan

mış olan Türkiye Barolar Birliğinin dört yaşına basan VI. Genel Kuru

lunu idrak ederken,Kurul Divanı, Ba.şkanlar, konuk ve delege arkad1Ş

larımı hürmetle ve muhabbetle selô.mlarıın. 

Başta sayın Birlik Başkanı oldubu halde, teşkil§tın bir yıllık 

faaliyetlerini tebarüz ettiren Birlik Yönetim Kurulu ve diğer ihtisas 

kurullarının geniş çapta hazırladıkları 1972 yılına ait raporları,bu 

dönem içerisinde tertiplenmesinde Birli0imizin önayak oldu0 u Birinci 

Türk Hukuk Kongresi, iki milyon liralıl{ binc:ya scıhip olw;,u, ticari 

mahkemeler kanun tasarısı panel toplantısında Adalet Bakanlığl, Yük

sek Hakimler Kurulu, Sosyal Sigortalar Kururııu Genel IVlüdürlüe,ü ile 

olan muhaberatları bütünü ile mütalaa olunduğunda, objektif bir me

totla Birliğin s.osyal güvenliğine, sosyal adalet ekonomisine, meslek 

kurallarına ili , .. kin konuları ilmi bir :;;ekilde izaha çalışılmıç ve bun

larda başarı elde edilmi;;; oldu0unu mü:,ıahede etmiş bulundu0 Umdan, ra-

porda ele]tirmeye değer bir cihet görenıedim. 

Bununla beraber, delege arkadaşlarımın rapor üzerindeki eleştir

meleriyle bizleri tenvir ettiklerinde kendilerine teşekkürü bir borç 

bilirim. 

Şunu da arzetmek isterim ki, Yüce Heyetinize sunulan Birlik or-

ganları faaliyet raporları tümü itibariyle tasviplerinize mazhar ola

cagı kanısındayım. 

Anayasamızdaki sosyal devlet ilkesinin esprisi içerisinde milli 

refaha hizmet eden, ilkbahar gUneşi kadar parlak ve körpe bir kuruluş 
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olan TJrkiye Barolar Birliginin ~enel kurulu bu te~kil§t çolışmaları-

nın uygunu istiKametinde g~li~mesi ve iler:emesi bakımından lUzumlu 

fikir ve tecrtibelerin toplandıgı sosyal adalet temsilcileriyle, kıymet

, li ilim adamlarını bir araya getiren ._}enel Kurul toplantısında Birlik 

hizmetlerinin gelecegi için fayd8lı kararlara varılınasını temenni eder, 

en iyl dileklerimle, elimlanizi saygı ve htirmetlerimle sel§mlarım. 

BAŞKAN- Ankara Dele~esi Payın İlhami Güven. 

İLHAMİ GÜVEN- Turki.)e Barolar Birligi Genel Kurulunun çok deger-

li tiyeleri, hepinize saygıler sunarım. 

· Bendeniz rapor uzerindeki ele~tirmelere geçmeden önce, öncelikle 

Barolar Birlic~i Genel Kurul J oları k Yüksek Kurulunuzun,. çok özL.ir di

lerim, ftirkiye barolarını tamsil etmedi 6 i inancı içerisindeyim. Bir 

imtiyazlı sınıf olar:ık burada bulundusumuz inancı içerisindeyim. 11,4 

r.cti ma d d e, an tidemckrs tiktir. Ana;y ss anın mesleki kurul:J şLırın arasındo

ki eşitlik prensibini zedalamektedir. Niçin benim iki yıllık, tiç yıllık 

avukat meslektaş e1rkada.;~ım bıJ kurulda olmc_ı._,ın? .. E2,2r bir tecrtibe me

s~lesi bahis konusu ise, hu tecrübe maselesini b~rolar kendi Genel Ku

rullarında seçim yolu ile halletmalidir. Oradaki deserlendirmeleriyle 

halletmelidirler. Binoenalayh, ilk defa geliyorum huzurunuza, bir şans 

eseri geliyorum, Yedek delec;e idim Ankars'Js, asli delege şifa diledi

~im sayın arkada~ım Mehmet Nomer'in rohatsızlıgı dolayıs~yle geliyorum. 

Ve onun için de ancak huzu-cunJzda bunu, senelerden beri özledie;im bu 

antidemokratik hususun, maddenin de~iştirilmesini ilk. planda huzurları

nıza getirmiş buhınuyorum. Bunun da tahokkuku yine 110 ncu maddede Ba

rolar Birliginin.görevin~ dahildir kanısındayım. Derhal bu hususta te-

. :;;ebbüse geçilirse, hakiKatan avukatlar arasındaki eşi tsizligi ı hegomoİı-

yayı ort~dan kaldırmış olacagız. 

Kanun konusudur, gayet iyi biliyorum, ama bir tasarı ile bunu 

dUzeltmek mümkJndür Kanısındayım. 

Yine görtiyoruz ki, en JUkseK orgBnımız Barolar Birligidir, ama 

· 1136 sayılı Ksnun yine vesayet sisteminden kurtulamamı.;ıtır, Ad.alet 

Bakanının gözetimi altındadır. Bunun da kısa ~amanda bu vasayetten 

Türkiye Barolar Birliği 
Klltüohanesi 
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kurtulup, güçlü Barolar Birli 0 inin ;şahsiyetini ortsya koymakta fayda 

var kanısındayım ve bu da öncelik ta;şıyan konularımız içerisinde g@l

mektedir. 

Raporu inceledim. Raporda bir çok mesleki konulara temas edilmiş

tir. Ama bu arada bir çok 1 görevini ifaden dolayı tevkif edilen ve ha

la cezaevlerinde bulunan bir çok meslektaşlarımızın durumlarının ne ol

dUgil sorusu cevapsız kalmıştır arkadaşlar. Bunun da raporda açıklanma

sını arzu ederdim. 

Yine rapordan edindigim intibaa göre, rapordan da anlaşılacagı 

üzere, Barolar Birli~ini, çok öz~r dilerim sayın yöneticilerinden,Yj

netim Kurulundan, ba;şta degerli hocam olmale üzere, sayın Başkanımdan 

özür dilerim, şimdiye kadar içe dönük faaliyet yapmışlardır. Ama bu içe 

dönük faaliyet; dahi kifayetsiz kalmıştır. Ben bu yüksek kurulun naçiz 

bir üyesi olarak ancak delege oldu 6 um zaman Barolar Birligin±n faaliye

tini saptayarı rapora muttali oldum. Niçin benim aziz kardeşlerim, Tür

kiye barolarında görev alan aziz kardeşlerim kendi baroları vasıtasiy

le temsil edilmiş Barolar Birliginin faaliyeti raporundan almasın, ni

çin şu komüarımıztı yabancı kalsın? Binaenaleyh, teklif ediyorum, diyo

rum ki, her sene Barolar Birligi Genel Kurulu raporları mutlaktı teksir 

edilmeli, bar~lara gönderilmelidir; barolar da kendi gene] kurulların

da bunltırı teksir edip sayın üyelerine dag~tmalıdır diyorum~ Teklif edi

yorum arkadaşlar. 

Yine B~roltır Birligi olartık çok g~zel faaliyetler yapılmıştır.Ben 

buraya gelmeden evvel endişeli idim, tıçık konu-,ıuyorum. Bu raporla haki

katen güzel bir çalışma içerisinde bulunduklarını ögrenmiş bul~nuyorum. 

Bizim bu faaliyetlerimiz niçin dışarıya, .kamu oyuna duyurulmu;yor? Bir 

de bu eksik ta:rafımız var; ktımu .:>yunda mutlaKa sesimizi aksettirmeli

yiz. Çünkü en güçlü kuruL;ışsc~nuz, sayın delege arkad0şlarım. 

Ayrıca dışa dönük faaliyetlerimizde de her gvin, zaten talihsiz 

meslek diyecegim, özür dilerim. Yalmncılık iıkralarına ismimiz karışır. 

Bir So-syal Sigortalar Kurumunda, bir haddini bilmeyen delege çıkar der

ki, avukatlar cebimize el attı .. Bir yerde de der ki, mal satanlar bun

lar .. Bunlar ne hakla gelip te bizden sosyal gigortalarımıza gecekondu 



r 
-· 35 -· 

,~ibi kondular der. Ama biz l.ıunlara 1ayJ..k c1duklai·ı u.evabı veremey~i_z, 

çünkü Genel BaşkanımJ.z çc.k nazi.ktir, hukuk adamıdır, profesörd~r, nazik 

RdamdJ.r; talebeligimde bile ~-ıezal:sÜne ';üz):.at şahit olmuş bir öğrenci

siyim, iftihar ederir1w, .Ancak Barr,1a:r Birli,si Genel Başkanı olarak, b;pı

dan sonra sayın hocam, sayın Genel Baş.kanım~.z Prnf. Faruk Erem' den da

b.a cesa:retli olmasJ_nı huc:ı.ırı..ınuzd.J ellerinden öperek kendilerinden rica 

ediyorum. ( Alk:uşlc:r) 

ArkadaŞlar, Jı.ecJeki sorı.mla:c iç~rieinde bir çok dertlerimit var. 

Barolar B:i.rligi .kuruldu, ~)ugün hEıl6. oj r yapJ. kooperatifinden yoksunuz. 
i r J)ÜJÜk şehj rleı·de biz bm EIC::'..,'{l. çsk:iyoruz. Zannetmeyj_niz ki bUtün 8v"'Ukat-

.... 

ı_ar işini yvlun8 koymlı::;ı, mıi.i ü.:mgcsini seıJLımış, gelirlerini sağlatnJ.P, 

avukatlet'dır. Z•.nnetm.;;;yirü2. kj b~mlaı· çogunluktadJ .. r; azlıktadır, azJ.n

lJ.ktadır. Bunu bi1hessa bJ_lmmüzde fayda g::.rü;yorum. Bugün meslegirrüzr:ie 

i:)ir :yıgınak va:t·d:ı.r, hı_ ku k ı:a_.kü~- ~-es inin bi::::·inci sJ.nJ.fındaki öğr •nc:i.ye 

"i.le:rde avukat 1üabilmo ha 1.<:.kJ.nJ. tan-~rrıal: iÇln kanund.a yanlı.ş bir hükUEJ 

konmuştur ve bir ~h<Eelik sta,ia tab.i. tı.;;i;ıümuşt1.ı:::'. 3undan dolayı da yJ.ğ:L

nak yapılmıştır 7C yı~~r8l ~i~ kaç se4e deha devam edecektir. Binaena

~ı_e;yh mesleğe yeni at_ JınaJ-: t::::Ge;y f'U r,enç ka:er1aş:ı .. erimiz daha şimdiderı yok-

Slmluklarla karş:::.. H:·ar;ş:ıyadJ.:'. 3J.naerıaleyh mutlaka Ye mutlaka stajyerdsn 

başlamak tizere, yeni başlayacak sayı~ m~slektaşlarımıza de imkinlar sog

lamak durumundayız. Bunun da Barolar ?ifli~inoe etüt edilmesi gerekir 

kanısındayım. 

Sayın delege B3'l::::e.Ja.;ıJ.arJ.m, bir ÇJ.ğır açıldı demiri, ·Eğer biz her 

birimiz burada de:rtlerimi:ü getirme. imkdnına sahip olamazsak ı hakikaten 

ba:roJ.arımJ.za karşı görevini yapmamanın sorumlulugu içine dtişeriz .Bir ar-

kadaşımız bir çıgir açtJ., bffetsinler bendenizi; sosyal adsletten bah

~~tti, adaletsizli~i kendisi yaptı, 40 dakikamızı aldı. E~er biz keridi

rxi zj_ aya:dayarak 15-20 dakika konuşma yapsaydık, mutlaka biz de mahallJ. 

c:ier·tıerimizi dile getirmek fJ.:csatJ.na vs imkanına kavuşacaktık. Şimdi iss 

v-aktim dolmuş bulunuyor. O:nın için sözler:ı..mi tamamlayamadan, size hi tap 

etmenin mutluhı~u içinde hepi!'ize saygılar sunar, Baro Genel K:.ı:rulunun 

Laşarılı olmasını t3menni ~derim. 

Saygılar sunarJ.m efendim, teşekl~t:r ed eı-ir.ı. ( Alkışlar) 

,, 
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BAŞKM~- Efendim 9imdi bir önerge var: 

"Divan Başkanlıgına 

Hes'apli::ırı tetkik komisyrınu kurularak, konu .şmaların devamınca gö

reT yapmalarını teminen, hesapları tetkik ve rapor vermesine karar ve-

rilmesini arz ve teklif ederim, ibraya escs Jlmak üzere. 

İsmail Mungan " 

:SAŞKM~- Bu konuda lehte ve aleyhte birer kişiye söz verecegim.Ön

ce lehte konıl2şmak iste,y-en var mı? .. Yok. Aleyhte konu .şmak isteyen? .. Buyu

run efendim. 

FADIL ALTSP- Sayın Başkanım, çok kıymetli meslektaşlarım; her yıl 

sayın Gensl Kurulunuz, bu hesapları günü gününe clenetleyip bizler adına 

raporla size duyurmak üzere denetçi heyeti seçiyor. :Sinaenaleyh verilen 

hesaplarda denetçi raporu da eklidir. 3-'ayet geniş, müdellel, rakamlar 

üzerinde geniş incelerneyi ihtiva eden bu rapor karşısında ayrıca hesap

ların incelenmesini gerektirir bir durum JOktur. Bu nedenle takririn 

lütfen reddine kaıar verilmesini arz ve istirham ediyorum. (Alkışlar) 

:SAŞKAl\f- Efendim ou konuda bir hesap komisyonu kurulmasını arzu 

edenler l'Jtfen i.şaret buyursunlar. Arzu etmeyenler ... ı muhalife karşı 

ekseriyetle reddedilmiştir. 

BAŞKANVEKİLİ- ş.:.r:ıdi s öz sırası Av. Sayın N abi İnal' da. Buyurunu z. 

NABİ' İNAL- Çok muhterem delegeler, rapor hakkında kısaca eleştiri

lerimizi yapmadan önce, Türkiye Barolar Birliginin sayın Başkan ve yöne

ticilerine, bir yıl içerisin~eki çalışmalarından dolayı teşekkürlerimi

zi sunmayı bir borç bilirim. 

Bizlere gönderilen çalışma raporunda belirtilen ve fikirlerimizin 

de açıklanmasının istendigi bazı konular hakkın~a birkaç kelime ile ka

naatlarımızı belirtmek isterim. 

Kamu ni telie,indeki kuruluşların birleşmesi veya birleştirilmesi 

yolunda bir adım atılmasıyla ilgili teklifi biz şahsen çok erken bulu

yoruz. Henüz kendi içimizde· gerek içe dönük, gerek dı§a dönük problem

lerimiz çözümlenmiş degildir. Bizler elbirligiyle çalıştıgımız takdirde 

bu problemleri herhalde çözebile~ek gtiçteyiz. Henüz kendi meselelerimizi 

~\ --------------------------------------------------------------------
J 
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halletmeden diger kuruluşlarla bir asgari mlişterekte dahi olsa bir bir

leşme yoluna gitmekte ş~hsen.fayda görmliyoruz. 

Sosyal Sigortalarla ilgili probleme gelince; 

Uzun sliredir, hepimizin haksız menfaatler sağladığı, bir nevi si

gortanın ka.ı,ıısına elimizi attıgımız yolundaki haksız yayınların yersiz

ligi mliteaddit neşriyatla, toplantılarla sabittir. Yalnız bir nokta var 

ki, Sigorta 5 yıl içerisindg bizden alacagı 319 milyona karşılık 5 yıl 

~onra bize ancak 10 milyon lira verecektir ki, bu paranın asgari vade

ciz ba~ka faizini dahi karşılayamayacagını takdirlerinize sunarım. 

r Yalnız, çalışma raporıJnda da belirtildigi üzere, sosyal adalet il-

kesinden ha~eket e~ildi6i takdirde, bu pirim usullinden artık vazgeçil

mesinin zorunluluguna biz de inanmaktay~z. Bu pirim usullinden bir anda 

dönü9 harhalde mümkün değildir. Sayın Başkandan ve yöneticilerden istir

ham ediyoruz; hiç olmazsa üçlü bir sisteme, işçi-işveren ve Devlet kat

kısı olan üçlü bir sisteme dönülmesinın uygun olacağı ve çalıc,ımalc:ırın 

bu yöne teksif edilmesi göruşundeyiz. 

Bir de, kendi içimizde kendi sosyal ç;üvenli;,imizi sa6 Lıma ba}{:_;t,n(ı,.n

d~E-~Jice HSY_~j;_ini_~_tı;L.YQ.l.f.c!~L_Eı_uy2E~~~e;;ı;. ~a;y-~, en bi_I_!Il~l?J:ağ:ı,Q _he.r sene ve-

ri_:l:mesi _ _§_llr~_:lı'J-.2;_ __ QlQ..r!!L.2~~::ı:jl_t;=ı~Eıll!B ___ ve Z8f'}lf_~?_,t_~ d uşme hal~er:1:_~.9:.f:l __ avukat-

larımıza ;y:apıl:;ı_~cık a_':lg_ari y_~)?-~ _ _ımlar~Q_sa -,_lan.masını __ giJ-j._.yo.:çuz. Bunun ya-

i"' nında, daha önce de ·belirtildi,;i üzere, bir avukatlar yardımlaşma kuru

munun kurulmasını sağlayıcı hazırlıkların yapılması ve tüm Türkiye avu

katlarını bu sandık içinde toplamaK suretiyle Sosyal Sigortaların bize 

vermedigi ve hiç bir_ zaman veremeyeceg~ diğer m~nfaatlerden de faydalan

dırılmaJ3ını ve bu suretle sosyal güvenligimizin biraz olsun teminat al

tına alınmasını dilemakteyiz. 

Birlik güzel bir binaya. kavu-;?mu.:;ıtur. Yalnız kavuşmuş derken, yer 

olarak kavuşmuştur. l'vTerkezi .bir yerdedir, fakat hiç bir zaman ihtiyacı 

karşılayaca'k durumda degildir. 13ilhossa taşradan giden bizler bunun acı

sını ga~·et iyi bilirj z, pek çok arkadaşımızın, günlerce yol g~cHikten 

sonra bir otalde kalarnama imk~nı nedeniyle Kızılay'ın caddelerinde bir 

aşa~ı bi~ yukarı gitti6 ini izlemi9izdir. Bu itibarla bir defaya mahsus 

olmak üzere, yine Yüce Heyetin vereceJ,i kararla her avukc:ıtın yapacsgı 
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teberru ile ~sgarisi 200 lira olursa 2 milyon para tutar, bu y~ni Bir

lik binasının Japılması için büyük bir meul3g ~lur ve diger yardımlar

la da 5 milyonluk binanın yapılabilecegi inancındayız. 

Ücret tarifesinde avukatlarla iş takipçilerinin aynı seviyede tu

tulması meslek bakımından yürekler acısıdır. Bir iş takipçisi ile bii 

avukat, mahkeme huzurunda takip ettigi davada aynı ücrete müstahak gö-:

rülmektedir ki, bu büJük bir aQaletsizlik ve haliiketen meslek bakımin

dan acıklı bir durJmdur. Bunun da düzeltilmesi için yeni ticret tarife~ 

si h~zırlanana kadar olumlu bir te~ebbüse geçilmesini dilıyoruz. 

1136 sayılı Kanunun 164 ncü maddesi maalesef çalı~amaz hale gel

mi~tir. Raporda, bu konuda içtihadı birleştirmeye gidilecektir, denil

mektedir. Kanımızca bunda çok geç kalınmı~tır, daha fazla geç kalınma

dan bir an evvel bu konunun çözümlenmesi ve ücret yönünden haklarımı

zın teminat altına alınmasını diliyoruz. 

Bir de, bilhassa hudut bölgelerindeKi barolc:ırı ilgilendiren dö

viz meselamiz vardır. Bir avukat yurt dışındaKi bir kişiden, bir yaban

cıdan, cezaevindeki bir yabancı uyrukludan vekalet aldığı zaman, bunun 

ücretini döviz olarak bozdurmak ve döviz bordresunu ibraz etmek zorun

dadır.Etınediği takdirde C.Sc:ıvcıları yakasın::ı yapışır ve döviz mahkeme

sinde sürüntir gider bu avukat. 

Bunun için, geçen sene Bursa 'daki toı::ılantıda sayın Hatay delege

si Tekin Yurtınan uyarıda bulunmuştu. Baro Başkanları toplantısında ben 

de aynı uyarıda bulundu~; fakat çalışına raporunda henüz kesin bir so

nuca varılamadıgını yine üz0ntü ile görüyoruz. 14 ve 17 sayılı Karar-
' 

namedeki tebli6ler maalesef Maliye Bakunlıgınca, kambiyoca yanl~ş yo

ruınlanmaktadır. Bu yanlış y)ruın, hepimizin büyük zararlarını ve hatta 

bir çok meslektaşıınızın malıkurniyet sebebiyle meslekten menini doğurmak

tadır. Bu konuda da bir an ey.vel olumlu sonuç alınması için teşebbüs

lerin hızlandırılınasını diliyoruz ve raporda "müracaat edilecektir 11 de

yiıninin de "müracaat edilmiş ve netice alınınıştır 11 şeklinde sonuçlanına

sını yürekten arzu ederdik. Maalesef bu olmadı. İnşallah kısa zamanda 

bu ol:ör. 

VI. Genel Kurula saygılar ve sevgiler sunarım. ( Alkışlar) 
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:BAŞKAN- Sayın İskender Özturanlı * buyurunuz. 

İSKENDER ÖZTURANLI- Sayın Divan, sayın başkanlarım, yönetim ku

rulu üyeleri, sevgili arkada~larım; 

Herşeyden önce huzuru.huzda, sevgili :Birlik ::Saşkanımıza şahsen 

teşekkür ederim. :Su teşekkürümün sebebi şudur: 

IV. Genel Kurul Topfıantısında Faruk Erem: "Yapacagımız ve yapa~ 

mayacağımız siyaset nedir" diye bir soru ortaya attılar ve bunu bir 

devre sonra açıklığa kavuşturacaklarını söylediler. Geçen yıl :Bursa 

toplantımızda bu, kendileri tarafından açıklıga kavuşturıiılmadı. Sordu

ğum bir sual üzerine bu yıl Başkanlık raporuna siyaset meselesini ge

tirmişlerdir, teşekkürümün sebebi budur. 

"Siyasi organları belli bir siyasi yönde sürekli bir şekilde et

kilemek amacı güdülmedi6i takdirde siJasetle uğraşmak isnadı altında 

kalama~." d.eniyor rapord.3. Ve bugj.in de yaptıkları şifahi görüşmede 

siyasi diye fikir söylemekten kaçınmayacağız sözlerini biz de tekrar 

ediyoruz. 

Hakikatan siyasidir di~e fikir söylemeden kaçınmak bizim için doğ

ru değildir. 

Efendim, 1971 yılında bir Anayasa degişikligi karşısında kaldık 

ve Türkiye ::Saroları, Anayasa degişikligi konusunda çalışmalar içerisi

ne girdiler, bu çalışmalar Barolar Bir~i~i tarafından değerlendirildi 

ve bir l'ap~r halinde ilgililere gönderildi ve ulaştırıldı. Bu yıl tek

rar Anayasa değişikligi kar.;ıısında Kaldık; ::Sarolar Birliği bu konuda 

hiç bir çalışma içerisine g~rmedi, barolardan da fikir sorulmad:),. 

Şimdi bana diyecek ki efendiını adalet yılının açılış konuşmasın

da Birlik Başkanımız bu konuya bir nebze temas ettiler. Ettiler, fakat 

bu bizim için kafi değildir. Gene denecak ki; Birlik Başkanı bu konuda 

gazetelere bir demeç verdiler. Verdiler, fakat ~u ~a yeterli değildir. 

Gene dertecek ki, geçen yıl elimize bir taslak vermişlerdi, biz.bu tas

lak üz~rinde çalı~ma yaptık, bu yıl bir taslak yoktu. Taslak yoktu ama 

arkadaşlarım, meseleler var.dı, . problemler 'vardı ve bu meseleler, bu 

problemler bizim ~esel~lerimizdi; güvenlik mahkemeleri konusu ve Danış-
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tayın yetkileri konus0. Biz bunlar üzerinde bilimsel bir çalışma, ob

je.ktif bir görüŞji resmi bir görüsı vermeliydik, bu ihmal edilmiştir. 

Raporda, "yasama ile il "-1kin çalLşmalar" ba ,lığı altında 12 konu 

ele alınmış. Ama kan·unların hazırlanmasında Karayolları Trafik Kanunu

na kadar; ama benim asıl .meselem, Trafik Kanunundan önce bir Anayasa 

meselesi olmalıdır diyorum. 

Bir soru sormuştum geçen yıl Yönetim Kurulundan; Anayasa, bizim 

muhalefetimize rağmen, bir çok maddelerine muhalef@timize rağmen çık

mıştır, acaba artık biz duracak mıyız, bu konuda bir çalışma içerisine 

girmeyecek miyiz ve 1136 sayılı Kanun çıktıktan sonra ertesi gün bu ka

nunun .. bu kanunun bazı maddelerini deJiştirmeye kalkan bir kuruluşan 

acaba bu meselade de bir çalışma içerisine girip girmeyeccegini sormuş

tum. Bana verilen cevapta şöyle deniliyordu: 

"Anayasa değişikliklerine ait olan bütl.in maddelerde yazenlinın 

karşısına yazılı belgelerle de tesçil edilsin di,ye çıkan bir kurulu:;.un 

bundan sonra da bazı çalı;;;malar içerisinde olması pek tabiidir." 

Bu çalı:şmaları görmedik. Degil yeei bir Anayasa değişikligi, es

kiden değiştirilmi:;; Anayasa maddeleri h3kkında daiıi Qir çalışma biz bil

miyoruz. 

Ne yapılabilirdi diyeceksiniz. Mesela Anayasanın değiştirilen 

bir 147 nci maddesi vardır. 16.6.1970 tarihinde Anayasa Mahkemesi bu 

147 nci maJJe _üzerinde bir yorumlama yapmıştı, demişti ki; -Bunu ar

zetmiştik yetkililere o zaman- demL,;ti Ki; Anayasa değişikliklerinde 

Cumhurj,j;et rejiminin aleyhinde bir vc:ıziyet .1lursa, biz Anayasayı, Ana

yasa değişikligini esas bakımından da denetleriz ve iptal ederiz bu 

değişiklikleri; f~kat geçen seferki degişiklikte 147 nci madde ile Ana

yasanın yetkisi sad ec e şekil bakımından dene.tlemeye inhisar ettirildi. 

Bir problem çıkarılırdı, Danıştaya gidilirdi, Danıştaydan sJnra Anayasa 

Mahkemesine gidilirdi ve Anayasa Mahkemesinden bir karar istihsal edi-

lebilirdi. Anayasa Mahkemesinin bu konıfida vereceği karar .da bir merak -~ 

konusu idi. Daha hala da merak konusudur. 1 

Efendim son günlerde bir Dsrnekler Kahunu çıktı. Bu Kanunda,öz-
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gürlükler söz konusu olmaktadır. Adana'da Türkiye Barolar Birliği Türk 

hukukunun gelişmesinde. kendini baş göre~li, Türk toplumunun kalkınmasın

da da kendini gğrevde ve sorumlulukta ortak saymalıdır, denmi_şi;i_. Hl]

kukçu, geri kalmış ülkelerde sefalet, cehalet ve eşitJ,-ikle.mücadEıle et

melidir. Bunlar giderilineeye kadar hukukçunun mücadelesi devam e(jec~k

tir, denmi~ti. Bursa'da bunlar tekrar edildi ve Bursa'da şunlar da söy~. 

lendi; Yönetim Kurulu tarafından. 

"Hukukçular kend:ii memleketlerinin sosyal ve ekonomik sorunları 

ile ilgılenmek zorundadırlar. Zira bu sorunların çözümü huku~çuya muh;:; 

""' taçtır. 11 Bu paragraf milletlerarası hukukçular komisyonu raporundan a

lınmış ve kongre tarafından benimsenmiştir. 

l 

Gene Rio toplantısından bir aktarma yapılmıştı 1962 toplantısın

da, bu da kongremiz tarafından gene ben~msenmi şti,. onlar d.a şunlardır: 

11 Az g'elişmi ş memleketlerde hukukçula::r hukuk reformunu gerçeklE?§-:

tirmek zorundadırlar. Bu durumda olan ülkelerde ~osyal ve ekonomik so

runlar o kadar bileşik hale gelmiştir ki, neyin neyi sömürdüğ~nü seze

bilmek için mutlaka hukukçu olmak Hızımdır." 

Bir yana bırakalım arkadaşlar ekonomik ve sosyal sorunları, eşit

aizlikle mücadeleyi ve sömürmeyi, sömürülmeyi; Dernek Kanunu ile özgür

lükler meselesi .karşısında kaldık ta, biz gene sustuk maalesef. 

Tür~iye Baroları 50 yıldan fazla, Türkiye Barolar Birlig~ 4 yıl-

dır her türlü tedhi9çilik olaylarının karşısındadır ve terörizmin, ak

tivizmin karşısındadır, hukuka aykırı bütün eylemlerin kar4ısındadıjl. 

Bu artık her kişi ~tarafından bilinen bir ger-;e:-(tir. Ama., özgürlükler ve 

demokratik mücadel~ söz konusu oldugu zaman, bunları kısJ.tlayarı.J-arın da 

gene karşısında olmalıdır. 

Dernekler Kanununun 75 nci maddes:i, . .yle bi~ hüküm getirildi; özel 

kanunlarında hüküm buluınmayan hallerde, mesleki. kışruluşlar da Dernekler 

Kanununun muayyen maddelerinde yazılı kısıtlarrı.alar.içerisine alındL 

:Şimdi, ögreniyoruz ki, Bar.olEJr Birli6im,iz 75 nci ırıa,ddenin ikinci 

fıkrasına bizim girmeyecegimizi resmi makamlara sö;y+:emekteN. ve onlar

dar,ı bir nakta1. nazar istemektedirler., 
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Arkad~§larım, bu maddenin iÇerisine ~ister girelim, ister girme

yelimi bu madde isterse bize uy6ulansın, isterse uy6ulanmasın, biz yal

nız kendimüıi düşünmek rııecburiyetinde olan bliır kuruluş değiliz. Mesleği

mizin sorunları, memleketimiziıı sorunları çözülmeden bir sonuca ulaşa

maz. Yüzlerce dernek, binlerce dernek kısıtlı hükJmler içerisinde kala

cak, biz özgür olacag.ız ve arşı alada olacagız. B1ı düşünce tarzına ben

deniz i~tirak etmiyorum arkadaşlar. 

Bunlar bileşik kaplar gibidir kanımoa; toplum meseleleri, meslek 

meseleleri .. Her ikisi de ya yükselir, ya alçalır. Bunun başka türlü bir 

iaahını düşünemem. 

Basın Kanunu tasarısı söz konusu toplumda ve gene de özgürlükler 

bahis konusu. Bunlar hakkında da herhangg bir davranış içinde değiliz. 

Sekiz ay önce Türk Hukuk Kongresi topl::ındı ve bu Kongrede, Birin

c~ ve İkinci Beş Yıllık Kalkınma Planlarında adalet hizmetlerine yer ve

rilmedi~ini, adalet reformuna yer ve~ilmedigini; Üçüncü Kalkınma Planın

da adalet hizmetlerinin yer almasının önem taşıdıgı belirtildix ve KGng

re Barolar Birliği Yönetim Kurulunu, Barolar Eirliğini bunun takipçili

gi ile görevlendirdi. 

Yalnız, plana geçip geçmarnesi meselesi değil, bilisorsunuz ki,İkin

ci Kalkınma Planındo adli yardıma yar verilmi 9 ti; fc:ıkat programlara ge

çirilmedi. Programıata geçirilmeyince de, adli yardım hiç bir ~ur~tte or

taya getirilmemi~ oldu. 

Adalet ieformu ve adli hizmetler meselesi planda arkad~şlarım,l995 

perspektifi içerisinde wütalaa edilmiş. Birinci bölümde, üçüncü plana gi

rerken; 'r~rk toplumunun temel sorunları b::ı:;ıı.ıgını taşıyan ll sorun vm-r; 

Egitim, Saglık, Dış Ticaret ve Nüfus gibi ... Adçılet hizmetleri, adalet 

reformu orada yer almamış. Finansman dengesi başlığı altında özel kişi

lere ve Kamu İktisadi DeşebbüslGrine yer verilmiş; fakat adalet hizmet

lerine yer orada da yoktur. 

İkinci b:ilümde refoımlc:ır kısmı var; sc:ığlanacaktır, yapılacaktır, 

gerçgkleşecektir tar~ında hiç bir esası olmayan yerde, adalet reformuna 

yer verilmiştir. Efendim buradan şuraya gelmek istiyorum: 

Kesinlikle söylemek gerek ki, plan Meclisten çıkarılırken, saygı 

l 
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değer yönetici arkad~şlarımız Mecliste Adalet Planında adalet hizmetle

rine yer verilip verilmedigini maalesef bilmiyorlar. Takip etmek şöy

le dursun, .ltovuşturmak jöyle dursun, bilmiyorlardı. Kendilerini mazur 
1 

görmek mecburiyetindeyiz, çnnkü Temyiz Mahkemelerinde, Bursa'da, Aydın 

da, Manisa'da davalarda koşarken, bu gibi şeyleri ihmal etmek durumun

da kalıyorlar; ama arkad~şlarım, memleketimizin problemleri vardır, 

mesleğimizin problemleri vardır ve bunların çözülmesi gerekmektedir.· 

Çekinmeden söyleyeyim ki, Türk toplumu, Türk adaleti tehlikeli bir dü-
' zeydedir Te bizim bu tehlikeli düzeyden Türk toplumunu, Türk adaletini 

kurtarmak görevimizdir. Onun için kendilerinden, bu konulara daha çok 

dikkatle sarılmalarını ve bu konulara zaman ayırmalarını rica ediyo

rum ve şunu da isteyecegim; raporda yer verilmeyen hususlara, eğer bir 

' bildiri neşredilecekse Genel Kurult.ınuz tarafından, bu" bildiride yer ve-
., .~..ı, 

rilsin Ye Türk toplumunun, Türk kamu oyunun huzuruna bu şekilde bi·r an-

layış içerisınde çıkalım. 

Say6ılarımı sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Kemalettin Sönmez, buyur m. 

KEMALETTiN SÖNMEZ- Ben sadece giderler üzerinde konuşacağım, ge-

çen sene de konuştum. 

Şimdi bu g~derler ve gelirler t~blosu her sene olduğu gibi bu 

""" sene de geç ol.arak geldi. Halbuki senenin 366 günü sarfiyat yapacağı

mıza, bunu yılbaşından 15 gün evvel kesrnek suretiyle bunları bir bilan

çe halinde tanzim edip delege arkada~lara· göndgrmek ve tenkitlerini 

saglamak ve bundan istifade etmek mümkün oldugu halde bu sene gene ya

pılmamıştır. 

L 

Şimdi buradanazarı dikkatimizi eelbeden bazı·hususlar var. 

Birincisi, denilmektedir ki; Genel Kurulun, Yönetini Kurulunun, 
' Disiplin Te Denetleme Kurulu üyelerine 150 bin küsur lira para verilmiş. 

Bundan ayrı fasıllarda, yine Yönetim· Kurulunun üyelerin"e bazı noktalar

da, meTzularda para verildisi anlaşılmaktadir. Mesela başkaca çalışma 

ve yönetim giderleri, hukuk kongresi gider leri gibi bir fasılda ayrıca"' 

para verilmi:ştir. Bunun ne kadarı Yönetim Kurulunun harcırahları ve 

yollukları te~şkil etmektedir, bun:.ın bilinmesi tarafımızdan açıkla ttı-

li 
li 
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rılınası istenmektedir. 

Şimdi bir de, bazı fasıl ve mEıddelerde tekerrür var. Mesela bür~"~ 

araç ve gereçleri deniyor, ayrıca arkasından başkaca araç ve gereçler 

deniyor. 

Geçen sene de söyledim, personel giderleri çok fazladır, bunlara 

yan gelirler veriliyor, yan gelirlerin memurun çalışınasını teşvik eder 

mahiyette olması lazım gelir.Halbuki şurada görüy0ruz ki, memur ve ınüs

tahdeın giderleri olarak 147 bin lira saıfedildiği halde, sırf fazla ça

lı~ına mesai ücretleri diyerekten 40 bin lira para verilmiş. Benim bil

digiın, memurun normal mesaisinin dışında fazla çalı.:;:ına saatleri ancak 

yılbaşına yakın, şu kongrenin hEızırlıgı sımasında olması lazım gelir. 

B·a da umumi maaş yakunu olan 14 7 bin liranın dörtte birinden daha faz

la, ü~te bire yakın bir miktarda personele fazla çalışma gideri verii

miştir ki, bu kanaatımızca, bu şeyin fazla suistimal edildiğini-değil 

de, gevşek davranıldıgLnı gOstermektedir. 

Bir de burada 0narıın ve bakım giderleri deniyor. Daha bu müessese

se kurulalı üç sene olmadı, üç sene içerisinde onarım yapılacak ne gi

bi, ne kadar çürük bir malzeme Blmışlar ki bunlBrın tekrar onarım ve 

bakım giderleri için bu kadar, 14 bin kUsur lir8 şey veriliyor. 

Ayrıca başkaca hizmetler gibi, insanın kafasında suitefehhüın ya

ratan bir fasıl var, 25 bin lira sarfedilmiş. Bu kadar fasıl ve madde 

içerisinde başkaca hizmetler mevzu~ içerisine girebilecek ne gibi ley

ler var ki, diger kaleınıere sokamamışlar d~ başkaca hizmetler fEıslı 

altında 25 bin lira sarfetmişler. Bumm da açıklanmas ını rica ediyoruz. 

Bir de burada yardım ve bağışlar vEır. Bunu biz anlayamadık, fakat 

konuşmalarından, bunun staJyerlere verilen paralar oldu~u söyleniyor, 

bunun miktarı açıklanmadı, stajyerlere ne kadar para verilmiş, yardım 

olarak verilmiş? •. Bir de bagışlar vBr, biz ne gibi bir bağış yapınışız 

acaba, bunu bilmek istiyoruz. 1trkadaşlar lütfen bunu açıklarıarsa mem

nan olacagız. Ve aynı zamanda bu yardım ve bağışların mukayeseli tcblo-

da da ayrıca şeyi geçmeıniş. 

ı ..... 

l 
~~ 

Bu bütçe üzerinde BÇıklanınasını istediğim, daha doğrusu töhmet 
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altında bırakmak istemiyoruz, sırf yani açıklanmasını ve bizi tatmin 

etmesini istediğimiz mevzular bunlar. 

Ayrıca faaliyet raporu bor~ımından şunu söyleyebiliriz ki, şimdi 

mt:fettijler bir usul çıkarttılar, icra daireleri ve mahkemelerde ihti

yati hacizlerde elimize herhang~ bir surette eskiden talimat alıp gö

türebili;rorduk, başka memleketlere götUrebiliyorduJ.r; şimdi müfettişle

rio talimatı ile bunlar ancak mektupla gidebiJiyor. Halbuki böyie acil 

hallerde bizim hemen bun~ alıp götürmarniz ve t~tbik etmemiz icabeaer. 

Çlıı.nkü mal kaçırılabilir; menkul veya gayrimenkul. Bunu avukata bir i ti

matsızlık olarak telakki ediyoruz, bumm kaldırılması lazJ,_mdır. Bir 

avukat ~erhalde bir sahte imza ile, sahte mühür ile götürüp şey yapa

cak degildir, eger yapacak olsa zaten cezasını kendisi çekecektir ve 

bt< da tabii iptal edilmiş bir şey olacaktır. r~un için bu talirnatla

rın, bilhassa dışarı gidecek talimatlerın ve tezkerele~in bize elden 

verilmesini meneden müfettiş kararının ortadan kaldırılmasını rica edi

yor~z. Bu hususta da rnalDrnatları olması lazımdır, çünkü ~öyle bir ta

rnirn gelmi.,ıtir daireler~. Bu tarnimle ilg;!ğ;lenip, avukatlora itimatsızlı

ğı ve töhrneti gösteren bu şeyi ortadad kaldırmaları gerekir kanaatın

dayız. 

Bir de jübileden bahsettiler, rneslekte 40 senesjni dolduranlar 

vesaire şeklinde .. Bunlarm da yalnız avukatlık olarak kabul etmemek la

zımdır, bu hususta nazarı dikkatlerini celbediyorurn. Mesela mendenizin 

sekiz sene hakimlik hizmeti var, başka arkadaşlarımın da hizmetleri 

-.-ardır. Binaenaleyh, avukatlıg.ın yanında hakimlik te nazarı itibare 

alınmak suretiyle rnesleğin ondan itibaren başlatılması lazım gelir ka

naatındayız. Bunu da b~r şsy olarak hatırlatıyoruz. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Mehmet Ali. Anıkan, buyur:.muz. 

M~ ALİ ARIKMi- VI. Genel Kurulun rnuhterem üyelerini hürrnetle ,, 

selarnlarırn. 

Efendim, raporda 60 sahife. sosyal sigorta ve sosyal güvenlik ko.,-

" nusuna temas ediliyor. Hatta Birlik Yönetim Kurulumuz genel sigorta ko

nusunu da ele alınış bulunmaktadır. Ben şahsen kendilerine bu bakırndan 

l 
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müteşekkirim ve tebriklerimi sunarım. 

Bumm dışında, münhol hakimlikler, adli araverme, savunma mesle-
- , 

ginin gelişmişliği, ücret konusu, hukuk usulü muhskemeleri kanunu, Bcı-

kanlik merkez teşkilatı kanun~, Karayolları trafik kanun~, ana kanun

la~ın hazırlanması, Birlik çalışmaları, toplantılar, bina, bülten konu

su, barolarla ilişkiler, meslektaşıarımızla ilişkiler, meslektaşlarımı

za vaki saldırılar, mukayyet avukatlık meselesi gibi bir çok konular 

ele alınmış bulunmaktadır. Hiç şü~he yok ki, bu konuların hepsi dola

yısiyle bizleri ilgilendiren kon~lar bulunmak bakımından güzel şeyleJ!':-

dir. Ve ·bu konuların da hal yoluns sokulmuş bulunması bakımından -ben -

yine Yönetim Kurulumuza ~eşekkürlerimizi alenen sunmak isterim. Yalnız 

dikkat buyurulursa, dogrudan doğruya bizi ilgilendiren konulardan mu

kayyet avukatlarla ilggli- çalışmalar ve bir de ücret konusu dikkati c.el

betmektedir. Bunun dışında avukatlık meslegi ile ilggli mühim bir ko-, 

nunun ele alındıg~nı müşohede etmemekteyiz. 

Naçizane benim kanaatima göre, ·avukatların bugün en mühim mes.el-e

si, hukuki teminat illeselesi olmak lazım gelir. Bendeniz sosyal teminat

tan, so~yal güvenlikten ziyade, hukuki bir teminat içinde çalışmak is

tiyorum. :rv1uhterem arkadaşlarım, hangimizin hukuki teminatımız vardır? 

Hiç birimizin hukuki bir· teminatımız yoktur.Biz hepimiz hakimlerin bas

kısı altında çalışmaktayız. Bu bir gerçektir. EE',er müs.aade buyurursa

nız, birkaç misalle bunu ifade etmek isterim. 

Yalnız k.muya değinmeden önce şu hususa da dikkatinizi çekmek is

terim ki, maalesef 1961 Anayasası ı yıl içinde hakimleri murakahe kanu"

nunun çıkarılmasını öner~iği halde, bu kanun ll-12 yıl gecikme ile 

ancak geçen yıl çıkarılmış ve bugün gazet;:üerde okuduı:Sumuza. göre müfet

tişler kurulu vazifeyebaşlamış bulunmaktadır. 

Malumu i:ıliniz Me,~lisin yargı organları üzerinde bir murakabe hak

kı yoktur. Hükümetin bir murakabesi zaten bahis kr;:ı.usu olamaz, Yüksek 

Hakimler Kurulu kurcüduktan sonra. Geriye vatandaşın ve bizlerin bir 
' 

murskabe hakkımız ve silahımız vardır. Vatandaşın. ihbar lı şikayet hakkı -~ 

vardır, bizim de ihbar ve şikayet hakkı ile birlikte bir de bir muraka-



- 47 -

be silahı telakki edilmek li;?:.mm gelirse reddi hakim müessesesiooen bah

setmek isterim. Ama hakimler bu silahlar kar:,;ısında sıyr-ılmasını bil~ 

mektedirler ve bunun gayet güzel mukabil bir silahını keşfetmiş bulun

maktadırlar. Mesela ı bir hakimi herhangi bir a,vukat reddettiği zaman ı 

bir çok yerlerde, bütün hakirolerin müştemian o avukatın davalarından 

istink~f ettikleri müşahede adilmi~tir. Urfa'da avukat Mustafa İzol ar

kadaşımız dava alamamak mevkiine indirilmiştir. Ma~din'de, Siirt'de,Di

yarbakır'da, Batman'da herzaman bu hadiselerle karşı karşıyayız. Eğer 

bir avukat aldıgı davalardan dolayı bütün hakimler istinkaf ederse,eJı

betteki o avukat ın vatandaş karşısında avukmtlık sıfatını kullanmasına, 

mesleğini icra etmesine ve dava 8lmasına imkan kalmaz. 

,Bunun dışında reddi hakim müessesesini işletirkan, karşım~za ha

karet davalarıyle çıkmaktadırlar. IVlardin' de, Ur.fa 'da bu davEt-1ar 1- taraf

sızlığı şüphe~e düşürücü halden dolayı bir hakim reddolundu~u zaman 

elbetteki bu tarafsızlıgı şüpheye düşürücü halin nahoş bir tarafı ola

caktır. Bu halin sebebleri vaya bitatihi kendisi izah olundue:;u zaman, 

bunu hakaret olarak telakki etmektedirlar ve davalar ikame etmektedir

ler. E, bunun hak ve adaletle bagdaşan bir tarafı olmamak lazım gelir. 

Hepiniz bilirsiniz ki, netice itibariyle bize taraf gözü ile bakılmak-. 

tadır. Oysa ki biz taraf degiliz, biz tarafların vekilleriyiz ve bir 

hizmet, bir vazife babında reddi hakim yapmaktayız. Bu ii:jibarla reddi 

hakimi yaparken ortay8 attı~ımız meseleleri hiç bir zaman hakaket ola

rak telakki etmemek ve bu yola başvurup avukatları susturmamak .,.lazım 

gelir. 

Muhterem arkadaşlarım, .raporda 54 ncü sayfada barolar·ın bağımı:ıız

lıgının sağlanması zaruretini kabul etmekteyi~. ~ürkiye barolarının ve 

Barolar Birliginin idari vesayet altında tutulmasına devamın artık an

lamını kaybettiği görülmektedir. Bu kuruluşların, kararlarında serbesct 

bırakılınaları gereklidir. dendikten sonroa devamla; barolar ve :Sarola.:r 

"· Birliği, yargı denetimi altında kendi kendilerini idare etmek yeteneğine 

ulaştıklarını isbat et mi şlerdir, denili;y or. 

Raporun bir başka bölümünde, Adalet BakanJ., bugün say ın Başkanı-
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mızın iz.ah buyurdukları gibi, bu hususa matuf bir kanunun Adalet :Bakan

lığına iı:lunuldue>u belirtilmiş bulunmaktadır. :Ben aksi te~ savunuyorum. 

Hakiınıerin baroların murakebesi altında ulmasını arzu ederim. Şu beğen

medigirniz sınır komşumuz Suriye ve Lübnan'da, hiç bir avukat, hangi suç

tan olursa olsun, yargı organlarının takdiri ile mahkemeye verilemez. 

Mutlak surette :Baro idaresinden, yönetim kurullarından karar almak lazım 

gelir. :Beyefendiler, hakimlik teti:ı.inatının unsuru nedir? 70 lira asli ma

aşı alan hakim teminatıı·hakim oluyor. :Ben bunu kab~l etmiyorum. :Bunun 

ilimle bağdaşan bir tarafı yoktur. Halbuki hakim teminatında baroların 

da mütalaasını almakta zaruret vardır kanısındayım.U bakımdan, baroların 
., 

yönetimi altında ve mütalaası altınd~, murakabesi nltında bir bakıma ha-

kimlerin çalişınası lazım geldiği kanısındayım ben. 

Ml:hterem arkadc:şlarım, diğer bazı konular var ki, bunlar meeleği

mizin çok aoı ve açıklı taraflarını teşkil etmektedir. :Bugün Türkiye' d e, 

bilhassa özellikle Doğu bölgelerinden Orta Anadoluya ve :Batı Anadoluya 

emniyet mülahazasiyle nakledilmi;g 3000 in üstiAnde dava vardır. Mardin'

den Çanakkale ı ye kadar dava takibine 'gitmek zorunda kalan arkadaşlarımız 

vardır. :Biliyorsunuz ki, Anayasc:ımızın 32 nci ma:ldesi tabii hakim kavra

mını ortaya koymuş bulLJnmaktadır. Hiç bir kimse tabii hakiminden başka 

şu Teyd bu nedenlerle başka bir hakim önüne çıkarılamaz, der 32 nci mad-
. . .... , 

de. 132 nci madde ise, Hükümetin, hiç bir makamın, hiç bir kimsenin ad

li organıara bakkı yapamayacağını, talimat veremeyecegini, genelge gön

deremeyeceğini, emir veremeyeceğini derpiş ediyor. E, bir de bakıyoruz 

ki, cezaeTinin arabası yokmuş, sanıklar cezaevinden mahkemeye getirilir

ken yolda kaçacaklarmış, katıedileceklermiş gibi indi bir mütalaa ile, 

sanki Devlet koruyucu tedbirleri almaktan acizmi9 gibi, emniyeti, asayi

şi sağlamaktan acizmiş gibi basit bir mülahaza ile Cıavalar şuraya bura

ya nakledilmektedir, Adalet :Bakanlıgının talebi ile. 

Arkadaşlarım, bir de mürettep ağır ceza mahkemeleri konusu vardır. 

:Bu mbrettep ağır ceza mahkemelerinde çalı~an hakimlerden herhangg biri

sinin istinkafı veya izine gitmesi yüzünden, yine davalar sağa, sola in-
-

tikal etmektedir. :Bu hususta da :Birligimizin çalı~masını ve bu meseleler-

le ilgisini bekleriz. 

, 
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Ayriyeten muhterem arkadsşlarım, ücret konusuna kısaca değinme

me müsaadelerinizi rica ediyorum. Biliyorsunuz ki, ücret birinci ve 

ikinci bölge bakımından tanzim edilmi,:tir. Dogu illeri ve Orta Anado

lu bölgeleri ikinci bölge olarak kabul edilmiş,ve dun bir ücret tes

bit edilmiştir. Oysa ki, naçiz kanaatıma göre, mahrumiyet bölgelerin

de çalışan avukatların da hakkını teslim etmek icabeder. Hiç bir fark 

göze:cilmeksizin ücret tarifesinin tesbitinde fayda vardır kanısında

yım. 

Rahatsız ettigiın için özür dilerim, teşekkür ederim.(Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Demir. Ali Özakıncı, buyurunuz. 

DEMİR ALİ ÖZAKINCI- Yüksek huzurunuza, Afyon Barosu mensubu bü-
' ' 

t'in arkad.::ışlarımın ısra.rla iletınemi istedikleri sağlık, s,aygı ve başa-

rı dil:&ıklerini iletmekle şeref duyarım. 

Yönetim Kurulu raporm ve Başkanlık raporu raporu olarak iki kıs~ 

ma ayrılmış ve Başkanlık raporu, Yasanın 123 ncü maddesinin ışığı al

tında ve 7 .nci maddeye dayanmak suretiyle huzurunuza yazılı olarak ge

tirilmiş bulunmaktadır. 

Biz bu rapJrun kısa oldugu ve daha çok 123 ncü madde içinde ka

lan faaliyetleri bulunmasına ragmen Başkanlıgın, Fazıya ggç~ediği ve 

raporte edilmediği görüşündeyiz. 

Üç kısma ayrılan Ba9kanlı.tc raporunda, siyasi nitelikteki faali

yetlerdeki tutlmumuz, diğer kamu kurulu.:;;u ni teligindeki mesleki teçek-.. - . "" ·-· 

küllerle birleşme ve sosyal güvenlik kurumu üzerindeki görüşlerini çok 7 

nitelik itibariyle faaliyet ve çalışma raporundan ziyade, birer ilmi 

makale mahiyetinde görüyoruz. 

Çünki.i Yasanın 123 ncü maddesinde Başkanlığa verilen görev sekiz 

bent.halinde sıralanmıştır. Bu ele alınan üç konu, faaliyet, yani ça-: 

lışma niteliginde olmasa gerek. 

Siyasi faaliyetleri Türkiye Barolar Birliği ve Türkiye barolan., 

yasa ile yasaklandıgı için kat'i surette yapamazlar görüşündeyiz.Siya-

.'-i, si nitelikteki ve muhterem Başkanımız da mutlaka bu husus.a temasediyor 

lar, tutumumuz şeklinde mütalaa buyuruyorlar. Evet, süreklilik, görev-
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den gelme vaziyetleri ve d.ie';er si,yasi kurcımları etkile;yrici mahiyette 

olursa bu siyasidir. Bunun dışında görevimizle ilgili bulunursa siyasi 

degildir şeklinde ve yasaya ~ykırı bir tutumumuz olmamış olacaktır,bu

yurmu.:;ılar. 

Biz de diyoruz ki, Aristo mantıgına göre, bir şey ya beyazdır, 

yahut da siyahtir. Hem beyaz hem siyah olamaz. Mademki mesleki kurulu

şumuiu teı::ıbit eden Ye sJ_nırlayan, Barolar Birliğinin ve baroların gö

revlerini ·ye faaliyet sahalarını tahdi t eden kanun vardır, kanun kat' i 

surette siyasi faaliyetleri menetmiştir. Sadece ve sadece kanunun 110 

ncu maddesinde Barolar Birliginin c;öreYlerini izah etmiş, bent bent sı

ralamıŞ, ayrıca Barolar Birliği BaşkanlıJının görevlerini ve Yönetim 

Kurult.ınuri göreylerini de ayrı ayrı tadat etmiştir. Bu ':ı akımdan bir şe

yin tabiatına aykırı olmaması görti~tinde oldu~umuza göre, siyasi faali

yet ni teligindeki tutuml;::ır tamamen dışa d0ntik rüacaktır ve Birliğimizin 

menfaatlerini daha ba::şta, yeni kurulmuş bulunan Birliğimizin menfaatle

rini zedeleyebilecegi görtiştindeyiz. Bu hususta btiyJk hassasiyet göste

rilmesini arzediyorum • 

.Ayrica, meslek kuruluşlar:.. ile birleşebilme lıı.endine gelince, bu

nu da çok erk.en görLiyoruz· Biz her şeyden evvel yeni bir kuruluşut,l969 

yılının .Agustcs l(l unda kurulmuş ve faa' iyete ge,:-niş bir organ olarak 

çok taze, daha yeni yeni filizleneckk bir birlik oldu5umuza göre, bunu 

herşeyign çok korumak zorundayız.Ve içe dönük faaliyetlerimiz varken, 

bunu da, dışa dönük olarak bu faaliygte geçilmesini çok erken bulupo

ruz. Evvela bir Atlantiğe açılmadan evvel bir transatıantik yaratalım, 

yani avukat1ar arasındaki tesanüdü saglayalım, soLıra baroların kendi 

aralarındaki birlik ve tesanüdü saglayalım ve bir de Birlikle, Türkiye 

Barolar Birligi ile avukatlar ve barolar arasındaki tesanüdü kuvvetlen

direlim, iyice sıklaştıralım, ondan '-'onra 'transatlantikle Atla:: uk;ya

nusuna açılmanın hiç bir mahzurı.-ı elmayacaktır, giirü-;:ünd eyiz. 

Sosyal güvenlik: 

Bu da malumu ilam kabilinden bir hale gelmişcir.Son zamanlarda 

ilgili bakan açıklamL,tır; üç veya beş yıl içinde btitun ':rürkiye sosyal 

gUvenlik Kurumlarına keVl-ışacaktır, Bütün sosyal güvenlik müesseseleri, 

1 
~ 

1 
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BAG-KUR, Sos;yal Sigortalar ve hatta Emekli Sandıgı da birleştirilmek 

suretiyle bir sos;y'al güvenlik kurumu kurulacaktır, diye be;yanat.ta bu-:

lunmGşlar ve b~ yönde de çalışmalar olduGunu bildirdiklarine göre, bu

rada raporte edilmesini de zait buluyoruz. 

Batün baro mensubJ arkadJşlarımın da ısrarla istedikleri husus, 

faaliyetlerimiz, yasamız çerçevesinde ve içe dönük, mesleğin menfaat

lerini, meslektaşların menfaatlerini siyanet edecek faaliyetleri hız

ıandırma yolunda olması görJşündeyim. 

Barolar tarife bakımından şimdiye kadar ikiye ayrılmı9tır .Birin

ci sınıf ve ikinci sınıf baroların tarifaleri diye .. Biz buna da karşı

yız. Baroları sınıflandırmak ve ikiye ayırmak uygun düşmeyecektir.Çün

kü, bunJn kıstası tüketim maddelerinin ve geçim şartları nazarı itiba

re alındıgına g~re, tüketim maddelerinin fiyatları aşagı yukar~ şu son 

zamanlarda, bilhassa ulaşırnın bol oldu~u zamanlarda bütün Türkiye'de 

aynı seviyede kalmaktadır. Van:dm yaşayan bir arkadaşla İstanbul'da 

yaşayan bir arkad3§ arasında geçim bakımından önemli bir fark_kalmamış 

gibidir. B~ bakımdan, yakında, nisanda meriyete girınesi .. gereken yeni 

tarifeyi nizamlarken bu hususun danazarı itibare alınması gereklidir 

ve bilhassa raporda buna değinilmemiştir. 

Raporda <:üe alınmayan bir husus daha var. Son bir iki y1lda staj

~ yer arkaci.c.:ışların mevcwiu artmı'i'tır ve yine Barolar Birliği raporların-

[ da Yönetim Kurul·u en büyük neden olarak bu gençlere geçim sahası sağ
lanması devletin 08§lıca görevi oldugu halde, bu husus nazarı itibare 

alınmak suretiyle o arkada.,ılara geniş imkanlar sac:;lanması yönünde faa

liyet yapmaları e~e alınması ggrekiyordu. Bu da ele alınmamıştır. 

Yeni a"tukatlık kan·unu üzerindeki çalL;>malar etraflı oir şekilde 

iz an edilmemiştir. T·ürkiy e Barolar :Birlie,i ve o eroların ve sayetten kur

tulması hakkında oir çalışma oldugu da raporda görülememektedir.Avukat

lara hakimlik yolunun açılmasını saglayan kanun tatoik edilmememtedir, 

Yüksek Ilakimler Kuruluna başvuran meslektaşlarımızın tayinleri yapıl

maktadır, fakat k~gıt Uzarinde kalmaktadır. Karara bablanıyor, fakat 

bir yere tayinleri olmamaktadır. Bu hususta da raporda açık ve seçik 
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bir hüküm veya bir fasıl göremedik. Bunların da tamamlanmasını arzedi-

yorum. 

Hepinize saygılarımı sunarım o ( .tı.lkışlar) 

BAŞKAliJ- Sayın H ur şit Kangal, buyurunu z, 

HURŞİT KAliJGAL- Sayın :Raşkanlarım, Yönetim KurUlunun sayın Baş-
"\. 

kanı ve degerli arkad~şlarımız, meslggimizin s~çkin te~silcileri; 

Efendim, bundan evvel oldugu g~bi, Yönetim Kurulunun raporu yi

ne açıklık, samirniyet ve tenkide açık kısımlarıyla hakikaten takdire 

deger bir faaliyetin ifadesi olarak görülmektedir. BUyük bir mesai 

sarfiyle hazırlanmı;ş oldug-u gibi ı büyük bir ınesai;yi de dile getirmek-

tedir.Bu bakımdan teşekkürlerimi şah;_;en arzederim. 

Bu kısa süre içinde ~ir iki noktaya de~ihmek istiyorum. Degib

mek isiedigim hususlar, Bursa toplantısında şahseri d~giridigiın baiı 

hususl§rın yerine getirilip getirilememe derecesi nokiasindari delege

lik hakkıının bana verdigi denc;tim görevi 9eklinde olacaktır. 

Evvelemirde, Bursa toplantJ_sınde hangi konuların poli tilia ola ca -

gı ve hangi k~nuların politika olmay~~agı, yani bir di~er deyiml~ ya~ 

saklahan politikadan ne anlaşıldı6ının bir huKukçular topl~lugu olarak 

tarafımızdan, yani Genel Kunilca ele alJ_nmai=n lüzumuna işaret et~iştik~ 

Sayın Başkanımız hocamiz cevaplcııında konunun Odernine değiümiş'

'ler ve bu konu Uzerine eğilmek lazım geldigini vaat buyurmuŞlardı .Bu 

s~ne hazırlanan Başkanlık raporunda b~ konu kısa ve fakat ~zlti ola~ 

rak ele alınmış, i tidalli bir dil kullanılmi ;:;> ve bunun geli ştirileb:ı_

le~eğ~ hususu da iyrıria işar8t edilmiştir. Şimdi biz bu kı§a stire için

de bunun bir tartışma i konusu yapılamayacagı kanısın-dayız. Ni teki m ben

den önce konu;;ıan iki arkada 9 ,' bu konunun gelişmeye muhtaç oldugunu is-
... 

patiayacak şekilde beyanlarda bulundular. Şöyle k~: Bir a~kadaşıınız 

bir kısım konulara, bu sık kullanılan iabirle, dişa dönük konulara 

az teın~s edildigini beyan ettiler, bir d~ter sayın arkadaşım da tam~

men aksine bizim bu dışa dönük konularla fazlaca u~raşrmaınamız, aksine 

... 

1 

i 
,.,1 

içe dönük konularla ugraşmamız ggrektigini söylediler. Bu da göster- _,~ 

mektedir ki, Başkanlık raporunda sayın Başkanımızın özlti olar6k ve Üç 

noktada özetlemek suretiyle,kıstas da getirfuek suretiyle hallstilieye 
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çalıştıgı bu konu gerçekten ele alınmaya ve etüt edilmeye deger bir 

konudur ve bu pek tabii ya'lnız bir şüpheli hususun halli degil,bun

dan' sonrakitutumumuzun tesbiti bakımından da önem arzeden bir ko-

. nudur. Bu konunun özet şeklinde de olsa ı~ık tutucu birtakım kıstas-

lara kavuşturulmuş-olinasını sevindirici bulurum ve tcklif ederim ki, 

bu konu i şleiüııekte d evam edilsin ve daha salim sonuçlara varılab:i.. 1-

sin. 

Diger konu, sosyal güvenligimizde eksik kalan bir konudur. Y~'al

nız bu konuya, gerek zamı:mımın darlıgı i tibariyle ve gerekse bu konu

ya temasta sakınca varsa cevabı aldıktan sonra dilekler faslında da

ha etraflı beyanda bulunma hakkıının mahfuziyeti kayd.!yle değineceğim. 

Şöyle ki: 

Geçen sene Bursa toplantısında avukatlık çalı9malarımı:zın mü"'"" 

vekkiJlerle olan münasubetler yöni..inden vekalet akti mi, hizmet akti 

mi oldu2;u hususundaki terelldütlerin sosyal güvenliE,imizle, daha baş

ka bir dey.imle sosyal sigortalarla olan münasebetlerimizde birtakım 

etkileyı:i:mi tesirleri oldu.sunu; hatta bunun mali mercilerle olan mü.;.. 

nasebetlerimizde dahi etken oldugunu ifade etmiş tim; Sayın hocam ver-

rlikleri cevapta aynen, rapo~da buna deginilmemiştir, konuyu derinleş-

~ tirdik, tetkikatı da, bu konuyu bilen öğretim üyelerinden raporlar 

'almak suretiyle derinleştirdik; fakat varılan sonuç karar olgunlugu

na henuz gelmedi. Konunun ilginçx: tarafı var, bu akit nevilerinden 

birisinin seçimi, bir grup arkada.şımızın lehine,· bir grup arkadaŞı

mızın aleyhine. İşte bu yol kavşaE,.LDB gelmiş bulunuyoruz. Ve kuvvet

le huzcırunCJza çıkmamak korkusu şimdilik bu mevzua dokunmamarrıızı ge

rektirdi. Sakın c aları var. '1 şeklinde c evaplandırmı şlardı. Şimdi ger

Oekten, bti konuya açık açık temas etmenin bizim bilmedigirrıiz bir sa

kıncası varsa, ben de bunu burada bütün detcıylarıyla açıklığa kavuş

turmaktan tevakKi ederim. Ancak hemen, Baromdan crldığım vazife ile 

de beyan etmek isterim ki, konu gerçekten ilginç oldugu kadar, bir

takım rrıeslektaşlarımız için je hayati ônem t3şırrıaktadır. Pek tabii 

Sosyal Sigortalar konusunun hayati ônemi kabul edilecekse. Y:ıni Sos-
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yal Sigortalar içindeki durum-llmuz meslektaşlarımızın şahıs ve şahıs . 

iıayati önernde konuları ise, bu konunun halledilmesi veya halledilme

rnesi, şu veya bu yönde-halledilmesi gerçekten hayati bir konu arzet-

- rnektedir~ Ve sanıldıgından da çok meslektaşımızı ilgilendirmektedir. 

Şahsırnı ·ilgilendiren bir konu olrnadigı için konuya daha cesaretle te

maı::ı etmek imkanını bulu;ı.ııoruın. Şimdi tatbikatta artık Sosyal Sigorta

lar biıtakırn bcret ilişkileri sebebiyle arkad3~lsrımızın Sespal Si

gortalarda ~opluluk sigortası içinde mütalaa ed~lemeyecegini beyan 

etmekte v~ arkad3şlarım1zı topluluk sigortasından çıkarmaktadırlar. 

10 ~eneyi doldurrnu~ ulanlara tanınmış olan bu hakkınj belki bazi mes

lektaşiarırnıza, müvekkillerinin kayıtlarının tatkiki ·esnasında rast

lanacak bir durum itibariyle emekliliklerinin yakla~tıgı bir anda da 

başlarına gelebilirve bu .arkadaş, emekli olacağını zannettiği anda 

~aklatının tamamen kaybedilmiş oldu~unu görebilir. 

Efendim bu tn@vzua, arzettiğim gibi aldıgımız cevaptan sonra 

dilekler faslında degineceğim. Zamanımda az kaldığı için bundan son

raki sözlerimin ancak Laşlıklarını arzetmekle yetinecagirn. '· 

Yin~ Bursa~da da bahsettigirniz gibi bültenler zamanında gelme

mektedir. Mesela Balıkesir Barusuna Kasım 1972 den öncekiler gelme

miştir. İlgilerini arz ~e rica ederiz. 

En ,.mühim me-s elemiz olarak; Bursa' daki toplantıda da d'eğindiği

miz crergi rnevzmmun halledilmemiş oldugunu görüyoruz. Gerçekten top

luca ve yeni içtihatları müşterni bir d'erginin Barolar ·Birliğimizce 

çıkarılmasında büyük faydalar vardır. Yoksa. birtakım ·büyük paralar 

ödeyerek aldıgınaz ki tat:ılar bizim bu ihtiyacımızı kesinlikle ve hiç

bir surette karşılayamamaktadır. Dergi rnevzuu üzer-ine · eği_,_i..nmesini 

ve geçen sene vaat buyurulan derggnin bir an önce çıkarılmasını is...:, 

tirham ediyorum. 

Diger mevzulara temas imkanı maalesef kalmamıştır. Hepihizi 

saygı ve sgvgilerle selamlarım. (Alkı~lar) 

BAŞKAN- St:ıyın İsmail Mıingan, .buyurunuz. 

İSMAİL MUNGAN- Sayın Başkan, mul:ıterern delegeler; Elimize 860 

i 
.;--' 
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sayfalık bi~ rapor ve buna iiaveten de m~li bütçe verilmiş v~ verilen 

müddet lO Jakika. Biz bu 10 dakikanın içine neyi sıgdıracagız ve vazi

femili yaptıgımız huzuru içinde meslektaşlarımızın karşısına nası~ çı

kacagız! Ben h"LJzunmuza konuşmak. içicı çıkmadım, konuşamayacağıml izah 

etmek için çıktım. 

Kendi hesap raporunun tetkikini · iste!Jl.eycın bir Gcmel Kurul hak-

kında benim y~pacagım hiç bir konu~ma yoktur. 

r,BAŞKAL'if- Sayın HtıyGti Ekşi, b1ıy·numJz .. 

HAYt.\.Tİ EKŞİ- Sa,yın Ba.;kan, muhterem Yönetim Kurulu, muhtererh 

Divan ve degerli arkadc:şlarım, El~zıg delegesi avukat Hayati Ekşi he

pinizi hürmetle sel~nılar. 

Muhterem arkadcu,ılarım, rayorun ba;,;; tarafında da belirtil'miş ol

dugu veçhile, Birli6 imiz kamu niteli,Sini haiz bir mesleki te;ş~kkuldUr. 

Diger mesleki teşekküllerden bariz fcırkı, mensuplarının hukukçular ol

maAıJır. Bu i tibarla ben, bizim Birli 6 imizi· diger teşekküllerden fa·rk

lı olarak içtimal. ve hukuki 'iıadj_sele.r üzerinde olu.gnısdan, tek~mül et

meden 'müessir olmasını vazi1 e'si icabı sayan bir arkadwfı..nızıuı. Ve bu 

noktal. nazarımı, kısa da olsa, zaman zaman, konu-şmalarımda baş:ca bir 

ibare ile vaziı kanuna istikamet veren en büyük hukuk mües~esesi Baro-

~ lar Birligidir diye defaetle arzetmiş idim. İşte Birligimizin bu nite

likleri muvacehesinde raporda kendi indiınce haklı olarak bir nokta 

aradıfu. Bu, bir sen~den beri Türkiye'nin aktif hukuki bir mevzuu olan 

af meselegi idi. Maalesef raporda af meselesine harhangg bir temas yok. 

Yalnız bir noktayı arzetmek isterim, bunu soy Ü3rken, Birliğimiz ve Yö

netim Kurulu af lehinde neden mesai sarfetmedi demek istemiyorum.Çün

kn af, ·savunmanın devami degildir. Niçin af aleyhinde bulunmuyor da 

demek istemi;y~ıum. Çünkü affın alii!yhinde bulunmayı savunma ile ilgi- '"' 

li de görmüyorum·. Benim af hususundaki ''n:ohtal. nazarırn şudur: 

A!:, senelerden beri, asırlardan beri hukcık ilminin üzerinde dur-

~- dugu bir ilim mevzuudur. Ayrıca, af mevzmı; tatbikutta muhdielif hadi

seler yaratmı~ bir mevzudur. Şimdi 1 biz~m Birligimizin başında hukuk 

il"linin, ce::;a hukukıı ilminin yegane otoritesi saydıgımız sayın hoca-
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mız var. Binaena::'..eyh, bu mevzuda Türkiye'de en selahiyetli insan.Di

ğer taraftan hepimiz tatbikattan gelmLş, tatbikatın içerisind--e olan 

insanlarız~ Tevali eden hakların ne neticeler dogu~du~unun da farkın

dayız. İşte bütün bunlar meczedılerek Birliğimiz behemahal af mevzu

una titrini, damgasını vurmalıydı ve v~rması lazımdır. Kanaatım bu. 

Vazıı kaınunun_;bu mevzuda varacağı netice bizim görüşümüzü, Bir

lik olarak bizim lehte veya aleyhte görü~ümüzün aksine olabilir, fa~ 

kat benim kanaatım şudur ki, vaziı kanunun varacagı netice ne o:n..ırsa 

olsan, :zaman, Birligimizin bu mevzuda ilan edeceği, mesaisini yapaca

ğı, gene ilan edi;yoruıı:ı; lehte veya aleyhte görüşünü haklı çıkaracak-:

tır. 

Bıı itibarla dilekler faslında tekrar ııuzurunuzu işgal etmemek 

.. için önümüzdeki devrede Birlic;imizin ilmi, içtimEıi ve tatbiki ne:t;ice

l~ini nazarı itibare alarak af üzerinde durmasını sayın Yönetim Ku-

ru1undan istirham ediyorum. ,, 

Bir ikinci noktaya temas edeceğim. O da şu: 

Diğer mealeki kamu kuruluşları;yla olan münasebetlerimiz. Onlar-

la birleşme yoluna gitmek. Bunda erken demeyeceğim, fakat bendenizin 

başka bir nokta i nazarı var. Şimdi onlar da bir mesleki l!;amu kuruluşu, 

biz de .bir mesleki ka,mu kuru,lw;ıuyuz. ATamızdaki fark ;şu: Bizim mümey

yiz vasfımız; memlekette hukuku olu9turan, hukuka istikamet veren bir 

zümre rıluşumuz. Binaenaleyh şu görüşteyim ki, biz onlara değil, .onlar 

bize talip olsunlar. Bu bencil bir görüşün ifadesi değil, ;şaJ..nız bu

nun tatbikatta, bir misali var. Genel güvenlik mevzuunda Sosyal Sigör

talıoıra girdiğimiz anlarda aleyhinize muazzam bir cereyan vardı. Bugün

kü raporumuzda tafsilatlı olarak iza~ edilmiş olduğu veçhile, bizim ·~ 

onlardan fayda temin etmemiz değil, onların bizden fayda.:":.temin ettiği 

sabit olmu.ş:tur. Ve muhakkak ki onlar da b.u görüi;le, geç. te c lsa kani 

olacak ve bize gereken degeri verecektir. 

·Diğer mesleki teşekküllerle birleşme, yakınlaı;;ma hakkındaki gö

rüşüm de budur. 

-

l>!aruzatıın bundan ibaret, hepinizi hürmetle selômlarım.(A).kışlar) __ j 
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BAŞKAN- Sayın Orhan Çalış ı buyurunuz . 

.-RHJı)_i ÇALIŞ- .Sayın Kongre Di vanı, saygı değer Genel Başkanımız ı 

kıymetli Yönetim Kurulu üyeleri ve sayın kıymetli arkadaçlarım; 

Polu_Barosu, Aralık ayında yapmış oldugu toplantıda hepinize 

sel§m ve hürmetlerimizi iletmemizi bizden bilhassa rica ettilc~, on-

l~rın sel3m ve hürmetlerini iletirim. 

Barolar Birliginin çalı~masından ziyadesi;yle memnun olan Bolu 

Barosu, baz!h pususlarda kar}ıla;;tıgımız bazı mü.şkülleri, ki bunların 

bazıları çalı~ma raporunun.içınde de bulunmakta, o hususlarda d@ha 

fazla bir gayret gösterilmesi hususunda arzuları var. Nitekim. cez9 

usulündeki bir degişiklik bahis konusu; fakat bçızı ağır oeza mahke

melerinde sanık bul,ınmadığı zaman avukatın duruşmaya alınmamaları hu

su~ları, takdire taalluku ve bazı yerlerdeki başka türlü day:ı;anışlar 

sebebiy-Le arkadcı.şlara huyatı boyunca üzüntülll olaylara ve davranış

ıarına sebeb ~lmaktadırlar. 

Trabz~nlu bir şoförün Bolu dagında işlediı:;Si bir trafik'(ısuçun

dan dolayı duruşmE!da bul.Jnamadığından, müdafiinin duruşmaya alınams

ması savunma b;;;ıkımından da bü;yı:ik z1,rluklar çıkarmaktadır . .Agır ceza 

mahkemelerinde bilhassa bu hususu deginen kısımların ceza usulündeki 

deği:,;ikliklerde yasal _metin olaraktan vekillerin alınmasının temini

ni bilhassa istirham ediyoruz. 

Dış memleketlere bir mektubu iaahhütlü ularaktan üç günde muha-

. tabına varıyor; fakat bir tebligat konusunda a~gari dört aydan baş

lamak suretiyle dış memleketteki bir kimseye seneleres tebligat yapa

mıyoruz. Bilhassa küçük yerlerdeki tercüme imkansızlıkları bize bu 

hususta büyt;k müşkülat çektirmektedir.Bu tebligat hususunun da naza

rı itihare·.alınmasını istiyoruz. 

Biiyük barolar ı. zabı t suretlerinin elde edilmesi hususunda çok 

bUyUk imKanl~ra sahipler. Halbuki birçok yerlerde bu zabıt suretleri

ni ktiçük barolarda bizim elde etmemiz imkansız ol~yor. Ya hakimin,ya 

katibin.muhtelif muhalefetleriylekar.:;alasıı_yoru5. Artık bunun yasada 9 

her avukatı.ıq_ girdigi davada su ret alma imkanının yasa~'>a düzenlenmesi . 
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için bir faaliyet gösterilmesini istirham ediyoruz. 

Bizim iç bünyedeki çalı,malarımız çok darıa fazladır. Bugünkü 

.şartlar içinde dı~a dönLik çalışmadan ziyade içe dönük çalışmamızın de

vam etmesinde şahsen daha fazla fayda mülahaza etmekteyiz. 

Sosyal Sigortalar Kurumu her·ne Kadarbizim kendi iç bünyelerin

de bLılJnmamızı arzu etmiyorlars? da, BAG-KUR' a geçmek hususu değil, 

Sosyal Sigortalarda kalalım; fakat öyle tahmin ediyorum ki~ bizim Sos

yal Sigortalara mali külfet oluşumuzdan dolayı degil, şruııslarımız do

layıaiyle bir muhulefet vardJ.r. Bizim mevcut vermiş oldugumuz pirim

ler karşısında hususi sigorta şirketleri bize daha büyük imk§nlar sag

layabilirlerdi. Bu hususlardaki çalı 9 ınaların daha aktif olmasını da 

temenni etmekteyiz. 

Avukatlık ücret tarifesinde grupların kaldırılmasının zamanı 

gelmiş bulunmaktadır.Bu, avukatlar arasında da büyük ayrıcalık yara

tıyor. Ve nitekiılı bir vilayet merkezinde ~kinci grupsa, orada takdir 

edilen tıcretle, birinci grupa ayrılmış olan bir vilayet in,, iki bin nü

fuslu bir kazasındaki ücret tarifesi arasındaKi takdir farkı büyük 

çelişki meydana getirmektedir. Tek bir ücret tarifesinin tanzim edil

mesi daha iyi olur. 

Mi:nhal hakimlikler ziyadesiyle mevcuttur. İki sene tek hakimle 

idare edilen kazada hukuki imkans:J.zlıkların meydana ,setirdiği zorluk

lar fa?:lasiyle bizleri tedirgin etmektedir. Bu münhal hakimlikler hu

susunda da ~ayretlerin gösterilmesini bilhassa istirham eder,,hepinizi 

hürmetle selamlarım. (<Alkı,şlar) 

BAŞKAN- Sayın Şinasi TGndogmn, buyurunuz. 

ŞİNASİ lANDJGAN- Sayın J3as;kan, sayın delege arkadaşJ..a:ç; be,ı:;ı.den 

evvel konuşan arkadu~lar faaliye~ raporunun baskısından, ta iç sayfa

larına ve ç1erinliklerine inmek suretiyle ~enki tl erde ve baz.ı ~il ekler-
ı 

de bulunmuşlardır. J3iz bu dileklere Manisa J3şrosu olarak aynen işti

rak. ediyoruz. Yalnız, . tenki tl ere kat 1 i surette ü;ıtirak e-tmiyoruz .Bura

ya gelirken, J3arodaki arkada'>'larımız bize bir vazife verdiler. Bu va-

zifeyi aynen il~tmekten şeref duyaca5ım. 

' ... 

-
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Türkiye BBrolar :3irligi Yönetim Kur-:Jlunun faaliyetini, gerek 

~önderilen billtenlerden ve ~erekse bazı duydu~umuz, gördlıgtimtiz olay-

lardan izlediK, ~örd~k. Ayrıca ra~oru da tatKiK ettik. Esasen Barolar 

Birli6 inin kurulmasında ön ayaK olan arKada~lBrı takdir ediyorduk. 

iakat bu~Un rahat çalı;mamızı sa~ladı~ını,bize çok btiytik arka oldu~u-

nu, huzur verdi~ini, kurulmasına ön ayak olan bu arkadaşlara huzu~u

ni..lzda s>~Akranlarımızı arzetmeKten zevk duyduc;unıuzu srzederiz. 

lilanisa :Bcırosunun sevincini, duydu 6 u hisleri iki kelimeyle :.fade 

etmeklazım 6elirse, bugl.:m av:.;ılmtlık zevkli bir meslek haline ::.selmiş-

tir denilmektedir. Çok samimi söyluyorunı ki, bUltenleri sabırsızlıkla 

eline alan arkadaşların, çalıjmaktan mutluluk duydugunu ifade eden 

sayın Birlik Ba;şkanımızla, onun en er Jik, çalı .;ıkan Yönetim Kurul·u ıl.Y e

lerine ayrıca şJkranlarını arzetmektedirler. İlhamı bizden alan ve 

arzularınızın yerine getirilmesi için 6ece gtindJz canla, baçla çalı-

şan bu arkada9ları elimizden 6alse huzurunuzd~ omuzlarımıza ~lmak, 

kucaklamak isteriz. Yapıilian mdcadelaleri ve alınan sonuçları elle 

tcıtuyor ve ~le görüyoruz. ~undan sonra da arzularımızın yerine ge-

lecegihe inanıyoruz. Varolsunlar, sagolsunlar. Kendilerine başarılar 

diler,say~ılarımı sunarım~ (Alkışlar) 

BA~KAN- Say ı:ı N eclcı Ert el. 

NEULA ERTEL (FERTAN)- TJrk vatandaşı adaletten ~ik§yetçidir 

diy~rdu Yargıtay Ea1kanı, Bu sene adli yılın açı 9konu1masında. Biz 

ki, TJrK vatanrla::;;ının ;,;üka.J et çi olduc:,u o sdaletin vazt?;eçilmez bir 

rılknti ve un,;uruyuz. Bız ki., hukuKun tisttinlü~ti prensibini savunuruz. 

Biz ki, ancak adaletin tecelli ettie,i zaman rahat uyku uyuruz. Sabah

tan beri burada içe dönük mU olsun, dı~s dönuk mU olsun diyoruz hep 

durmadan. Sigortaya girmişiz, bdtJn gelecegimizi 0 aranti altına almı

şız. (''Anla;şılmayan mLdahalc?lar. 11 ) 

Tel§ş buyurmayınız efendim, tel§~ buyurmayınız ldtfen. Jeçe~ 

sene Bursa konu;şmalarında, daha konu~ucu mikrofon ba~ına geçer geç-

mez, dinleyici delege meslekta;şlarım, onun tahmin attikleri, dUşUn-

dtikler~ bir yere oturttular ve ona ra de konu~ınalarına manalar izafe 
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ettiler daha lafa bcıl_şlamadan evvel. Lafı bi ter bitmez de ona cevap 

vermek için söz almak aceleligini ~österdiler. Rica etsem sizden, bu 

ön fikirlerinizi, bu size ait yorumları bir tarafa bıraksanız da, de

legenin söyJedi6 i dogru mudur, de6 il midir? Bir bunu hesaba katsanız. 

Zannedirim çok daha dogru bir neticeye varmış oluruz, e~er öyle yapar

sak tabii. 

Burada sayın Barolar Birli6inin Ba~kanına ve sayın Yönetim Ku

rulu üyelarine methiyeler dJzen arkadaşlarımdan daha az şeyler düşün-

rıüyorum kandileri hakkında. Benim de kendilerine teşekkürlerim var. 

Kalbirn bununla dolu, ama bu. benim delege olarak burada d0şündüklerimi 

söylememe mani olmamalı ve hatta ve hatta burada ben o methiyeleri bir 

tarafa bırakmalıyım ki, bir dahaki sene Barolar Birliginin sayın Baş

kanı ve Yönetim Kurulu faaliyetlerde buhmurlarken, temas ettikleri 

insanlara, benim delagelerim benden neler istemişlerdi, ayaga kalk

ınışıardı diyebilmek imkanını kendilerinde bulsunlar. Ve de biz onla

rın faaliyetlerine bir yön vermiş olalım. 

ÇoK hızlı hızlı konuşmaK zorundayım, çünkü söylemek istedikle

rio:in dörtte birini ya söyleyebilecegim, ;ya söyleyemeyece0 im. On:un 

için kusura bakmayın. Bela~ate falan vakit tanıyacak zaman yok. 

Şimdi, ben derim ki, meselaleri açık seçik ortaya koymak lazım. 

Hem öyle birtakım kavram karışı.lk:lıklarına falan e;irmeden. Başka mem-

leketleri bilmem, ama benim memleketimde, ]Jillim TürKiye' md e yeterince 

kavram karı;_şıklıe:,ı var zaten. Elinizde bir iddianatre alın, bir mahke

me kararı·alın, iki insan kar~ı kar~ıya gelin bir mecli~e girin,kim-

se kimsenin sö,yledigini anlamaz h::üe s-eldi, birtakım kavram dee:,işik

liklerinden. Şimdi ben diyorum ki, Borolar Yönetim Kurulu rarorunda 

ve bi~hassa Barolar Birligi sayın Baikanı FaruK Erem'in raporunda 

böyle bir kavram karışıklıgı var. B~r kere bunu ddzeltelim müsaade

nizle. Geçen sene de işaret ettik. İnsanlık doktrini diyorlar mtite

madiyen. O ctimleyi okumak isterdim burada, ama dedigim gibi, vakit yok. 

İnsanlık dokt±ini diye bir doktrin yoktur, dedik. Sayın Başkanımız 

cevap verdiler, böyle bir doktrinvardır, ben bunu biliyorum. Türkiye'

de bunu tanıtmc çabasında olanlar da vardır. Necla kardeşime bunun için 
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kitaplar g6nderecegim; ama dediler ki, kendilarine has zarafetleriy

le; bunu T~rkiye'de İnk§rın bi~ faydası da yoktur üstelik, ama katıl

mamak elbetteki milmkilndilr, buyurdular. Bütün bir sene bütün feleefg 

llıgatlerini, bütün felsefe doktrinl~rini, bütün felsefe profesörleri

ni dolaştım, tekrar ediyorum huiurun~zda; insanlık doktrini diye bir 

dJktrin yoktur efendim. Ben, hümanizmayı kastediyorsanız demi~tim ~a

yın Ba:;ıkanıma, ona bir diy.ecegim yok, bendenize göndermek lütfunda bu

lundukları kita~ların hepsinin ~ltında hümanizma kelimesinin altını, 

hümanist kelimes.inin al tın ı çizmi "'lerdi ve çok degerli eserlerinin, 

~ ki tabının başına da "Hümanist d ::ıktrin açısından 'rürk ceza ·kahun-,J" adı

nı .takmL;>lar. Hemen işaret etmeliyim ki' mümanizma da bir doktrin de

gildir, b~ldi~iniz g~bi. Hemen i~aret etmeliyim ki, orta çagı yıkıp 

yeni çaga başlarken türemi.;; olan hümanistler-de bugün aynı değildir, 

bugün h~manistler de düşüncelerinde degişmişlerdir. Öyle ise, insan

lık doktrini .. Şimdi diyorsun .:z ti birçoklarınız; çanım ne uzatıyorsun 

bu k1Jnuyu? .. İyi ama, açınız lütfen o sa;y;gayaı okuyunuz; o innanlık dakt

rini fikrine ne ·baglanıy or .. Bir tane daha ihJr. Bir tane daha var: '• 

Ekonom;bk, demokratik kamu düzeni. Geçen sene de söyledikı- ekono

nim, demo~ratik kamu düzeni diye bir deyim y0ktur. Böyle·tir şeyi Rul

lanmakt.:.ı, terminılojiyi kullanmakta bilyük hatalara düşülmektedir.Is

raY ettik, burada çok önemli bir yerde tekrar kullanıyorlar. Bendeniz 

diyorum ki, bu hiç bir yerde rastlanmayan bir terminolojidir~ bir kav

ramdır, böy-le bir kavram yoktur ve kavramsal bir karı::;-ıklıga se,bebiyet 

Terir bu. Bunt.~n niçin kullanıldıgını, o satırları'oku;yunca çok iiiyi an-

larsınız:x: zaten. 

Kamu düzeni, iyi tarif edilmek istenirse e~eri bir ülkede siya

sal, ahl§ki ve ekonomik bakımdan mutlak toplumsal çıkar olan ternem dü

zen ctemektir. Bu niteli 6 i itibariyle kamu düzeni kavramı evvel§ takdi

ridir. Siyasal, eıhlaki ve iktisadi bakıında:ı hangi düzenıerin mutlak te

mel sayılacagı ve toplum çıkarını şaşmaz bir do~rultuda temsil ettigi 

takdir e tabi bir tutumdur evvela. Muhtevası degi.:;:kendir bunun. Zaman 

ve yer itibariyle kamu dU~enine dahil olacak unsurların neler clacagı 
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önceden kestirilemez; iddia edilemez. Bu kavramın kaypak muhtevası 

i tibariyledir ki, izafiligi dolayısiyledir ki, esas en bu 'hukuki bir 

kavram değil, siyasal bir kavramdır ve siyasal bir kavram oldugu dün

yaca kabul edilmiştir. Siyasal tercihlerle hukuk tercihlerini birbi

rine bağlamamak gerektigi içindir ki, kamu düzeni kavramı da ancak 

pozitif hukukla açıkça teyit edildiği yerlerde değer vermek icabeder. 

Onun di9ında da kullanmamak gerekir zaten. 

l 

Kamu düzeni bir lüks kavramdır. Unsurlara veya uygulama yerine 

göre çeşitlendirilmesi yanlı.ştır, çeşitlendirilemez. Örneğin; aile 

hukukuna ili.;ıkin kamu düzeni veya Anayasal kamu düzenı, ceza hukuku- ~ 

na ili;:;ıkin kamu düzeni ... ulmaz böyle şey, yanlıştır bütün bunlar.Sa

deee, bütlin bunlar kamu düzeninin bir unsuru· olabilirler, onun bir 

temel vasfı olabilirler. 

Farzediniz ki, birden çok evlilik esasını kabul etmiş bir ül

kenin aile hukuku normu, 'J:ürkiye' de Türk aile hukukuna· ilişkin kamu 

düzenine aykırı oldugu için de~il, sadece kamu düzenine aykırı oldu

g~ için uygulanamaz. Bu bakımdandır ki, iktisadi kamu düzeni terimi 

yanlı:}tır. Doktrin ve uygulamada, tekrar ediyoruz böyle bir termino

loji ·yoktur. İktisadi kamu düzeni değil, iktisadi düzen olaıilir.Bel

li bir iktisadi düzenin toplumsal çıkarı şaşmaz bir ~oğrultuda tem

sil ettigini, bu bakımdan da devletin mutlak temeli sayıldığı hal

lerde bu temel kamu düzeninin sadece bir unsurudur. 

İktisadi demokratik kamu düzeni tabiri içindeki demokratik ke

limesi esasen ekonominin bu cümle içine girmesine manidir. Mademki ;. 

burada demo.Kratik kelimesi vardır, öyle ise genel oya dayali bir mü

essese me·;cuttur. 

BA,ŞKAN- Efendim bir dakikanız var. 

NECLA ERTEL (FERTM~)- İnsaf ediniz efgndim, daha başlamam~ştım 

bile. 

Peki, bundan sarfınazar ediJorum efendim; bu kavramlar yanlış-

tır, kullanılmaması lazım gelir. Burıun yanında çok rica ediyorum Ba- • 

rolar Birliginden ve Barolar Birligi Başkanından; Türkiye'ye bir ta~ [ 

i 

l 



r 
- 6] -

rif getirmeleri lazım, o da hukuk devleti tarifini· getirmeleri" lazım. 

Burada ta~ife lüzum olmad~gı için kısaca de~inmiş g~çmişle~9 ondan 

sonra sosyal devlete atlam:;_şlar. 
o 

Bir hukuk d evlet i tarifinin yapılması Hlzım gelir. Bir mahkeme-

de bir savcJ kcılkı;ycır diyor ki, serı mademki bir seneden beri burada 

yargılanıyorsun ve ben mademki iddia makamını iş,.,-al ediyorum, öyle 

ise Türkiye'de huk,.ık devleti vardır. li'rada ona .şu cevabı vermi;ştim, 

tı,krar ed iye- rum: 

Nazi Almanyasında da insanlar yi:ırgilandılar, Mussolini İte~ya

sında darinnanlar yart5ılandıla:r, orada hukık devleti mi vgrdi? Hayır 

~okt-..;. Kanun devleti de ba:,>ka 9eydir, hukuk devletj. de başka şeydir? 

·Hukuk devleti tanımına bir zan:ıret vardır, Çünkü hulruk devleli savtm

ma hakkı ile yakından ilt5ilidir. Hukuk devletinin olrnad:iğı bir yerde 

bizim saVl;nma hakkımızdan söz edileı:nezo Şu halde bu tarifin yapılma

si ±lazım gelir ve savunma hakkı ve sw"Unrna özgtirlür.Sü üzerinde ciddi 

olarak durulması icabeder. 

İnsanlık doktrini densin adına, bizim dediğimiz g~bi insancılık 

densin; insanlık dJ~üncesi densin, ne denirse densin ... Evet, maalesef 

vaktim kalmadı, hepsini ;yutmak zurundayım; ama en son şu cümleyi söy

leyeceğim, muhakkak söyleyeceğim. 

Mademki· adı :1e clursa olsun siz Protugoras 'la beraber her şey 

irıaan iÇindir diyorsunuz ve bazıları ~elki bdna iştirak etmez buyuru

yorsunuz da, Avrupa 'devletleri parlamento toplatı..tıll:iırında ayağa kalk-
. önerdiğiniz .· 

mışlar; bıra:'.cınız/çapraz sc.rgu usulünü, Türkiye' de kanunlarda mevcut 

olan sorgu sistemle~inin kullanılmadı~ından şikayet edi.YC•rlar. ~"!li;yor

lar ki, birtakım usullerle sorgular yapılıyormuş .. Niçin araştırmıyo

ruz biz buna·: en bı_:ı işi ara.ştırmaya yetkili kimse clarak? Ve yoksa 

eğer biiyle bir şey cbizim ,yurc'.urnuzda, niçin dikilmiyuruz, hayır yok

tur demiyonız" Ve ama vanıa, biz ki bu kadar insan sevgc;siyle dolu

yuz ve herşey inaarı içindir diyoruz, o zaman neden buna karşı çl.kmı'!:... 
. 1 . . 

yortız, nede'n buna yoktur demiyoruz. Bakınız geçen sene, Barolar Bir-

ligi sayın Başkanımızın bir konuşmasında bir c~~abında bir elimlesi 
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vardı. Diyordu ki: .Biz l'l 200 tane avukatı sinesinde biriktiren bir 

Birliğiz, biz bu gücümüzle bir baskı grubu olamayız (Estagfurullah, 

ben ona etken grup demek istiyorum z;:ıten) sayı itibariyle, biz ancak 

fikirJferimizle bir baskı grubcA olabiliriz. Ama avukatıar O.Larak biz 

bunu da yapamayız. İşte bundcın dolayıdır ki, biz-hukuk kongresi yapma

ya lüzum gördak. Evet yônotimin sıkı oldugu bir devrede biz bunun için 

de sıkıyönetim gelırinde bir hukuk kongresi yaptık; ama ben buna isyan 

ediyorum, hayır efendim sizin bir tekiniz bile bir doğruyu dile ge~ir

diğiniz zaman, karşınızda duracak bir güç yoktur. l'l 200 kişi, ama sa

dece bir dogruyu savunduJ,u zaman bu kuvvet az bulunamaz. Ri~a ederim 

~ayın Barolar Birligi Bagkanından, bunu böylece_bir kere daha ~üzel~

sinler Ye tekrarlasınlar. Böyle bir inanca sahip olmadıkça esasen hiç 

bir şeyin önbınde durulamaz. Ivlesele ya var olmaktır, ya da yok olmak

tır. Var olmak dogruları söylemekle mümkündür. ·' . 
. Hepinizi saygı ile sel~mlarım ve BaşkanlıK Divanından özür ±~ 

dilerim. (Alkışlar) 

BAŞXAN- Sayın İlhan Ege, buy•..ırunuz. 

İLHAN EGE- Sayın Ba şkanırn, say ın gelegeler, hepinizi hürmetle 

selamlarım. dört 
Efendim b.endeniz sayın Yi-ini?tim Kurulu çalışmalarını/.' grupta 

rica ediyorum. Biri sayın Ba;,;kanın raporu, ikincisi geçen sene de ge

len tadilleriyle tüzük tasarısı, üçüncüsü hepimiz g6 bi Yönetim Kuru~ 

lunun yakınmaları ve dördbnc~sü faaliyetleri idi. 

Faaliyetlerinde, Tür k Hukuk Kongresi büyük bir aşama olarak, (Ba

şarı olarak olmasa ia) yasama çalışmalarını ve Birlik binasını takdir

le. anmak isterim. Çünkü tenkit ederken ln.utlak başarıl·:ırı yerinde ta.k

dir etmenin şart oldugu inancındayım. 

Arzularımız ve eksik gördüklerimizi de kısao::ı arzedelim . 

. , Avukatlık Kanun...:ınun ilk tasarısı, tasla,sı mevcuttur. Bu tasü;ıçS.ln 

eraas olarak alınmak suretiyle Avukatlık Kanununun silba'?tan gözden ,ge

çirilmesi ·re yeni ba',;tan hazırlan~asııJ.ın ·şart olduc,u ve bunun yapılma

ınasının bir eksiklik oldugu ve yama şeklinde madde JY'3dde tadillerin 

J 

----------------------------------
__ j 
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fayda getirmeyecegini, hatta zararı olacagı inancındayım. 

Keza ölüm yardımını takdir le kar::,;ılarken, Cumhuriyetin 5"'} nci 

yıldönümü i çin bir faaliyete geçilmemi '] olmasını ve son devrenin hukuk 

a9ama veya tebeddüllerinil;l çalı.,;malarını ve Cumhuriy.et devrindeki. hu

kuku inceleyen ve hukuk kütüphanesine bir eser getiren bir müsabakanın 

bir çalı.:,;manın yapılmamış elmasını bir eksiklik olarak görmekteyim ve 

geç kalınmış olmakla beraber. tamamlanabilir. 

Yönetim Kurulu sosyal gtiv~nlik mevzuJnda çok güzel bir inceleme 

ve bir açıklama yapıJor. Ama sadece bizim g~bi bir izah, bir yakınma~ 

dır .. Yoksa bi_r izahın ikna sı ~eklinde olamamı~:;:tır; Sosyal Sigortalara 

karşı Türk-İş' e kar.şı ve,ya Emekli Sandıgına kar.şı. Bu müesseseler da

ima avukatları, . tökezlanınesi la ~ın;. gelen bir varlık olara~ mütalaa et

mişlerdir. 

Keza adli refoimun nazara alınmayışından bizim gibi yakınmakta

dırlar. Halbuki bu konularda bir. çok çalı~maların yapılması l§zım ge

lece~i inancındayım ve yapılmamasını veya az yapılını~ olmasını eksik7 

lik olarak görmekteyim. 

Keza meslegin icra tarzındaki noktalara temas edilmeyişi veya

hut ta gerekli faaliyetin gösterilmeyişinin üzüntüsünü duymaktayım. 

Ben şahsen kendi baromda, mahkemeye giderken, iki tarafta dizilmiş ni

zam asKerleri gibi muakkiplerin masalarının arasından utanç duysrak · 

mahkemeye he.r gün gelen bir avukatım. Ben icrada ve mahkeme koridorla

rında d3ima muakki_r:lerle umuz omuza bulunmuş bir insanım. Bu yalnız be

ni~ baroma mtinhasır bir dert degil ve mevzuat degişikligi derken eli

mizdeki mevzuatı ve hükümleri dahi tatbik etmemi~ olmanın aczini duy

maktayız. Bu, barolara rnevdu olduc',u kadar, Barolar Birliğinin de üze

rinde hassasiyetle egilmesi la~~m gelen bir noktadır. 

Keza raporda bir husus var, dcr ki: Avukatlar hakkında tahkikat 

açılmazdan önc2 Barolar Birli-ginin mtitalaası alınması lazım, Bakanlık 

iznine mukaddemdir, Biz bunu vaktiyffie Yönetim Kurulema arzederken, ka

nun degişikligine değin, Bakanlıkla temas kurmak suretiyle bunun bir 

teamtil şekline getirilmesi ve tabBhet ve şuabat hakkındaki kanunıJn 
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misal alınmasının da üzerinde durmuş idik. Her ne kadar bir ıneveuat 

eksikligi olarak huzcJrur.uztı getirilmiş ise ae, bunun biz bir teaınül 

şeklinde, temas kurmak suretiyle temininin mümkün ve faydalı oldugunu 

ve böylece fuzuli birtakım davalarda avukatın davalı mevkiine düşme-,. 

sihin önlenmiş olacağı kanısındayız. 

Hi.:lasa edersek; Barolar Birligi ile birlikte ya)unıyoruz, sos

yal güvenligiınizden; Barcüar Birliği,yle ve Yönetim Kurulu .ile .birlik

te yakınıyoruz katiplerin yetersizliginden, meslek okullarının olma

yışından, hukuk reformunun bulunm3yışından vesa~r vesair. .Halbuki biz 

yakınacagız ve Yönetim Kurulu ise bunları daha dikhatJe tacbik edecek 

realize edecek ve b-u hususta gay-ret sarfedecek. 

Ben b~ noktaların üzerinde dunnakla yetiniyoruın. Hepinizi hür

metle selamlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın .Fadıl Altop, buyurunuz. 

FAI'IL ALTOP- Sayın Divan, sayın Başkanım, kıymetli rn.eale.ktaşla-

rıın; 

Yönetim Kurulunun çalışınalarını yakından izleyen bir arkadaşı

nız olarak kendilerine gayretlerinden dolayı içten tecŞekkürlerimi su-

na.rım. 

Sayın Başkanıının sunuş raporunda ortaya attmgı üç yeni konu, 

cidden üzerinde uzun uzun işlenmeyi gerektiren nitelikte oldugu için 

ve sayın Başkanımız bilhassa bu sahada uyarıları beklediı::;ini içten

likle ifade etmesi karşısında söz aldım. 

ETvela· neyin siyasi f~aliyet, neyin mesleki faaliyet oldugu 

yönündeki çok kısa, fakat çok özlü, iyi bir incelerneyi gerektiren ra

porunu hepi~ize, bütün barolara ışık tutar nitelikte gördüğümü arze

derim. 

Diger kamu kuruluşu bir.liklerle beraber olmayı, eğer ;yanlış an

lamadıysam, bazı faaliyetlerde birlikte olmayı önerir nitelikte gör

dügüm bu konuda, benden önce konu1an arkad3şlarımdan degi§ik olarak 

büytik yarar gördügümü ifade etmek isterim. 

Bunun bir d e tatbikatı ol mu ,?tur. Hatırlarsınız, özel okullar 

l 
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meselesi, özel mtihendislik-nimarlık, eczacılık, Kimyagerlik mektep-

lerinden mezun olanları, bu yilksek mUhendis, mimar, kimyager Gdaları 

ve birlikleri alınamayı kararlaştırmışlardı, bu kararları aleyhine Da

nıştayda. açılan davalar maalesef birlikler aleyhine sonuç verdiği sı

ralarda idi, özel hukuk faktil te si kurulması ort_ıy a atıldı, önctiltiğti

nti, gururla if ad e etmek üıterim ki İstanbul Barosu karşı çıktı, fa

külteleri uyardı, faktilteler bu fikri benımsedi. Bu sırada böyle bir 

dava DanL;ıtayda Dava Daireleri Kuruluna, or c> dan da Anayasa Mahkemesi

ne gitti ve o sakimkanun iptal edildi. Bunun için derim ki, birlik

lerin beraber halledecekleri pek çok konular vardır. Diğer birlikle

rin mesleki özellikleri :ı. tibariyle farklılıkları yanında gerek sos

yal gtivenlik yönJnden, gerek yasalarının tadili yönlinden bize btiytik 

ihtiyaçları vardır. Bu nedenle ben, bize uzanan bu elleri ceffel ku

lem i tmey;:ılim, kendilerine yardımcı olalJ.m ve mtinevver,aydın meslek 

mensubu arkadaşlardan gtiçlenerek mticadelemize, mtişterek mticadelemize 

birlikte devam edelim derim" 

Sosyal gtivenlik yönlinden önerdikleri sosyal gUvenlik vergisi 

çok yeni, fakat bUtUn millet fertlerine uygulandığı zaman göz yaşar

tacak kadar kıymetli bir öneri. Yalnız, burda da derim ki, aceleye 

kapılmadan, bu işte ihtisası olan arkad_ışfuarı komisyon h2linde,grup 

halinde çalıştırarak bu fikri geliştirip, hakikatan bUtUn millet fert--

lerine sosyal gtivenliği saglamakta öncU olalım, malzemesini, fikri 

yapısını biz kuralJ m. Bum.m şerefiyle Bar~>lar Birliği ilanihaye gu

rur duysun. 

Efendim bUtçe tasarısı hakkında göztime ilişen iki konuya da mil

saadenizle değineceğim. Bunlardan bir tanesi yeni bUtçe tasarısanda 

stajyerlere ödenek yok. Arkad_ışlar geçen sene Bursa kongresini hatır

lıyorum; bUt çeye konmu '>' olan 300 bin liranın 50 bin liraya indiril

mesi önerildigi zaman YUksek Heyetiniz bunu kabul etmedi. Şim~i ise 

hiç yok. Evvel5 buradaı Yönetim Kurulu kanuni bir zorunluğa sırt çe

virmiş durumda, Saniyen, diger barolar, bı.ı yardıma güvenerek yaptık-

~ ları btitçeleri.nde açJ.k verecekler ve nihayet mesleğin henUz başında 
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birt::ünm msddi imk~nsızlıkL.r. içinde ümidini kıran arknda:, l :r bundan 

yoksun 'kalacaklardır. Ço'~ cüz' i olmasınG r.::ığmen ben lst;c~nbul Barosun-

da buna görmüş, yaş::ımış bir arkadc:,şınız ol ,_rak bunu samü.ıiyetl0 söylü-

yorum; çol: faydalı idi, çok ur1wd·),şı mesleğe ba~lıyordu. l.h;n bütçecte, 

bchemi:thal stajyerlerc bir ödenek konmasını istirham ediyorum. 

Bunun yanınd .. :., team.:il halinde gelen clisı.ı:ılin kurulu, d(nıetçiler 

lrurulu, yönc;tia kuralu ve s :=Tın Enşkanımızın hcü,:kı huzur olmamusını 

yine _ben olumlu görüyor ve savun:ıyorum. Rica ediyorum, ;)urc_:y.ı hakkı 

huzur koymH.y<::lım. 

Esas en buroL.ırın hozırL:ıdı;{;ı tnscı.rıda h .. kkı huzur yoktur arka

da9lar. Bu· parlnrnentodG konrJ:.;,:ştur, .tarlementoda niçin konmuf~tur, siz 

hepiniz benden iyi ta~:dir edersiniz, biz bur ılsrı, h:ücla huzur için 

hizmete t::üip oLm ark:ecL.şl .r de;til, r:ıeslekto.:şın•: hizmet etmel~ten gu-

rur duyan arkadnşl ı~ın hiznet t_Çördüğü oca1~ olurak ilanihaye idame et-

tirmckte lütfen kararlı olalım. 

Bir de muhtererı arkacl şlu.rım, görevli oldu_:,um bir kurul hakkın-

do rapordul<:i bir eksieti clüzeltmc-; 7 istiycrum. 

Barolar Birli:!;i Disi,;?lin Lurulu, raporun tanziründen sonr:ı. bir 

.J 
ı 

topl~ntı dclın yapmı~ ve 1972 yılında kendisine ~elen 41 işe, eskiden ~ 
1 

olc:m dördüncü ve il~ve eelerek 44 ünü de karar'3. beğlamış ve elinde dos-

ya bırakmamıştır. 

Hepinizi tekrar saygı ve sevgi ile sel~mlarım. (Alkışlnr) 

BA;.,,KAN - Jr fa delegesi Reşit Ipclc beyin bir ar, verme önergele-

ri mevcuttur. Di van olar::ı.k b eş dc:ıl:H:<:ilık b ir o.ı·a veriyoruz. 

( Ka;:ıarma Saati 16,20 ) 

... 
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Jçtmcü Ol' JRUiii 

Yüce toplantı nden evvel tevdj_ ol,ınan yıllık Ycinetim Kurulu 

raıJorunu ge:1el c larak olumlu kar,;,ıla;ı;c.ktayız. Ancak, senelerden beri 

üzerinde durulan bazı lconuların bu defa da ele alınmadı6ını mü:,ıahede et·-

uıi9 bulunuyoruz. 

Bunlardan birincisi, adalet mekanizmasının i;lemesinde yardımcı 

olan araç ve malzeiııenin temini hcu:ıu.su gelmektedir, Bu konuda Birlik ile 

muhtelif vesilelerle yapılun tem.e<slarda aynı neticeye vardık. Hatta sa--

yın Ba?kan, bir maddi rııesele olarale btl lconunun Adana ~Congresinde de ele 

eletmesine ra~men, o ~0nden bugUne kadar bu konuda hiç bir çalı~maya te

sadüf edemedik. Bunun neticeleri önemlidir. Bu~ün, Türkiye'nin her ta

rafınCian gelmi;,; olan arkacla"lara toker teker sorsak, mahkemelerdeki acık-

lı durumları ac;ı. ile anlatacaklardır. B.:nda hiç ;üphem yok. 

Bütün bunlara ra.:;rnen 9 hiç te zor bir nıesele olmamasına rabmen 9 ·bu 

konu nedense ele alınruıyor, Miinferi t vak' alar üzerinde hassasiyetle du-

ruldu6 unu ve bu vak' alartı çareler bulunch;;,6 vnu bizzat mii:}ahede ettim. Ha

kikat en verimsiz çalışmalar da oldu; ar:ca Antalya, yahut Bolu, yahut Kay

seri meselesi değil, b~tün bir rü:._'kiye rrıeselesidir. Duru;:?maya girdigi

tniz zaman ldiğı t yo~-\:tur, daktiJ:o ]eri di yoktur, oturacak bir masa yoktur 

ondan sonra adalet lıizmet.inin scı.lirıı goriilmesi mesel esi ortaya atılıyor, 

Bu sıkıntılar içinde hiç bir kimsenin sakin ve olumlu bir şekilde çalı-

~aca~ı tahmin edilemez. 

15 gün kadar bnce bir görev i8abı Adalet Bakanlı6ı Müste~arı An

talya'~a geldi; ~izimle de çok yakından temaa ett~, gezdirdim. Bize sdy-

lerlikleri "çok haklısırıız 11 oldu. He<tta hLilc:;.,:üerden bir arkada:,;-, ;'Bar o 

olmasa biz burada çalı Jdrıı.::cyaca0ız 11 c'ediler. llerütı1 <ıir avukat olarcık, bir 

vatanda:ş olarak gücü me t;i diyor, hah:inıin bizden ,yardım b eklemesi. 
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Verilmezse ne olacaktır? ~erilmezse daha kötü olacak 9 belki hissi 

meseleler dahi araya girecek. Binaenaleyh 9 bütçe Meclise sevkedildiği 

zaman, ben Birlikten böyle bir faaliyet gelmesini bekledim. Adalet Ko

misyonunda görü~üldü, yine bir kıpırdama yok~ ama fırsat geçmiş değil

dir, Türkiye bütçesi genel kurula gelecek ve Adalet Bakanlığı bütçesi 

müzakere edilmeden evvel bu acı gerçekler resmen or·taya · atılmalı ı efka..:. 

rı urnumiye bu. konuda uyarılmalıdır. 

İkinci bir noktayı da şu çekilde anlatmak istiyorum: 

Avukat-Hakim ilLJkileri mesleki faaliyetler sırasında zaman zaman 

sertlik halinde devam etmektedir. Zihniyet henüz değişmedi. Avukatlık 

mesleeini hakimler kendilerine bir lütuf :;.;eklinde, yani bize onların bir 

lüt:fu .şeklinde anlamamızı istiyorlar. Bunun kar~]ısına baro olarale çık

tık, büyük mücadeleleri oldu. Bir de :~:u yanı var: Bir avukatın mesleki 

faaliyeti sırasında işlemi.;; bulundugu suç dolayısiyle zaptı muhakeme ... 

aıtına alınması. Bu, ~ikayetler üzerine Bakanlık tarafından yapılan ko

vuşturma çok zayıf ve aleyhte oluyor. Barolara gelen lüzumu muhakeme ya

zıları ı mütalaaları gerekçesizdir ve hatta öyledir ki, Bakanın, müste.,;ıa.

rın "Görülmüştür" klişesini havi bir pelür ka0ıda.yazılmış bir kopya ka.;.. 

ğıdı gelir 9 ne yapacac:;,ınızı şaqırırsınız.Bunun sonucu da.% 90 o arkada

şımızın mahkemeye gitmesiyle neticelenir. 

ı 

Binaenaleyh, Baro Başkanlar~ Toplautısında da sayın.idare heyeti- ~ 
ı 

ne ve B,aşkanına hassaten rica etmi:;ıtimı genel idare heyeti faaliyet ra-

porunda bu hususta bir çalışma örneğine de rastlayamadık. 

İkinci bir konu, yine hakim-avukat arasındaki ilişkilere mW;;ahhas 

bir misal; Arzedeceğim. 

Antalya'nın bir ilçesinde 30 seneye yakın görev yapan bir fiakim 

var.'Karşısında da genç bir avuka,t. Genç avukat ve hakim daimi mücadele 

halindeler. Aynı günde dört durW}mada da hakim şöyle bir ara kararı ile 

"avukatın. mahkemeye sarhO·J geldiıSi anlaşılınasına binaen muayenesi için 

hükümet tab;LbliıSine sevkine .• " karar veriyor ve zorla götürülüyor, mua

yene oluyor. İki tarafında şikayet dilekçeleri bize geldL Pek tabii 

meslek onuru bakımından hiç kimse bir meslekda:;.ıımızın alkol alarak mah

kemeye gitmesini tasvip etmez. Kendisini disiplin kuruluna sevkettik. 1 

l 
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Onadaki muamelesi devam ediyor; h2kim hskkında da [';ETe~di c;;,ikayetin ya-

pılması için evrakı Birli 0 e nderdik. Birlih: yaz~ııe; Hakimler Kuruluna 9 

Hakimler Kurulu verrliL;i cevapta; olayda hakimüı k~:sD.rlu bir hali görül-

medit~i için savunmasının dahi cılır::uasına luzum yoktur ve mesele kapan--

mı;;tır .;;:eklinde bir karar veriyorlar. Bu karar Birli6e geliyor. Kanunda 

bir avukatı hakimin tu t.:ı c1oktora sevketraesi iç,~in bir yetkisi yoktur. 

Bunun mücadelesi Yönetim Kunüu tarafından yapılmadı. İtiraz ettik, de-

dik ki; kanuni l'lcikUmler .;;.unlar dır 9 binaenaleyh buna göre tekr&r Kurul 

uyarılsın. Bize iki satırlık bir Yönetim Kurulu cevabı geldi; Yüksek Ha

kimler Kurulunun bu konud& aldıGı karar Uzerine yapılacak hiç bir }ey 

yoktur. Biz bunu b.ayretle kar.şıladık Biı· hakim tut u:p ta sen sarhoç.sun 

diye hUkUmet tabibine sevkediyor. Her zaman 1 her yerde hepimizin başına 

gelecek bir meseledir bu. Bunun kar:şısında bu kadar bigane k::ılmanın mes

lek haysiyeti mücadelesiyle ba~daşamayaca~ı kanaatindeyim. Kendilerini 

bu konuda j_kaz ediyorum, bu meselenin üzerinde yeniden durulsun. 

Hürmetlerimle. (Alkı.,.lar) 

BA;;ıKAN- Sayın Tvferih Sezen, buyurun. 

MER.LH SEZEN-- Say ın Ba:;kan, Bar o Be:; )lwnları ve delege arkadaşlarım 

ve sayın Yönetim Kurulu Ba.;kanı; 

··Raporu bir yönden olumlu kurc;;ıları~l. Çünkü sosyal güvenlik konu-

~ sundaı ücreti vekalet konuounda, bina konusunda yapılabilecek ~eylerin 

azamisinin yapıldığı raporuan anla;;;ılmaktadır. Ben Yönetim Kurulunu ve 

sayın Ba~kanını bir yönden daha tebrik etmek isterim. Bugün GÖrüyorum 

ve anlıyorum l;.i 9 dört yı.ldan beri yurd-ur:ıuza ;yerle.~tirilmeye çalıJılan 

kav:camlcı.rdan bilhassa herkesin ve bJt,m resmi at..;ızlc.rın a[;zıncla blüunan 

hukukun üstünlUJsü, hukuk devleti, insan haklarına dayalı demokratik hu

kuk devleti terimleri yerle:}rrıektedir, kavram olarak. Bunda Barolar Bir

li6inin büyük bir katlıası olmu;;tur. O bakımdan :icı. bir te.)ekkürde bulun

mak isterim. 

Şimdi gelelim bu konuya: 

.Şimdi, ra:ı:Jorda insanın maddi dayanagının so::ıyal güvenlik içerisin

de olduguna de,§;iniliyor. Çok dob'rudı:r. Hatta sa;;rın Barolar Birligi Baş

kanımızın raporunda bu ileri götiiriJlerek kL]iye, t;ek insana, 30 milyon 
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Türke aktarılmak isteniyor ki, bu fevkalade bir olay. Amma bir s.;eyi he

men hatırlamak lazım gelir. Acaba insanların eli ya!;; ve bal içinde oldu

LU takdirde mutluluk var mıdır; tar;ı mıdır, yeter midir? İ::;'.te bu noktadan 

ben konurnuza girmel;: istiyorum, 

Sanırım ki, ~öyle bir örnek hemen vereyim; Romalıların en katı de-

virlerinde bir esiri düşünün; en iyi evdedir ı eli ;yağda baldad_ır, Her 

türlü yiyecek, içecek ve ölümüne kadar baleımı teminat al tı~ıdadır. Amma 

esirdir. Bu tabii ab<.::rtılmı;c' bir örnek. 

Şimdi geçelim kendi konumuza: 

Acaba Barolar Birligimiz, Türlüyemizin insan haklarının uygulan

masıyla ilgili çok önemli bir döneminde bi..itLm dünyada ele alınan konu 

olarak maalesef Türkiye'deki bir takım doe,ru veya yanlış, uygulamadaki 

a.ksaklıklar bahsedilmekte iken, bazı sorgu meselelerinde ele alınan yön

temlerin anayasal hukuklara ve çağda;} uygarlıklara aykırı dü~tüğü ileri 

sürülmekte iken, biz kendimiz öz memleketimizde öz hukuk meselesi olan 

öz anayasal problemimiz olan bu meseleye kendi ellerimizle eger temas 

ei:;mezsek, başkaları dı;ıarıdan gazel okcı.rlarsa, biz de böylesine Sl1skun

luk içinde kalırız. 

Ben burad& Barolar Birli~ini, baroları, kendimizi biraz suçluyo

rum. Şöyle bir kiram vardır, ya bu olc.ıJlar yoktur, soc:ıut delillerine 

kadar biz bunu tesbit ederiz ve dünyaya de:ciz ki, siz Türh:iye hakkında 

kasten beyanda bulunuyorsunuz. Çünkü anay9sal kurallar, kurumlar tam 

manasiyle i.;lemekted~_r. Hiç kimseye, Anayasanın yasakladı,:sı hiç bir mu

amele yapılmamaktadır. İşte şu jU şu olaylarda şöyle şöyle davranılmak

tadır~ biz bunu tesbit .ettik. Geliniz 9 bakınız, görünüz ve susunuz, diye

bilecek durumda olmalı idik. Bj_z susuyoruz .. Bu sustuc,umuz müddetçe Tür

kiye'nin bu .,;ekilde dünya meydanında konu olmasına biraz da sebebiyet 

veriyoruz. Eğer bazı uygulamalarda geretinin dLşındaki bazı. muamelele~ 

re ba';lanmı.:şsa, ki olabilir, bunu önlemek te hukukçulc.ırın vazifeleri-

dir. Derhal bunlara müdahale etmek .. Müdahale nasıl edilecektir? Kendi 

elimizdeki hukuksal ydntemlerle, ama durmamasıya mücadele edersek, o 

zaman bizim bazı ;şeyleri söylemeye ve kendi kendimizle iftihar etmeye 

de hakkımız olur. Susmak, tarih açısından, birdz boyle olaylar oluyorsa 

1 
ı 

1 

--------------------------- _ _l 
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buna katılmak demektir. O bakımdan öneride bulunmak isterdim. Bu önerim-

de şöyle olacaktır: 

Ehemmiyetle barolc.ra intü;:al et mis', Barolar Birli'-'ine intikal et~

miş en küçük §di veya siyasi, sıkıyönetimsel veya olmayan d§valarda in-

san haklarıyla kabili telif olmayan, birtakım cezai nit~likte olan dav-· 

ranışlar intikal etmişse, hiç bir ayırdetme dü~Uncesi olmadan, ~i~ili~i 

ne olursa olsun, suçu ne olursa olsun cezasını çckeceldir fakat insan~ 

cıl açıdan, insancıl sınırlar içinde, çauımıza ı.,;y:_;un uygarlık içerisin~ 

1 de bu işin yapılmasına biz önayak olacaGız. O zaman sayın delege arka-
ı J- da'}larımız, hukukun üstünl Lıtsii, hukuk demokrc: sj~si; uygar demokratik hukuk 

i devleti terimlerini lmllandıt:ımız zacımn özü ve sözü bir olmu:;; olur. Yok-
i 

sa, benim çok tuhafıma gitti, galiba Manisa toplantısında çok iyi bir 

öneride bulunulmuş, demL,ler ki bir adalet sarayı yapalım. TUrldye 'de 

adal-et sarayı •• Bu da çok t:;üzel bir ;;ey amma, Barolar BirliGinin de bu--

na kattısı birtakım cümleler var. Dünyaya uygar hukuk devletinin bir 

görüntüsünde bulund0Gumuzu belli edecek bir olay olmuş olur. Evet, bu 

giysileriınizi de yeşile, maviye, kırmızıya boyayalım, hatta atlaslar 

içinde olr:lım, m.1a biz içinde hukuktan, hukcılwn teminatından yoksun avu

katlar ikeq, biz mahkemelerde mUdafaa yapar iken en normal sözcükleri 

kullandıgımızdan dolayı takibata maruz kalırsak, hapislere girersek cüp

K pelerimizin renginin ne kıymeti vardır degil mi arkadaşlar? 

İşte, bence avukat sanıbı mLidafaa ederken, müdafaa mesleğini do-

kunulmaz bir şekilde ifc:.ı etmek durumundadır. Bu yalnız kendi mesleki fa-

aliyeti bakımından değil, aynı zamanda bir insan olan sanısın haklarını, 

insan haklorını korumak yönünden de bunu e y2pması l§zım gelirken, 

görüyoruz ki maalesef, bu bildi::_;imiz birtakım uygı.:ı.lamalar, arkada:;;ları

mız mahkemelerde lmllandıkları, hepimizin normal olc:ı.rak kullanmakta ol

duguınuz bazı sözcüklerden dolayı maalesef takibata :oıaruz kalmaktadırlar, 

hapistedirler, 

E şimdi rnüclafaa;:nz kale:ı.n bir sanık, ki o lrL)iO.ir, onun özgürlüğü 

zarardide olm,;ıyor mu? O zaman bazı insanlar t:ırizde bulunursa ve dünya 

da bunu ınal bulmu;, nıa&ibi gibi yaygaro. il8 genı;: ekilde yayınaya kal-



- 7!+ :.. 

karsa, özunde haklı olursa biz nasıl haksızsınız diyebiliriz? 

Arkada,'}lar, önemli bir dönem yaşıyor-uz; hukukun i.istıinlüt::;ü bü

yük kelinıe •• HukUk:un tet:ıinatını Li:,;iler üzerinde ve avukatların da ınıis

takil olarak çalışmacı imkanını terflin edelim. Barolar Birli~inden ben 

bunu istiyorum. (Allnşlar) 

B.A_,jKAN-- Sayın Necati Özkaya, buyurunuz. 

NECA'.I'İ ÖZKAYA- Efendim Elazıt; Delegesi Necatj_ Özkaya, Kongre

nıizin sayın ve kıymetli delegelerini saygı ile selamlar. 

IVIuhterem arko.da,;>lar, raporu okuduk, tetkik ettik, iyi bir ça,

lışmanın neticesi olarak güzel hazırlanmış. Bu bakımdan Yönetim Kuru

lunu tebrik ederim. 

Yalnız bir nokta dikkatimi çekti, onu da burada sdylenıeye nıec-

burum. 158 sayfalık raı)Or tamarrıiyle Hocanın üslubunu tsuşıyor. Yani ben
I 
''li deki u;ıranan kanant :;ıu: Rapor sayın Hocamız tarafından iıazırlanmı ş. Ça-
' 

lışmalara bakıyoruz, ~H yiqe ~u çalı~malarda Hocanın çalışma sistemini 

görüyoruz. 

:,iradi m~üıterem arkadaşlar, Barolar Birli'--i çok iyi kurulmuştur 

ve çok iyi ellerdedir. Ama bir endi~emiz var, btitün yUk, gerçi biraz 

sonra hocamız tevazu ile bu çalı:;;malar Yönetim Kurulunundur diyecekler, 

ama benim endii;;emi zail etmeyecek. Endi;]eıniz :;u: Günün birinde sayın 

Hocam bu kurulu:,ıun ba,1ından çekilirse acaba yine bdyle iyi bir ;;ekilde 

işleyecek mi, çalı:;acak mi? Bundan :Jahsen endL,enı var. Bu da bize 'iUnu 

gösteriyor: Biz ekip halinde, heyet halinde çalı~maya hazırlanmaya nıec

buruz, bu müessesenin istikbali bakımından. 

Şimdi arkcıda"larım ben bir konuya temas edecegimı tahmin ede-

rirn bu lwnu enteresan bir konu. Raporıfin, avukatların uğradı<.:.-ı saldırı

lar bölUnıtinü tetkik ettim. 131 nci sayfada bu konuya temas edilmiş;Ttir

kiye 'nin muhtelif yerlerinde avukatların ugrac~ı"'ı saldırılarla Birlik 

meşgul ve yine rarıora göre b:,ı kom!cla Er,uıiyet Genel Ivlüdür~u,:.)i, Jandarma 

ve İçi:;1leri Balcanlıc,ında bir komisyon lmrllılmu:./ ve bu lconudcı. inceleme 

yapılıyor ve neticeleri bize bildirilecek. Ama ne yapıldı0ı belli degil. 

Şimdi arkad,.;,ılar; bütcm avu~wtları :;alandan' alakadar eden bir 

konuyu buraya getirmeye rnecburum. 

., 
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Türkiye 1 nin bir çok yerlerinde avul~at;ların tecavüze ueradıg·ını 9 

dövüldti~tinü, polisler tarafından dövtildU~ünU oruz. Bunlar. günlük 

gazete havaclisleri. Bunun bir benzeri bj_zü.ı Elazı,~ 1 da c ereyan etti. Ama 

bizim Elazıg 1 da cereyan eden hadise, }imdiye kadar i~ittiLleriuizden 

daha fc::rklı. Ivleseleyi r.ıi,isaade ederseniz kısaca izcıJı cr.:.c;yim, ondan son-

ra sayııı Yöı1etim I{urulu_ b·1.1n·~~r:ı. lıal çaresini bulsun 9 ta.~~ip etsin. 

Arkada,,ıar 9 hepiniz bilirsiniz 1 polisin vazifesi Türkiye ı de gü-

venliC,i sa6lamaktır. El azı e; 1 da, bemdan tahminen ı--l 9 5 ay lwdar önce çok 

muhterem bir arkadac,:ımız adliyecle, bizzat adliye koridorunda üç poli

sin tecavüzüne u6radı, tartaklandı, hakaret edildi. Mesele adliyeye in

tikal ettigi iç,in messlenin detayına girmiyorum, me~hut suçlar hüküm

lerine gdre mesele mahkemeye intikai etti ve bu üç polisten bir tane-

Bi asliye ceza mahkcmeBince tev.h:if edildL B~ıraya kadar bir tilesele yok 9 

normal. Ve TUrki;y-e ı ô.e ilk tartaklanan avukat biz:Lm Elazığ 1 da tartakla

nan avukat da degil. Ama poliBler tc:ırafıncüın asliye rnahke:nesinin tev

ki::' lmrarırw aL::,ır ceza nezdinde i tj_rsz edildi. Hadise bundan sonra baş-

la dı. Yani olayın enteresanlı[;ı bundan sonradır. 

AGır ceza,'la itiraz edildikterı sonra, artıle bilmiyoruz, çok kı-·

sa bir zaman sorrr·a yüzün· üBtünde polio! trafik ı) ol isi, toııl um polisi 

ve sair hizmetlerde çalıjan polisler ve bir o kadar da sivil poliB Hü

kUmet binasının önünde toplandılar ve aBliye cezanın bu tevkif kararı 

hakkında, henUz mesele aGır cezada ineelenme Bafhaoında iken, bu tev-

kif kararı aleyhine bir nUmayiş yaptılar. Ve bu nümayi~ korkunçtu.YUzün 

üstünde, hatta diyebiliriz ki ikiyüzün istUnde polis Hükümet binasıyla 

adliye arEwındaki caddeyi dcldurdu, bir o l{adar :ı;ıoliB te koridorlara 

girdiler ve hatta üçüncü ::;;ubc müdürü bizzat aı::;ır ceza mahkemesi katip-

lerinden bir taneBine: ıır:t'ahliye kararı gecikiyor, eğer daha gecikirse 

polisler hücum edecekler. Biz olacak hadiseleri önleyemeyiz." demiş, 

Bunun akabinden Emniyet liiL\dürü a2,ır ceza heyetinin odasına gi

riyor, ne konw]uld·~1sunu bilmiyoruz, gerçi orada bc:.";,ka yerlerden gel mi 

~ hakim arkada§lar var, bir tahkikat konusu yapılırsa bu hakim arkadaçlar 

emniyet mudUrUnUn cı:_,ır ceza reisiyle ne konu:;,ıtuı::,unu belki Eıdyley ecek~ 

lerdir. Bunun sonundel ve asliye ceza tarafından tevjüf edilen bu polis 
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tahliye ediliyor. 

;>imdi muhterecı arlwdas.;lar; Elazı,j, A:_;ır Ceza Heyetüı:i:ııı:; Emniyet 

MUdUrUnUn baskısı ve tazyikiyle bu tahliye kararını vermi]tir diyemi-

yorum. Belki bu muhterenı he,y et ;;ıahsi kanaatiyle veyahut du dosyanın sa-

fahatına göre bu tahliye kararını venıü.:,;tir veyah1;:t da biı" baskının et~ 

! · :r·afında vermi .,;;tir, bv.nu burada söyleyeGıiyoruz ve soylemek lle bizim had-
', 

ı]: 

dicliz değil. 

Yalnız mUhim olan ~u: TUrkiye'de asayişi ca0 lamakla vazifeli 

olan polis TUrkiyeıde ilk defa bir ntimayi~ yapmıjtır, baskı ile bir 

mahkemeden karar almak yoluno. git:niotir. Bu çok acıdır, çok fecidir. 

Meseleyi Barolar Birli0 inc geç intikal ettirdik. Bu geç inti-

kal ettiri}imizin sebeblerini burada izah etmiyece 0 im. fakat tahmin 

edi;y orum dosya bugUnlerue Arıkara ı dildır. Y:ürıız biz avu.kc:ıtlar olarak he--

men harelrete geçtik. Adliye VekiiUetine ı Içi eri Bakanlı0 ınııı. ve Ba;;;;ba

kana 52 imzalı telgraf çektik. "':i!,ıdi; gerek Adalet Bakanlıt;ı, gerekse 

İçişleri Bakanlı0ı kendilerinden beklenilen hassasiyeti gösterdiler, 

meselerıin ListUne heınen eğilc~iler ve ElfızıJ, vali muavinini bu i:}in tah

kiki ile görevlendirdiler. 

Biz, netice itibariJle Elazı~'dski bu as~yişsizlik ve bu nUına-

yişin idar~yi de al§kadar etti~i d~00ncesiyle yeniden ın~racaat ettik 

ve dedik ki bi taraf bir heyetin vcyahut da hiç de6ilsc bir mulkiye mü-- ~ 

fetti§irıin Elazığ ı a geli.:.J meseleyi tahkik ::t;ııesi lazınıdır. El~s:i.l\: olma--

sı nlar, telgrafıınızdan iki gün· sonra Elazığ ı a iki mülkiye müfetti.,i c;el~ 

di. 

~)imdi arkada:;;lar, telgrufta 52 arkada;;;ın irazası vardı. Bunların 

bir kısmı hadiseyi görınü0lerdir ve bilhassa ElSiı6ıdaki bUtUn savcılai 

ve o anda E l§zığ adliyesinde bulunan btit~n hakimler, zabıt katipler~ 

hadiseyi gbrmLi~lerdi. Biz ınülk2ye mUfetti0leri·tarafından dirılendik, · 

ama maalesef görgüye mJsterıit bileisi olan ~ahıclar dinlerıınediler.Ben 

~ahsen görgtisü olan savcıların, hakimlerin, zabıt kGtiplerinin isimle-

rini verdim, bunlar dinlenınediler. Yalıu z, bilnıiy orum Elazıg AcÜ_iyesi-· 

ni göreniniz var mı, bir sigorta binasındadır, alt kacı mat;,azalc.r ve 

dtikk2nl2,rdır9 bunlar uinlendi, biinlar da lıaklı olarak, polisten çekin·--

... 
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dikleri için bildiklerini söyleyemediler. 

Şimdi muhterem arkadaş~ar, bizim Barolar BirliGinden istediji-

miz husus :;ıu: 

Meslekdaşlarımız, arkadagları~ız karakollara gidemiyorlar.Bir 

defa polis, hazırlık tahkikatı gizlielir üyor, müvekkille görü:;;türmü-

yor. Bu tamamiyle polisin bilgisizli~inden ilori geliyor. Bu polis uyan-

dırılmalıdır. Yani avukat hangi safhada mUvekkille görü~ebilir, veya 

göru)emez, bunun ilgili bakanlık turcıfınr.ian bildiri veya bj_r taaıimle 

. polislere bildirilmesi lazım. Biz B".:~·olar Tiirliainden bunu bekliyoruz. 

Çünkü polis bu yanlıç bilgi ile mücehhez ol 

olaylar esreyan edecektir~ 

m(Lcdetçe buna benzer 

Bunu burada huzurunuzda arzediJorum. Barolar Birli 0 inden istir-

ham ediyorum, Türkiye'de ilk rastlanan ender bir olaydır; polislerin 

Adliyeden bir karar çıkartması için baskı yapc~ıasını benim şahsen aklım 

ve havsalam almıyor. 

Hürmetlerimle. (Alkı.~;lar) 

BA;;KAN- Sayın Naci Kandazoglu, buyurunuz. 

NACİ KANDAZOGLU- Giresu.n Dolegesi Naci Kandazoğlu hürmetlerini 

sunar. 

Iviuhterem delet._;o ar.kada,)larım, Yönetim Ku.rulunun hazırlarnj ol-

dw~su rapor hakikatleri aksettirmesi ve olayları kaiJsatndsı bakımından 

talrdire şayan do::serli bir belgedir. Ancak, Yönc::tim Kurulu raporu ile, 

ondaki ilkeler ile, biz 1973 btitçesi arasında ufak bir çeliçki gördük, 

bunu arzetmek istiyorum. 

Gerçi arzetmek istedi0 im birinci konu İstanbul delegesi arkada-

;Jım tarafından ifade ediLıi,:tir, ben bunu kı0acc:ı izah edecegilı, dic;er 

konuya geçeceğim. 

Ta Birinci Kongreden bu yana Kongre delegelerinin teklifi ve 

Yönetim Kuruluna verilen direktifler önunde olu.;>tıJ.ruları bir ilkemiz var

dır arkadEL)lar: Mesleki dayanı çma. Bu ill;:e elbetteki mesleki çalıiJmala

rımızın temelini te'5 kil ediyordu. 

Mesleld dayanıs;ma muhtelif safhalar arzeder. :Ben bunun sadece 

mali yönüne değinen bir hususu açıklayaca0ım. Geçen sene 1972 bütçesin-



den stajyer avukatlara yapılması gereken 300 bin liralık tahsisat bu 

seneki bütçeden kaldırılmı.ştrr. Bu,y raı;orda yer cı.lan ana ilkenin tarna

miyle zı ttı bir tutumdur ı b,mu bir delege olarak eleştiririz. 

İkincisi, muhterem Ba;.,;;kanımızın buradaki konu;ımalarında, satın 

alınan Birlik binasının yeniden yapımı veyahut da onarılınası için beş 

milyon lira bir paraya ihtiyaç oldu~ttndan bahsedildi. 1973 yılı bütçe

sini tetkik ettim, l küsur milyon lira bu seneki J;ıisseden, 1 küsur mil·

yon lira da geçmiş yıldan devreden alacaklar adı altında ve diğer ge

lirlerle birlikte bütçe baglanmış, gelir kısmı ba(;lanmı§. Sarfiyat kıs

mı detaylarıyla gösterilmiç: ve yekün olarak 1974 yılına 3000 küsur li

ranın devredildiği gösterilmiş. Arkadu:şlar biz her sene 3000 kLisur li

ra devredersek bu 5 milyon lirayı nerden temin edece.:_,iz? Mul:iterem Yö

netim Kurulu mali raporda buna dair hiç bir içarette bulunmamışı buna 

bir kaynak.gösterilmemiş. Ben muhterem Yönetim Kurulundan ve muhterem 

Başkandan, bunun üzerine eC:ilmelerini ve buna bir çare bulunmasını is

tiyorum. Bilhassa stajyer avukatlara yapılınası gereken yardımlar konu-

sunda bir irnkan saglanı;ııasını talep ediyorum. 

Hürmetleriınle. (Alkı~lar) 

BAŞKAN·~ Sayın Hayati To:ı;ıallı 9 buyurunuz. 

H.AY;ATİ •:roP ALLI- TUm deL:; erli meslekdac,;larım; Yönetim Kurulumuzun 

ve sayın Ba:}kanımızın çalı;]ınalarının içe dönük, dı;;ıa dönük olduc.;;u ko

nusundaki ihtilaflara kısmen temas edece,3·im. Ben Yönetim Kurulumuzun 

içe dönük, yani kendi problemlerimize, adalet hizmetlerine dönük çalış

malarında hiç bir noksanlık görmeını aksine bunların olabileceği kadar, 

azami seviyede başarılını'si çabalar olducunu kabul ederim. Fakat Barolar 

Birliğinden kanun koyucunun asıl istediği şey bu değil, Türk hukukuna 

hizmet etmek olmalı idi. Fertler gibi toplulukların da bir alı;;ıkanlıgı 

var, galiba önce kendi meselelerimizi hallediyoruz, sonra dıça dönük 

çalışmalara yöneliyoruz. 

İnsanların mizacındaki özellikten gelen bu hususu bir kusur da 

saymam. Hukuka hizmet için bir çabaya da giri.;ıilm.i:7 tir. Bunu Türk Hukuk 

Kongresinin toplanmasıyla gördük. Naçizane bu Kongrede bir delege ola

rak ta bulunduını bir takım çabc.üarınıız oldu. Hukuk kongresinin metodo;;.. 

-· 
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loji yönünden bazı aksak ve insan mantı6ına uygun duşmeyen tarafları da 

vardı. Bunları bendeniz şahsen sayın Ba:)kana yazdı.;ım özel bir mekt-ı;ipla 

belirttim. Elbette önümüzdeki toplantılarda daha iyi metotlar uygulan

sın diye bunu yazdım, nazara alacaklarını ümit ederim.. 

Şahsen, Türk hukukunda çok önemli bazı §eyler ara~tırma çabası 

içinde bulundum; onlardan birkaçını arzedersem, geniş ihtilatları dola

-yısiyle ilgilendib,iniz birçok konu.ya da temas eden tarafları ôlduC:,unu 

göreceğinizi zannederim. 

Hulmk, bünyesi icabı, keyfi strüktürü icabı deyiniz, muhafazakar-

dır. Neden? Çünkü~ meriyettelh kanunları, nizamları, bunların uygulanma

sını savunacaktır. Hukuk ahlakının son~1cu bu. Hukuka reformu, ancak di~ 

ğer ilim dallarının donelerinden faydalanmak suretiyle s6kabj_liriz. Bu

nun ba:;,ıında ekonomi gelir, tarih gelir, politika gelir, il:are gelir v.s. 

Ekonomi en ba~~ta gelir. Aı;ıaba bizim hukukumuza ekonominin en belli başlı 

hakikatlerini sekabilmiş miyiz, bunu size arzetmek istiyoru~. 

Paradan bahsetmek suretiyle konuya girmek isterim. Her hukuki· 

ihtilafı, hatta cezai olaylnrı da paraya dayamak mümkün. Kanunlar yapı

lırken, öyle sanırım ki, paranın satın alma gU~ünde husule gelen degişik

likler nazara alınmı:i değildir. Bunun ihtj_la:eıarını görmeyeniniz olmaz. 

Mesela bir köylü vatandaş bir alacak davasında alaca~ını almıytır, sene~ 

~ler ce çabadan sonra almıştır, dönüp hakime demi;~; tir ki: Efendim hakim 

bey ben bu parayı o zata ödediğim zaman bununla 20 koyun alınırdı, şimdi 

bununla iki koyun bile alınmaz. Hukukumuza, bu para değişikliğinin oto

matikman nazarı itibare alınmasını sağlayıcı bir hüküm koymuş muyuz?Koy

mamışsak, acaba bu ihtiyaç mıdır, değil midir? 

Memleketimiz de sık sık devalüasyonlar yapılmaıdadır. İktisat il-

mi der ki, her devalıiasyon, devalüasyon terimini kullanırken, bu bir za

ruri operasyon oluyor, bunu zaruri kılan enfl8.syonist uygulamaların tü

nıünü terkettie:,ini kabul ediyor. Ekonomi der ki, her devalUasyon gayri 

~dil bir vergidir. Bizim i.ilke;nizdg devalüasyonların normal bir -;;ey oldu-

~tunu ilim adamları, kendisine i tima:t etmemiz l~zım gelen ki:şiler beyanla

:t'ıyla söylemi'}lerdir. lVIesela Timhergen demi,;tir ki: "Türkiye' de bu :~;art

lara göre 3-4 yılda bir devalUasyon zaruridir. E6er bunu bilfarz iki 
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misline çıkarırsanız o zaman çok ba,}arılı bir ekonomik politika güttü-

ı i @;ünüzü söyleyebilirsiniz. 11 
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Şinı.di olaylar da bunu teyit eder, 3-4 yılda bir devalüasyon za-

ruri hal e gel ir ve yapılır. 

iŞimdi 9 devalüasyonlardan etkilenen lü;;;ıiler vardır 9 zümreler var-

dır. Bizim hukiAlmmuz devalüasyonu derpL; etmiş midir? Hiç sanmaıın.. Çünkü 

işin d,~rinliğine girersekı bazı dav<:ılar veeilesiyle Yargı tay' ın çe;:;ıi t·

li dairelerinde bunu ifade ettiğim halde nazara aldıramadıc;ımı söyle

mek isterim. 

Şimdi 9 bunun sakıncaları pek çok. Belki ülkemizdeki kredi suis

tiınalleri/nkredi depasmanları/i~ ~~beb oluyor. IJu.?linünüz ki 9 peryodik 

bir gekilde devalüasyonlar yapılacagını düşünen açıkgözler imkan bul,.. 

dukça bankaların kredilerine musallat olacaklardır. Vasat müsait olmaz

sa zaten şu ihtimal oilimaz. 

Mesela lO sene evvel bir bankadan 100 bin lira alan bir kişiyi 

d\;işünün. Bu parayı bir gayrimenkule yatırmı:;ı olsaydı 9 lO sene içinde 

de iki devalüasyon 1ı.:aydedilmi:;; ise ı belki aldı~.;ı gayrimenkul liç milyon 

yahut lbir milyon olacaktı .. Fakat bizim milli banl:alarımız bile bu süre

nin sonunda aynı parayı alıyor. Adamın iktisabı. kendi yedinde kalıyor. 

Bu boşluğu hulı.:wcla duldurmadı0ıınız sürece, galiba siyasetimize de bu 

inıfiikal edecek; belki bundan sonraki iktidarların mensupları da yine 

genelgeler neşredecekler; bana 9 yakınlarıma kredj, açnıayın 9 falan fglan 

diyecGkler amma, bu uygulamalar devam edebilecek. 

~;imdi; bu para d.eğerirıdeki dü.jmeler;' öyle zannederim kiı normal 

tasarruf sahiplerinin hirıımetl eri mahsulü olan tasarrufları da hiç me-

sabesine indirecektir. Sigorta sahiplerinin akdettikfueri, paranın de

ğerli zamanında ödedikleri pirime nıukabil, mesela 20 sene sonra ümit 

ettikleri parayı hiç mesabesine indirecektir~ 

Mesela kooperatiflere ortak olup da paranın degerli zamanında 

sermaye ödeyen ortak bu kooperatiften çekilirse, eger alabilirse düşük 

bir para almış olacaktır. Bu adaletsizli,Si gidermek lazım geldiği konu·-
·' 

suna ilişmek istedim. 

Çok şey söyleyecektim., ama zamanım doldu, özür dilerim. (Alkışlar) 

... 
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BAŞKAN- Efendim, zamanın geçrili;j olması dolayısiyle toı:clantının 

yarına ertelenmesine dair Divan :Başkanlıti,ına verilmL:;ı bir önerge var. 

Yalnız konuşmacılar be~> tanedir. Bu :prog:rama göre bu konuşmacıların 

biteceğg kanaatindeyiz. 

MUST.Al!'A AICALl:N- Önergemi geri alıyorum. 

:BA;?KAN- Önerge geri verilmiştir. 

Sayın Orhan Arsal, buyurunuz. 

ORHAN N. AR SAL- Sayın :Başkanını, Di van, Genel Kurul üyesi ar-· 

kadaşlarım, sayın delegeler; 

EvvelA benim sayın :Başkanımdan, nazım geçtidi için şikayetçi 

oldu0 umu söyleyeceğim.:Bu toplantı böyle iki güne sığmaz. lO dakikalık 

beyanlar, harcırah olarak aldığımız :paraları kendi barolarımıza sade-

ce bir külfet tahmil etmekten ibaret kılıyor ve biz vazifelerimizi ya

pamamış delegeler olarak, bu turistik seyahatten sonra kong:reyi de eğ

lendirrniş olmak kanaatiyle dönüp gidiyoruz. Böyle çey olmaz. Eğer bu 

ciddi bir müessese ise bize, bıkıncaya kadar lwnu;c;ıma hakkı tanıması 

lazım. Türkiye'nin tarihinin en dramatik devirlerini yaşadığı bir dö

nemde biz avukatlık oyunu oynawamayız. Öziir dilerim, benim bu sözleri-

min biraz ufunet ta:;;ımasından. Çünkü beni tahrik eden bir husus var. 

Arkadaşlarım fikirlerini açıklayamadılar. Ben de zaten açık-

.,._ layacak müddeti bulama;yaca0 ım, raporun tenkidine geçemeyeceğim, onun 

hakkındaki duygularımı sc\yleyemeyeceğim; fikirlerimi beyan edemeyece

ğim. Çünkü vaktim yol~. Yalnız, ben İzmir' i çok severim, hele İsken.der 

arkadaşımı :pek çok severim. Onun söylediği bir cümle ile ve oradan baş

layarak fitirlerimi açmaya çalı.,:aca::;ım. 

İzmir :Baro Eaşkanı delege arkada:şımız diyor ki, Türk adaleti 

tehlikeli bir düzeydedir. :Bilmiyorum, bu tehlikenin derecesini, tam 

bir idrak ile mi söylemiştir? Herhalde benden daha iyi bunu kavradı~ı

nı ve benden daha güzel söylediğini biliyorum ve kendisini bütün sami

miyetimle tebrik ediyorum. Hakilcaten Türk adaleti çok tehlikeli bir 

düzey içindedir. Çünkü elimdeki Türkiye Barolar :Birli.;i bülteninde 

gördüğüm ve Ankara 1 da adliyenin aç ılı:_;, töreni gününde, adliyenin en 

yüksek makamını o gün için i~5al etmekte bulunan bir zatın nutkunun 
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Ben, ceza hukuku profesörü olan arkadaşırndan, sevgili karde:;,ıirn

den, o gün orada hazır bullmdut;u zaman bu nutku dinledikten sonra bir 

cevap verme tenezzülLinde bulunmadan,· et';er şapkası yanında ise, değilse 

çantasını alıp çıkmasını isterdim. Çünkü bir hukuk, tı.daletin açılış 

gününde adaleti yok eden fikirler öne sLirülemez. Biz Hatantolu deği

liz, biz Türküz, köle de 'değiliz. Biz kendi milli varlıc;ımızı, kendi 

hükümetinlizi kendi reyimizle iktidara getirir, onu murakabe eder, en 

yüksek rnevkie gelen insanların dahi hesabını sorar ve veririz. Vere-

mezsek zaten yaşamak değmez, geberip gideriz. (Alkı.~:lar) 

BAJKAN-- Sayın Mustafa .Akalın, buyur;Jnuz. 

MUS'rAFA AY..ALIN- Sayı u Barolar Birliği Ea.,;kanı, sayın Di van Eaş

kanı ve muhterem arkadaşlar; 

Bugün başlamıf} olan Barolar Eirli(tinin VI. Genel Kurul toplan-

tısında hava çu ana kadar elektriklenrnemiş ve bazı maksatlı konuşma

lar yapılmak istenmişse de yapılamamış olması hasebiyle, işin o yönü

ne temas etmekten tevakki ederek, gerçekten Barolar Birliği Eaşkanının 

konu,;,;rııası ve Yönetim Kurulunun raporu üzerinde durmak ü::tiyorum. İşi 

ba;::ka safhaya aktarmaktan içtinap ediyorum. ( 'Eravo 1 sesleri, alkışlar) 

Hemen, mUsaadenizle ifmde etmek istiyornm:ki, sayın Barolar 

Birliği Ea;;;;kanı, muhterem hocanın raporunu biz, üzülerek ifade edeyim 

ki tatmin edici bulamadık. Daha ziyade bu rapor, sayın Ea0kanın konuş

ması burada daha tatmin edici idi, rapor sorumlu, zorunlu 9 bilinçli, 

olanaklı, saptamaklı 9 dağallı, koşullu tabirl ere pek iltifat etmi~} ol--

du0unu gördüğümüz rapor daha ziyade ilmi bir makale niteli~inde bulu

nuyordu ve kısa idi. Ama bu demek de[;ildir ki, sayın Barolar Eirlii:;i 

Ea.:,;lcanı faaliyet göstermemi.,~tir, çalı~;maları kısır olmw}tur, yardımı 

pek dokunmamıştır msmasına decıildir. Öyle zannediyorum ki, elbetteki· 

diğer Yönetim Kurulunun raporuna katkısı büyük olrnus;tur, orada belki 

daha ziyade ağırlığını koymuştur; ama ilrn:l bir makale yazarcasına bi

zim karşımıza bir rapor 'olarak, başkanlık raporu olarak çıkmıştır.Eu 

~ ifade ettit;irıı: gibi biraz kısadır. Bundan sonraki raporlarında umarız 

ki, bu yeni uydurma cıa, hukuk terimlerine uym.ayan tabirlere pek iltifat 

etmezler. 
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lVIuhterem arkadaşlarım, Yönetim Kurulunun faaliyet raporuna ge-

line e; Yönetim Kurulu, hepimiz aynı meslek içinde olduL,~muz ve barolar--

da ço~umuz yönetim kurullarında vazife al'ııı~ ve filhal vazife görmüş 

olarak takdir ederiz l:::i, zamanının mühim kıs-ımlarını ayırıp fisebüli~-

lillah sırf baroların L;lerini ve Türkiye Barolar Birliğine verilen 

hizmetleri görebilmek için kı,ymetli za:nanlarını bizler için harc·amı:ş 

olduklarını ve bu iml;:ansızlıldar içinde gerçekten hizmet etmic_;~ bulun

duklarını kabul etmek zorundcıyız. Bu, faaliyet raporunda dercedilmiş, 

ona teşekkür ederiz. Ancak, faaliyet raporu, hemen kısaca ifade ede

yim; birçok arlcadc::;;lar beyan ettiler, bilhassa Arıkan beyefendi temas 

buyurduları onu tekrar etmek istemiyorum, aynı -}ekilde fikirlerine iş

tirak ediyorum. Baro 9 kocaman bir elimizde Barolar Birliği raporu, Yö

netim Rurulu raporu, bakıyoruz falan sayfadan falan sayfaya 28 sayfa 

konmasın oraya, faaliyet raporu değil o, ba~ka şeylerden bahsediyor. 

Diyor ki, yabancı ülkelerdeki kanunların ele irilmesi; 87 nci sayfa

da 15 sayfa.oEk lde Avukatlık Yönetmeliği 28 sayfa. Ek 2 de ilke ka-

rarları 25 sayfa. Bilgiler, belgeler, vesaire vesaire •• Bunlar faali

yet raporun·~Hl eki değil. Geçen sefer de aynı tenkitte bulunduk, kabart-

mas ın. 

Yine, ilk konu:,:ımacı arkada;;ım::.z Kemal Sarıibrahimo,!Slu 'nun te-

mas ettigi gibi, ki..içticUk, yani faaliyet ra~orunu cebimizde hatta taşı-

yabilecağimiz, çantamıza sıJmıyor, elimizde ıyoruz •. Her çey bas-

tırılıyar, irrJ~:anlaru:ıız var. Bu da daha küçiJl tülsLin, diğer teferruat 

atılsın. 

Keza raporun içLıde dercetti 0 i birçok noktalar var, bunlara da 

lü~urrı görmüyoruz. Bu, .:;ıekil bakımından. 

DiJSer ycinden, arkcıda:şlarımız yine temas ettiler; Yönetim Kuru

lu, bizim 1136 sayılı Kanunun ı nci maG.desinde derpüş edilmii}, barolar 

ne ile me.~,gul olur, Barolar Birliginin durumu nedir? Bu, kamu hizmeti 

gördüe,ünü l nci maddede derpi:J eden, bizim, avukatların durumunu ma-

demki bir kamu hizmeti görl.:iyor-u.z kamu gör~vlisi olarak:~ nitelendirmişı 

bizim bu durunıumuzu hakimlere, idarecilere ve Türkiye' deki bütün te

.;ıekküllere saydırmam.ız gerekir. Ilu yolda gerçek faaliyet gösterilmesi, 
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buna önem veril~esi l§zım. Di~er hizmetler yapılıyor, yani onlarıı hiz

metlerini amenna kab-cıl ettik. Bizilıı saygı göstenıemiz için lazım gelen 

faaliyeti göstermeleri lazım. 

Muhterem arkadaşlar, staj meselesine beınas edecegim iki cümle 

ile. Baro Ba.)kanı olarak Myon 'da görüyoruz; st&jyerler 1 Q.iğer yerler~ 

de de öyledir herhald~, altı ay mahkemedeki stajyerligi şöyle böyle 

geçiyor, avukat yanındaki stajyerlit;ini de avulwt, adam sende diyor, 

üç aylık bir rapor, üç sıylık bir rapor, çok faalijeti mükenırrıeldir 9 iyi 

layiha yazar, şu yapar bu yapar .• - Halbuki geziyor 9 ba~ka yerlerde do-

la;şıy:or.· Buna çare bulmalıyız 9 yani bir ;}ey yap&mıyorı6.z. Buna bir ça-

re bulmalıyız. 

Kısa kısa geçiyorum. 

1136 sayılı Kanunun 19 ncu maL,.desi, hepiniz biliyorsunuz bir 

rapor verilir, bu adam rıasıldır? .• Verdi .• Birinci raporu verdi, dedi 

ki bu adam, bu st<J.jyer ticaretle me§gu.l değil, falan filan amma, çöyle 

adamdır 9 ahlaken pek mazbut değildir, ._;udur budur dese ne faydası ola

cak? Kaldı ki bu raporu veren herkes, otomatikr;ıan yazılmı:,;, bas imza-

yı ver baro ba;;,ılwnına geçsin gitsin ••• Bu da lı.izu.msuz bir madde gibi 

gelir bana, ~egi~tirilmesi için tezekkı.ir edilmesi lazım. 

Yanında staj gören avul<::atın da bunlar :::ı dikkat etmesi 9 gerçek 

raporunu hakikatan çalış~ırıp vermesi lazım. 

BİR DELEGE- Bunları temenniler.faslınd:::ı soyle •• 

TVÜJSTAFA AY>.ALIN- Bunlar yok efendi .• R<.:porda yok 9 onun için te-

menni degil işte. 

Yine b:'r ar~cadaşımız temas ettiler 9 hakimlerle olan durumumuzu. 

Geçen sefer de temas ettim, Ceza Iviuhakeneleri Usulü Kanununda, hangi 

safhada avukatJ.n d::ısyayı tetkil<:: edebileceği mali).m. 143 ncü maddenin 

3 ncü fıkrasında, ilk tahkikat sırasında dahi ehli ibra raporunun ve 

keşif raporunun (86 ncı msddeye atıf yapıyor, 186 ya.) tetkik edile

bilir. Bir hAkim çıkıyor 1 efendim tetkik ettir~em. Niye? Bu gizlidir. 

~· Beyefendi kanunda sarahat var~ birinci lıLra ;,ıu, ikinci :;;u, üçüncüsü 
ı 

1 de ••• Raporu tetLik ederim ben, e6ilmesi lôzım .• Hayır ettirıniyorum.Kim 
1 

diyor bunu? Bü:e profesörLimüz böyle ö~retti diyor. Kim senin prof e sö-
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rün? Alacakaptan. 

Binaenaleyh yazıyoruz, Adalet Bakanlı6ından tamim geliyor, 

diyoruz ki bak tamim geldi, okutacalmın. "Ben Adalet Bakanlıbını ta·-· 

nımam •• " E kimden getireyim? Yüksek Hakimler Kurulundan getireyim mi? 

"Onu da tan'ımam .. 11 Kimi tanıyacaksın?. , Bunu tanıtmak lazım. Ona;· 1Ju 

kanunu böyle anlaması g için gereğini yapmak lazım. 

l 

164 ncü mactdede ücreti vekalet meselesi var, ona 2rkada~lar 

kısmen temas etmi~ler raporlarında; fakat çaresini yazmaınışlar. Rapo

run 71 nci sayfasında temas edilmiç, 164 ncü maddede ücreti vekaletin 

avukata ait olacad:,ı yazılı oldtll',t-I halde, kanun bu, Büyük Ivlillet Mecli

sinden geçmiş, İcra İflas :Dairesi "Hayır" diyor, bu avukata ait değil-

dir, iş sahibine aittir diyor. E? •• Olur ·mu yahu kanun bu .. Kanuna biz 

say:S;ılı olmalıyız. Bunun da daha üzerinde durıc.Lak lazım. 

Vaktim bitti, say:;ılarımı scmarırn. (Alkı:]lar) 
1 

BA;KAN-- Sayın Emin Bal tao&,lu, buyurunuz. 

EM~N BAL'rAOGLU-- Scıyın Baç:kanlarım, sa3ın meslekda,'}larım~ 

Barolar Birli~i raporurtu büyük bir zevk ve heyecanla okudurn. 

Esasen yakından izledigim Barolar Birli~i çalı~rııaları umdu<:Sumuzdan da-

ha verimli ve daha bizi tatıııin eder durvımdadır, Kendil:::;rine huzurları·-

nızda teşekkür etmeyi büyük bir zevk bilirim. 

Şunu ilave et;nek isterim ki 1 hiç bir çalışma tam olamaz. El

betteki bazı noksanlıkları olacaktır. Bizler, e~ ufak bir noksanlı~ı 

gördügümtiz zaman yine tatmin edilmemiş durumdayıt. Bu noksanlıkları 

dile getirmek, kendilerine hem te$ekkür etmek, hem teşvik etmek bizim 

vazifelerimizdir. Sayın Hocamız da komL;,;DaL:ı.rır~a başlarken, to:ı:Jlantıyı 

açarken, kendilerinin noksanJ_ıklarını veyahut ta henUz ikmal edemedik

leri işleri bizim dile getirmemi:mizi istemiş buh:nuyorlardı. O sebeb

ledir ki, bazı noktalara deginmekte fayda bulınaktayım. 

Haparılin Bagkanlık Raporu 1nsrııında sayın Hocamız Barolar Bir

liğinin hulnık dLızeni üzerindeki çalı::~ınalarının siyası bir çalıi}ma olup 

olınadıgı üzerinde geni§ ütütlerde bulunmuşlar. 

Ş-unu gözden kaçırmamak lihımdır ld, toplum daima geli';>me. ha

lindedir. Kurulmw,; olan hukuk düzeni gelişen topluma uymak zorı_mluğun-

... 



dadır. Gelişen -cp:;:ılunmn yeni hukuk düzenine, yeni prensiplere ı yeni 

forr:ıüllere· ihtiyacı vurdır. Bunları ar3cjtJrc;ıak, bulr;1ak ve yerine getir

mek, hukuku uygulam3k mevkiinde olan Baı1 olar Birliğinin görevlerinden 

biridir. Barolar Birli&,inin, Adalet Bc:ılcanlıt:,ıyla birlüde memleketin 

hukuk dUzeninde duyulan ihtiyacı lwr~;ılamalc için her t:Jrlü çalıgma yap-

mak tamamen nıcsleGin verdi6·i bir yetkidir ve hiç bir zaınan· bir kanun 

hazırlamak, bir tassrı teklif etmek, hukuk düzeninin toplumun ilerle-

yişine uydurulmasına çalır]r;ıak siyasi bir çalıs;ma değil, her bakımdan 

ilmi bir çalışmadır. Bu bakımdandır ki, çalı~malarda, siyasi olup ol

madığını düc;ünmeden hulcukun gerektirdi[,i düzeni yerine getirmek için 

çalışmak hepimizin görevidir. 

Raporun sosyal güvenlik kısmında hemen birinci cUmlesinde, 

sosyal sigortalar kurunm ile aramızda önemli bir anlaşmazlık bulunma

dığı belirtilmektedir_. Üzülerek söyleriz ki, Sosyal Sigortalur Kurumu 

ile aramızda önemli çelişkiler vardır. Anla;;amadı(;ırnız çok önemli nok-

talar vardır. Kısaca açıklamama rüisaac1e buy:;ırun, çünkü vaktimiz dar, 

biliyorum, hepiniz de çok yorgunsunuz. 

Sosyal Sigortalar KurumundJ, bilh8ssa 40 yaşından sonra bu si-

gorta kapsamına giı·mi.,, olan e:ı.rkau8:;;larır:nz, meslekte e;:ter lO senelik 

kıdemleri varsa, 5 sene daha pirim ödedikleri takdirde 15 sene sigor

talı imiş gibi emekliye sevkedilmeleri gerekir. Fakat Sosyal Sigorta

lar Kurumu, daha bizim lrendj_leri ile ilk sözle.'}r.ıeyi yapmaya ba:;,ıladığı

mız zamandaı akla gelmeyecek engelleri çıkartcnaya çalıştıl_ar. Avukat-

lar gibi bir to:plulu0 un sigorta ı~aı-ısamına alınmasına genü} bir cephe 

aldılar. Bunda ne maksat dU~üddUklerini çiındi açıklamakta bir fayda 

görmüyorum. 

Uygulamaya geçtit;imiz zaman, geçenlerde İstanbul Barosuna avu

katların lO senelik hizmetlerini gösteren sUre belgelerinden büyük bir 

kısmını iade ettiler. Bu iade gerekçelerinde de, evvelce herhangi bir 

şekilde Emekli Sandıbı ile, Sosyal Sigortalar ile veya Barolar yardım 

sandıgı ile ili~kisi olan avukatlar lO sanelik süreden istifaJe ede

mez dediler. Durum Barolar :BirliGine bilC.irildi, Barolar Birlie;i ge

rekli te.şebbüsleri ;)'aptı, Sosyal Sigortalar Kıfirunıunun verdiği cevap 
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yine aleyhimizde. Orada 9 emeklilik ilgisinin yedek subaylıkta dahi ku

rulmuş oldue,unu, binaenaleyh yedek subaylık yapmış olan bir avukatın 

ancak yedek subaylıktaki süreden emekliliginin hesap edilmesinin gerek-ı 
ti~ini 9 bu sebeble lO senelik hizmetten istifade etmesine imkan bulun-

madı~ı bil~irilmi~tir, 
1 
1 

\ 

Şimdi 9 5 senelik süre dolduktan sonra emekliliğini bekleyen 

bir çok arkadaşlarımız s~gortaya müracaat ettiklerinde 9 kendilerine 

birinci söylenecelc söz ı evvela bar o ile ilişkini kes, ondan sonra se-- 1 

nin emekliligini düşünürüz diyecekler. Arkadaçımız baro ile ilişkisini ll 
kesecek9 tekrar sigortay-a gitti&,inde; senin evvelce yedek subaylı6ın 

1 

var ı iki veya bir sene yedek subaylik yaptım, beş sene de pirim ~de-

dinı henüz altı sene oldu, 15 seneyi daldurduktan sonra seni emekli 

edeceğiz diyecekler. İşte bundan daha büyük bir çelişki mi olur? Biz ı 
i 

henüz bu ihtilafları halletmi:,;ı durumda değiliz. Kanunda getirilecek:. 

açıklıklarla ancak bu mesele halledilebilir; Sosyal Sigorta ile bunu 

halletmemiz imkansız bir durumda. 

ı 

Emekli Sandığı ile yine aynı ihtilaflar devam etmekte. :Su se

bebledir ki 9 bu ilişkiler üzerinde dikkatle durmak, çalışmak gerekir. 

Yoksa ilerde bir çok arkadaşlarımız tamamen mağdur durumda kalacaklar

dır~ 1 
Sesyal Sigortalar Kurumunun. avukatların sigortaya girmesiyle 

. bir çok zararıara ugradıi:;ı yolunda aleyhimize yapılmış pek çok dediko

dular var, Özür dilerim bu kelimeyi kullandıc,ım i(lin; fakat ba,şka tür

lü bunu ifade edecek bir gey bulamıyorum. 

Avukatlhl'ın sigortaya girmesi 9 raporda da görüldüğ-ü gibi.~ öde

dikleri pirim ve alacakları emekli maaşları karşılaştırıldığı ~aman 

sigortanın, avukatlardan aldığı pirimin faizini dahi emekli maaşı ola

. rak vermeyecekleri ı ana para kendilerinde kaldığ·ı ve arkadan çığ gibi 

pirimler geldiği halde 9 faizin dahi yarısından azını ancak avukatlara 

iade edebilecekleri kesinlikle anlaşılmCJ.ktadır. 

:Su husus y:i,-ne di&er barolarımızın da yardımlarını eerektireri 

·bir noktadır. Elimizde istatistiki bilgilerimiz maalesef noksan. :Sen 

evvelce de Barolar Birliğinden rica ettim; bütün barolar üç ayda bir 
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ödedikleri pirimin yekununu (Ba::,cıka bir şe-;yr ister:üyoruz, bir tek yeku-

nunu) Barolar Birli6 ine bildirsinler ve her sene bütün baroların öde

dikleri pirim yekunu nedir, sigorta kaı)samına tabi kaç arkadaşımız 

vardır, bunu bilirsek hesaplarımızı yapmakta ve sigortaya veyahut da 

onun perdesi altında bizim aleyhimize çalısıan kimsel ere karsıı cevap 

vermek imk~nlarımız daha kuvvetli olur ve kendimizi daha açıklıkla, 

kesinlikle savunmuş bulunabiliriz. 

Sosyal Sigortalar Kurumunun bu sene l\:endisinin hazırlatmış 

oldugu bir rapor var. l'IIeşhur Zelenka raporu. Bu raporda Sasyal Sigor-

talar Kurumuna avukatların girmiş olm::ısı, diğer sigortalı kimselerin 

.borçlanma ile bazı çalışma sürelerini değerlendirmeleri dolayısiyle 

sigortanın iflasa gitmekte olduc:,u neticesine varılnıı;;;~ 

Bendeniz, sayın Faruk Erem üstadımızın emirleriyle bu rapor 

üzerinde bu adli tatili tamamen çalışma ile geçirdim. Yapmış öldugum 

bütün aktuarya hesaplarında ve ihtimali hesaplar neticesinde Sosyal 

Sigortalar Kurumunun dunnıunu tesbit edebilmeyi ancak o raporda verıi

len rakamlara dayandırmak zorunlubunda kaldım. Raporun bizzat kendi

sinin vermL; olduı::,u rakamlar neticesinde, Sosyal Sigortalar Kurumu 

zarara gitmek, iflas etmek :;;öyle dursun, sermaye terakürnündedir. Fa

kat bu rapor niçin alındı? Sosyal Sigortalar Kurumu, avukatlar gibi 

bir zümrenin bu topluluk içine girmesinden daima korku içindedir. Ken

dilerinin yönetimlerindeki bazı aksaklıkların veyahut da usulsüzlük

lerin avukatlar N: tarafından deşilrnesinden deşifre edilmesinden kork

tukları için, Sosyal Sigortaları büyük bir tehlike ile kar~ı karşıya 

bulunmu:;ı gibi gösterm_ek hevesinde ve bunun için bir taraftan avı;ıkat

lara karşı cephe almakta, bir taraftan da hakikaten sosyal gUvenli6in 

hukuki manadc:ı, terminoloji olarak sosyal güvenliğin gerektirdiği bü

tün çalışanların bütJn hizmetlerinin de~erl~ndirilmesine karşı kendi

lerine iş hacminin artmaması için boyle bi:r _perdenin arkasına saglan

mak hevesinde bulunmuçılardır. Bu sebebledir ld, alınmıç olan bu rapor 

da tamamen hissi ve hazırlamıu;;, olan maksadcı beğlı bir rapordan iba-

rettir. Herhangi bir tehlike söz konusu degildir. 
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İstanbul Barosunda bu konuda yarnlem çalı.şmalar neticesinde 

Sosyal Sigortaların bize karşı olan tutumu hepimizin ümidini kırmakta

dır. Fakat her ne olursa olsun 9 sosyal g~venlik mefhumu, onların zan

netti[;i gibi i:ççi sigortaları mefhurııu değildir. Artık bugün toplumda 

işçi sigortaları mefhum~ kalmamı;}tır. Birinci Beş Yıllık Planda, bütün 

çalışan grupların sigorta kapsamına alınmu.sı 9 güvenliklerinin temin 

edilmesi kabul edilmiş. İkinci Beş Yıllık Planda aynı hüküm kabul e dil-· 

miş ve Üçüncü Beş Yıllık Planda yine bu konuya degill:ı.ilmiştir ve bunun 

neticeleri olarak BAG-KUR meydana getirilnıiç;, bir kısım çalışanlar o 

yoldan sigorta kapsamına alınmak istenilmü,.tir. Avu1wtların da BAG-KUR' a ı 
~ 

geçip geçmemeleri söz konusu olduc::,unda şu neticeyi göreluk ki; BAG-KUR 

Kanununda bütlin çalı:}anların sigorta kaı·marııına alınması ana prensiptir, 

fakat çalışanların çalıştıkları durum itibariyle şimdilik genel sigor

ta kapsamına alınmadıkları için geçici olarak BAG-KUR'a alınmış, bila

hare bunların ana sistem olan sosyal sigortalara alınması prensip ola

rak kabul edilmiştir, deniliyor. Biz bugün esasen ana sistemin içinde 

olduğum1;ıza göre, buradan ayrılıp geçici bir sisteme geçmek, oradan 

tekrar ana sisteme dönmek faideden başka 9 sigorta i;ılerini karıştırmak-· 

tan ayrı bir netice temin etmeyecektir. 

Yaktim kalmadı, herlinizden özür diler, saygı ile selarıılarım. 

(Alkışlar) 

BA.;ıKAN- Sayın Hi:Lmi Özarpat 9 buyurunuz. 

HİLiviİ ÖZARPAT- Çok sayın delege arkadaçlarım ve çok kıymetli 

Hatay Barosu mensubu meslekda:,;;larım; hepinizi sonsuz sevgi ile selam-

larım. 

Tlirkiye Barolar Birli({,inin VI. Genel Kurulunu, tarihi l\1ilattan 

4000 yıl evveline kadE~ dayanan bu medeniyet ve kültür şehrinde tertip 

etmiş olmasından dolayı duydu0 um sevincin sonsuzlw;unu yUksek huzurla

rınızda arzetmekle beraber, bu kutsal to:tlluluk lw_zurunda 1939 ların 

heyecanını tekrar duymuj olmaktan do:jzayı da mutluluc.;;umu ayrıca arzede-

ri m. 

Sayın arkadar:,;larım, Yönetim Kurulunun rı:ı:porunu vu Ba:;:kanlık ra-

li; porunu bendeniz de hepiniz gibi oı:udum. Leh ve aleyhte söylenecek pek 
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çok :;ıeyler vardır. Fakat sayın Genel Kurul korw.ç:r>ıalar bal:ımından za

man tahdidi koymuş oldut:,u için 9 sizlere fikirlerimi kısa zamanda daha 

çok arzedebilmek için bir çare d UndUını daha çok notlarıma müracaat 

etmekte bu çareyi buldum. Bundan dolayı bendenizi nıazur görünüz. 

Her iki raporda da avulcatların sosyal güvenlikle ilgili konu-

larında yapılan çalışmalara çok geniş yer verilmi~ ve bu UGurda yapı-

lan mücadeleler ve yapılnwkta olan çalı;gmalar ilmi metotlarla izah 

edilmi::;ıtir. 1954 yılındem beri bu dôvanın takipçisi olan naçiz bir· 

arkada;;anız olarak Barolar BirliL,i Yönetim Kurteluna evvelemirde sonsuz 

minnet ve 9ükranlarınıı arzederim. Tiem~n İstanbul delegesi sayın Emin 

beyefendinin dediği· şekilde; Sosyal Sigortalarla ve Emekli Sandığı ile 

olan prensip anlaçnıazlıklarında bir an evvel avukatların lelliine neti-

celer alın.maoını da ayrıca temenni ederim. 

Sayın ark<:ıuc:ı;;larımı BAG-KUR bizim girece~imiz bir müessese de-

&ildir. Zira ger~k 1962 senesinde nc§redilmiş bulunan Birinci Beş Yıl

lık Kalkınma Planına göre 9 ve gerek 1972 de neşredilmiç olan Üçüncü 

B eç Yıllık Kalkınma Planına göre, sosyal güvenlik kurumları kademe li 

olarak bir sistem içinde birle:ştirilec ektir 9 kaydı vardır. O halde 

netice itibariyle bütün emekli sandıkları, sosyal güvenlik müessesele

ri bir kurumda birleştirilecek ise 9 neden biz Sosyal Sigortalardan alı

nıp ta BAG-RllR' a verilmekı sonra da BAG-KtJR' dan alınıp tekrar genel 

sosyal sigortalara aktarılm&k isteniyoruz? Bu itibarla bu fikrin üze

rinde durmayı bile bendeniz ıEiuzuli bulmaktayım. 

Raporda, Türkiye'de savunma mesle~inin geli0imi ile ilgili me

tinler hazırlandıuı yer almakta. Birinci kitapta, bize de takdim edil-

di bugün, görnıü~sUnüzdUr; eski metinler, yürürlükten kalkmış metinler; 

ikinci.kitapta da yürürlükteki metinlerin yer alaca0ı izah ediliyor 

ve bu ilrı.eyanda 1136 sayılJ. 1 1238 sayılı Kanunlarla bunların gerekçele

rinin iki Anayasa mahkemesi kararının, avuketlık ücret tarifesinin bu 

metne kanacağı söyleniyor. Halbuki savunmc.ı mesleğindeki geli::;:me veya 

!...... gerileme ile ilc,ili bugün pozi ti:tJ hukukta GlC'.'Cut bir çok uıetinler da

ha var. Bunlar da bu çıkarıla cal<: ki ta bın içine alımıclı lü 9 d üzel til-

mesi için çareler arayalım veya ibret dersi alalım, 



:Bu meyanda 350 sayılı Aslceri Mahkemeler Kuruluş ve Yargılama 

Usulü Kanununun bazı rüsddelerinin deG;içtirilrılesi hakkındaki 1596 sa· 

yılı Kc:ınunu zikredebiliriz. :Bu kanc::nlc:ı, askeri usulün, duruşmanın in<

zibatı hakkındaki 143 ncü maddesi deği:;;tirilmi:~, ve müdafaa hakkı bu 

de~işiklikle temelinden sarsılını tır. Bilhassa 1402 sayılı Sıkıyöne-

tim Kanuncmun 18 nci maddesine göre sava:.;; hcüi hükümlerinin UY3l.Üan~-

makta oldu~u sıkıyönetim dönemini de içine alan, sava~ hali için sev

kedilmiş bulunan hüküm, savunm8. hakkını hemen hemen bortaraf edici 

mahiyette dir. 

Adı geçen 143 ncü maddenin son fıkrası aynen çöyle demekte-
\ 

dir: 

"Du.ruşmanın inzibatını bozan s&nık ve ml.;dafiileri o günkü du-· 

ruşmanın tamamına çıkmamak üzere askeri mahkeme bajkanı salondan çı-

kartır.:Birden ziyade duru:,;rrıc:ıdan çıkarılan sanık ve müdafiler bir daha 

aynı· dava ile ilgili durw;ımalara katılamazlar." 

Nerede kaldı Anayasanın kutsal saydı 6ı müdafaa hakkı? Nerede 

Barolar BirliGinin bu kon~daki mücadelesi? :Bunları biz rapord~ görmek 

isterdik. 

Görülüyor ki bu hüküm, askeri kazada sava~ı ve sıkıyönetim hal

lerinde savunma hakkını hemen hernan hiç mesabesine indirmektedir.:Ba

rolar :Birli0 ip_in bu konu ile, bunrlan sonra olsun yakinen mücadele et

mesini temenni e.tmekteyiz. 

Yine bu mevz.u ile ilgili olr;ıalc üzere ;;unu da arzedeyim: 

Sıl;:ıyönetim Kcmununun 21 nci maCidesi ı bu l;::anunda yazılı suç

lardan dolayı haklarında sıkıyönetim kornutanlıt;,ınca kovu;gtuJ>ma yapı

labilmesi için izin alınması gerelrenler arasında avukatları saymamak 

suretiyle 1136 sayılı Avukatlık Kanununun 58 nci maddesinde bahis ko

nusu olan Adalet :Bakanlığının izni müessesesini de kaldırmış bulunmak

tadır. :Bugün görevlerine taallUk etse dahi suçlar, avukatlar hakkın-

da doğrudan doğruya takibat ;yapılabilmektedir. :Bu da savunma hakkına 

darpe teşkil eden bir hükümdür, Barolar Birliğinin büılıun üzerinde de 

durması lazım gelir kanaatındayım. 

i 
ı 
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Raporda idari rrıahkemeler kanun tosarısı hakkındaki panele de 

yer verilmL:;ıtir. Bu i tibcırla idari mahkern.eler konusunda ele alınması

nın unutuldu[;unu tahmin ettiğim çok önemli bir konv.ya temas etmekte 

yarar görmekteyim. O da ;,ıuJur: 

r,Ialumları oldw_;u üzere; 1488 sayılı Kanunla T. Cumhuriyeti Ana

yascısının 140 ncı r;wddesiae ;şöyle bir fıkra eklenrn:ıüştir: 11 Askeri 

kişilerle ilgili idari eylem ve işlemlerin yarGı dene~imi Askeri Yük

sek İdare Mahkemesince yaınlır." Bu hül~mün tcı.tbiki cümlesinden olmak 

üzere Askeri Yüksek İdare Mahkemesinin kuruluş ± ve işleyişi ile il

gili 1602 sayılı Kanun çıkarılmı]tırı 4 'J'ecmuz 1972 de. 

Bu Kanunun 20 nci maddesi: 

"Her ne kadar Askeri Yüksek İdare IVıah1cemesinin askeri kişi

leri ilgilendiren ve askeri hizmete ili~kin idari eylem ve işlemler

den do~an uyuşmazlıklara bakacagını yazmakta ise de, Üçüncü Dairenin 

görevini tayin eden 24 ncü ıncırldenin (b) fıkrasınde aynen ;u hükurn 

mevcuttur: -Zaten ben de; bunu söylemek icti~rorum. 

"Askeri hizr;1etin ifası dolayısiyle askeri gcirGvin kural ve 

gereklerine uyulm::ı.dıc,ı iddia edilerek üçüncü ;o,ahıslar tarafından as

keri ki::;;iler aleyhine şahsi kusur isnadıyla açılacak tam yargı daveı

larına Üçüncü Daire bakar. 11 

Görülüyor ki 9 bu hüküm hem Ana;;asadaki idari kazaya ait 140 

ncı maddeye, hem de idari kazanın esprisine aykırı oldu~u gibi,ad

li kazanın görevine de bir müdahale te;}kil etmektedir. 

Bu hükümle, asliye hukuk mahkemesinin görevine giren bazı 

tazminat dsvaları, Askeri Yüksek İdare l'vluhkerııesinin görevi içine 

alınmıştır. Bunun ne demelc: oldu,,unu takdirlerirıizc arzoderim. Bu hü

küm ysşadıtiı müd·detçe, bizim, Barolar Birlit~i olsrak, Türk hukukçu

ları olarak Anayasanın üstünlügünden, hı.;ıkukun üstunlü6 ünden bahset

memize imkan olmasa gerektir. 

Vakti m bi tti.G,i için süzlerime b . .;ır ad cı son verir, feragatkar 

çalı:c,ımalarından dolo.yı ba;;;>ta sayın hocamız FEıruk Erem olr;ıak üzere 

Barolar Birlit:>i Yönetim Kuruluna sonsuz ~ninnet ve ';ükranlarımızı ar~ 

zeder, heıJinizi saygı ile selsmlarım sayın Eırkada:Jlarım. (Alkı)lar) 
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BAŞKAN- So.yın Kubilay Atabey, buyurunuz. 

KOBİLAY ATABEY- Çok kıymetli, seçkin delege arkadaşlarım 9 sa-

yın Divan ve Yönetim Kurulu B.:.'.Şkan ve üyeleri, nazik ve centilmen ev 

sahibi Hatay Barosu arkadaşlarım; 

Barolar Birliği dört senedir devanı.edec;elen G.onel Kurul top

lantıları, B;.ro Yönetir1ı Kurulunun muhtelif vilayetlerdeki yaptı 6ı te-

maslar neticesi, üyelerimizin temayülüne uygun olarak bazı prensip 

kararlarına varmı0 bulunınaktadır.Bu prensip kararlarını, bize tevdi 

edilen çalışına raport.mun ikinci sayfasının alt kısımlarında görmekle 

bir huzursuzl ut._;u gidermenin, bir kavga ve anar:}i yaratmayı önlemenin 

mutluluGunu duymaktcıyım. Birliğin amacı BirliG'in görevleriyle saptari-

mı:gtır, demiş ve Birli(':,in görevlerini saymı,,tır. Bil8.hare Birli6in 

siyasetle libra':}mo.ması asıldır demi;_;ı ve bunun haddini tayin etnıi:,;;tir. 

Bu .;ıe.kilde bir mesleki teşekkül olarak yaprnanus: lazım gelen 

işleri tesbit eden Yönetim Kurulu artık bundan sonraki çelişıne ve 

çekişmelere meydan bırakmayacaktır. Ve rapor da bu görüş içerisinde 

hazırlanmıçtır; efradını caıniT c:ığyarını mani bir f}ekilde, mesleki 

dertlerimize, yc:ıni içe dönük bir '}ekilde hazırlanmı;ıtır. Biz avukat

ların istikbaliyle, menfaatleriyle ilgili bu görü~ ve düçünüş içinde 

hazırlanan raporu tasvip etti~imizi arzederim. 

İşte bu görü.şle konuşmann, raporda gördüe:;üm bazı eksik yön

lere tevcih etmeyi uygun buldum. 

Efendim, gene raporda 33 ncü sayfada, malum avukatların sos

yal güvenlikleri ile ilgili olarak ele alınan mevzularda 9 Barolar 

Birligi açısından pirim haddinin arttırılmasına, yaş haddinin yUksel

tilm.esine kar.;;ı çıkmak dalıcı iso. b et li görülebilir, d,eni)!;ımiş. Hemen 

ilave edilerek: Bununla berober yaş haddi açısından bazı tereddütler 

varit olabilir, denmig ve bir liste verilmi~. Bu listeye göre, görU

lUyor ki, 60 yaş ve civo.:sı ekseriyetle emeklilik için kabul edilmiş 

bir yaştır denmiş. Gene ilave edilmiş: Bununla beraberıhaklı sonuç

lara varmak için memleketlerin özellikleri de ihmal edilemez. 

İ']te bu temel sözden hareket edeı~sek 9 Türkiye 1 de 60 ;y;aı.;ıının 
J 
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avukatların emekliligi için geç bir yaş oldu6 unu kabul etmek zarureti 

vardır. Fakat benim anlayı:şıma göre, Barolar Birliği 60 yaş görüşünü 

benimsemi~ bulunmaktadır. Halbuki 23-24 yaşında meslege bajlayan bir 

avukat en az 55 yaçıında (Mevcut 506 sayılı kcı.mma göre) emekli olaca--

&ına göre 9 30 seneyi aşan bir zammı raesleJi icra etmek zorundadır. 

Ilit:;er devlet memurları ise 25 r:ıeslek yılını dmlduruncu emek-

li olabilmektedirler. 

Şimdi,_bizim 55 yaşı dahi emeklilik için biraz uzunca bir 

süredir dü~üncesindeyim. Avukatlık sadece bir daire memuru gibi smıt 

9,00 dan akşam 17,00 ye kadar mesai sarfını gerektiren bir meslek de·

ğildir. Duruşmalar dıc.;ıında, mahl\:erneler bi tt ilden sonra yazıhanelerimiz

de belki gece yarıl,c:ırına kadar çalı,;ırız, layiha hazırlarız. Bunun dı

~ında evimize geliriz, yemekte davalar aklımızdadır, rüyamızda gene da

vallRTı görürüz. J3inaenaleyh, avukat devarıılı bir meslek:l yorgUnluk içe-

risindedir. 

506 sayılı Kanunda yıpratıcı mesleklerin 50 ya.şında emekli 

olabilecekleri, mesela madEm igçileri, k=ıbul edilmi . .Jtir. İşte avuknt-

lıgın da yıpratıcı meslek olardk kabulü ile, hiç olmazsa 50 yaşında 

emekli olmalarının temininin düşünülr:ıesi gerekir. Bu hususta Barolar 

Birliğinin ilerdeki çalışmalarını umarım. 

Gene raporda deniliyer ki, emeklilik maaşı ile avukat geçi

nemez. Şimdi, zannederim ilave bir madde ile emekli olduktan sonra 

mesle~e devam etmek hakkı var. Bu aynı zaınanQa bizim diter meslekdaç

larımız arasında (Yani savcı ve hi'lldm) bir den[;e de saglıyor. But:,rün 

bir hakim emekli olduktı:'ln sonra bir taraftEm emekli m.aa;ını alır, bir 

taraftan da yazıhane açar ayrıca para kazanır,. Halbuki avukat emekli 

olduktan sonra yazıhane açamazsa ar:::ıda bir dengesizlik oluyor demek

tir. Bu i tibarla erken emekli olmak bir nıahzur te::;ıkil etmeyecektir. 

Efendim, bu emeklilik ycışı hakkındaki maruzatımı burada kes

tikten sonra gene raporda belirtilrnerni~ olmakla beraber, sayın hoca

mız Farul\: Erem'in sözlü izahlarında arzettiği, bu Barolar Birli6ine 

alınan bina ile ilgili bir görtişümü sunmak isterim. 
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Sayın hocamız dediler ki, bina için önümüzdeki yıl bütçesine 

inr:;ıaat fonu ayırmaenz hum.wundaki önerilerinizi bekleriz. Bazı_ arkadaş-

larımız bu bina için inçaata geçmek za~anı orkendirı bunu karşılayacak 

rıaramız yoktur d Wl üncGGinde bulundül ar. 

Halbuki Barolar Birlit-Sinin ::;erefine, hc:ıysiyetine yaraşır bir 

binaya sahip olması ve mensubu olari biz avukatları Ankara'ya gittiği

mizde gayet rahatlıkla ve kolayca a~ırlayabilecek bir binaya kavuşma

sı şarttır ve acildir. Ama bütçe duru:ııumuz buna imk8n vermemektedir. 

En az 5 milyon liralıl{ bir para te dariki, bugünkü mali gücümüzle en 

az üç seneyi gerektirmektedir. 

Ben bu hususta şöyle bir d~~iince takdim ediyor~m: 

Arsamız Kızılay' da ticari b:ii.r semttedir. Bm~ada dükkanlar 

çok kıymetlidir ve paralıdır. Belki kendileri de düşünmüşlerdir; ya

pılaco.k kat durumuna göre zeminde ve bodrumdc:ı dükkanlcır yapmGk sure

tiyle bu dukkElnları da kiraya vermek, üç veya beş yıllık kira para

larını peşin almak suretiyle tahmin ederim l-2 milyon civarında bir 

para temini mümkündür. 

Bir de,- üye arkadaşlarınazın ileride misafir olarak kala

cakları zaman ödeyecekler:i bedele mukabil avans olarGık 100 er lira 

falan bir para verrnek suretiyle 1-2 milyon lira daha temin edilebilir. 

Bu L,;e acele el koymak mümklindlir. 

VBktim uolrnuç: bulunuyor, hepinizi hürmet ve saygı ile selam

ıarım efendim. (Allu.;,ılar) 

BA:)KAN- Efendim, rapor hcıh:kındn söz isteyenler bi tmL} tir. 

Toplantıya yarın sac:ıt 9, 00 da devam edilmek üzere ••• (lO ı 00 olsun, ses-

leri) 

BA::,;KAN FARCJK EREM- Sc:ıyın Ba.;kanım, değerli meslekdaşlarım; 

yapılan tenkitlerin bir kısnıı esc:tslı temel fikir aykırılıklarına dc:ı

yanmakta9 bir kısmı Yönetim Kuruluna verilecek direktifler anlamını 

taşımaktadır. 

1 
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Yönetim Kurulu olaT<:lk biz şu anda bUtUn bunların açıklam~- ,.,.. 

sını yapacak durumdayız. Sadttee zamanın geçmiş olması~ dolayısiyld 
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yarına kadar bize mehil vermeniz istirhamında bulunmak mecburiyetini 

kendimizde hissediyoruz. İster ~imdi, 'ister yarın, ne zaman isterseniz 

emrinize amadeyiz. 

Sağolunuz. 

BAŞKAN-- Sayın Birlik Başkanının, zamanın geçmiç olm<1Bı sebe-

biyle, tenkitlere yarın cevap vermek hususunda mehil talepleri var. Bu 

hususta •.• 

BİR DELEGE- Saat 10 1 00 da olsun. 

BAŞKAN- İstirham ediyorum, saat 9,00 da olsun, çok sıkışıyo-

ruz. Lütfen biraz gayret edelim. 

patıyorum. 

Yarın saat 9 1 00 da tpplanınak Uzere ..• 

("9,30 olsun" sesleri) 

Peki efendim. Yarın saat 9,30 da toplanmak üzere oturumu ka-

(Kapanma Saati: 18 1 05) 

L -----------------------------------------



yalım: 

İKİNCİ .EİRLE~İivi 

lBİRİNCİ OTURmil 

6 OcaK 1973 Cumartesi 

Açılma Saati: 9. 00 

BAŞKAN- lVIuhterem arKadaşlar 9 toplantıyı açıyorum. 

Dün gelmig bazı telsraflar var, musaade ederseniz onları oku-

'' Türkiye Barolar Birlic;i kurulu~undanberi çagda9 dünya huku

kunun olumlu yönde gelLşen _sörıi:;ılerini yansıtma sı ve hukuKun Ustü.n

lü._sü ıJrensibini savunması ve dic:,er faaliyetleri yurd-umı.;ız hulmkunuda 

etKilernesi itibariyle büyük de6 er ta~ımaKta ve önemle izl~nmektedir. 

İş icapları mıimKun Kılsaydı aranızda bulunmak benim için bJytik balı

tlyarlık olacaKtı. 

Şahsınızda topla~tıya katılsn degerli üyelere saygılarımı su

nar, başarılar dilerim. 

C evçi et IVIENTEŞ 

Yargıtay Birinci Ba:;,kanı" 

'' Hatay' da ,y apılacat: olan V L 3-enel Kurul toplantısı d olay ı

siyle vaki naziK davetinize teşeKKıir eder, Türkiye Büyük Millet Mec

lisinde ve Bakanlı6ımda.Ki yo 5 un çalı1malar üzerine davetiaize icabet 

edemedic?;imden üz Un ttilerimi -bildirir, VI. Genel Kurul toplantısında 

memleketimiz ve Birli6 inizin sayın üyelerine sev,.si, selam ve saygıla

rımı sunar, ba}arılar dilerim. 

l'lesut EREZ 

Sanayi ve TeknoloJi BaKanı" 

1 
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'' Hava muhalefeti sebeoiyle ,Yolda n dönmek zorunda kaldım. Ba

rolar ve müntesipleriyle, meslek menfaat ve ifa ettigirniz kamu hiz

metlerine ışık tutacak paralelde gidece6 iniz samimi ve ciddi toplan

tınıza ba;ıarılar diler, blitin temsilcilere Kır;ıehir Barosu ve münte- i 



siplerinin say~ılarını sunarım. 

Kırşehir Temsilcisi 

Av. Sabri J\IUlazimoglu ·ı 

'' Ranatsızlı6ım nedeniyle bizzat izle,yemedie!,im Genel Kurulumuzun · 

Türk hukuktma ve hukukçusuna Jararlı olmasını diler 9 ba.;ıarılı geçecegine 

inanarak, toplantıya katılan decserli Uyelere saygılar sunaıım. 

Ankara Barosu Eaşkanı 

Av. YeKta Günc;ör Özden" 

" Genel Kurul liyelerini Urfa Barosu adına saygı ile selamlar, 

Barolar Birliginin memlekst sorunlarına dönlik çalı~maları .Yanında, mes

leki faaliyetlerini şükranla anar, Genel Kuruluncıza muvaffakiyetler di

lerim. 

Urfa Barosu Ba:şkanı 

Av. A:hl Rastgeldi '' 

BA:ŞKAN- Şimdi gıindeme c;öre, sayın Birlik Başkanı Faruk Erem, dün-

kü ele1tirilere cevap verecektir. 

Bu,yurun. 

BAŞKAN J:<'ARUK EREM- Sayın Başl-;:anımız, aziz delege arkadaşlarım;. 

Dünkci oturumda çok a11lamlı, i,yi dıi:;;unülmli,; uyarıcı, pek mükemmel 

tenkitlere hedef olduk. Adeta, tabiri caizse, huzurunuzda yargılandık. 

Son sözün sanıkta olmasının ne kadar isabetli bir kural oldugunu insan 

kendinde deneyince, ·daha fazla inanıyor. Bununla b eraber, son sözün sa

nıkta olmagı herhalde adeta mütehassıs hakiınıerin önünde yargılanmak gi

bi bir koçula bae,lıı ki biz o mcıtlulue,u duyuyoruz. 

Genel Kurcılumuzun bu toplantısındaki uyarılar da, evvelki U.Y arı-... 
larınız gibi önemle nazara alınacaxtır. Bursa to~lantısındaki önerileri

nizden hiç birinin sGkutla geçiytirilmi]·Oldue,u iddia edilmedi. Bu yılki 

toplantılarınızda bir .sene içerisinde imkan bcılabildiC:,imiz oranda gerçek

leştirilecektir. 

Konu~malar sırasında Kişilerin yerilmesi de tecelli etti. Ben, bu 

toplantının seviyesini kaybetmemesinde kendimi baş sorumlu kabul ediyorum. 

Bu itibarla, bu konulardaKi cevabımda ölçdlJ olacaktır. 

Ki~isel fikirlezin yerilmesine ~elince: Aramızda bıiyük fikiı ay-
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rılıklarının do6du~unu Jzdntdyle ~ördUm. Bu ianularda ne kadar açı~lama 

yapsam zannederim ki, birle~memiz mümkün olamayacaKtır. Ben, kendi uz

manlık diyabilece6im sahamda dahi birçok kon~larda en azından üç defa 

fikir degi1ti~di5imi haJretle görJyor ve evvelki kitaplarım elimde olsa 

yok etmek için çaba harcıyorum, ama 60 yaçına geldikten sonra fikirler 

o kadar katılaçıyor ki, intibak kolay olmayacak. 

Söz sırasına göre cevap vermek adeta gelenek haline geldi. Yalnız 

ilk konuşan arkada~ların imk§nları sonraki tekerrürlerle daha da geniş

lemiş olmaaı nedeniyle, sona kalan arkadaşlara biraz kısa cevap verirseını 

bu,vaktinizi almamaktan ileri gelecektir. 

Biz Yönetim Kurulu olarcık bir yıl içerisinde ll arkadaş ancak bu

labildigimiz konulara el attık. Bursa toplantısından sonra hemen bir ge

nelge gönderdik btitJn barolarımıza ve kendilerinden bu yılki çalışmalar

da G-enel Kuruluruuzun diraktifleri hak.ınnda-hangi konulara e6 ilmemiz ge

rektiğini rica ettik. 5 baromuzdan cevap geldi. Eğer biz takviye görsey

dik bu yılki tenkitlerin hiçolmazsa yarısından kendimizi de kurtarabilir-

dik. 

Çok degerli meslekta~ım, meslegimize hizmeti büyük Ke~al Sarıib

rahiruoglu, raporun tarzı tanziminden ve teksirin kusurlarından bahis bu

yurdular~ Elbette haklıdırlar. Hele bi~ler ~ibi kitaba biraz düşkün kim

selerin herşeyin kitap halinde basılmasını isteyecegi pek tabii. Bir zo

runluk olmasaydı teksirle gelruezdik. Zorunluk 7 500 liralık bi_r farka 

dayanıyor. Bir tasarruf içinde olmak ruecburiyetimiz size okunınası güç, 

teksir edilıniş bir metni dagıtmaya bizi zorladı. Zira, 306 adet baskı 

bahis mevzuudur ve hem size bunları erken göndermek, hemde sene sonuna 

kadar yeni çıkabilecek olaylarında bu rapora girmesini isternek zaman bakı

mından da bizi ruUşkUlat içerisinde bırakıyor. Teksir, hem ekonomik, hem 

zaman unsuru açısından bize daha elverişli gözUktU. İleride maddi olanak

larıruız artacak olursa, elbetteki kitap tercih edilecektir. Eger bu ra

porların, tarihi vesike dediler, bu kıymette telakki buyur-ıporsa, bundan 

kıvanç duyarız. Paramız oldugu zaman tıpkı bültenıerin ilk nUshalarında 

yaptıgıruız gibi, bunlarıda o halde basarız. Yani, bu kusururuuzun tedavisi 

pek de imkansız degil. 

... 
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Konu~malaLsırasında di 6 er teşekkUllerle temas h~susuna de~indi

ıer. Yalnız, çok dikkatli ve ölçUlU olmamız icabetti~i yolundaki uyarı

ları hakikaten çok isabetli. Biz de o kadar tedbirliyiz ki, kendi başı

mıza iş Japınadık, size danışmaya ~eldik. Acaba, bu ileride ne kadar ted

birli olacagıınıza dair bir karine de6 il midir? Nitekim, bunda da isabet

li uyarıları minnetle, ~ükranla kar~ılajıyoruz. ÇUnkJ, hatalı adımı at-
' 

tıktan sonra dönmek güç olacaktır. 

Bu arada derdin Anayasanın 122 nci maddesinde yazılı kamı;ı ni teli

gindeki meslek kurulwşları arasında yeralmış olmamızdan ileri geliyor. 

Arkadaşlar, bu talihsizlik daha ziyade Anayasadan degil, Avukatlık Kanu-

.nundan geliyor. Yani, burada biz siyasi bir oyuna geldik. Ve ilk önce i

tiraf edelim ki, kamu Kurumc.ı niteli.;inde bir meslek kuruluşu olmanın bir 

terfi oldu~unu sandık. Oyun bu işin içine girdiKten sonra anlaşıldı. Mak

sat, idari vesayetin kanuni temelini hazırlamaK imiş. Bu nedenle bu husus 

Yönetim Kurulunun günahı ile hi çe1e alakiHı de6 il. 

Ana,yasa yapılacat:,ı sırada biz o zamarı Ann:ara'da biı Komisyonda ça

lışmaya çae;rılmı.-ştık. Buyül.c bir ısrarla Ankara Barosu AnaJasada bizim yar

gı böliimünde yer almamız icabettit;ini savundu, fakat inanın kcıpı kapı do

laştık ve başarı sa~layamadık. Bu nedenle ~imdi biz 122 nci maddenin an

lamını aşan bir kanun içinde oldugumuz kanısındayız. O nitelikteki kurum 

olsak dahi AvuKatlık Kanununun bu hUkümleri üzerinde mutlaka durulacak

tır. Çünkü, o kanun, Ancıyasanın o maddesi bu çeşit kurumların kanun ve 

çalışma esaslarının demoKratik nitelikte olacaı'Sını tasrih etmek durumunda 

kalmış. Bizim AvukatlıK Kanunu ise, daha dogarken içtenlikten uzak kala-

bilıniştir. . ,:-, 

Bununla mer'i Avukatlık Kanununun eskisine kat kat üstün oldugunu 

asla ink§r etmiyorum. Her bakımdan üstündU, fakat bir köprübaşı öylesine 

tutulmuştu ki, bizleri bugün idari vesayet altına soktu ve bizl~r haya

tımızda hiç siyaset adamı olmadıK. Binaenaleyh, bu konuda biz kendimizi 

sorumlu tutmuyoruz. 

Dieter ticari .sayelerle u6ra,şan derneklerle, kurumlarla inanın te

~ masa dahi geçmiş de~:,iliz. Sadece dürustlıigü ve memleketseverliligiyle ta

nınmış 5 kurulu 9 bize el uzattı. Biz de onlara ... Bu kuruluşların ortak 

L 
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sorunları hakkında maruzatta bJlunmu-~tum. 'l'icari nitelik bu birliklerde 

asla bahis mevzuu degildir, arna bir <;$eçim aracı olan meslekle, kamuya 

bir §eyler katması icabeden meslek kurulu§ları birbirinden çok ayrı tu~ 

tulabilir. Bununla beraber uyarıl~r çok dikkatli olmamızı gerektirdigi 

için, yinede faydalı olabilmi§tir. 

Ba}ta böylebir endi§enin izhar buyrulaca~ını çoK iyi bildigirniz 

için sözlJ açıklamada da bulunduK ve teKrar ediyoruz, bagl ıyoruz. Bir 

list kuruluş aKlımızın kenarından geçmemi§tir. Birbaşka kuruluşte erirneyi 

dUşlinmUş dahi degiliz. ÇoK belli Konularda herbiri ayrı ayrı ötretim gör

mU§ bu çeşit mensuplarını Kapsa;yan kurumlarla temasa geçmemiz bir, tabir 

uygun de~il, ama ba§kasını bulamıyorum, bir gtiç birli6 i faydalı olabilir. 

BUtUn bu konuşmalardan bu JOla gitmeyin diye bir yasagınızı tebelltig et-

tiginizi sanmıyorum. Zannediyorum ki, bu denemelere bir sJre devam etme

miz mUsaadesi sizlerden bize verilmiş gibidir. 

Bina weselesinde Kemal karde~ bir fiyasko, tabir kendilerine ait, 

ihtimalı nden bahis buyurJıJlar. Şu ana kadar biz bu terimi kendimize kon

durmayacaK bir tutum içine girebildik. Bundan sonra da aynı titizlikle 

sizin vekarınıza uygun tJtumda olaca 6ımız a§ik~rdır. 

Aidat artırılması gibi bir zorunluk içinde kalacagımızdan bahis 

buyurdular.·:Su teklifi yaparken asla 10 liraya 10 kuruş ilave gibi bir 

dtiştince aklımızdan geçmedi. Göreceksiniz, bu olacaktır. 

StaJiyerlere yardım konusunun bizleri sizlerden daha az UzdtigUnU ~ 

tahmin edebileceginizi hiç sanmıyorum. Tek tek barolara başvuranlarla, 

Barolar Birligine ba:?vuranların bir adedini ve durumunu dtiştinseniz, bizim 

ne durumda cldugumuzu kolaylıkla kabul buyurursunuz. Açıkca ifade etmek 

durumundayız ki, eger Genel Kur'Jldan geçmeseydi, 'J'Urkiye Barolar Birligi 

bütçesine koydu~umuz meblagın kanurısuz dahi oldu~u kolaylıkla iddia .edi

lebilirdi. Çtinkti, kanunumuz Barolar Birliı:sirıe bir fonurı kurulmasının esas

larının tesbitiyle, barolara bildirilmesinden söz etmekte, mali bir yar

dımı Birlikten istememeKtedir.Biz sizlere Korka kcirka o tarihlerde btit-

çemizderı bir fasıl <SetirdiK, kabul ettiniz. Bugurı arıcak bir sene devam 

edebilecek sıkışıK bir durumumuz var, amma b~rıa ra~men emir buyurursanız 
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ufak bir komisyon, Sayman ü~emizin katılması ile herhangi bir rakamı ko

yabilir. Bu hususteki tasarrufunuz elb~tteki pek geni~tir. 

Kemal Sarıibrahimogıu, bu ihtiyacı kar]ılamak için H~k~met yardı

mından söz ettiler. Hükümet yardımı hak.r~:ında sembolik bir 1 lira bütçe

miz~e yeralmaKtadır. HJk0metten bunu alma çabası içerisindeyiz. Siz fa

sıl açtı~ınıza ~öre, bize çalışmak düşer. ~akat HJKumetin bize ne vere

bilecegini söylemeK herhalde Yönetim Kurulunun ciddiyetine yakışmayacaK. 

Yalnız, emin olun ki, çalışıyoruz. 

Bag-Kur hakKında açıKlamalarda bJlunmamızın dı :;ı ta, oraya geçmek 

gibi bir yanılma dogurabilece6inden endişe ettiler. Biz bu maksatla o sa

tırlara yer vermedik. Maksadımız şu idi: Gerek Barolardan, gerekse mes

lekta::;ılarımızdanbiz Ba6 -Kur ı a geçecek miyiz, ge çe c eks ek ne olur, suslle

ri yaı::,rnur ~ibi yagdı. Biraz sonra temas edecegim üzre, bu bölümü deger

.ıi bir arkada9ım uzun bir etüd neticesinde kaleme aldı.Yönetim Kurulu bun

ları benimsedi. Bir tehliKeyi görrnemezlikten gelmek mi, yoksa onun ne 

oldugunu bilrnek mi yerindedir? Biz ikinci şıkkı tercih ettik. Fakat açık

ca söyleyeyim ki, Yönetim Kuruhınuz bizim Bag-Kur ı a geçmenüze engel ola

bilecek güçtedir. 

Tip sözleşmenin macerası çabuk unutuldu, ama o günleri yaşayanlar 

bilir. Biz o ~ünkü gücümüzden eksik düştügümüzj sanmıyorum, Biraz daha 

güçienmedikse ... 

Sosyal Si,sortalar Kurumunun batmak üzere olduc:,u bizim dışımızdaki 

çevrelerce çok yayıldı. Ve arkada:şlarımız ümitsizlic;e duştüler. O halde 

biz Sosyal Sigorta Kurum~ hakkında sizlere objektif bilgiler vermek mec

buriyetindeydik. Sosyal Si,c;ortalar Kurumunun ayakta kalmasında bizim de 

artık çıkarımız vardı. Bu nedenlerle yapabildigimiz kadar tedbirleri de 

kalerne aldık ve sizlere arzettigim, Kemal'in de,isabetli diye iltifak bu

yurdugu o tedbirler yetkili Sosyal Sigorta makamıarına götürülmüş, şifa

hen de izah kılınmıştır. Bize de~il, Sigortaya tevdi buyurdu~unuz meblag

ların bekçili6 i elbetteki bize dJşecektir. 

Genel Kurul ve T;hıdürler Kurulunda Baroların veya Barolar Birligi

nin de temsilcisi bulunması yolundaki temenni, bu te~enninin izharından 

çok evvel Yönetim Kurulunca duşunülrnü;;ı ve Bakanlıc5a e;erekli müracaat ya-
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pılmış, hiçolmazsa kanun çıkıncaya dek HJkümet temsilcisinin baromuzdan 

seçilmesi hususu telkin edilmi~tir. 

Yalnız, bizim oraya ~irmemizin bir adım daha ileri gidebilecegi 

kuşkus-unun Bakanlıe:,ın kendini bazı çevrelerin etkisi altında kalmak gi

bi bir durumda olması ile şimdilik duraKlamış durumdadır. Yalnız, bu te

şebbtisJn bir semeresini elde ettik, Çalışma Meclisine ça6rıldık ve çalış 

ma lVlecilıisine ~iderKen Ydnetim Kurulu uzun uzun düçündiL Bizim bir Genel 

Sosyal Gtivenlibi pekleştirmek gibi umumi bir vazifemiz, birde kendi sos

yal gtiv~nligimize ait tutumumuz mevcut olmalıdır. Bu nedenle, arkadaş

larımdan iki yardımcı arkadaşım her iki konuya ,;örevlendirildi, raporla

rınıda hazırladılar. Raporlar da Yönetim Kurulundan ,_seçirildi. Bu ufak 

denemeden izhar huyurulan temenninin gerçekleşmesinin yakın olabilece~i 

gibi bir umut içinde olmamıza sebep te,;ıkil etmektedir. 

Kemal'in Sosyal Banka Kanunu fikri çok isabetli, gibi görünür. 

Yalnız arkadaşlar, bu,kurulacak olan şeyin niteli~ine badlıdır. Eger bu

gün yürürlüKte olan mevzuata göre bir bank~ kurulacaksa bu şu demektir: 

Bu banka Bankalar Kanununa ,_söre kurulur. Yani, Bankalar Kanunu umumi ah

k§mı ihtiva eder, özel kanunlar sarahat bulunmayan yerlerde atıf yapan 

kanundur. Bugün bankalar kanunu sosyal sigortanın hükümete baglılıGının 

on misli daha bUyük bac;lılıK ,zetiren bir kamındur. Bu sebeple, muvaffak 

olunabilirse, Kemal'in teklifi cazip, amma bir para birikiminin bütçe

sinde büyük sıKıntısı olan bir bankaya HUkUmetin.nezareti altında tev

dii bu,;ünkJ durum-umuzdan belki de daha vahim sonuçlar dogurabilir. 

KElvlAL SARI İBF.:AHİiiıOG LU Yeni bir kanunla sayın Hocam.' 

BAŞKAiii FARW\: EREllll (Devamla)- Tabii. Onu arz ettim Kemal, yeni bir 

kanun. Fakat, bir tehlikeye atılmak için, o tehlikeden sıyrılmanın yüz

de yüz emniyeti içinde hareket etmek şimdilik Kemal, daha basiretli ola

cak. 

Yönetmenlik gecikti, Uç yıl. Biz arkadaşlar, açıkca söyleyeyim, 

yönetmeli 6 e seçimimizden llemen sonra başladık. l'!Ietin elimizdeydi. Evvel§ 

ufak bir denemenin faydalı olabilecegini sandık. Nitekim bu işe başladı-

gımız zaman o ana kadar mütehassıs Adalet BaKanlıgının koskocaman arşivi 

bizde yoktu. Aklıselimimize göre bir~eyfuer yapmaya çalıştık. Bugün Ada-
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:-").et BaKanlı8ından daha isabetli kararlar verebileceK duruma gelinebile-

cek tecrtibeyi elde etti 6 imizi sanmaKtayız. Fakat, bu ~ecik~enin kasten ol

du~unu açıkca ifade ediyorum. Bu~tinkü k~nuna göre yönetmaligi yapmak bi

zim elimizde aegildir. Biz taslak yapaca6ız, BaKaniık bunu,onaylamakde

gil, degiştirmek, çıkartmak, il§veler yapmak ~ibi bdtLin imk§nlara sahip

tir. Biz, kendi kendini idare iddiasındajken, yönetmelibin yeni tehdit

ler getirmesinden büyuk ku>:,3iular;:ı dLi;;;>ttik. Ancak, Adalet Bakanlıe,ı ile 

sa~lam bir 1 anlayı~ zeminine yakla?tı6ımı~ bugünlerde b~ teşebbüse geçme

yi uy~un bulduk. Bugün Bakanlı6 ın bu işde görevli olan elemanları bizimle 

bir-iki konu hariç, mutabakat halindedir. Benim tabıındaki ihtiyatkar ni-

~teligin belkide lüzumsuz mücadeleleri gecikme pahasına olsa da, karşıla

dığını zannediyorum. 

YönetmeliK yapılmadıgı için Barolar Birli 6 inin ve barolarımızın 

hiçbir işde mü~kül~tla kar9ılaşıldıgını iddia etmek mümkün degildir. Ar

kadailar, bizleri çox tenkit ettiniz, ama kıvançla üzerinde durmak ge

reKir ki, bir~eyi söylemediniz. Bizler Adalet Bakanlıgı zamanında işler 

daha iyi gidiyordu, demediiıiz ar kada:şlar. Hiç olmazsa biz size, hakimierin 

yaptıgı şik~yeti yaptırınadık. 

Ucret tarifesi konusu. Arkadaşlar, hakiKeten bu bizler için çok 

güç oldu. Çok dagınık isteklerio bir arada toplanması o kadar güç ki, ön

ce biz asgari tarifede ölçüyü yukarıdan tutarsak, iyi olur gibi birzahaba 

~kapıldık. Bazı barolar ve bazı ~enç arKada~larıınızla bu ölçüden daha aga

gıya dava almanın suç te~Kil edece~i, bu ölçüde ise kıdemli arkadaşın b~

ytiK merkezdeki ar~ada~ın ayrıcalıKlı bir durumda oldu~unu ve aşa~ı tutul

masını bizden istediler. Kıdemli ve büyJ.k ,şehir avukatı ise, yukarıdan tu

tul~asını istediler. O halde biz, sizleri temsil adiyorsak, ortalama bir 

ölçü kabul etmek durumunda kaldık. 

Azami ölçliye ~elince: Azami ölgJ. açısından da, Kemal'e ait degil 

bu maruzatırn, bazı tenkitler oldu. lalnız arKada~lar, bu yola gitmememiz 

daha isaoetli olacak. Biz azami açısından ölglistizlLik içerisinde degiliz. 

Kanunumuz Avukatlık ücretıni yapılan L,ıin karşılı2,ı tedi~Sine göre, biz 

~bir tandit içindeyiz, ama şükranla ~aydedelim ki, bunun takdirini kanun 

bize bırakmış. Burada mesleK açısından pedagoJik bir durumda olursak, 
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bizden sonraxiiere de iyi emsaller verebiliriz, ama kanuni bir tehdidi 

tanrik edici bir tutum, biLmem ki, isabetli olabilir mi? 

Buna mukabil asc;ari ticret tarifesinde sınıfleeşma konusuna da te

mas buyuruldu. Dikkat edildi mi, bilmiyorum, biz sadece iki sınıf kabul 

ettik. ÇUnkti Kanunumuz der Ki, baroları sınıflara ayırmak Barolar Birli-

ginin görevidir. Biz maalesef sınıf kurmak gi_Çıi bir g·öreve kanunen memur 

edildik, ama bu görevimizi asgaride yaptık. Bu açıdan bir kanun degişik

li6i olmadıkça, sınıf farkı gibi acaip bir durum maalesef devam edecek

tir. Ta ki, kanun de0iştirilmi~ olsun. Arkadaşlarım bu sınıflaşmayı bi

zım yaptıgımız gibi, isteyerek yaptıgımız gibi bir inanç içinde bulunu

yorlar, ama bu varit olmasa gerektir. 

StaJiyerler konusunda faktiltelerle temas etme yolundaki Kemal'in 

önerisine biz daha evvel başladık. Bir komisyon kurduk, iki fakulteden 

temsilci istedik. İki fakUlte ikişer temsilci gönderdi. Barolar Birligi 

binasında buluştuK. UzUnttiyle açıklamak durumuadayım, iki faktilteyi bag

daştıramadık. Çeşitli nedenler iki fakülte arasında buyük anlayış fark

larını ortaya koydu. Komisyon başarısız kaldı, fakat biz ileride yapmayı 

düştindUgUmuz bazı teşebbtislerin belgesi bulunsun diye bu başarısızlıgın 

pDotoKolunu da tanzim ve imza eyledik. Artık bundan sonra günah bizden 

gitti. Biz kendi başımıza yol aramak mecburiyetindeyiz. DUştintilmelidir 

ki, çok yakın gelecekte çok ciddi bir avtıkcıtlık imtihan ı sistemi gele-

cektir ve bunu biz, kanun da öyle emrediyor, kendi başımıza yaparsak 1 
bizleri herhalde mazur görürler. 1 

Barolar Birliginde göreve memur eylediginiz arkadaşlar bu görevden . 

o k~dar gurur duymaktadırlar ki, başta da,şu anda da ücreti düştinmedik. 

Duştinmemiz asla varit degildir. Bunda biz mesleki dayanışma ve devamlı

lıKta da bir ahl§ki mecburiyat kar~ısında kaldıgımız inancındayız. Çtinkü 

bu hükmü Baroların ;yaiJtı6ı kanun tasarısında görmedik, arkadaşlar. Yalnız 

bu degil, başka konularda dahi baroların teklifine aykııı çıkışlar yapmı

yoruz. Bizim ileride kendimizin yapaca6 ı kanun tasarısı birinci nüshası 

hazırdır, baroların vaKtiyle yaptı~ı öneri. Bu nedenle, ileride ne kişi 

olarak, ne kurulu~ olarak bizi çeli~meli görmeyeceksiniz. ~~ 
ı 
1 
ı 
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Ücret alınamanın böl~elerin e~itlikle temsiline en~el oldu~u fik

rini gerekçeleriyle izah etmek llerhalde miimhin det!,il. Yönetim Kurulunu

zun baro farkı gözettigina dair bir tek emsal verilmesini hassaten rica 

edecegim. Ben Ankara Baros-u temsilcisiyim ve beni en az seven belkide 

kendi Baromdur. Bunu söylerken asla 0ziintii içerisınde degilim. Ç~nkti bir 

BaşKanın böyle olması lazım geldi~i inancını hala yitirmedim. 

Ali Dinç arKadaşu:ı Hukul\. Kongresinden ve diJ;er bazı konulardan bah

sederek bizler hakkında çok giizel sözler söyledi. Bu sözlere bizler iti

raf edeyim muhtacız arkadaşlar. İnsan hakikaten, açıkca söyleyeyim, se

viniyor.Bu sebeple, Ali Dinç arKada~ımıza te~ekKtirlerimi, bu tutumda olan 

btitiin arkadaşlarıma teşekkiirlerimi, uyarılı çalışmalara geçilmesi hakkın

daki tenkitleri sunan arkadaşlarımı aynı derecede yapıcı kabul ediyorum. 

İlhami Gtiven, daima heyecanlı, ama heyecanın altında biiyUk içten

lik yatan bir konuşmacıdır. Kendileri özellikle sınıflar ayrıcalıgına, 

,yani kıdemli k ıd er11si z farkına temas buyurdular. Bu konu arKada ş lar, ayı

rıcı olmaktadır. O kadar ki, ;,ıu anda ben han.si tarafta oldıugumu da açık

lamayaca6ım. Böylesine bir degişiKlik ya~ılması zamanı gelmi~ midir? Ne 

şekilde olmasi lazımdır? Bu mesuliyeti iistiimJze almayaca6ız. Barolar Bir

ligi Yönetim Kurulu hazııladıgı, hatta bi tirdi~i tasarıyı evvela btitün 

Barolara sunacak, sonra huzurunuza getirecek ve bu işe birlikte karar ve

recegiz. 

+ Anayasanın 122 nci maddesinde, demoKratik esaslara baglılıktan da 

söz ettigimi hatırlatmaK isterim. Buna mukabil, kıdem, ayrıcalık olmaya

bilir de. Hepimizin ulaşabildigi bir şeye imtiyaz demek adetten de degil. 

Hele, sizler benim yaşıma geldi 0 iniz zaman şu ayrıcalık diye kabul edi

len yaşa döntip baktıgınız zaman, o kadar yakın geliyor ki ... ilerşeye rag

men, vesayet sisteminin kaldırılması konusundaki çabalarda bir azalma 

yoktur. Zemin .:ıapılabi,ldigi kadar hazırlandı. Sukutumuzun kendine <5öre 

bir anlamı vardır. Bunun bir göze çarpan mesele olmaksızın da çıkarıla

bilece~i inancı içindeyiz. 

İlhami Gtiven raporu methettiler. Fakat bu raporun butUn avukatlar

~ ca niçin okunmaması ~erekti6i üzerinde durdular. Dedi~imiz gibi, 300 ntis-
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ha basılabildi. lO 700 e yaklaşan mevcudumuz için bunun mali portesi bi

zi dti~tinceye sevKetmiştir. Bunun dışında başkaca bir dlişdncemiz yok. Bir 

dereceye kadarbülten bizi mazur gösterebilir. 

Yapı kooperatifleri konusuna .selince: ArKadaşlar, sosyal Sie5orta 

evvela yapı Kredi fonundan avukatlara yardım etmek istemedi. Uzun bir 

mücadeleden sonra bunun kararını aldık, bütun barolara bildirdik. Yalnız 

onların bir genel ilkesi var. lerden yardım yapmıyoruz, kooperatifler ka

nalı ile bunu yapacagız dediler ve her teşekkule .sönderilen tip statüyü 

bize de verdiler. Biz de hemen yaydık. Kooperatif dışı,tip statü dışı bir 

yardım sag1.amaya bu;sün için muvaffak olamadık. Herkesle beraber olmaya 

razıyız. Santim ayrıcalık istemiyoruz 6ibi ilkelerimiz de bilindigi için 

bu yola gitmek zorunlugu içerisinde kaldık. Bugün Uç baromuzda bu statü 

yapılmış, kooperatif çalL?rnaya başlamış. En son kıvançla öğrendim, :Bursa 

bunun hemen hemen tahakkuku, yani dördüncU olmak yolundadır. 

Nabi İnal, belkide ev sahipli~i nezaketiyle güzel sözler sarfetti. 

Fakat, Kamu nitelii?,indeki kurumlarla birle.şmede Kemal'e iltihak ederek, 

dikkatli olmamızı önerdi. Sosyal Sigortalarin varlıt!,ından haksız iktisap

larda bulundugumuz hakkındaki tenkitlere seteri kadar ve kuvvetle cevap 

vermedigirniz iddia edildiyse de, yapılabilen bundan ibarettir, ama daha 

çok şey de muhakkak ki yapılacak, Nabi kard~§i tatmin edecektir. 

Biz bu konuyu derme çatma bildirilerle, beyanlarla degil, bu işin 

yetkiiiliriyle çözmeyi do~ru ve haklı bulduk. Rapora kısmen alınan daha 

genişi avukatların sosyal güvenliı:e;i şeklindeki kitapçıkta yeralan bütün 

bilgileri hazırladık, bUtUn il6ililere, etkili kişilere, oy sahiplerine, 

hatta bize karşı çıkanlara ismen gönderdik. 

Bu raporun hazırlanması mukayeseli olmuş. Elden gelebildigi kadar 

gayretle hazırlanmıştır. Meslektaşlar arası yardımlaşma diye isimlendire

bilecegimiz kül halindeki konuya da raporda temas edilmiştir. Hatta bu 

hususta sizlerin genel kanaatini ögrenmek istedigimizi de.söyledik. Sizin 

arzunuz hilafına meslekta~lararası dayanıjmanın esaslarını bir ~tatil ile 

emrivaki 9eklinde kar~ınıza getirmeyi pek isabetli bulmadık. Orada şimdi-

lik ölüm yardımından başlanmak Uzere nasıl bir karar verilirse isabetli -+ 
\ 
! 
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olaca~ına dair rakKama dayanan hususlar vardır. /akat hiçbir konu~macı, 

Nabi hariç, bu noktaya dokunmadı. Bir aydınlı,sa o kadar muhtacız ki, .. 

Yeni binanın yapılması açısından Nabi, lehde Konu~tu. Dikkat et

tik aleyhte konujan dahi, sakın ihtiyatsızlık etmeyiniz, der ~ibi oldu

lar. Bu fikrin, bu önerinin reddedilmedi6ini zannediyoruz. Bu zan içe-. 
risinde görevimize devamımızı m~saadelerinize arzediyorum efendim. 

Bazı bölgelerdeki döviz şeklinde vekalet Jcreti alınması konusu 

Yönetim Kurulumuzca incelenmiş. blaliye Bakanlı5ı nezdinde gereken te

şebbüslere e:;idilmiş. Bu,s~nkıJ kanun içerisinde de avukatların ha1(lı ol

dugu tezi savunulmuş. Daha fazla döviz sa6lamayı gerektiren yorumun ka

nuna uygun olmadı6ı aniatılmaya çalışılmıştır, ama bilijorsunuz, bazı 

konuları bazı baKanlıklardan Kolayca elde ediyoruz, bazı baKanlıklardan 

pek güçlJkle elde edebilıyoruz. 

İskender Özturanlı beyefendi, siyasetin ne oldugundan bahseden 

böl~m hakKında teşekkür ettiler. Bizim sadece vazifemiz. 

Anayasanın degi~tirilmesi hakKındaki sukutumuzun hareketsizlik 

halinde telakki buyurulmamasını bilhassa rica edecegim. 1971 degişikli-

6i hakkında ilk defa ciddi etJdıJ yapan yegane kuruluş Türkiye Barolar 

Birligidir. O zamanki degişikligin Jalnız bir maddesi lehinde idik, 

hepsine karşı çıktık. Bugün elimizde bir metin yok. Daha da daraltıl

mak istenen maddelerin, 1971 tadilindeki maddelerden ibaret oldugu, 

bir-iki ilave hariç, bundan başka bir~ey yapılmadı~ı görülmektedir. 

Çoga kar ş ı çıkan bir kıJrulu ;ıun, aza boyıJn ec:;di6 ini nasıl söyleyebilir

siniz? Bursa toplantısını unutmayın. Sizin sozleriniz hep bizim kulagı

mızda. Bizi ihtiyatsızlık etmeyin, bu bro~Jrde dahi ihtiyatsızlık sezi

yoruz, diye suçladınız. Bu~tin parti çekişmeleri azamiye yükselmiştir. 

Biz elimizde metin olmadan ne Japarsak yapalım, hepsi siyaset olur. Bi

zim susmamızı asla tembelli!;t:Simize vermeyiniz cırkadaşlar, ama biz kamu 

nitelic:,inde bir meslek kuruluşu isek, belli ölçUler içerisinde kalmak 

mecburiyetindeyiz. Bununla beraber, hakşinas oldukları anlaşılmakta. 

Adalet yılı cıçılışında bagKanlık Konu}masının takdire deger oldugunu 

tasvip buyurdular. 
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ArKada~lar, Başkanlık konuşması deyimini mUsaade ederseniz kabul 

etmeyecegiın. Ve bunda da ne Kadar isabetli oldugumu Orhan Arsal üstadı

mın kısmına gelince dokunacagım. 

Benim hiçbir demecim, bildirim yoKtur ki, Barolar Birli~i Yöneti~ 

Kurulunun ta~vibinden geçmemiş olsun. Kelimesi, virgülü üzerinde dahi 

arkada~larım tasarruf etmektedirler ve bu tasarrufun ne kadar isabetli 

il oldugunu ben o kadar kaniim ki, ama Arsal'ın işaret ettiği zat ise 

işte kendi ba~ına o hareketi yaptıgı için bu duruma düşmüştür. Demek 

ki, "benim metoduro daha isabetlidir. 

Danıştay ve benzeri YüKsek Mahkeme konularına ilgi göstermediği

miz yolundaki iddia pek de dogru degildir. İdari mahkemeler kanunu ta

sarısı diye bir tasarıdan bilistifade bunun için ayrıca bir toplantı 

tertip ettik. Bu toplantıya izinde olmasına ragmen Danıştay Başkanı 

geldi. Konuşmalar insanın güzUnU yaşartacak derecede ~ürekli ~e bilinç

li idi. Ve bunu bir kitapçık halinde sizlere takdim ettik. Bu kitap 

daha evvel de barolara gönderilmi,ıtir. Herhanı:ji bir arkadaş bundan ha

bersiz olabilir, ama baro başkanları haberdar olmalı idiler. 

Arkasından kuruluşumuzun büyük problemlerini çözebilmak için bir 

yola gittik. Yol şu idi arKadaşlar: Aramızda bazı baro başkanları de

legedir. Bazıları degildir. Halbuki bizim Yönetim Kurulumuzun idari 

yönden en fazla ilişkide bulundugu kişi baro ba~kanlarıdır. İşte, nok

sanlıklarımızı bize söyle~eleri, bizim de dertlerimizi onlara ifade et- ~ 
rnek için barolar ba9kanlarını ili~karaya davet ettik. İzmir Barosu Başka

nı bu davete gelmemiş, temsilci göstermemiştir. Herhalde başka yerde 

işleri vardı. 

Dernekler Kanunu üzerinde hassasiyet tam~miyle haklıdır. Yalnız 

arkadaşlar, bazı Konuların bugünlerde o kadar kapalı ki9iler arasında, 

o kadar garip taktiklerle çıkarıldı~ını görüyoruz ki arkadaşlar, ne ka

dar peşlerinden koşsak yetişrnek mümkun degii. Hiç olmazsa biz sadece bu 

kanu~a tabi olmadıgımızı tescil edebilmek imkanını bulabildik. Bu da 

ayrı bir etüd.mahsulüdlir. Tienildi ki, bu hususta resmi makamlardan mü-

talaa istenınicş ... Böyle bir istet!,imiz olmamı.;ıtır. Biz kanunu kendi ba-
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~ımıza yorumla~acak durumdajız. NiteKim bu kanunun ilk denemesi dün 

burada yapılacaktı. HJkJmet Komiserine dürum izah edildi. Kendileri 

büyük bir anlayı~ 3dsterdiler, özür dilediler ve çekildiler. Eu sırada 

atıflar dolayısiyle bu çe~it kargaşalıklar sular duruluncaya kadar 

olabilecektir. 

Bu yorum hakkındaKi maruzatımızı rapor basıldıktan sonra tarnam

landıgı için, rapora koyamadık. ıa.ıcında taKdim edecegiz. BJttin baro 

başkanlarına sanıyorum ki, dernekler Kanunu dolayısiyle birliktehare

ket etmekte.faydalar b0yük olacaktır. Elbetteki bizim mtital§alarımız 

kendilerini asla bai.Slamaz. J:ier baro kendi başına en dogru yolu seçe

bilecektir, ama biz malzemeleri sunmak gibi bir görevdeyiz. 

Bu anlayışımızı kanunla kurulmuş meslek te~ekKJlleriyle, kamu 

kurumu niteli 6 indeki meslek teşekkdlleri arasındaki idare hukukunun 

~etirdigi farka dayadık. 

Ba~ın Kanunu tasarısından söz edildigini biz de biliyoruz. Bu 

tasarının metni görüldü~ü zaman 9 Türkiye Barolar Eirliginin mütalaası

nın hazırlanması yarım saatlik bir meseledir. Nedeni şudur: Biz Basın 

Kanununun belli ba9lı butun müesseseleri hakkında kanaatimizi açıkla

dık. Yazı İşleri Mddurlerinin sorumluluclu gibi, diktatörlük devirlerin

den kalma sistemin bir gizli sansür oldugunu açıklamıştık, hatırları

nızdadır. E~er benim yazımı bir ba~ka yazı i~leri müdürü yayınlamakve

ya yayınlamamakta hakim durumda olacak olursa, benim fikirlerimi yay

ma hürriyetim sansürleşmiştir. Benim fiKrimden dolayı Yazı İşleri Mü

dürü mahkUm olursa, ancak suçu işleyene ceza verilir kuralı ihlal edil

miştir. Bunu sadece bir misal olar~k veriyorum. Basının bugünkü durumu, 

daha evvel.Ki durumu ve fakat asıl tabi olması ,_ser eken kanuni ·statüsü 

hakkında Yönetim Kurulunuzun tamamiyle nazır bir mütalaası, bildirisi 

mevcuttur. Metnigörmeden ihtiyatsızlık etmeyecegiz. 

Arkadaşlar, şahsıma yönelmiş bir tarize de~inmeden geçemeyecegiın 

için İskender beyefendiden özür dilerim. Dünyadan habersiz olduğumuzu, 

telefon ettikleri zaman program hakkında ademi malDmat beyan ettigimi

zi soylediler. Sanırım ki, bu hatalarına benim bazı ahlaki kurallara 
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baglılıktaki titizli~im sebebiyet vermiştir. 

Konu şu: telefon ettikleri zaman ben ~onuyu biliyordum,kendile

rine söylemedim. Şimdi açıklamakta zannediyorum, demin bahsettigim ah

laki kural artık tatbik sahasından çıktı6ı için, muhafazada sebep ol

masa gerektir. Kendilerinin telefonlarından evvel Planlama beni aradı, 

h-ukuk reformunun esaslarını siz tesbit ediniz, biz metne geçirecegiz, 

dediler. Şunu ilave ettiler, b&zı yerl~rden,resmi makamlardan istedik 

istedik almadık dediler ve şunu ilave ettiler,":Bu aramızda kalacaktır 

Hoca." Fakat, aramızda kalamadı. Bir ziyaret dola;;ısiyle Bakanın oda

sına gittigim zaman, benim v~rdi 5im metnin Bakanın masası üzerinde 

durdu5 unu gördüm ve BaKan bana,":Bize daha evvel veremez miydin Hoca?" 

diye tarizde bulundu, ama bugünkü Bakandan biz şikayetçi değiliz. Ben 

belki doe,ru hareket etmedim, kendilerine haber de verınem icabederdi. 

İşte, İskender beyefendinin telefonu bu~ünlere rastlamıştır. 

Yalnız arkadaşlar, daima baştaki ölçüyü muhafaza etmekgibi kayguyu ta

;Jıyorum. Ee!,er bizim bu te;,_;;ebbüslerimiz yahut bizim teşebbüslerimiz

demeyeyim, Planlamanın bu istegi bu şekilde karşılanmamış olsaydı, bu

günlerde Resmi Gazetede yayınlanmış olan programda, Adalet Reformunu 

geçekleo;ıtirmede -Türkiye Barolar Birlie,i vazifeli, kendili6inden vazi

ieli kılınır mıydı? Türkiye Barolar Birli~ine ilK defa Türkiye tarihin

de progra~da ve uygulamada Barolar Birligi ismi geçmişse, bubunacaba 

kendiliginden geçmişligini ~esadüfen geçtigini iddia edebilir misiniz? .. 

B~ itibarla, bir pro3ramda yer almak mesleK kuruluşunun mesle~i

ni bu kamuya maletmek yolundaki isteginin bir adım ilerisini saglama

mış diyebilir miyiz? Bugün ögreniyeru~ ki, de~erli meslektaşım~ Resmi 

Gazeteyi dahi oKumamışlar. 

Bu tarizin beni çok iizdii~üne işaret etmeme yüksek ınüsaadelerini

zi istirnam ediyorum. Hatta kendi işinden ötürü vazifesini ihmal etti 

itharnını ben bütün hayatımda duymayacak bir kişi zannederdim kendimi. 

Dee,ilmi9im. Benim ölçtilerime göre bu bana hakarettir. Bunun bazı cüm

lelerle karşılanması mi.:imkLin, ama benim elimde bir tek imkan var, sadece 

kıymetli bir dostumu kaybetmeKten üzgünüm. Bir imkanım daha var, çok 
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yıllanmış bir hukukçu olarak, sev~imi ~eriye alıyorum. Bu da çok şe~ 

degil. 

Kemalettin Sönmez arkada~ım raporu tenkit ettiler, kararların 

fazla oldugunu sôy lediler. Kaıarlaresaslara uy xundur. Denetçilerimi zin 

raporundan sonra suizannı davet edici bir tutumumuz oldugunu ben bil

miyorum. Er:;er bunu açık1arlarsa, bize .Jazarlarsa 5eregi derhal yapıla

caKtır, amma bunu yapamazlarsa herhalde çok Uztileceklerdir. 

Jtibile Konusuna temas edildi. Biz bu yıl ilk defa 40 yaşını mes

lekte dolduranlar için bir onur belgesi nazırladık. İlk uygulama İ~

mir'de İskender beyefendinin gtizel teşebbtistiyle tertiplendi. Beni de 

çagırmak l~tfunda bulundular. Ben de diger arkadaşlarım gibi, bu onur 

belgesini tistadlarımıza sunmakla ~eref duydum. Ve btit~n barolarımızdan 

bunun gelenek haline 3elmesini, gtinti, zamanında bize bildirirlerse bel

gelerin hazır olup her zaman 5önderilebilecegini, emredilirse Ba~kan

lıgımızın da bu şereften istifadeye gayret edecegini bildirdim. Bir iki 

talep almış bulunuyoruz. Bunlar manevi davranışlardır. Bugtin 40 yaşını 

doldurmuş daha pekçok arKadaşımızın pekçok barolarda mevcut oldugunu 

sanıyorum. Acaba bu konuya biraz daha 5ayret sarfetmek isabetli olur 

mu? 

Mehmet Ali Arıkan,60 sayfalıK sosyal Sigortaya ait izahata temas 

ettiler. Bunun biraz uzun oldugu, 60 sayfaya heder oldugundan söz et-

~ , til er. Arkada .gl ar, Sosyal Si~ ortanın bustinkti hale gelebilmesi kolay o'l-

madı. Belki bugtin diJebilir~iniz ki ve denildi, binlerce memleket me

selesi d-ururken b·una bu kadar niçin önem verdiniz? Hakiısınız arkada;ş

lar. Bizi seçti6iniz zaman karşımızda bir tek problem vardı, sosyal gti

venliniz. Ve biz bunun bugtin dahi baş görev oldugu kanaatini muhafaza 

ediyoruz. Konu devlet avukatının ücreti vekaleti gibi kapandı bitti 

.geklinde det:Sil, onda başarı sa6ladık ve bitti, amma bu konu bitme;yecek. 

Muhakkak ki, memleket çapında sigorta sistemine 5eçerken, yine bir kar

gaşalık olabilecektir. Konuyu adım adım izlemek gerekli. Sosyal gtiven

ligi temin edilmemL;; olan bir meslekta;gımdan ben ne isteyebilirim? Biz 

~ onlara birşey vermaliyiz ki, ohlar bize itimat buyursun. Bu sebeple, bu 
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bu göreve bundan sonra de~il 60, e~er 600 sa~fa icabetse onu da tak

dim edece6iZ. (Alkışlar) 

H§Kimlerin denetimine temas buyuruldu. Ve orada hakimlerin bizi 

denetledi6inden ve bu arada raporumuzda yargı denetimi baki kalmak 

şartı ile kendi Kendimizi idare etmek istiyoruz söztimUze taKıldıları 

ArKada§lar, bugtin h§kimler bizi muraKabe etmiyor. Bizim h§kimleri mu

rakabe etmemiz önerisi de isabetli dedildir. Bu dönemi yaşayanlar, ya

şamayanlar v~r. Bir YUksek Ha~siyet Divanımız vardı, vaktiyle Yargıtay

da. Bir farkla hakimler ekseriyetteydiler. Ve onlar bize karı~tılar. 

Biz de onlara karı 9ır gibi olduk. Ba§arısızlık tamdı. Bu itibarla ka-

rı~mak de6il, KarışmazlıK esas olmalıdır. 

Bizim bu elirnlemizde anlaşılınayan bir taraf mı var? Bizdiyoruz ki, 

yargı denetimi hariç biz kendi kendimizi idare ederiz. Yargı denetimini 

kabul etmek başkadır, h§kimin denetimini kabul etmek başkadır. Dtinyanın 

h . b' · d d t· · ;ıiıo;t.n~ia b' t f · 'k ıç ır yerın e yargı ene ırnı/ ,,JlW_ı_mış ır asarru yoK ı en, yargı 

denetimine dahi tabi de6iliz, diyemeyiz. Biz kararımızı veririz, Bakan

lıK veya ilgili bizi elbette dava eder. Bu riedenle, bir anlaşmazlık, 

hiç zannetmedi6 im halde olabilmiş. 

Suç L;ıledi6i iddia edilen avukatın yar,_:Sılamaya tabi kılınrusdan 

evvel BaKanlık izninin veya meslek kuruluşunun mUtal§asının alınması ... 

Cezai y ar,:;ılamadan evvel meslek kuruluşunun izni olmazsa, avukat yar

gılanamaz yolunda bir emsale rastlıydmadık. Buna mukabil, fababet ve 

Şuabatı Kanununda, yilKseK Saglık Şfirasının mtital§ası alınmadan mahkfi

miyet bahis mevzuu de6 il. Bundan esinlenerek, çtinkU buglinkti mevzuat 

içinde bizler bir şey yapamazdık, Bakanlıba yazı ile mUracaatettik. Söz

le de durumu arzettik. Dedik ki, bugtin bu izni bizim vermemiz imkônsız. 

Yine siz vereceksiniz. Hiç olmazsa bizden,Bar6lar Birliginden istişari 

olarak m~tal§a isteyiniz. Bu yol henUz netice vermedi, kapanmış da de

e;il. Tvlaksadımız ]-udur: bazı konularda izin sistemi mevcJt, fakat bu 

izin mekanizmasını elinde tutan memur kişi suçluyu koruyoruz gibi, ki

şisel endişeyle aleyhe 6itmeKte. İzin sisteminin maksadı nedir, re'sen 
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olması icabeden Genel kural bir engel koyuyor; kamu davasının açılması

na engel. Yani, kanunilik kuralı yerini takdiri kurala terkediyor. Ni

çin? Bunda daha bUyük fa~da olabilece~i için. Çok cUt'i bir kusurdan 

dola,y-ı bir avukatın teşhirinin tüm adalet meslee;ine ver e bileceği zarar 

hesaplanacak, degmez denileceK ... İ~te bu büy0k takdiri yapabilmek me

murluk zihniyetiyle bagda;şamıyor. Ne de olsa, bir adım attık. Bunun an

lamını izah etmeye bilhassa çalıgtıK. Elbetteki henüz bir netice almış 

degiliz. 

Demir Ali Özart:ıncı Bcışkanlık raporunu kısa cı;örduler. Ba,;kanın gö

revi kalem kalem kanunda tayin edilmiştir. Onun dışına çıkmasın dediler. 

Arkadaşlar, ben görevimin dışına çıkmcıdıgım zannındayım. Fakat ka

nunun saydıgı sarf evra.rnnı imzalamak gibi konular· içinde beni hapseder

seniz, Demir Ali arkada.gım elbette fikirlerine uy5un hareket ettigimi 

kabul buyururlar, ama dünden beri beni ve Yönetim Kurulu arkadaşlarımı 

memleket meselelerine niye ec',ilmedin diye o ithanı etmek zevkini sizden 

almaK asla istemiyorum. Binaenaleyh, raporlarırn aynı ölçüde devarn ede

cektir.· 

Temas ettigim konulardaki ilmi makale niteli~ini pek iyi anlaya

madım. Bir yanılmanın müsebbibi olmarn herhalde üzerimde taşıdı~ım şu 

mahut sıfatımdan olsa gerektir. Ben bu mesle6in, itiraf ediyorum, müba

şirli~inden başlayan bir adamım. Kendimi uygulayıcı olmaktan başka bir 

7" halde de görmüyorum. ralnız, Barolar Birlici,i ilk defa Türkiye'de kurul

madı. lVIutluyuz ki, yabancı kaynaklara, ernsale başvurmak olanaklarımız 

vardır. Bugün Yönetim Kurulunuzun attı6 ı bir tek adını yoktur ki, onun 

dL_;:taki örnee;i tesbit edilip dosyaını za girrnenıi ş olsun. Buna ra gm en hata 

etmiyor da de6 iliz. Ya fevri hareket etmiş olsaydık? Eger bu ufak tefek 

araştırmaların bir ilim göruntüsü vermesi bir kusur ise, bu bir sdre da

ha ilkelerimiz peKieşineeye kadar devam etmek zorundadır. (Alkışlar) 

Bilha~sa siyah beyaz benzetmesi gerçekten kabulü güç bir~e~. Ni

çin? Çtinkü arkada~lar siz beyaz da diyorsunuz, siyah da diyorsunuz.,. 

Biz ne yapalım? Eazı arkadaşlar~mız bizi dışa dönük rnevzuları ihmal edi

yorsunuz diyor. Haydi bu kara olsun. Bazılarınız diyorsunuz ki, niçin 

içe dönükleri ihmal ettiniz? Bu da siyah olsun, ama nasıl bagdaştıracak-
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sınız? Elimizden geldiesi l{8dar hepinizi memnun etmeye çalışıyoruz. 

Kanun bize bir ilke getirmiş, ortak görüşleri tesbit etmek ... 

Stajiyer mevzuunun artması uzun uzun celseler boyu Yönetim Kuru

lunuzu işgal ediyor. iaKat, mevcut ve onlara tanınmı~ haklar karşısında 

Yönetim Kurulunuzun taı-ıdi t edici biryola gitmek olanağı da yok. Buna 

ragmen, bu konuda te:,ıebbüse geçmeden evvel bir;yıl daha beklemek neti

cesine vardık. Sebebi şudur: 

Evvela fakülteler kontenJanlarını azalttı. Bildigim, Ankara ia

kUltesi bu sene 500 kişi aldı. İstanbul Fakültesi de aynı şekilde bir 

azaltmaya gitmiştir. Çok kısa .zamanda çok ilmi, yine de ilmi, ama çok 

ciddi bir imtihan sistemi olacaktır. Fakat bu, asla mevcudun kazaneını 

artırmak için hasis bir tedbir şeLlinde olmayacaktır. (AlKışlar) 

İmtihan sürpriz olmak denemesini geçirmeyecektir. Aday kendisin

den ne istenecegini, konuyu, sınırını daha evvelden açıkca bilecektir. 

Bunun esasları haKkında daha geniş bilgi veremiyorum. Çünkü, Yönetim 

Kurulunda d1Jşünce deC:,L;ıiklikleri olabilir, çelişıneye düşmek istemiyo

rum. Yoksa, belkids haklı bir iş yapmamış olurum. 

Hurşit Kangal arkadaşımız, çok gUzel bir girişle politika yapmak, 

yapmamak konuQuna temas buyurdular. Zaten özellikle kendileri bunu em

retmişlerdi. Adeta bunu kaleme alırken bizler, Kangal'ın yüzUnU karşı

mızda görüı gibi olmuştuk. 

Yalnız size bu Genel Kurulda da birnoktahakkında kesin kanaat 

veremeyecegim; Bir sene geciKmeli olmamıza ragmen. Hizmet akti mi, ve

kalet akti mi, konusunu henuz çözernedik. Evvela çatı.şBn menfaatler hak

kında en dogru yolu bulamadık. Üstelik bunun hakkında bizne dersek di

yelim, karar verecekler bizlerden gayrisi. Bir yıl daha mehim rica edi-

y·oruz. 

Mungan arkadaşımız, mevcut kitapların sayfasını göstererek, 860 

sayfa dediler. Az söylediler. Bir yıl içerisinde bi·zim gönderdiklerimi

zi hesaplarsanız, 600 Un üstLinde sayfa. Bunlar daha evvel de belki gön

derilebilirdi. Burada belkide biz kusurluyuz. Yalnız arKadaşlEJr, 10 200 

arkadaşa her yayınımızı gönderebilecek mali güce sahip degiliz. Bütç€- ...:oıı 
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miz hakKında tereddüt izhar ettiler, hatt~ Uzüldüler, ama bizim hesap

larımız daima meydanda. Omm için, herhalde bir prensip meselesidir 

kendilerini bu kadar he;yecana getiren. 

Hayati Ekşi, meslek te~ekkü~limilzJn di~erlerinden farklı oldugunu, 

digerleriyle temasta dikkatli olmamız lüz-umumı ileri sürdüler. Elbette

ki haKlıdırlar. 

Orhan Çalış arkadaşımız, güzel sözler söylemek lütfunda bulundu

lar. Temas ettikleri konuların bir kısmı kolayca cevaplandırılabilecek. 

Agırcezada ~anıkların bulunmaması halinde müdafiin alınmaması yolunda

ki uygulamanın uzun süre bir garabet arzettigi aşik~rdır. Askerlik gi-

~ bi, hastalık gibi açıKca meşru mazereti kabul edip, başka türde hareket 

eden agırcezalarımız oldugu gibi, titizlikle bu kuralı dogru zannıyle 

uygulayanlarda var. Bunun sebebi, usul kanunumuzun yürürlüge·girmesin

den i tibaren yanlış bir yorumdur. Do5rudur. Sanık gelmezse avukat alın

maz, ama bizim usul k8nunumuza göre, dava da görülmez. Dava görlilmeyin

ce avukatın g;j;rmeyece~i 5ayet tabi'Ldir, ama hem davayı görün, hem avu

katı almayın ... İşte bu karakuşidir. Bu Konuda bazı teşebbüslere geçil

di, ısrarlı te }ebbUslere. Halen Meclis Genel Kurullma gelmiş olan ta

sarıda bu açık bir hükümle giderildi. Gelmese de gtrecegiz ... Ve bu 

tasarının çıkacagını çok kuvvetle söyle;y ebilir.im. Belki de gün meselesi. 

Küçük baroların zabıt konusu meselesi çok fazla mahalli. Eger 
i 

i<" verıney en mahkeme ise, notumuzu aldık, eger hangi mahkeme olduc!,u bize 

bildirilecek olursa gerekli şik§yetlerde bulunmaya da §madeyiz. 

Münhal hakimliklerden söz ettiler. Hele son yıllarda h§kim bula

mamaktan malıkernelerin kurulamamasının,bizleri bir tarafaı bıraksınlar, 

uzun da5-tepe aşıp gelen köylü vatandaşın boynunu büktip gittigi zaman 

duydugumuz teecsürü belki i~ dolayısiyle biz onlara daha yakınız, biz

ler daha iyi duyuyoruz, ama uzaklaşınce şik~;yetler insana ilkel gibi 

gözilkebiliyor demek. Bu konuda geçici olmasını temenni ettiğimi5 bir 

önerimizi BaKanlıga arzettik. O da şu: geçici nedenlerle bir mahkemeyi 

kuramıyorsanız, oran ın barosundan bir avukat i st eyin ... Bunun fan tazi 

bir teklif olarak kabul edilme::ıesi l§zımdır. Çünkli, ba '}ta Fransa olmak 
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ve Fransa'nın Temyiz Mahkemesi de dahil olmak üzere bu sistem başarı 

ile uygulanmaktadır. Bu suretle göreve çagrılan avukat, hakimliğin bü

tün hak ve veeibelerini ve sorumluluklarını üzerinde ta~ımaktadır. Hat

ta elimize geçen son bir etüdde, bu gelenlerin daha rutine alışmadıkla

rı için, daha iyi sonuçlar verdıgine dair o memlokette yayınlar mev

cuttur, ama bizim bu önerimiz ne dereceye kadar alışkanlıgı yırtabile-

cek?.~ Elbette ki, ben de limitli değilim, ama ısrarla devam edecek, 

olgunlaştıgı günü görsek de olur, görmesek de ... 

Şimdi, soz Necla Fartan'ın itharnıarına _;eldi. Yahut itharnı geri 

alıyorum, tarizlerine geldi. Kavram karışıklığından ve yanlışlıktan 

bahsettiler. Başta da söyledim, ben hayatımda bazı konularda en azın

dan üç defa fikir degiştirdim. Bugün şu :>onuca vardım, ben hukuki konu

larda yanlış kelimesini kullanmı~orum arkadaşlar, cesaretim yok. 

İnsanlık doktrini yok, hümanist doktrin veya diğer bir tabiri 

muhafaza edemedim, hümanist doktrin vardır, dediler. Ben hümanist dakt

rinin biraz yadırganacak bir terim olabilecegi endişesiyle bunu insan

lık doktrini diye kullandım ki taplaru:ıda. Barolar :Birliği Yönetim Kuru

lu da bunu benimsedi. Bu olsa olsa benim kötü bir çevirici olduğumu ta

nıtlar. 

-1 

1 
Yalnız arkadaşlar, bir şeyin oldugu, olmadıgı çok farklı yargı 

hükümlerine de sebep ola~ilir. Ben bu konuda arkadaşlarımın hakem ol

masını çok isterdim. Meydan Laurusse'a bakınız, kolaylıkla bakabile

cegimiz bir metin, insandaki temel niteliklerin geliştirilmesini amşç 

tutan zihin ve felsefi egilimlerin tümü. Demek, var arkadaşlar. 

j 
"'ıj 

Şimdi, Fertan ile daha fazla bir çekişmeye girerek hatalı birşey 

söylememek için müsaade buyurursanız ve bagışlarsanız, kendi alanımdan 

bildigim yahut öyle sandıgım bir konuyu örneK göstereyim. 

Ben, Türk Ceza HukuKu adlı kitabıının 4 cildinin de başlıgını 

Hümanist doktrin açısından Türk Ceza Hukuku diye isimlendirdim. Bu cilt

lerin dip notlarının adedi 2 870-dir arkadaşlar. Bu itibarla, bu doktrin-

den bahsedebilmemin mazur görülmesini niyaz edeceğim. Fakat şunu söy

leyeyim, ben bu doktrinin maalesef sahibi degilim. Bunun Türkiye'de ya-
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yılmasını saglamax için çaba gösteriyoruz. 

Turkiye'mizin bir rönesans geçirmemi~ olmasının bo~lu~unu dol

durmazsak fikir geliJimini sa 6 layabilece6 imizden timitli degilim. Yahut, 

doldurulma ihtiyacı ~elince yapılan çevirilerin yanlıJ yönlere sebep 

oldu 6 u gibi bir ku§ku içindeyiz. Ceza h~kukumuzda vaktiyle Klasik rnek

tap vardı. Uzun yaşadı. Tepkis~ pozitivist mektep oldu. Pozitivist rnek

tebin esası materyalist determinizmdir. Biz sadece bir tek determinizme 

inanıyoruz, o, insanlık determinizmidir. Bu itioarla, sözlerimizin ba

şında bazı kurallarımızın bagdaşması imk§nsızdır dedigim zaman, çok ka

rarlı ve bilinçli idim. Ben pozitivist mektebin kar~ısındayım. Çünkü bu 

r meKtebin uygulamasına iki yerde tesadüf edildi~ Nazi Almanyasında ve 

. Sovyet Rus,ya'da. (Alkı.şlar) 

1 

Bir doktrinin esası uygulamalarla meydana çıkar. Bu itibarla TürT 

kiye'deki h~manist veya insanlıK çabalarına sureti kat'iyedevam edece~iz. 

Hukcıkun Jstünlüesüntüı berıaklı6o ksvu şturulmamı :;; olmasından r~ikayet 

edildi. Hukuk ve Kanun devletinin birbirinden çok farklı ~ldugu söy- 1! 

lendi. ArKadaşlar, bu eLimle Yönetim Kurulunuzun cümlesidir. Yönetim Ku

rı,ılunuz Birinci Türk Hukuk Kongresine lıukukun üstünlLigti hakkında bir 

teblig sundu. Bunu biz kendili 6 imizden de sunmadık. Hukukun ve hangi hu

kukun üsttinltigü açıklansın di;ye, burad::ı ınaulesef yok, çok değerli arka

da~ım Barlas'ın tenkitlerini hatırlayınız. Biz isterdik Ki, bu tebligde 

~ yazdı6ınız şu böl~mler beni tatmin etmiyor, densin. Gördlüyor ki, bu teb-

lig,hata etmiyorsam, okunmmnıc;. Eger okunsa,ydı o tebligdelü kanun ve 

hukuk devleti nakkınd::ıki tefrikin Türkiye Barolar Birliginin bi:r cümlesi 

oldugu hatırlanır. Bu itibarla bunun alayhimize sil§h olarak, afedersi

niz sil~h demem dogru degil, alayhimize ortaya atılması dogru olmazdı. 

Bir özelligi daha var Yönetim Kurulumuzun. Biz ne getirmek iste

digimizi Ttirk hukukuna yazılarımızia Birlik olarak açıkladık. Bizim a

çıklanmamış, kafamızın gerisinde bir inancımız, fikrimiz ,yoktur. Kendiın

den bahsedeyifu; ben o kadar çok §BY yazdım ki, hiçbir çeyden kolay ko

lay dönemeyecek durumdayım. Hakkımdaki kanaatlerinizi, oylarınızı, bu 

~ kanaatlerimi muhafaza edecegim gerekçesiyle kullanınanızı niyaz ediyorum. 
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Ekonomik kamu dtizeni: Bu konuda bu dahi mevcut degil dendi. Böy

le bir şey joktur yerine, yok idi denilse daha isabetli olmaz mıydı? 

Kamı..ı düzeninin tist 1\:avram olduğu bilinen bir gerçek. Üst kavramı kabul 

edince, bunun karma kavram oldugu çıkar. O halde, acaba bu tist kavram 

içerisinde unsur kwrramların ne oldugıJ açıkümam8z mıydı? Üst lillvram bu

gtin demokratik tilkalerde birgeli~me kaydetmiştir. Takip edilirse bu ge

lişme e;örtilebilir. Biz tist kavrama unsur kavramların yenilerinin ek

lenemeyecegi iddiasında, inancında degiliz. Nedeni? BUtUn İkinci Dünya 

Harbinden sonra yapılan yeni anayasalarda, eski anayasalarda hiç yer al

mayan haklar yeraldı. Bunlara genellikle yazarlar, yeni haklar diyorlar. 

Gtintin birinde bunların da eskiyece6 i inancı içindeyim, fakat bugün için 
-~ 

1 
isimleri böyle. 

Yeni haklar kavramı ortaya çıkar çıKmaz, ekonomik kamu düzeni de 

ortaya çıktı. Şundan: J:bk veripte bu hakKını kullanamEıyacak durumda bı

rakılan insanların bulundugu ülkede demokrasi yoktur da, ondan. Şunu 

düşünün ar,lp:ıdaşlar, l961 Ana.Jasası yJrLirlüc:,e girdiği zaman mevcut olan 

ekonomiK düzeni benimsemiş bir Anayasa mıydı? Bu anayasanın yürümesi 

için ekonomik düzende bir yenilerneye ihtiyaç yok mu idi? İşte biz eko

nomik ımuıu dtizeni derKen, bu Anayasanın yürümedi,Si, yürlitülmedigi açık

ca belli olan bu dönemde bir teşhis koyduk. Türk Milletinin tabi olacagı 

bir ekonomik kamu düzeni olacaKtır. Buna demokratik kavramını niçin ek

ledik? Şundan: Kurulacak ekonomik düzen bu Anayasaya baglı kalacaktır. 

Bu Anayasa demoKratik bir Anayasadır. (Alkışlar) 

HcıKul-t devleti terimi hakkında açıklık getirmedie;imiz söylendi. 

Bu konuda hukukun tistünlıi6 ü broşürüne bakıldıt.Sında görülecektir ki, biz 

hukuk devletini dahi huKukun üsttinlugü içerisinde görüyoruz. Yani, biz 

kanunla yapılan haksızlıklarında mevcut ola.ıilecegini, kanunları idare 

edenLakanunların da bulacagımızı iddia ediyoruz. Bizim için ıist degil, 

en u~t kavram hukukun üsttinliigüdür. ·}erçekten }!'ertan bir dereceye kadar 

haklı. Bakıyoruz, hukuk devlet.: Anayasamızda uygulanır uygulanmaz, fa

kat belirli halde Yüksek lVlahkemelerimiz hukuki bazı teminatlar vesaire ... 

Ama, bizim Anay:::ısamızda ismi .geçen sosyal hukuk devletini aynı berrak-
-1 

lıkla e;örebiliyor muy~uz? 0 halde ı Anayasamızın sosyal hukuk devleti gö-

i 
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rün~~ünde bir ibham hakiKatan mevcut. Biz bu ibhamı gidermek için na

sıl bir fikri çalışma gerektigini, biraz evvel bahset~igim broşürdm0z

de yazmış bulunuyoruz. 

Bu düş0ncelerimizi biraz daha açıklamak fırsatını bize verdikle

ri için sayın Fertan' a Yönetim Kurulu adına teşeKkür ediyorum. 

İlhcm Ege, Hukuk Kongresi ve diger Konular hakkında bizleri kut

ladılar. Hukuk kongresi0zerinde genellikle bir tenkit görmedik. Yalnız 

tümden başarılı oldugumuz kanaatında değiliz. Hukuk Kongresi fikri ev

vel~ tıpkı bug0n ~aptıgımız gibi, sizin bir evvelki toplantınızda egi

liminize sunuldu. Bizi teşvik ettiniz. Tam zamanında yapamadık, Elimiz-

~ de olmayan ba:;::ı koşullar nedeniyle. iakat bunu ;yapmış olarak da önünü-

,..,. 
ı'rr 

ze gelmek olanagına sahip bulunuyoruz. Bu fikir bir özenti dedildir. 

Olmadığını da kanıtlafık. Bu tür çalışmaların en mtikemmeli İsviçre'de 

yapılmakta ve 5 senede yapılmaktadır ve bugün İsviçre hukuku imrenile

cek hale gelmişse, hukuk kongreleri sayesinde olmuştur. Biz bunun ilk 

denemesini yaptık ve pek de kötd bir sonuç almış degiliz. Devam etmek 

karar_ındayız. 

Yeni Avukatlık Kanunu tasarısı hemen hemen bitmiş gibidir. Yal

nız arkadaşlar, o hal d ey iz ki, bir Avukc:ıtlık Kanunu ta dili· ,~;ötüremeye

cee;iz. Degişmeye muhtaç olm8yan bir tek maddesinin mevcut olmadıgını 

g~rmekteyiz. Şu 0ç senelik deneme ve biriken dertler o kadar arttı ki, 

kanunun neresini degiştireceg~mizi artık göremez olduk. Tasc:ırının son 

şekli yalnız Yönetim Kurulunun tasarruı:unda olmsyacaktır. Zamanında ba-

sılacak, bütün avukatlara gönderilecektir. H;::ıtt~ gerekirse küçük küçük 

müzakere gruplarından sonra sizleri belkide olaganüstü bir toplantıya 

çagırmak mecburiyeti hasıl olacaktır. ll kişinin dü~üncesini biz size 

mecburin mal edemeyiz. O anlayış içer~sinde de~iliz. (Alkışlar) 
Fadıl Altop gerçekten beni de imrendiren nezaketiyle üç ayrı Baş

kanlık konusunda lehte b eyanda bulundular. Yalnız, dj_ger kurumlarla 

birleşrnek hususunda bendenizin iyi açıklamada b·ulunmadıgım için, arka

daşlarımı hataya sevk edebilecek oldui;uma üpret b-cıyurdular. Gerçekten 

~ niyetimiz ne birleşmedir, ne üst teşekktildtir. Üçtincü defa bunu tekraren 
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arzediyorum. 

Sosyal güvenlik vergisi adındaki önari üzerinde çok durulması 

gerektigini bildirdiler. Şüphe yok ki., bu pek yeni, ama bunu da biz 

.. 

bazı dı ş örneklerden aldık. Rı::rporumuzda bu örnekler ,Yazılıdır. Birçok 

memleketler bu konuyu safhalı çözebilmi~lerdir. Bir dönem olmuştur ki, 

yalnız ilgilinin pirimiyle idare edilmi~tir. Hatta bundan evvel de bir 

dönem vardır~Ancak, bazı i.:;ı yerleri, hatt~ bazı iş yerlerinde ancak 

tehlikeye maruz bazı işçiler için kurulan işçi sigortası ... İş daha bu

radan ba ~lamı~~tır. Ondan sonra o teşebbüsün tümü, bundan sonra parça 

parça sınıflar, nihayet bütün millet ~ekline.gidiyor. Bunu planda yapa

ca0ız diyorlar. Arkada:;:lar, 37 milyona şimdiye kadar 3.5 milyonluk te- -..ı 

minet sadlayabildik. Bu tempo ile bu mümkün de~ildir. Bir prensip kara-

rı bu memlekete verilmedikçe, bütün Turk vetandaşına sosyal güvenlik 

sagianmadıkça, öbür sosyal konuları çözemeyecegiz. 

Pirim esasının terki de kademeli ol~u di6er memleketlerde. Evve

la sadece işçi pirimi, sonra çalıştıranla ortaklaşma. Nihayet üçüncü 

sistem; çalışan, çalı:,;tıran ve devlet. Nihayet bue;ün ad edi az olsa dahi 

sadece devlet ... İşte a:rkada.şlar, bizim geliçıtirmek amacını güttügümüz 

ve eksik diye isimlendirdigimiz sosyal guvenli~in hedeflerinden biri de 

bu olacaktır. Yalnız, bunu göremeyece6 imizi ben de biliyorum, ama bu 

mesele bayrak koşusu, elden ele verildigi zaman yine de maksada ulaşı-

rız. 

Bu arad:::ı Disiplin Kurulu toplantı adedinde bir hata işlemi§iz. 

Toplantı adedi bir fazladır. Gözden kaçmış, özür diliyoruz. Fakat arka

daşlar, şunu açıkca sö;y}eyeyim 'ki, bugün Türkiye Barolar Birli<Si Yöne

tim Kurulunda şu günlerde bir iki dosya gittiysa hariç, bir tek dosya 

kalmış degildir. 

' 

Zeki Şeremet, adalet işletmesi gereçlerinden, binadan vesair hu

suslardan bahisle, bu konunun kısmen de olsa kendi bölgelerinde halle

dildigini bildirdiler. Elbetteki kendilerinin büyuk çaba harcadıkları 

açıkca belli. O kadar belli ki, bizi bu işe koştular. Bu nedenle, bu 

gayretlerin her tarafa teşmil edilmesi hususunda da, hangi baromuz biz- J 
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den ne istediyse, Merkezde oldu5umuzdan öttir~, elimizden geleni yaptık. 

Yapamadıksa, ya bize bildirilmemi~tir, yahutta biz direnci,gtictimtiz yet

medi, yenemedik. 

H§kimlerden ~ik§yet konusunu arkadaşlar, mdnferit vak'alar halin

de ortaya koymanın bir son~ç saglayabilecegini sanmıyoruz. Bizim pek 

yakınımızda olan yeni Yüksek Hakimler Kurulunun bir ba;;;ka anlayışta ol

dugunu sanmaktayız. Kaldı ki, eski Hakimler Kurulundan aldıgımız cevap

lar ve sonuçlar bUltenlerde tek tek yayınlandı. Yalnız, isim ve mekan 

zikretmememiz belki hatırıarnayı gtiçleştirebilir. Bunda da bir nezaket 

oldugu için böyle yaptık. 

Yeni Kurum ile güzel ilişkiler denemesini yapmak kararındayız. 

Onlar da içtenlikle bunu içlerinde duymuş olduklarını ifade ettiler. 

Bu deneme başarılamazsa dUşlintilecektir. 

Melih Sezen arkada~ım sosyal gUvenlik, ticret ve benzeri konularda 

bizi tebrik ettiler. Sac:,ols;.,ınlar. Hatta bazı kavramların hi çalınazsa 

yerleşmesinde emegimiz geçtigini Kabul buyurdular. Hukukun tisttinlU5 U, 

insan hakları gibi ... O halde, pek de tamamiyle anlaşılınamış als~ dahi 

bunların topluma maledilmesini haklı görüyorlar ki, bizi kutladılar. 

Ama denili;yor ki, insan eli Ja5da ve balda da olsa, mutlu olmayabilir. 

Çtinkli esirdir. Arkadaşlar, bu bizleri çok aşan tir konu, ama bizim hu

kuki anlayışımız, biraz evvel açıkladı5 ırn gibi, mümkün olsa da şimdi

lik herkese ya5 ve bal saglayabilsek. Ç~nkU, demokratik hakların kul

lanılması için asgari insanlı5ın elde edilmesi birinci hedef olmalıdır. 

Biz henUz bu hedefe ulaşmadık. 

Necati Özkaya, raporun uslDbuna temas b~yurdular. Hocanın uslDbu 

dediler. Oztildtim, ama benim uslDbumu bu kadar bilen yakın bir arkadaşı

rnın mevcut olmasından da dogrusu ya, pek sevindim. Fakat kanaat hata

lı. Kendi ba9ıma dahi demeç vermedigimi söyledi~ime nazaran, kendi ba

şıma nasıl size rapor getirebilirim? Bir ufak misal vereyim, Bag-Kur 

bir tehlike. Ben de Bag-Kur'u iyi anlayamadım. Biraz da -bu.ıkcmu ihti

sasımın dı;şında. Emin Jgabe;yimizdEOn rica ettim, bu böllimti ba.ştan aşagı 

Emin A:,abeyimiz ,yazdı. Ilernek ki ı Emin A6 abeyimin uslDbu da bona benzi-
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jormuş~ (Alkı~lar) 

Hatanın nedeni: Bursa toplantısında arkadaşlar, siz bize demedi

niz mi, bir sistemetikle geliniz, karga~alı~ı önle;yiniz ... Ben bu sis

tematigi yaptım. Romen ~-1, a, b, vesaire ... Kitaplarımda da bunu yap

tıgım için, bu yanılmaya sebebiyet vermiş bulunuyorum. Taktim ettigirniz 

rapor bütün Yönetim Kurulumuzdan geçmiş, kelimeler üzerinde dahi tasar

ruf edilmLgtir. Kelimeler deyince yine Emin Agabeyimiz aklımıza geldi, 

ama kendisi söylemedi, .fakat il!'apprunuzda, kanun avuketlı,k kisvesi dedi

gi halde, cübbe kelimesini kullanmıçınız dedi. Bunun etimolojik izahı

nı, tarihsel izahını yaptı. Dogrusu ya, utapdık. Ama bu cübbe o kadar 

çok alışılan bir kelime ki, bizim de agzımızdan kaçtı. 

Şimdi arkadaşlar, bunu ikrar ettikten sonra bir konuya daha temas 

edecegim. Avukatlık kisvesi üzerinde kesin bir direktif vermediniz. 

Bize .itimat edereK, izahlarımız açısından yeni bir cübbeyi sizlere 

takdim kılalım mı? .. ("Evet, evet" s~sleri) Benim o;ylama yetkim yok. 

ArKadaşlar, kesin konuşun da, şu avukatlık Kanununun Yönetim Kuruluna 

verdiği şu görevi yapalım mı, yapmayalım mı? .. 

NECLA ERTEL (Fertan)- Gündemde yeri var. 

ORHAN N. AB.SAL~ Sırası ıiseldigi zaman beyanda bulunacaç;ız. 

BAŞKAN FA.ı'?.UK EREM (Devamla)- Peki efendim, çok teşekkür ederim. 

Görüyorsunuz ya, gündem hatası yapmak Başkanlara da bazen arız oluyor. 

Yine Öz.kaya, saldırılar dola;yısiyle İçişleri Bakanlıgında .kuru

lan Komisyonun ne yaptıgının açıklanmadıgından söz ittiler. Komisyondan 

bahis buyurdular. Bu İçişleri Bakanlıgında kurulmuş bir komisyondur. 

Bu Komisyona Jand~rma Genel Katnutfuti~tgı temsilcisi, İçişleri Bakanlıgı 

Hukuk Mü;.gaviri, Adalet Bakanlıt:!;ı Ceza İçıleri l'emsilcisi ve Yönetim Ku

rulunun emri üzerine ben de Başkanınız olarak iştirak ettim. Biz, bize 

intikal eden bütün saldırı olaylarını koca~an bir dosyada tekemmül et

miş bir şekilde muhafaza ediyoruz ve bu dosya ile gittik. Bazı esaslar 

tespit Etdildi. Yalnız bu, mal{ama henüz ikt.iran etmedigi ve Adalet Bakan

lıgının bizim lehimizde olan görüşü ile, İçişleri Bakanlıgının görüşü 

arasında bazı farkların da hala mevcut olması nedeniyle sizlere iyi ha-

! 
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berler getirmek imkanına sahip olamadık, ama sanı.1orum ki, bu saldırı 

uygulaması mutlaka sona ve pek yakında erebilecek, saldırıları önle

mekte mti~tereken uygulayacagımız öyle bir sistem ortaya çıkacaktır ki, 

sizleri herhalde memnun edece~iz. İşe başladık, şu andaki açıklamalarım 

bir komisyon Uyesi olmamın verdi~i titizliktendir. Bunun için de mehil 

istiyoruz. 

El§zıg'da careyan eden olayı ilk defa burada duyduk. Gerek mes

lektaşlarımızdan, gerek barolardan böyle bir kon·uda bize bir ba:,ıvurma 

olsunda unutulsun, bir tek misal gösterilemez. Btiltenlerimizle bu he

sabımızı zaman zaman vermekteyiz. Bunların hiç olmazsa manevi açıdan 

da bir sonuç sagladıgını, bu çeşit konularda bazı idare mensuplaiı ile 

hatt§ bazı hakimlerimizin daha Birli.;e kadar gelerek, siz yalnız avu

katların degil, bizim de temsilcimiz olacaksınız gibi yakarıları ile 

anlamaktayız. Bunun bazı mahKemelerde hissizlikle karşılanması bizi yo

lumuzdan döndUrmeyecektir. 

Hazırlık tahkikatının gizliliginden biz de çok şik§yetçiyiz, ama 

ilgililer nezdinde gerekli teşebbUsleri yapmadıgımız asla söylenemez. 

Fakat, esası bu de6il arKadaşlar. Son çıkacak usul kanunu birtakım fe

rahlayıcı htiktimler getirecek, ama son çıkan usul kanunu bir başka ih

tiyaçla sevkedildi, Mecliste aldıgı bir şekil vardır ki, vahametini 

açıklamada kelime bulamam. Sözleriyle, yay ınlgrıy la b elli kuruluşla ~ 

rın düzeyinde oldugu anlaşılan kimselerin aksini ispat etmedigi tak

dirde 6raya mensup sayılacagına dair kanuni bir karine getirili.Yor. 

Biz ise, tUmden bu usul kanunu ile avukatlık mesleginin ilerlemeyecegi 

kanaatındayız. 

Fertan, daha bUyUk meseleler varken, çapraz sorgu ile meşkul ol

manın ltizumsuz oldugundan söz ettiler. Biz, çaprgz sorgunun bazı uygu

lamaları önleyici maddi degerde bir usul sistemi olduguna inanıyoruz. 

Eger, ithama ilişkin ilk işlernde ben sanıgın karekalde da yanında o

lursam, duruşmçıda savunma makamını kesinlikl..e işgal edebilirsem, it

ham konusunda iddia makamı iddianın mutlak h§kimi olur. Bu diyalektik, 

tanrı _gibi sonuna kadar agzını açmayan bir hakimin önUnde Fereyan eder-
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se, pekçok problem çöztilmUş olaoileceKtik. Zaman zaman Barolar Birli~i-~ 

nin kendi Lgi dururken, savcılıgın teminatı ile ugraşması tenkit edil

di. Biz mti~afaa makamı olmak iddiasındayken, savcılıgı makamından in

diremeyiz. Çapraz sorgu bir özenti degil arkaJa:şlar. Avrupa İnsan Hak

ları demecinde, çapraz sorgu olmazsa o memlekette demokrasi ytirtimez, 

denir, biz de altına imza atarsak, Türkiye Barolar Birligi çapraz sor-

gu ile niçin meşkul oluyor itharnı ile karşılaşmamamız icabedecektir. 

Hayatı Topallı içe dönük çalışmada noksanlık olmadıgı, dışa dö

ntikte eKsiklikler görtildd6 U bildirildi. Bu yine beyazla siyah meselesi. 

HukuK Kongresi metodunun yanlı~lıgı hakkında Kendisinden şahsen 

çok uyarıcı, ileride btiytik de~er taşıyacak olan bir mektubu aldı~ımı 

kendilerinin bunu beyan etmeleri sebebiyle teyidediyorum. Kongre ilk 

defa yapıldı. Hatalarımız, hatta protokol hatalarımız çok olmu~tur, 

ama bunlar not edildi . .W.ynı hatalar teKrarlanmayacak ve gerekli uyarı

larınıza göre,zannederim Ki, ileride ilgililer daha gtizel çalışmalar 

yapabileceklerdir. 

Orhan Arsal üstadımızın, bu toplantıların iki güne sıgmayacagı 

yolundaki ;ıikayetlerine Türkiye B:nolar Birligi Yönetim Kurulu katılı

yoruz. IıWmkıinse üç gün ;yapalım. Hele harcıraha ra~men iki gün şikayeti 

beni çok sarstı. HaKlıdır bu şikayet. Bunun üç gtine mümkünse sayın Eaş

kanım oylayabilecektir. Çunku, şu konuşmamda dahi zamanı ayarlamek du

:uumundayım. Sizlerde şikayetçisiniz, ben de. Bahsedilen kavramlarda 

vaktiyle zamanım olsa, bunu uzun uzun anlatsaydım, belkide bu tenkit

lere mıistahak olmayacaktık. 

Arsal Üstadımızın Adalet Yılı hakKındaki yerıneleri haklı ollıabi

lir belki. Uzun uzun Yargıtay Başkanvekilinin beyanlarının kanunları

mızın dı~ına çıktı6ına dair örnekler verdiler. Dikkat buyurulduysa, 

görülecektir ki, bültenimizde ba~ta Ea~kanvekilinin sözlerinin tamamı

nı koyduk, altına Ba~kanınızın konuşmasını. Bu,Yargıtay Başkanvekili

nin kanaatine iştirak e~tigimiz için degil. Barolar Birligi kanaatiyle, 

sayın Başkanvekilinin kanaati arasındaki farkı ortaya koymak için ~a-

pıldı. Yok~a çoK kıymetli olan bu sayfalarımızı ona tahsis etmezdik. 
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Bu nedenle, Arsal Üst§dımın bUtUn bu yerınelerine katılıyor, şu Yönetim 

Kurulumuzun içini dökmel-r fırsatını verebildigi için de mineetlerimi 

arzediyorum. 

Yalnız kendileri, alınan tedbiri haKlı veya isabetli görmediler. 

"Neden çantanızı alarak e;i tmediniz" dediler. Bu tereddUtü geçirdim ar

kadaşlar. Ya}:ımamanın daha iyi oldue;unu zannettim. Çünkü, Cumhurbaşka

nımız da orada idi. Bütün sorumlu ki şi ler oradaydı. Başkanvekili konu

şurken sesleri duymanızı çok isterdim. Benim terketme Jestim nedir? 

Bir şeye karşılık. Karşımda kimse yoktu ki·:· (Alkışlar) 

Dtiştindtim, terketmekteuse kalıp Birli6 imizin fikirlerini söylemek 

daha isabetli olacaktı ve bu yolu seçtim. O esnada elde mevcut metne. 

sadık kalamadım. İşte o günlerde İskender beyefendinin i~aret buyurdu~ 

ti;u Adalet Yılının açılışındaki şeyler ortaya atıldı. O günlerde yargı 

denetiminin, yargının yUrfitmeyi denetiminin asgariye indirilmesi mese

leleri hemen oldu olacak gibiydi. Gerileme ondan sonra olmuştur ve ora

da söyledigim şu iki cümle tekrara deger: Tarih,bagımsız adaletten da

ha dogru düştinebilecegine inanan siyas~ insanları kaybetmiştir, ama ta

rih daima bagımsız adaleti tutanları haklı çıkarmıştır. ("Brava" sesleri, 

alKışlar) 

Benim en son söyledie,im söz budur. Beni alkışlc.ıdınız. Arkadaşlar, 

ben,işte ll tane şahidim, Meclis binasının ka~ısına kadar alkışla ugur

landım. Bunu bir iftihar vasilesiyle asla söylemiyorum, ama gerçekler 

budur. Ben kime pretosto çekilir, kimin benim yanımda olmasını sagla

yabilirim, bu pratik çaba içindeyim. BJytik şeyler kuruyorsunuz arka

daşlar. Bir adımın yanlış atılmaması gerekir, fakat öyleanlar oluyor 

ki, arkadaşlar psikologların ded~gi,gibi, psikoloJik an,bir insan o an

da kimseye sormadan nasıl eu_dogru yolu bulabilir? Bu o kadar kolay ol

muyor. Beni Başkan seçmenizden evvel de böyl~ bir şeyle hayatımda hiç 

karşılaşmadım, ama hata etmemek çabam bir dereceye kadar beni olgunlu~a 

götürmtişse ne mutlu ~ana. 

Akalın karde§imin ilk defa bu kez mutedul konuşmasına hayranım. 

Hatt~ bütün meslektaşlarıının benim gibi aynı duyguları duydugu yolunda-
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Ki sanım, şu kişisel konu~mayı, cilmleyi sarfetmeme sebep oldu. Yalnız 

ilmi makale yolundaki terimi onlar da kullansınlar, fakat rica ediyo

rum bundan sonra bunu hiç kullanmaYın. Ben bu iddiada dec-silim ki ... 

Bazı konulara sayfalarca yer verilmesinden yakındılar. Bunu ilmi 

bir araştırmanın ihtiyacı zannettiler. Şu 28 sayfanın neden yabancı 

memleketlerde kanun nasıl hazırlanır, buna ne lUzum vardı,dediler. 

Arkadaşlar, dikkat buyuruldu ise, orada bahis mevzu olan Cumhur

ba~kanı ile, Adalet Bakanımız, Başbakanımız dahil, yapılan birmilracaat

ın kopyası bahis mevzuudur. Onlara dedik ki, artık yabancı dilden al

dıgımız kanunlaTın yeterli olmama5a başladıgı _sün kadar açıktıT. Fakat 

g~n gelecek siz bunu bizleTden üç 6Ün içinde yapın diyeceksiniz. Bu 

imk§nsızdıT. O halde dünyanın ün salmış hal§ ytirilrlükt~ kalan yabancı 

kanunlaTınasıl yapılmı1tır, dedik. Alman Usul, Ticaret, İtalyan Ceza, 

Fransız Ceza, İsvicre Medeniye ve Borçlar Hukukunun ne şekilde yapıl

dıgını,ilmi bir ;,ıekilde dec?,il aTkadaşlar, şöyle yaptılaT, böyle yaptı

lar, oraya gittiler, buraya gittileT diye sadece maddi yönleTini gös

teren geniş biT etüd hazırladık. Ve maksadımız işte kanun böyle yapı

lıT, dedik ve üstelik te dahada ileri gittik, ana kanunları yapma ka

nunu diye bir kanun tasarısını kendilerine tevdi ettik. Biz,bu işe bı

Takın şimdiden başlayalım, mutlaka biter, ama hiçbir zaman siz başla

mazsanız hiçbir zaman bitmeyecektir. Bu itiba~la bu bir ilmi makale 

dee!,ildir sayın Akalın. Sırf onları tahrik etmek, ama dogru yola ·sevk 

edebilmek için bir ihtiyacın ifadesidiT. 

Emin Baltao6lu arkadaşıma o kadar çok te§ekkür ettim ki, bir ke

re daha teşekkür etmeme mJsaadelerinizi arzediyorum. Kendilerinin ana 

konularda mütalaalarına dc.ıima başvurduk ve daima bize tecrübelerinden, 

ilminden çok kıymetli telkinler gelebildi. 

Hilmi Özarpat arkadaşımız Emekli Sandıgı ve diger Sosyal Sigorta 

konularındaki çalışmalarımız ve benzeri hususlarda uyarıc~ bilgiler 

verdiler. ZatenHi.lı:iı.:iı bey adeta bizim sag kolumuz gibidir. Sosya.l güven...:. 

lik konularındaki ihtisasından bizi hiçbir zaman mahrum bırakmadılar. 

Taktim edilen 'rürk Avukatlık Hukukun'vın eS' eli çımesine ilişkin birinci 
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kitap hakkında tenkitleri olmadı. Yalnız arkasından gelecek ikinci ki

tabın muhtevası hakkında temenniler izhar ettiler. Elbetteki bunlar 

çoK faydalı olabilecektir. Biz henuz ikinci kitabın muhtevası hakkında 

kesin bir karara varmadıgımız için bu uyarılar tam zamanında yapılmı~

tır. 

Kuhila;y Atabey bazı prensip kararlarınavardığımızdan bahsetti-

ler. Pirim ve ya~ artımı açısından bunlardan birine t~raftar olabile

cegimiz gibi bir görlintti arzettigimizden şikayet ettiler. 

'Arkadaşlar, meseleler ~elenka Raporu açısından ele alınmamalıdır. 

Zelenka Raporunun içtenlikle hazırlanmış bir rapor olmadıgı yolundaki 

Eoin beyin kanaatine ben de içten katılıyorum. Emir kokan kitaptır. 

Mesele ~u: bugtin Sosyal Sigortalar mali mtizayaka içindeysa mtisebbibi 

kimdir? Herhalde avukatlaı deeSil, o tarihilierde yoktur. Sorumluluk topu 

Htikumetle Sosyal Sigortalar arasında gidip gelir. Biz bu durumdan şi

kayetçiyiz, mtisebbib degiliz. Mesela Ttirk-İş gibi kendi binamızı in]a 

etmek için dtişdk faizli milyonlar da almadık. (Al~ışlar) Hepimizin im

renecegi binalarda oturmuyoruz. Zararlı işleyen oteller de inşa etmedik, 

vesaire ... Onun için, biz ancak şikayetçi olabiliriz. Şikayetin Htikti

mete yjnelmi~ yönlerinin mazeretini hazırlayan rapor Zelenka Raporudur. 

Fakat, bu raporun sevindirici bir tek yeri vardır, yahut mevcut olmayan 

bir yeri. O ra:porda birkelime ile dahi avukatlardan bahsedilmiyor. Hal

buki Zelenka Raporu zamanında biz Sosyal Sigortaya girmiştik • 

.Filhakika pirim oranı ve yaş konusu gerçe.Kten Htiktimetin,bunlar 

yapılmazsa batarız mazeretidir. Biz ise,_ herşeyi yapalım, göreceksiniz 

batmayaca~ız, .. Bizim ~ezimiz de budur. Bu· tezlerden hangisinin galip 

çıkacagı bugün belli jegildir. 

Arkadaşlar, konuşmahır sırasında emeklilikten sonra çalışma. veya 

çalışınama Konusuna temas buyuruldu. Bu soru ile Birlik çok karşılaşmış

tır. Maselenin hentiz kesinlikle çöztildtigtinti söyleyecek durumda de~ilim. 

ÇUnkti, ilk haktar 1.5 sene sonra, yani 5 yılı deldurduktan sonra ortaya 

çıkabilecektir ki, çok kısa bir zamanımız kaldı. 
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Sosyal Sic::;ortanın, çalı;şamazsınız iddiasında son· sözu söyledigi 

inancı içinde degiliz. Biz söyledik, çalışacagız. Bunun bir dava mev

zuu olması muhtemeldir, ama zat en evvelc e de oldu. "Hatırlıyorsunuz, son 

degişiklikten evvelki Avukatlık Kanununda bu konu müphemdi. Biz Bakan

lıktan sorduk, aldıgımız cevap Uzerine, Bakanlıgı ve Sigortayı dava et

tiK, Danı~tayda. İddialarda bulunduL, onlar da mukabil iddialarda bulun-

dular . .Fakat bi ::ı; bu arada Avukatlık Kanunu tadilini lVIeclisten .seçirmek 

fırsatinı bulduk. Yalnız, açtıgımız davanın murafası ondan sonra geldi. 

Taraflar teşkil edildi, Barolar Birlic!,ini temsile Yönetim Kurulu beni 

memur etti. Ben sayın Başkandan, davanın konusu kalmadıgını, hakları al

dıgımızı söyledim. Bu iddiamız kabul edilmezse, esasa girecegimi de ek- 4 

ledim. 

Sigorta temsilcisine soruldu. Benim haklı oldugumu söyledi. Ba

kanlık temsilcisi de haklıdırlar, konu kalmadı dç:di. Kanun sözcüsü de 

böyle dedi. Başkan, mesela yok Faruk bey, karar verelim mi hemen, de

yince, ltitfedersiniz, dedim. Karar verildi. Konu kalmamıştır. Biz e

mekli olsak da çalışaca6ız, ~ma butun bunları elbette huzurunuzda kesin

likle ifade edebilecek dururnda degilim. ÖnJmuzde bir didişme safhası 

olsa gerektir. 

Arkadaşlar, kıymetli vakitlerinizi çok çok aldım. Şimdi benim 

için mesleki açıdan çok önemli bir ricada bulunacagım muhterem Başka

nımızdan. 

Başlangıçta iki rapor degil bir rapor veriyorduk. Sonra kanunun 

emri ve sizin emriniz üzerine B8;gkanlık raporu ile Yönetim Kurulu ra

poru diye iki rapor yaptık. Fakat ben, iki açıdan da sorumlu durumda

yım. Çtinku, !önetim Kurulunda tiyesi bulunuyorum. Konuları taksim eder

ken şöyle bir ölçü seçtim: Birligimizin genel yönetimi ile ilgili ko

nuları Başkanlık raporuna aldım. Geri kalanları Yönetim Kurulunun muva

fakatı ile öbür raporda bıraktık. Bu itibarla, evvelce iki iapor birlik

te tasviplerinize sunuluyordu. Ben bundan sonra da bir anane, gelenek 

ol3un diye bir ricada bulunacac;ım. Bac,ık<:ınlık Raporu ayrı, Ydnetim Kuru-
~ 

lu ·raporu ayrı oya konsun. 
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rleden Kurulunuz bir defa bir Başkanı seçti diye dört sene ona 

tahammül etsin? .. Neden zaman zaman Genel Kun:ılun ec;:j,limlerinde, i ti

madında de~işiklik olabilecegi ihtimali ortaya konulmasın? .. ,Bütün ha

~at boyunca kar~ılaştıgı imk~nfuara aldırmayan bir vakar içinde olmayı 

çok degerli bir vasıf sayan Ba§kanınız, neden sizlere oya olan saygısı

nı ifade fırsatından mahrum kılınsın? .. Talkinl0rin, uyarıların,acı ten

kitlerin hepsine .şahsen minnettarım. Meslek hayatınızın sonsuz mutlu

luklar içerisinde geçmesini diliyorum. 

Bazı arkada9larımla iliş~im fakülte sıralarından başlamıçtır. 

Sizlerin mutsuzlugu, başarısızlıgı beni ba§ sorumlu kılar. Bu itibarla 

~u hissi rabıtam tarafsız Ba§kan olabilmemi engelledi. Tarafsiz Başkan 

bu açıdan olamadım. 

Saygılarım, sev5ilerim, en iyi dileklerim daima sizinle beraber 

olaca~tır. Sa~olun. (Sürekli alkışlar) 

BAŞKm~- Efendim, tenkitler haKkında sa~ın Birlik Başkanı, gerek 

Başkan olarak, gerekse Yönetim Kurulu adına gerekl·i açıklamalmrı ve ce

vapları vermişlerdir. 

~imdi, gündemin 6 ncı maddesine göre Birlik Yönetim Kurulunun 

ihrasını oylarınıza sunacagım. _ 

Gündemin 5 nci maddesinde de, Başkanlık raporu ve Birlik Yönetim 

Kurulu raporu diye iki ayrı Kısım bulunduguna göre, ibrayı iki bölümde 

oylayacagız. 

NECLA ERTEL (.?ERTAN)- Buradtı bir usulsüzluk olur. 

BAŞKAN- Müsaade buyurun tamamlayalım e±'endim. 

Birincisi, BaşKanlık ra2orunun tasviplerinize sunulması, ikinci-

si Yönetim Kurulu raporunun tasviplerinize sunulması ve ibralarıdır. 

Birinci hususu oylarınıza sunuyoruz efendim ... 

NECLA ERTEL (lER'rAN)...: Burada bir usul hatası var, sunamazsınız ... 

BAŞKAI'l- Efendim, gündemin dışına çıkamayız. Bu konuda usul hata-

sı da yoktur. 

NECLA ER'fEL (r'ER'fAliJ)- Gündemi oku~un lütfen ... 

BAŞKAN- Efendim, Divan müzakere etmiştir. Buna karar vermiştir 
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Bir usulsüzlUk olup olmadı~ını oylarınıza sunuyorum efehdim ... Eir u

sulsuzlük oldu~unu kabul edenler ... 

ORH.Al\f N. ARSAL '"" Evvela usul hakKında söz verin . 

BA~:;)KAN- usulsüzlük oldugu kabul edilirse, usul hakkında söz veri

riz efendim. (GürJltdler) 

ORHAl'\f N. ARSAL-- Olmaz ÖJle ~ey. Bu berveçhi peşin is;yan. Nokta;yi 

nazarlar arzedilsin, ondan sonra .. : 

BA:;)KAN- Efendim, 9imdi 3Lindemin 5 nci :naddesinde Bac;;kanlık Raporu 

ile, Birlik Yönetim Kunılunun çalı§ma raporu diye iki ayrı raıJordan 

bahsedilmiş ve Kanunun 123 ncU maddesine göre de, Ba~kanın ayrı bir ra

por sunacagı yazılı. 

Gündemin 6 ncı maddesinde ise, "1972 çalı9malarından Birlik Yö-

ne tim Kurulunun i br ası n denilmi ·9· 

Şimdi, Divan olaraK BJrı ayrı oya sunmayı istemiştik. Bu arada 

usulsüzlük oldugu yönünde Necla hanım söz istediler. Divan olarak Necla 

hanıma söz veriyoruz. Buyurun. 

RE~İK BELGİL- Necla hanım söz hakKını bana verdiler efendim. 

BAŞKAN- Buyıurun. 

lVIUS':rAHA AKALIN- Ben de usul hakKınd8 söz istiyorum. Necls hanım 

ne söyleyecekse kendisi gelsin söylesin. Söz hakkını başKasına veremez. 

BAŞKAl\f- Müsaade bcıy01run efendim. 

REFİK BEL:J.İL- Dee',erli arKadaşlarım; bugüne kadar konıJ.,anak için 

bir ve~il tayin etmedim. Necla hanım vekilim degildir. Asaleten konuşu

yorum, onu arzetmek isterim. 

EfenJim, sa,yın Birlik Basıkımımız FsruK Erem beyin ne kanunda, ne 

gündemde herhangi bir yeri olmayan bir orijinal teklifine şahit olduk. 

Teklif, kanıiınun kendilerine c.ıyrı bir rapor hazırlamaları külfetini tah

mil etmesi sebebiyle, kendi raporununun ayrıca aylanması yolundadır. 

Bunu jU baKımlardan terviç etmek mumkün degil~ 

Evvel~ 1136 sayılı Kanunun Birli6 in Organlarına ilişkin maddesin

de, Genel Kurul01n görevleri Kısmında, 4 ncü bendte, Birligin hesapları

nı incelemek, bütçesini onaylamak, Birlik Yönetim Kurulunu geçmiş yılın 
_,., 
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çalışmalarından dolayı ibrası hakkında karar vermek ... 

Başkanın görevleri maddesinde ise, Birligin çalışmaları hakkın

da her yıl Birlik G-enel Kurultına yazılı bir rapor vermek ... 

Gelelim Yönetim Kuruluna: 9 ncu bend, yine Başkana., tahmil edilen 

göreve paralel bir bendtir ve aynen ,ı öyle: ''Birl:i,gin genel durumu ile, 

geçmiş yıl işlemleri ve çalışmaları hakkında Birlik Genel Kuruluna ra

por vermek'Ve geçmiş yıl çalışma ve hesaplarından dolayı ibra istemek." 

İbra isterneyi münhasıran Birlik Yönetim Kurulu baKımından kanun sevket

miş bulunmaktadır, Başkan bakımından de6 il. 

Birde bunun şu bakımdan önemine işaret etmeK iste~im: Birlik Baş

Kanı ibra alacak, Yönetim Kurulu almayacak veya tersi Birlik Başkanı ib

ra almayacak, Yönetim Kurulu ibra alacak ... Bunu tatbikatta kabul et

mek m~mKün mü arKadaşlar? .. Sorumluluk, kanunun tümü itibariyle düşü

nülürse, teKtir ve Başkan dahil Yönetim Kuruluna şamil ve saridir. Bunu 

tefrik etmek mümkün degildir. 

Maruzatım bundan ibarettir, arkadaşlar. 

BA:ŞKAN- Lehde konuşmak isteyen var mı? .. Bu,yurun. 

HURŞİT KANGAL- Sayın arKadaşlarım, şimdi bir konu ile karşı kar

şıyayız. Konu hakiketen oriJinal. Şöyle ki: 

5 nci maddede, Başkanlık raporu ile Birlik Yönetim Kurulunun ça

lışma raporu, gelir ve giderlerin bütçe ile mukayese tablolarının ve 

Denetleme Kurulu raporunun okunınası var. Okundu. Uzun boylu müzakere 

edildi, tenkitler yapıldı. Sayın Başkan şahsı adına ve temsil ettigi 

Yönetim Kurulu adınm gereKli cevapları verdi. 

Şimdi, normal olarak bir taleple karşılaşmasaydık, Yönetim Kuru

lunun ibraı oya sunulacaktı. Fakat sayın Başkan, özel bir talepte bu

lundu. Dedi Ki, ben ayrıca bir rapor sunma mavkiindeyim. Kanun bana bu 

görevi vermiştir. Sundugum rapor üzerindeki eleştiriler beni o noktay~ 

getirdi ki, Genel Kurulun temayülünü ö0renmek istiyorum. Zannedi;yorum 

sayın Ba;;;ıkanımızın, özür dilerim, sözlerini tekrarlam::ık mevkiinde de-

6ilim, ama anladı~ım bu. Kendisini nasıl bir kanun anlayışı ile ve ka

nunun üstünde bir hukuK anlayışı ile bu iste6inden mahrum bırakabilirlr 

Türkiye Barolar Birliği 
KütüPhanesi 
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Buna hakkımız var mı arkadaşlar? Kanunun ~u maddesi böyle demiş, bu 

maddesi böyle demi~in dzerinde bir huKuk anlayışı, bir vicdan muhase

besi var. Sayın Başkan diyor Ki, ben bir rapor sundum. Rapor Uzerinde 

~apılan eleştiriler fueni o noKtaya getirdi ki, ben bu raporumun Yöne

tim Kurulu raporundan ayr-ı olaraK oylarınıza ne derece mazhar olduğunu 

ögrenmek istiyorum. Bunu oylarımızl~ biz belirtirssk bunda ne mahzur 

var arkadaşlar? .. Han~i kanunun hangi maddesine muhaliftir. Ben bunu 

anlamakta, çok özür dilerim RefiK bey ust~dımdan, tabii benden daha 

tecrübelidirler, ama muşKUlat içinde Kaldım. Benbeklerdim ki, hiç bu 

münakaşa olmadan sayın Divan hemen konuyu bu açıdan ele alarak, bu hu

susu, yani gtindemde bir degişikligi gerektiren hususu, sayın Başkanın 

teklifini oylarımıza sunsun ve desin ki,Başkan ayrıca ihra istiyor. Ya

ni, ihra istiyor degilde, raporunun ne derece tasvibe ~azhar oldugunu 

veya olmadıgını ögrenmek istiyor. Bu hususu oylarınıza arzediyorum, gün-

deme böylece bir madde haliyle ilave edilmiş oluyor. Bu toplantıda ka-

nunun açıkca menetmedigi hususlar ~Undeme alınabilecegine göre, bu tek

lifi oya koyup bu işi halletmeliydi. Ben kıymetli zamanlarınızın uza

marnası bakımından bu noktanın oya konmasını teklif ediyorum. Yani, oya 

konmasını istedigim hususu özetlersam şudur: Sayın Başkanımız Prof. Fa

ruk Erem'in kendi raporunun ayrıca oya konulmasının mümkün olup olmadı

gını. Yani bu teklif evvela oya konulsc:ın. E,.?,er müsbet kar:şılanırsa,ay

rıca bu hususta oy kullanmamız mümkdnse, ki ben mUmKUn oldugu kanaatin

deyim, ayrı ayrı oya Konsun. 

Bunun, sayın Refik beyin uahsettigi mahzuru yok arkadaşlarbence. 

Biri ibra edilir, öburJ ibra edilmezse ... Bir an için böyle bir durum 

dogdu~u taKdirde, hukuki açıdan buna da bulunacak birçok çareler herhal

de mevcuttur. 

Saygılar sunarım. 

BİR DELEGE- Başkanın itimat oyu istemesi tabii hakkıdır. 

BİR DELEGE- Usul hakkında söz istiJorum. 

BAŞKAN- Efendim, usul haKkında iki konuşma oldu. Ba,şka usul hak

kında söz veremiyoruz. 

' 
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Efendim, şimdi durum aydınlanmıştır. 5 nci ~addede, Başkanlık ra

poru ve Birlik Yönetim Kurulu çalLşma raporu diye iki ayrı rapor sunul

muş olduguna göre, bu iki rapor ... 

KEMAL .SARIİBRAHİMOGLU- Sayın Ba.şkan, bir yasal emri hatırlatmak 

isterim. 

BAŞKAN- Müsaade edin be;yefendi. İzah edelim, mlisaade buyurun. 

Başkanlık raporu ile Birlik Yönetim Kurulunun 1372 çalışma rapo

ru diye iki ayrı rapor sunulduguna göre, bu iki raporun ayrı. ay rı oyla

rınıza sunulup sunulmayacagı hususunu oya ıw;yaca.sız. Ayrı ayrı oya su

nulmasını kabul edenler •.. ( ''Anla.şılmadı" sesleri) 

KEMAL SARIİBRAHİl\iiOGLU- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- Başkanlık Raporu ile Birlik Yönetim Kurulu 1972 çalışma 

raporlarının ayrı ayrı oya sunulmasını kabul edenler ... Etmeyenler •.. 

Ekseriyetle kabul edilmiştir efendim. 

KEI:VIAL SARIİBRAHİM.OdLU- S,ayın Başkan, usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- 6 ncı maddeye ,göre, Başkanlık raporunu tasviplerinize su-

nuyoruz. 

KEJ.VIAL SARIİBRAHİiviOGLU- Usul hakkında söz istiyorum ... 

BAŞKAN- Kabul edenler ... Etmeyenler ... Kabul edilmiştir. 

BİR DELEGE- Gündem de6işikligi yapmak şart degil. 

BAŞKAN- Gündem deı:SiŞiKligi yapmıyoruz efendim. 

KEMAL SARIİBRAHİMOGLU- Sayın Başkan, söz istiyorum ... 

. BA;ŞKAI\f- Birlik YÖnetim Kurulunun çalı.,ımalarını kabul edenler ... 

Etmeyenler ... Kabul edilmiştir. 

KEMAL SARIİBRAHİTı/lOGLU- Sayın Ba;ıkan, Di vanın tutumu hakkında söz 

istiyorum. 

BAŞKAN- Birlik Yönetim Kurulunun ibrasını oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler ..• Etmeyenler ... Kabul edilmiştir efendim. 

KEMAL SARIİBii.Ai:l.İNIOGLU- Sayın· Başkan1- J)i vanın tutumu hakkında söz 

istiyorum. Usu'ı hakkında ... 

BAŞKAN- Muhterem arkadaşlar, gelmi:-ş olan telgraflar vardır, bil

gilerinize sunuyoruz. 
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K:EJ:\~AL SARIİBRAlÜMOGLU- Bir emrivaki yapamazsınız sayın Ba9kan. 

Usul hakKında söz istiyorum. 

FARUK EREJ'\1-, KE!.Iif1ı.L otur yerineo İster itimat edersiniz, ister 

etmezsiniz. İ9te o kadar ... 

KEL!iAL SARIİBHAEİIVlOGLU- Ben söz istiy0rum. 

BA]KAl\1- Efenelim ı rica ederim müdahale et m ey elim. (Gürül tüler) 

Sayın Başbakanın tel@;rafını okuyorum efendim: 

" Türkiye Barolar :Birli<:Sinin VI. J-enel Kurul toplantısıncı ait 

nazik davetinize te,ş:Skkıir ederim. 1/lemleketimizde hukuk .devletinin ba

şarı ile uygulanmasında ve yargı görevinin yerine getirilmesinde. :Baro-

larımız üyelerinin sarfetmekte oldukları bilinçli katkıları takdirle 

karşılıyorum. 

VI. Genel KJJrul to;plantınızın başarılı c5eçmesi dileğiyle, z<Jtı

~linize ve Birliginiz sayın üyelerine tebriklerimi ve saygılarımı su-

narım. 

ieri t MELEN 

:Ba :.;ı b akan·' ( Alkı)lar) 

:BAŞKAl\1- Sayın İsmet İncinıi'nc.in telt;rafını okuyorum: 

"Genel Kurul toplantınıza nazik davetiuizi aldım. Gelebilmeyi 

çok arzu ederdim. !}enel K"Jrulunuza ba,ıarılar diler ve her zaman oldugu . ı . 

gibi, memleKetimiz için faydalı konuşmalar yapılmasını dilerim. 

Saygılar sunarım. 

İsmet İNJNÜ' ( Alkışlar) 

'' Hatay' ıınıza onur veren çalışmalarınızd8 b2:ışarılar dil er, de:rin. 

say5ılarımı sunarım. 

Hasan ciKTEN 

CHP İl :Ba ;;>kanı'' ( Alkışlar) 

" Mazeretimden dolayı toplantısına katılamadıgım Genel Kurula 

başarılar diler, saygılarımı sunarım. 

Av. Aydın Kazancı 

İstanbulDeleç!,esi" (Al kı .;>lar) 

1 

~ 
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J3AjKAN- lVIuhterem arkadc=qlar, saat 12.30 a ,gelmi;gtir. lVIusaade 

ederseniz saat 14.00 e kadar yemek tatili verelim. 

Saat 14.00 de toplanmaK d~ere toplantıyın ara veriyorum. 

KArAJ\lliiA SAAT İ: 12.30 
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Açılma Saati:l4.00 

BA;;KAJ.IJ- lvluhterem arKada,_;,lcır, to 1Jlantıyı cıçıyorum. 

Jündemin 7 nci maduesine selmi:;; bulunuyoruz. 7 nci maddeyi oku-

yorum: 

" 1973 yılı Bütçe ve Kadrosu ile Bütçe Yonetmeliginin görıişLilme-

si ve kabulü. 11 

Bu hususta Yönetim Kurulu adınm Sayman Rahmi Magat'a söz veri

yorum. Buyurun. 

SAYll!lAliJ RA.illviİ MA'JA'r- Sayın Ba;;ıkanım, s ayın delegeler, 197 3 yılı 

Bıitçe tasarısını Yönetim Kurulu olarak s~zlere aşagıda sunuyoruz. Bu 

butçenin birinci kısmı geliriere ayrılmış bulun~JOr. 1973 yılı içinde 

ı 300 800 lira baro keseneKieri tahmin edilmiştir. Bu, geçen yılki 

gerçek tahsil~tı ele almak ve artışı da gözöndnde bulundurmak suretiy

le yapılmıştır. 

Yayın gelirleri olarak bazı bilhassa son sundugumuz meslekle il

gili yayınımızın da satılması gözönunde tutularak 10 bin lira biröde

nek konmuştur. 

Ruhsatnamelerden alınan 100 er lira için 150 bin lira tahmin e

dilmiştir. 

Tievlet butçesinden Jdrdım için, daha evvel sayın Ilaçkanımız size 

arzetmişti, ı lira bir ödenek Konmuştur. 

Bagışlar olarak keza 1 lira ve diger gelirlerimiz için de 10 bin 

lira tahmin edilmi~tir. 

Banka faizleri olarak 40 bin lira, ki toplam olarak 1 500 802 li

ra etmektedir. Geçen çalı,ıma döneminden kasada 9 283,25 kuruş, banka

larda 405 624,80 kuruş, gider avansı olarak, ki J.enel Kurul ve basılan 

meslek kitabı için matbaaya verilen avanslar lO arbin liradan 20 bin 

lira. Barolar Kesanek borçları,bu 1971 ve 1972 den kalan aidat borç

larını ifade etmektedir, 162 912,25 kuruş. Di~er alacaklarımız 40 727,50 

kurw;ı ve bu arada bizim Sosyal Sigorta ve personelin vergi borçları 

l 
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için düşüleceK miktar 9 808,04 kuruş. Jeneltoplam 2 139 541,76 kuruş 

gelirler tahmini toplamı oluyor. 

Giderler olarak 1973 yılında, Genel Kurul için 25 bin lira ödenek 

a_yrılmıştır. 

Ba§kanlık, Başkanlık Divanı Uyeleri, Ba~Kanlık Divanı üyelerinin 

dışındaki üyelerin huzur hakları, disip.lin ve denetleme Kurulu üyele

rinin huzur hakları karşılı~ı ı er lira iz bedeli konmuştur. 

Yönetim, Disiplin ve Denetleme Kurulları üyelerinin yol, ikamet 

ve di~er zaruri masraflarını karşılamak üzere geçen yılki ~erçek mas

raflar dikkate alınarak 160 bin lira konmuştur. 

Birlikce geçici ~örev verilenierin ikamet ve yolculuk giderleri 

lO bin lira, ki bu Yönetim Kurulunun dışında görev alan meslektaşları

mızın zaruri masrafları için konmu;ştur. 

Bu yıl sınav yapılmayaca6ı göz önünde bulundurulmakla beraber 

bütçeye 1 lira iz bedeli konmuştur. 

Temsil giderleri için 4 bin, tören ve a 0ırlama giderleri için 10 

bin ve dış ilişkiler giderleri için de 50 bin lira ödenek ayrılmıştır. 

Gelecek sene yapılması duşünulen ve ön hazırlıkları tamamlanan 

konferans ve seminerler için 50 bin lira ve birde Cumhuriyetin 50 nci 

Yılı için özel olarak yapılması düşUnUlan tdrenlerin dışında baskı, kon-

- ferans, kitap yayını gibi sırf Cumhuriyetin 50 nci yılına rastlayacak 

-

faaliyetlerimizi karşılamak üzere 75 bin lira ö~anek ayrıl~ıştır. Bu

nun dışındaki giderleri karşılamak üzere de tahmin etmedikl~rimizi 20 

bin lira, ki toplam olaraK 404 005 lira ödenek ayrılmıştır. 

Personel ~iderleri olarak 305 400 lira, ikr~miyeler için 50 bin, 

fazla çalışma giderleri için 50 bin ve giyim i~in de 10 bin lira öde

nek ayrılmıştır. 

A:;rıca personelin sos.jal sigorta pirimleri için 35 bin ve perso

nelin _yollukları için, mesela Jenel Kurula gelmek veya die;er se;yahatle

r~ yapmak Uzere 5 bin lira, ki toplam olarak 455 400 lira ödenek ayrıl

mıştır. 

Bakım ve onarım giderleri için 40 bin, büro araç ve gereçleri, 
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kırtasiye ve basılı k§Gıtlar için 40 bin, PTT giderleri i~in 50 bin, 

aydınlatma, ısıtfua, su ve havagazı giderleri için 30 bin, demirbaş gi

derleri için 15 bin, gazete, dergi ve kitaplar için 15 bin, yayın gi

derleri, ki bülten b~yUk bir kısmını tutuyor, 150 bin, yargılama ve 

icra giderleri 5 bin, diger giderler tahmini olarak 30 375 lira bir 

ödenek ayrılmıştır. 

Yatırım giderlerine 835 bin lira ayrılmıştır. Bunun 780 bin li

rası bina için ödenmesi zorunlu olan meblagı ifade etmektedir. Yazı, 

hesap ve başkaca büro makinaları almak üzere 20 bin, mobilya ve döşe-

me giderleri için 20 bin ve diger yatırım giderleri için, ki bunlar • ~ 
ufak rakamları ifade etmektedir, 15 bin lira ayrılmış bulunmaktadır. 

Resim,harc ve kesenekieri 37 ~in lira tutmaktadır. Bunun 3 bin 

lirası belediye resim ve harclarına, bin lirası noter harc ve masraf

larına, bin lirası damga vergisine, 12 bin lirası yeni alınan binanın 

bina ver,5isine, 10 bin linısı sivil savunma fonuna ve 10 bin lirası 

uluslararası Barolar Birligi kesenegine aittir. Mesleki yardımlar için-

de 30 bin liralık meslexle ilgili sosyal yardımlar ayrılmıştır. 

Toplam olarak 2 136 405 lira. Bu duruma göre, eger bütçe tahmi

nimizin gelirler kısmını gerçekle~tirebilir ve hepsini tahsil edebi

lirssk 3 136, 76 kuruş gelecek sene,Ye devretmek imk§nı bulunacaktır. 

Bu:btitqBnirt~~~g~lanmasına dair birde yönetmeligirniz var. Size 

sunduğumuz matbu belgenin en sonuncusu. Bu 6 maddeyi ifade ediyor. 

Birinci maddesi, Türki,Ye BarolarBirliginin 1373 yılı bütçesi 1.1.1973 

gününden başlar, 31.12.1973 gününde son bulur. Bu döneme ait gelirler 

ve giderler 2 139 541,76 kuruş olarak öngörülmüştür, deniliyor. 

İkinci maddesinde, bu dönemde baroların ödeyecegi Birlik kese

neği İkinci Genel Kurul kararı uyarınca barolara kayıtlı avukat ~aşına 

ayda 10 lira üzerinden hesaplanmıştır. 

Üçüncü madde, ~ütçe ile Kabul edilen ödenekierin yetmemesi halin~e 

bölümler ve maddeler arasında aktarma yapmaya Birlik Yönetim Kurulu yet

kilidir. 

Dördüncü madde ise, gelirin tahsil fişi veya banka dekontu kar-

~ 
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şılıgı tahsili. Giderlerin harcama belgelerine dayandırılması gerek

lidir.' Kasa işlemleri aylıksız tahsil ve ödeme fi;,ılerine dayandırı

lır. Bütçe için de harcama Ba~kan ve Sayman üyenin oluru ile .y:apılır. 

Beşinci madde, Yönetim Kurulu genel kadro aylıklarının toplamı

nı gegiştirmemek kaydıyla kadroları ve kadro aylıklarını birleştirmeye 

ve kullanılmayan kadro aylıklarından digerine ekleme yapmaya yetkili

dir. 

Altınca madde, bu yönetmeliı;:Sin uy5ulanmasına Birlik Yönetim Ku

rulu yetkilidir. 

Teşekkür ederim, 

BAŞKAN- Muhterem arkadaşlar, Yönetim Kurulu bütçgnin geiir gi

der kısımlarını ve ;yönetmeligi sunmu.ştur. 

Şimdi, bütçenin gelirleriyle ilgili kısmı oylarınıza sunmadan 

önce bu hususta söz isteyen arkada;,ılara söz vereceğim. 

KE!IiiAL S.ARIİBRAHİlYIOGLU- Giderler i:conusunda bazı önergelerimiz 

var. İKisini birlikte ele almak acaba muvafık olur mu? O takdirde bel

ki gelirlerde de degişiklik olabilir. 

BA~KM~- Olur efendim. 

Şimdi, giderlerle ilgili hususta iki tane önerge vardır. Bun

ları bilgilerinize sunalım. İkisi de sayın Kemal Sarıibrahimo~lu'na 

"""' ai tt ir. 

Bir tanesi, mesleki yardım başlıklı böltme ikinci bir madde il~

vesiyle, staji;yerlere yardım maddesi açılıp, bu maddeye 350 bin lira 

ödenek konmasını saygıyla arz ve teklif ederim, deniyor. Yani ikinci 

bir madde açılmak suretiyle 350 bin lira ödenek konulması isteniyor. 

İkinci önerge, Barolar Birligi Başkanlı5ı, Ba9kan Yardı~cılıgı, 

Genel Sekreterligi ve Saymanlıgı görevleri için gerekli ücretle, diger 

yönetim kurulu üyeleri i~e. Disiplin ve Denetleme Kurulları üyelerinin 

katıldıkları toplantılar için huzm. haklarının Genel Kurulca tayinini 

şifahen arzettigim sebeplerle arz ve teklif ederim, denilmekte. 

İkinci önerge mevcut, 5iderlerle ilgili olarak. Bunlardan bir 

tanesi Barolar Birligi Başkanı, yardımcısı ve Genel Sekreteriyle, Say

man için bütçeye Genel Kurulun tayin edecegi bir ücretin konulması ... 
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Gerçi burada 1 er lira ücret komılmu,;. Bu/herhalde Kemal bey az bulu-

yorlar, başka biril~ve Ucretin konulmasını dneriyorlar. 

Bu önergenin lehinde ~onu~mak isteyen var mı? .. 

KEMAL SARIİBHAHİiıflOGLU- Önergemi izah L;;in söz isti"vorum. 

BA]KAN- Bir dakika efenaim. 

Efendim, aynı konu ile il~ili bir dnerge daha geldi. Fadıl Al

top, İskender ÖztUranlı, Orhan Arsal, Ya,:;ıar Önal, Merih Sezen, Burhan 

Karaçelik, Sait Şahenk, Vedat Burçuoglu, M~stafa Giray, Hilmi Özarpat, 

İlhami Güven, DemiraliÖzakınca, Necla ~ertan, Refik Belgil imzalarını 

ta~ıyor. Bu önergede de, staJiyerler için 300 bin liralık yardım ko

nulması öneriliyor. Şimdi oit 350 bin liralık, birde 300 bin liralık 

yardım olmak üzere iki önergemiz vardır. İkisi de aynı mahiyettedir, 

yalnız miktarları de5işiktir. 

İki önergenin de lehinde konu~mak isteyen var mı? . Buyurun. 

A. 'rEKİN YURTMAl'T- Efendim, staJiyerlere yardım yapılması tekli

fi kanaatimizce çok olumlu. Stajiyerlerin durumunu bizzat Birlik Baş

kanı buradaki tenkitlere ceva~ verirken ifade ettiler. Bu talebin _pek 

haklı oldu5unu da belirttiler. Geçen yıl da böyle birödenek bütçede 

ayrılınıştı zaten .. 

Şahsen hepimizin yanınJa stajiyer arkadaşlarımız var. Bendeniz 

iki mis~l vermeK isterim. Benim yanımda halen staJını bitirmi~ oldu~u 

halde ruhsatnamesini dahi alarnama durumunda olan, madJi olana0ı olma

ması sebebiyle, bir arkada~ım var. 800 lira rahsatname hereını vere

memektedir. Bu da,sadece ruhsatnamesini dahi alma olanagına sahip ola

mayan stajiyerlerin icabınJa biryazıhane açma, i';, kurabilme olanagına 

Sahip olabilmeleri için sa~ın Sariibrahimo~lu'nun ve diger takrir 

sahiplerinin teklifini candan destekliyorum. Bu yönde s~zlerin de o

lumlu karar vermenizi arzediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAl\f- Efendim, aksine söz is tey en var mı 7 •• Yok. 

Yönetim Kurulunun bir fikri var mı? .. buyurun. 

SAYMAN B.Allli1İ MALi-AT- Sayın Ba,şkanım, dec!,erli delege arkadaşlarım, 

biz Yönetim Kurulu olara1;: konuyu iki açıdan ele aldık. Biri kanuni hü-
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kUm. Digeri ~erçeK durum. 

Kanuni hüküm, hepinizin bildit:!,i üzere, Avukatlık Kanununun 23 

ncü maddesi baroların staJiyerlere yardım yapabilecegi hükmünü getir

miştir. Bu bakımdan, aslında kanunun Barolar Birligine yükledigi bir 

yük, bir görev yoktur. Ancak, ,5eçen sene ba:roların yapacakları yardı

ma bir katkıda bulunmak ve fonun kurulması esaslarını saglamak üzere 

maddi olanaKlarımız da elverdigi için bir kereye mahsus olmak üzere 

300 bin lira bir ödenek ayrılmı~tı, YükseK Heyetinizin kararı ile ve 

bu ödenek de barolara,tesbit edilen objektif ölçülere göne gönderil-

~~ miştir. 

Bu sene artıK bu adım atılmıştır, barolar bunu kendileri içinde 

kanunun öngördü~U şeKilde yapacakları dikkate alınarak, kanuni açıdan 

ele alınmış. Aslında staJiyerlere yurdım yapılması gerektigi görüşünde 

olmamıza ragmen, _Birlik olarak görevimizin dışında bulundugu gerekçe

siyle ... 

İkincisi de, mali olanaklarımız açısından buna imk§n da bulunma

ması nedeniyle bütçeye koya~adık ve koymadık. 

DikKat buyurulacak olursa, gelen teKlifler aslında şöyle olması 

lazım gelir, butçe teknigi baKımından. Bütçenin ,5iderler faslına bir 

mali yük JÜklerken, bütçe denk olduguna göre, gelirlerde ya bir artışı 

önermek veya giderlerden bir Kısıntı yapıp o arada artırılan parayı 

buraya aktarmak lazım gelir. 

Şimdi biz size, biraz evvel tasvip buyu.:dugunuz bir bilanço ver

dik ve bu bilançodaki hesaplarla, bizim sundugumuz 1973 bütçe tasarı

sını kariılaştıracak olursanız, hepsi aşagı yukarı reel rakamlara, ya

ni bir yıl evvel yapı~an masraflara deginmektedir. Bina için 780 bin 

lira ödemeK zorunluğumuz vardır. Bunun için de ipotek koyduk bina üze

rine, bu Jıl içinde ödemek zorundayız. Binaenaleyh, 300 bin lirayı 

nereden tasarruf edecegiz ve ne ~ekilde bunun için bir fasıl açaca~ız? 

Buna da imkgo JOk. Bu şartlar içinde bu teklifin reddedilmesi gerekti-

gi ~örüşUnU taKdirlerinize arzederim. 

TeşekKÜr ederim. 
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KEMAL SARIİ3RAHİMOGLU- Sayın Ba 9 kan, bir teklifim olacak. 

BA:ŞKAI\f- Buyurun. 

KElılAL SARIİBRAHİMOJLU- lV1uhterem arkadaşlarım, Barolar Birligi 

Saymanının bir noktada fikrine Katılmamak mümkün de~il. Bunun maddi 

olana6ını vesaireyi de ~östermek gerekir. Onun için ben istirham edi

yorum. Kabul edelim, bu son derece insani ve ltizumlu ve daha evvel 

.. l. atılmı:,ı bulundUc',U içingeri alınması mümkün olmayan, Caiz olmayan 

bir adım. 

Ben teklif ediyorum, üç kişilik bir komite teşkil edilsin.Gerek-

li olanakları veya formulU hazırlasınlar ve tatbiki kabil bir teklif 

halinde oya sun~lup kabul buyurulsun. Ben bunu teklif ediyorum efendim. 

ORHAI\f N. ARSAL- lıizde 15 kısıntı kafidir. 

BAŞKAN- Yönetim Kurulunun bu teklife kar,şı bir beyanı var mı? .. 

SAYMAN RAHlVIİ I'.IAGAT- Sayın Ba,kanım, sayın meslektaşlcırım, biraz 

evvel arzederken bir nokta da, dikkatimden kaçını'} oldugu için ı,ıimdi 

il~ve ede6egim. Bizim bu 300 bin lira hakikatan aslında sembolik bir 

rakamdı ve staJiyerler için yeterli bir yardımı da ifade etmiyordu. 

Gerçekçi olalım. Sizler tabii kendi barolarınız açısından durumu dtişti

nJyorsunuz. Biz Birlik olaraK bütün taroların dileklerinin ve istekle

rinin toplandıe;ı bir görevli kurul alcırak çok acı tenkitlere maruz 

kaldık. Hatt~ ben tekrardan içtinap ederim yakışmayacak şekilde, bu 

gönderdic:;inizpara.~ı biz ne yapalım, şeklinde idi. :{ünkü düşünün, sta

Jiyer adediyle bu rakamı nesapladıc:;ınız zaman, bizim baroya 300 lira 

6eldi, 500 lira geldi, biz ne yapalım, kime verelim, 20 tane, 30 tane 

staJiyer var,dendi. 

Şimdi bu, gdnUl ister Ki, kanuni bir yükJmltilUKolmamasına ragmen 

olanaklarımız elveri~li olsun biz de katılalım. Ama sayın Sarıibrahim

oglu'da ifade ederKen, kendileri de tetkik buyurmamışlar. Tetkik edip 

bir yerden alın, getirin ... Biz yetkili organ olarak diyoruz ki, bu 

sene kısıtlı bir durumdayız. Bakın geçen seneki imk~nlarımızı arzede

yim, geçeri sene bina alınmamıştı ve yine Yüksek Hayetiniz hatırlayacak

tır, bendeniz Bursa'da o zaman görevli olmadı6ım halde, bu 300 bin li-
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ra tahsisat kondu~u takdirde bütçedeki imk§nların çok zor olacagını 

söyledik. Niteki~, bina alırKen bu sıkıntıyı çektik arkada~lar. Haki

katan, Birli6in her yönden gtiçlenmesini isterken, mali.bakımdan per

sonel ticretini ödeyemeyen, bastırdı~ı b~l~enin parasını vererneyen bir 

nakti sıkın~ı içerisine düşmesini herhalde ~ti~s~k K~rulunuz tasvip bu

yurmayacaktır. 

Biz bdtçemizin gelirlerini ~erçekçi olarak d0zenledik. Bunun ar

tışına sayın Sarıibrahimo~lu, birlik binası .hakkındaki konuşmalarında 

aidat artışı mı, ona da kar~ıyız buyurdular. Biz zaten öyle bir tek

lifle 3elmedik. O halde, ~erçeKçi masraflarımız var, bunu da sunduk 

~ sizlere. Bu şartlar içinde imkgn yok, ama siz derseniz ki, şu şu h~z-

metleri yapmayın, bu paraları cıyırın bura,ys verin. 'rakdir Yuksek Kuru

lunuza aittir, tabii. 

TeşekKJr ederim. 

BAŞKAN- Efendim, zannederim durum aydınlanmıştır. Bir hususu 

oylarınıza sunalım. 

KEiiiAL SARIİBRAHİlVIOJLU- lVWsc:Lıde ederseniz bir çeli~kiyi buradan 

ifade edeyim. 

BA)KA.l\f- Müsaade buyurun efendim. 

Şimdi teklif edilen şudur; staJiyerlere yJrdım için 5 nci böltiL me bir madde il~ve edilsin mi, edilmesin mi? .. Bunu oylarınıza suncı

cagız. 

Stajiyerlere yerdım konusunda bütçenin giderler kısmının 5 nci 

bölümline ikinci bir madde ilave Gdilmasini ksbul edenler ... 19. Kabul 

etmeyenler ... 19 oya karşı J8 oyla bu istek reddedilmiştir. 

Bu nedenle miktar üzerinde konuşmaya lüzum yok. 

'Şimdi, Kemal beyin ikinci önergesi vur. Yine giderler kismı ile 

ilgili. Birlik Ba~kanı, Bsşkanvekilleri, Sekreter ve Sayınana btitçede 

gösterilmi~ olan ı er liralık giderler yerine, belirli daha fazla bir 

ticret konulması hususu .. 

l Bu teklifin lehinde söz isteyen? .. Yok. Aleyhinde söz isteyen? .. 

t7- Buyurun. 

MUSTAFA AKALIN- İstemeyenlere zorla veriyoruz ... 
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VEJJAT :BURCUOGLU- Arkadcı _;>lar, b>J teklif sanırım ki, üç Jenel Ku-

rul toplantısında da konuşuldu, tartı§ıldı ve olumlu bir sonuca bag

landı. 

Şimdi, Bursa Genel Kurul toplantısında sev;ili meslektaşım .i!'adıl 

Altop'un bir sözü aklımda. Bu sözle kısa konu;şmama ba;_;;lamak istiyorum. 

İyi hatırlıyorsam Fadıl bey demişti ki, bazı hizmetler de mUsa-

ade buyurunuz jeref mevkii olsun, demişti. 

~imdi arkadaQlarım, İzmir'deki Jenel Kurul toplantısında aziz 

ve rc:ıhmetli Hikmet Tuncay bu t e.Klifi getirmi ;gti. Adana' daki Genel Ku-

rul toplantısında Orhan Barlas arkadaşımız bu teklifi getirmişti, red- 4 
dedilmişti. 

Şimdi Mustafa Akalın arKadaşımız da der ki, istemiyorlar ücret. 

der. 

Genel Yönetim Kurulumuz ve Ba 9 kanı bu hususta hakikaten çok 

diKKatli ve hassas olarak durmaktadırlar. ticrete talip olmadıklarını, 

bu i~in ;;;erefinin kendilerine yettiklerini musirreq ve devamlı söyle

mektedirler. MUsaade buyurursanız, ~en de kuruldugundanbu yana denet

çiyim, herhangi bir ücret isternek aklımızdan geçmiyor. 

Bu itibarla, bu kurul birücrete talip olmadıgına ve bundan ev

velki bütün Genel Korullarda bu talip olunmayan ücret faslı bütçede 

yeralmadı6ına göre, bu teklifin reddi talebinde konuşuyoium. 

Te'Şekkür ederim. 

BAŞKAN- Iönetim Kurulo bu hususta konu:5 mcık ister mi? .. Bu;:y'urun. 

SAYJ!tiAN RAliTH TilAJAT- Sayın Ba .şKsınım, say ın delegsler, biz bugüne 

kadar görüşJm~zU açık ve net olarak YUksek Kurulunuza arzettik ve tas

viplerinize mazhar oldu.Aynı gerekçelerle bu önere;enin reddini arz ve 

talep ediyoruz. 

TeşeK~ür ederim. 

KEl\1lAL SARIİBRAHİlviOGLU- Efendim, müsaade ed erseniz teklif s ahi bi 

olarak izah sddedinde söz istiyorum. 

BA~KAN- Buyurun Kemal bey. 
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KEMAL SARIİBicAHİiviOGLU- Saygı deger arkada '}ları m, say ın Başkan 

ve Yönetim Kurulu liyelerinin gösterdikleri feragata ben de gerçekten 

minnettarım, teşekkürlerimi arzederim huzurunuzda. 

Fakat~sele say~ıdeber Yönetim Kurulu liyeleri ve Başkanların 

ferag§ti, onları te~ekk~rumuz meselesi de6il. Meseleyi çok daha de-

6işik açıdan ele almakta zaruret var ve bunda da bizim ntikul etmemiz 

m~mkün degil. ÇUnku, sayın Hocamızın burada ifade etti~i ve hepimizin 

gönc:ılden katıldıc;ımız bir husus var; hukukun listlinltigti. Yani degil böy

le beynelmilel hukukun prensip mevzularındaki hUkumlerinin, kararla

rının, anlayışının ust~nlJgü, bir kanun hükmünün, amir.hükmliriiin yerine 

• getirilmesi bahis konusu. Biz kanuna baglı mıyız, bunu yerine getire-

cek miyiz, getirmeyecek miyiz? Bir kere mesela bu. 

Şimdi okuyorum musaade buyurursanız, çok özür dilerim, vaktinizi 

alıyorum."Iiladde 112. Görevlerin ucretli oluşu. Türkiye Barolar Birli<Si 

Ba~kanlı6ı, Başkan YarJımcılıdı, Genel Sekreterligi ve Saymanlıgı gö-

revleri licretlidir. Birlik Yönetim Kurulunun Başkanlık Divanında gö

rev alma mL;> olan üy ~leriy le, Disiplin ve Denetleıma Kur-cılları üyelerine 

katıldıkları toplantılar için huzur hakkı ödenir. jcretlerle huzur hak

larının miktarları ve ödeme eşeKilleri Birlik G-enel Kurulunca belli edi

lir." 

BA.,;KAIT- Kemal bey bunlar malum. 

KEJ.VIAL SARIİBRAliİI\lOGLU (Devamla)- lVIUsaade buyurun, artık bu tak-

dirde bana ait olsun sayın Reis. 

Ve arkada§lar bu Birlik için 78 nci maddede baro başkanlı~ı ba

rolar için, başkanlık divanı, yönetim ve denetleme ve disiplin kurul

ları üyelikleriyle, baro menfaatlerini gözetme, temsil ve savunma hu

susunda avukatlara verilen i;;;ler ticretsiz görülur, der. Yani açık açık 

bize Genel Kurul olar ::ıK bu ücretleri tas in görevi verilmi :_ştir. 

Bir nokta denecektir, 1 er lira tayin ettik. Bir noktada biz gö

revimizi şekli manada yaptık, ama bu, bu görevin y3pıldıgı anlamında · 

kabul edilemez kanaatındayım, görüşıind2yim. Biz haddi layık, makul bir 
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ticret tayin ederiz. Scıygıde6er arKada~larırn bunu sılrnazlar, ama alan 

da olaGilir ve bu dcretler tayin edilince uzak böiligalerden bu göreve 

talip olan da çıkabilir. Mesele prensip meselesi. Yoksa arkadaşlarım 

~erçekten feragat ~ahibi, hepiniz le; sımcı şu görevi verrni .-ştir. İll§-

da siz l er lira tayin eyledik, bu ı er lira haddi l~yıktır buyurursa-

nız. Buna da hürmet etmemek elimizde de6ildir. Ancak, şu açık hükümda 

ihlal edilmiş olabilir. 

SaygılarırııLı. 

BAŞKAN- "Yünetim Kurulu bu beyan kar;,ıısında söz istiyor mu?."Yok. 

Efendim, önergeyi ~u şekilde oylarınıza sunacagırıı. Barolar Bir-

ligi Başkanlı6ı, Ba?kan Yardımcılı~ı, Genel Sekreterli~i ve Saymanlı6ı 

görevleri için bütçedr::: gcisterilen ı er liradan fazla olarak birücret 

1wnulmasını uy(Sun be:üanlar Lş<:ret buyursunlar ... Uygun bulmayanlar ... 

Oy- birligiyi e reddediimi .ştir. 

KEl\IAL SARIİIJl1AHİlv103-LU- lLıyır hayır, ben uy c?;Un bulu.J orum. 

BAŞKAN- Kemal bey önce elinizi kaldırmadınız. 

KElVıAL SJı..RIİBRAHİhiOd-Lu- Teklif benim sayın Ba:,;kan, müsaade bu-

yurunda kendi teKlitime olumlu oy vermi~ olayım ... 

BAŞKAN- O,y biriibiyle reddedilmiştir efendim. 

KEMAL SllliiİB.hAHİJ\'IOd-LU- Teldif beaim saj ın Ba -;kan ... 

BAŞKAN- Kemal bey, oylamaya sunuyoruz elinizi lwldırrnıyorsunuz ... 

Fikrinizaen dönmü~ olabilirsiniz efendim. İllfi tartıgma açmak istemi

yoruz. (Alla~lar) 

Efendim, aynı mahiyette Uç önerge var, okuyoruz. 

;ıöıum yardımları i 3 in de ,::;elir ve ::;ider tesbiti ile fasıl açıl-

masını öneririz. 

Davcıt Selç'u.Ki Behçet Çoma.Ko~lu, Burhan Kcırcıçelik" 

''973 ;yılı butçe giderlerine Si,go;rtanın ternin edecegi yardım ta

rihine Kad::n vukubulacak ölıirrüer için vefat edec:1 avukatın ailelerine 

ödenmek üzere 100 bin lira ödenek konmasını arz ve teklif ederiz. 

İsmet Ç::ılık Zeki jzker M. Ali Ar ıkan ;ı 

l 

1 

~ 
1 



r 
' 

149-

" Öluın ,Ydrdıını kabul edildie,i ta.Kdirde Tlirkiye Barolar Birligi 

aidatının beş lira artırılınasını bneririz. 

])avut Selçuki :Sehçet Çoınakoglu Burhan Karaçelik" 

BAŞKAN- Bu uç öner5enin esası bütçenin ,5iderler faslına ölüm 

yardımı ile ilgili bir madde konulup konulmaması. 

Bu konunun lehinde konuşmak isteyen var mı? .. Buyurun. 

MUSTAFA AKALIN- Sayın Ba~kanım, bu önergeler gerçekten ,y2rine 

getirilmesi lazım gelen hususlar. 

Yalnız ben, mUsaadenizle kJçuk bir de6i~ikli.K yapmak sureti~le 

bu önergelerin oya sunulmasını iste;yecegim. ller ölen arkadaşa de~il. 

~ İçimizde avukatlık yaparKen gerçekten zengin olmuş, mali vaziyeti ye-
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rinde, geriye bıraktıgı aile efradından zarurete dtişme,yecek olanlar 

vaı. Bunlara hakikatan yardımda bulunmak, lO bin lira veya 15 bin lira 

gibi birJardımda bulunmak hani kurk Uzerine ktirk giydirme gibi bir du

rum arzeder. Anccık, bazıl21rıda var ki, şimdi Adıyaman delegesi arkada

şımdan da ögrenmiş bulunuyorum, dün de hepiniz muttali oldunuz, bir 

arkadaşımız vefat .ettiler AdıJaman'da. Mis3l olarak arzediyorum, mali 

vaziyeti iyi olmayan bir arkadaş. Bugibi mali vaziyeti iyi olmayan bir 

arkadaşın vefatı halinde gerçekten avukatlar camiası olarak bizleri 

ona ani bir ,yardım eli uzatmamız gayet insani ve bizim teşekkUle ;yakı

şır bir hal olur. 

Bundan evvelki Genel Kurul toplantılarında bu bahis mevzu olmuş

tu ve hatta barolara bu ;y~nlış intikal etmiş bulunuyordu. Bu arada biz 

Afyon'da iki arkadaşımızı ka;ybetmiştik. Bunlar:ı yardım edilmesi husu

sunda kendileri mUracaatta bulundular. Yerinde olarak Barolar Birligi 

buna, bizdende mutalao sormak suretiyle yardım etmedi. ÇUnkti, her iki 

arkada~ın d3, birisinin çoluk çocu6u yoktu, vaziyeti iyi idi, zengindi. 

Birinin de zaten bir tek evladı vardı, milyonerdi. 

Ben derim ki, ymrdım ~dilmesi lehindeyim, yardım edilmelidir, am

ma Baro İdare Heyetine sorulmalı, gizlici soruımalı Birlik Yönetim Ku-

rulu tarafından, bu arKada~ın durumu, mali vaziyeti nasıldır, yardıma t ihtiyacı var mıdır geri kalan aile efradının diye sorulup, belki hissi 
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olanlar bulunur, amma ekseriya bu do6 ru bir hal olur. Bunun mali du

rumu iyidir denilenlere yardım edilme~abilinir, ama gerçekten ihtiya

cı olan, mali vaziyeti zayıf olanlara 3~rdım edilmelidir, bu ~artla. 

Benim maruzatım budur. Yalnız, deminde konuştugumuz ~ibi,bunun 

gelirini nereden bulacadız sualine, istersek bu fasla biz,şimdi YUk

seK Heyetinizin kabul edece~i bir öneriyle, aidatlarımıza 2.5 lira 

bir zam yapmak suretiyie bunu Kabul ederiz, bu 2.5 liralar birayrı 

fonda birikir ve vefat eden arkadaşlara Birlik Yönetim Kurulunun ten

sip edecegi 10-15 bin ne ise, vefat eden arkadaşın kalanlarının zeru

ri ihtiyacı olarak, mali va~iyeti kötU olanlara verilsin. Bunu bu şe

Kilde kabul etmenizi istirham edecegim. ÇtinKU, hepimizin ne vakit 

ölecegi belli degil.Haki~aten mali vaziyeti kötti olanların zarurete 

dJ~memesini isterim. 

Saygılarımı sunarım. 

BA.ŞKAl'if- Aleyhinde konu.,şmak isteyen? .. Buyurun. 

l 

İLHAIVlİ GÜVEN- St:ıyın arkada:,ılar, bu gider konusunda verilen bi

raz evvelKitakrirle, şimdi mJzakere ettigirniz takrir btitçe teknigine 

ayKırı. Btitçe biliyorsunuz geli~-gider muvazenesidir. Şimdi bunun için 

öncelikle bir gelir saglamalıyız ki, ~elir kay~a6 ı ~östermelipiz ki, 

ondan sonrada bunu gider olarak bir madde halinde btitçeye koyalım. Ge

liri olmayan bir şeyin ~iderinin şurada mtizakere edilmesi mtimktin de~il

dir kanısındayım. 

Çok gtizel bir teklif. Yardımlaşma sandıgı olmayan barolarımız 

için hakikateh gerekli bir teklif, ama bu izin verirseniz öntimUzdeki 

seneler Yönetim Kurulunca dikkate alınmak suretiyle tizerinde durulsun, 

temenni mahiyetinde addedilsin. Yoksa bu şimdiden btitçeye konacak bir 

şey degildir. Çtinkti, gelirimiz mahduttur. Demin Btitçe sözelisli arkada-

. şımızın d~ buyurdugu gibi, hakikat~n Yönetim Kurulu çok ytiklddtir bu 

sene. BUytiK bir borç öd~me durumundadır bina ile ilgili olarak, ama 

öntimJzdeki sene içih hakiKeten şasanı tavsiyedir. 

Saygılar sunarım. 

EA.ŞKAiif- Yönetim Kurulu söz istis or mu efendim? .. Buyurun. 
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ZEKİ ÖZKJ:ill- cinero3emizde gelirle ilgili bir husus var. Biz büt

çeye ~elir olarak, ölüm0zerine her liyeden birer lira toplanmasını tek

lif ettik. 

BA;~K..lı.N- Zeki bey o _,;ekilde teklifler var, ona bilahare gel ec egiz. 

SAYllflll.n RAHJ\iiİ l\L'\.GAT- Sayın lıa;ıkanım, sayın delege arKadaşlarım, 

biz, çol-~ Jlcrindc olarak _parmal{: basılan bu konu~:/3 Yönetim Kurulu olarak 

egildik. Hatta bunun ir;;ıin acaba bir v::ıkıf mı kur::ılım, bir yardımla;;;ıma 

sandıgı mı kuralım diye ön çalı~malar yaptık ve bu çalışmalarımızı so

nuçlandıramadıgımız için size ayrıca arzedemedik. Fakat çalışmalarımı

za devam ediyoruz. 

Bunun ybnında birde y~rdımla;;Şma sandıkl3rının kanun degişikligi 

suretiyle varlıklarının davamı ve bu alanda çalışmalar var. Bu da Yük

sek heyeainizin malDmudur. 

Bunun dışında biz butçe teKniği bakımından bir durumla kar9ı 

karşıyayız. Şu anda YUKsek Heyetiniz aidatıarın 15 liraya çıkarılması

na karar verse dahi, yine Yüksek Heyetinizin malDmu oldugu üzere, Ba

rolar genel kurullarını Aralık ayında yapmıştır VB bu parayı ona göre 

hesaplamışlardır. Ancak, geleceK Aralık ayında aidat artımı yapmak su

retiyle öblir seneye sari bir tasarrufta bulunabilir. 

İkinci .;ör"U.,;;ümüz de, bu konunun, yani bi zirn karncı görevimizdo

layısiyle sırf kendimize mahsus bütçemizdenbir para ~yırrnak suretiyle 

bir yardım yapma ve tahsisat ayırma yerine, ayrı birfonda ve bir ayrı 

sandık kurma suretiyle bJtçeden ayırıp bunu yürütmeyi ve bunu gerçek

leştirmeyi düşünü;yoruz, ki bizim kamu ,::sörevimizde mesleki hizmetimizin 

ifası için topladıgımız ~araları yardıma tansis etmek gibi bir durumla 

kar~ı karşıya Kalmayalım diye, ama bunu Ydksek Heyetinizin bir tavsi

yesi olarak, bir temennisi olarak biz Barolara arzedip, baroların ge

nel kurullarında bu konunun ole;unla,~tırılıp baro keseneklerinirı, a,rtı

rılması sureti,yle gelecek sene bütçelerinde1ü artışla bunun sağlanma

sı ve bu arada bizim bitirece~imiz çalışmaları b~tlin barolara ve siz

lere arzedecegiz. Bunların ışı6ı altınd~ konunun halledilmesi gerekir 

göruşlindeyiz. Yoksa şu andaki öaerilerle 2.5 lira, 5 lira artırılsın 
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şeklinde bir yolla bunun halledilebilece~i görüşünde degiliz. Bu se

beple bunun esasında kabulUyle beraber, şekli bakımdan temenni olarak 

ele alınmasını ve barolara tavsiye edilmesi :şeklinde ve bizim çalışma

larımıza devam etmemiz şeklinde kabul huyurulmasını arz ve teklif edi-

yoruz. 

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Efendim, Yönetim Kurulunun izahatını dinledik. Şimdi 

önergeyi oylarınıza sunmak gerekiyor. Öner5eyi iki şekilde oya sunma

mız gerekiyor. J :.:u.;_r c 

BURHAN KARAÇELİK- Sayın Başkan, Rahmi be,yin bir teklifi var. Bu 

teklif bizim önergemize aykırı oldu~undan biz de o teklife katılı~oruz. 

O teklif aykırı teklif oldugu için, önce o teklifi oya arzedin efendim. 

Temenni teklifi olarak ... 

BAŞKAN- Peki efendim. 

Şimdi, Yönetim Kurulıınun ölüm yardımL,ile ilgili temenni. ni te

ligindeki teklifini oylarınıza sunuyorum. Kabul ec;.enler ... Etmeyenler ... 

Kabul edilmiştir. O vakit diger teklifleri oya sunmuyorum efendim. 

Efendim, 9imdi bütçe ile ilgıli başka önergeler olmadıgına göre, 

1973 yılı bütçesinin gelirler kısmını dört b0lüm halinde ve ~oplam 

olarak 2 139 541,76 kuruş olarak oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ... 

Etmeyenler ... Kabul edilmiştir. 

1973 yılı bütçesinin gider kısmını 5 böltim halinde ve toplam 

olarak 2 139 541,76 kuru9 olarak oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ... 

Etmeyenler ... Kabul edilmiştir efendim. 

KEJ.VIAL SARIİBRAHİTiiOGLU- Ben kabul etmiyorum efendim. 

BAŞKAN- 1 karşı o;Yla kabul edilmi§tir. 

Türkiye Barolar Birligi 1973 yılı bütçe yonetmeligi 6 madde ha

linde okunmuştur, sizlere de sunulmuştur .. Topluca oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler ... Etmeyenler ... Kabul edilmiştir efendim. 

Efendim, şimdi gündemin 8 nci madaesine geçiyoruz. 

"Yonetim Kurulunda Av. Hikmet Tuncay'ın vefatı,:rla açılan i.iye

lige seçim yapılıp yapılmayacsgı hakkındu ilke kararı alınması, Genel 
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Kurul seçim yapılmasıncı karar verdigitakdirde Av. HiKmet Tuncay'ın 

vefatiyle bo.gcılan Yönetim Kurulu Üjeligine seçim yapılması ve seçile-

ceK üyenin görev suresinin tespiti. ' 

Şimdi, bu maddede evvelemirde öncelikle bir seçim yapılması ge

rakip gerekmedic;i huscısund::ı bir n:ar .. ara varmak lazım. Ec;er seçim Jiapıl-

masına karar verilirse, o taKdirde seçilecek üyenin süresinin tayini 

meselesi var. Bu konuda söz isteyenler? .. Buyurun İlhami bey. 

İLHAlvlİ GTTvEN- Sayın arkadaşlar, say ın YJnetim Kurulu buradL" bir 

hassasiyet göstermiştir. Naçiz k3nımca burada seçim yapılıp J!Bpılmama

sı konusunda ilke kararı alınmasına luzum ve zururet yoktur. 92 nci 

madde gayet sarihtir. İzin verirseniz o maddeyi bir kere daha gözden 

geçirelim. 

"Seçim dönemi bitmeden önce a::ırılsn Yönetim Kurulu üyesinin ye

ri ilK Genel Kurul toplantısında yeni bir üye seçilmek üzere en çok 

C::Y· almış olan yedek üye ile doldurulur." Gs;y et ::ı çık. 

Şimdi, sayın Hikmet TuncaJ arn:adaşımızın vefatından sonra Yöne-

tim Kurulumuz yedek üyeyi davet etmLştir. YedeK üye de bugüne kadar 

vazife ba.gındadır. Şimdi, ilk Genel Kurul toplantJ_sında seçirı;ı yapılma

sına dair açık hüküm bulunduguna göre, bugün mutlaka biz bu mtiteveffa 

degerli karde~imizin yerine bir asli 0ye seçimi yapmak zorundayız. 

Gayet açıktır. Bcınun için ilke kararı almaya l0zum yoktur. Ben derhal 

seçime geçilmesi lehindeyim. 

Ta~ekKür eder, saygılar sunarım. 

RAillviİ lVlAJAT- Suresi ne olacak? 

İLHAiüİ J.jVEN (Devamla)- Efendim, sLiresi sayın Hikmet Tuncay' ın 

,yerine seçiliyor. Onun sJresi bitineeye kadar devam edecektir. Bunu da 

arzederim efendim. 

BAŞKAN- Sa;yın Fadıl Altop. 

lAOIL ALTJP- Sc:ıyın İlhami J.Jven k'Jrdeşimizin fikirlerine aynen 

iştirak ediyor, bu sebeple zamanınızı almak istemiyorum. 

BA;;lKAN- Sa;yın Cahit Altan. 

CABİ'r AL'I'AN- 1vbhterem arn:ad3şlarım, Yonetim Kurulundan sayın 
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Hikmet Tuncay vefat etmiş, yerine yedeKlerden birliye bsıl üyelige 

getirilmiştir. Bu halde kanunumuzun 119 ncu maddesinin atıf yaptığı 
92 nci maddeye göre, bir seçim yapılacak. Bunda hiç tereddüt yok. 

Ancak, yapılacak seçim yedek üyelik için mi, asıl üyelik için 

mi? Bunda bir tereddüt var. Şöyle ki: 

"! 

ı 
! 

Yedek üye olan, birinci yedek üye olan arkadaşımız vefat eden 

arkadaşımıtın yerine getirilmiştir. Biz dersek ki, asıl üyelik için 

seçim yapacac:,ız ... İki ,şık var; yedeK ıi,yelikten asıl üyeli<'Se gelen 

arkadaşımıza diyecegiz ki, yedek ilyeli~e geri dön. Bu birincl şık. 

İkinci şık, sen ayrılacaksın yerin bir asıl Uye seçilecek. Ye- . 4 
dekteki üyelik boş kalacak. 

Şimdi arkada~lar, bir defa seçim dönemi bitmemiç yedekten asıla 
geçen arkada~ın kanuni hakkını yiyoruz. fu bir. 

İkincisi, asıla geçmi~, artıK asıl üyedir o. Ve vefat edan asıl 
Jyenin yerine geçtigina nazaran onun dönemini tamamlayacaktır o üye. 

Arkadaşlarım, maddeyi yine hep beraber okJyalım. Yanlış snlama 

olmasın. ''Seçim dönemi bi tıneden önce ::ıyrılan Yönetim Kurulu üyesinin 

::; eri ... " oradan atlıyorum, "... en çok oy almı,: olan yedek üye ile 

doldurulur." der. Şartı nedir? İlk Genel Kurul toplantısında yeni bir 

tiye seçilmek üzere. Yerine bir üye seçilmek üzere degil, yeni birüye 

seçilmek üzere. E5er, kanun vazıı asıl üyçnin ,ysrine bir üye seçilmek 

şartını koymuş olsaydı, o zaman seçim dönemi bi tıneden önce eyrılan 
Yönetim Kurulu üyesinin .Yerine, şimdi şcn·tını koy ardı, ilk Genel Ku

rul toplantısında yeni bir üye seçilir, derdi. Şart yerine debil,yeni 

bir üye seçilmesidir. Münhal olan, açık olan üyelik hangısıdır? Yedek 

üyeliktir arkada9lar. Asıl üyelik değildir. Yedekten asıla geçmiştir. 
Artık yedek üye asıl üye olmuştur. 

Muhterem arkadaşler, bir asıl üyelik, bir yedek üyelik mi seçe

ceksiniz? .. Bir tek üye seçeceksiniz. O da sedek üye seçimi olacaktır. 
Asıl üye saçerseniz birçok. mahzurlar dogacak. Benim kansatım bu. Laf

zından da, ruhundan da kanunvazıı bunu kastetmiştir, derim arkadaşlar. ~ 
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.BA}KAN- Sayın Davut Selçuki. 

DAVUT SELÇUKİ- Degerli arKada~larım, ben tamamen aksi bir fikri 

savunmak için huzurunuza çıktım. 

}erçi arkada~larımızın i~erisinde kanunun çok sarih oldugu ve 

münaka:ga edilme:ıeceK derecede c:ıçık bulundut3u, hatta Yönetim Kurulunun 

bunu }enel Kurula ~etirmij olmasını hatalı bulan arkada~larımızın bu-

lunmuş olmasına ragmen, ben cıksi bir dü;uncede oldugumu ba.:,3tan ifade 

etmek isterim. 

Efendim, fikrim ~u: Biraz evvel çok degerli B'::ı-,kanımızın da ifa

de ettikleri g;!;bi, Kanumımuzun tutulur ;yeri ;yok" Her noktasından adeta 

mum yanıyor. Naresini tutsaK elimizde kcılıyor. Bu bo.şlukları .Genel .Ku

rulun dc1~tincesi ve ir§atlarıyla ancak doldurmamız mtimkdn olacaktır! 

Alacat5ımız kararlarda istikbsıle muzaf meseleleri de halledecek 

tedbirleri Ko;ymaK zorundayız. 

Şimdi, ortada munakaşa edilen husus iki kısımda mütalaa edilmek

tedir. Bunlardan bir tanesi, seçim ;yapılsın mı? İkincisi de, seçim ya

pılırsa, ne kadar stire için bu seçim kabul edilsin? 

Evvela seçim yapılsın mı meselesi. Kanunun ilk Jenel Kuruldaki 

tabiri seçim:i..rı yapılmasını c.mir hale getirmeKtedir. Ancak, bu ilk 

Genel Kurul tabirini seçim dönemi t:Senel kurulu olarak mı anlamak la

zım, yoksa iik genel kurul olarak mı anlam~K l~zım? AKsi hsılde, yedek 

ti~enin görev almı~ olmasının hiçbir anlamı kalmaz. Ve şayet seçim ya

pıldıktan sonra bunun iki hususunun munakaşa edilmesi l~zı~ geliyor. 

Bir tanesi, yeri boşalan kişinin mdddetini mi dolduracaktır? Yoksa 

dört yıl için mi seçilmiş olacaktır? Yeri boşalan ki~inin müddetini 

dolduracak ise, bunun nereden çıkartıldıt:Sını sormak isterim. Kanunda 

yalnız Baro ~aşkanları ile ilgili olan hdkürnden gayri bir hUkUm yok. 

Binaenaleyh, sudece yeri bo.şalmış olan ki,;inin müddetini doldu

racak şeklindeki veya doldurması Hlzım selir ]eklindeki bir fikrin 

kanunda ne lafzi, ne de anlam olarak bir yeri bulunmamaktadır. Şu hale 

~öre, dört Jıl için seçmek mecburiyeti hasıl ol3caktır. 

İLHAiviİ JjVEN- Hayır hayır ... 
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DAVUT SELÇUKİ (Devamla)- İlnami be;y, siz konuşurken biz dinle

dik, müsaade edin. 

BAŞKAL\1- Lütfen ka ı .gılıklı konu9may alım ve konuşmacıyıdinley elim 

efendim. 

DAVUT SELÇUKİ (Devamla)- Yeri boşalan üyenin mliddetini daldur

mu şeklinde bir tadil kanunda mevcut degil. Biraz evvel de arzetti

gim gibi, sadece baro bao;ıkanları için özel bir madde konmw:;ı, ;yahut 

bir maddede tasrih edilmiş. Tasrih edilmiş bulunduguna, yani baro 

başkanı için tasrih edilmiş bulunduguna ve üyelikler için böyle bir 

madde tasrih edilmemiş olduguna göre, bunun dört yıl için seçilmesi 

l~zım gelir. Dört yıl için seçildigi takdirde de, üyelerin her yıl 

seçim yapmak mecburiyeti hasıl olacaktır. 

Bu bakımdan,ilk genel kurul şeklindeki kanunun tabirini ilk se

çim dönemi Genel Kurulu .,ıeklinde anlamanın hem işlerin daha düzgün git

mesi, hem seçimlerin hEr yıl yapılmaması bakımından faydalı oldugu 

görüşündeyim. 

Bu bakımdan,hem seçim yapılmaması ve şayet seçim yapılırsa bu

nun da dört yıl için yapılmasının lazım geldigi fikrinisavunurum. 

BAŞKAN- Sayın Tekin Yurtman. 

TEKİN YURTl'llAN- Efendim, İlhami beyefendi kanuni mesnedini açık

ladılar. Hatta bir ilke kararı alınmasına gerek olmadığını kanuni mes- ~ 

1 
nedine göre belirttiler. Buna katılıyorum. 

Benden önce konuşan arKadaşım bir seçim genel kurulundan bahset

ti. Kanunumuzda seçim genel kurulu diye bir madde yok. Olağan Genel 

Kurul ve olac,anıistli genel kurul toplantısında da bu seçim yapılabilir, 

kanısındayım. 

Sıire meselesine gelince: Bu diger kurulların kanunlarından ve 

umumi hükümlerde mündemiçtir zaten, süresini tamaınlayacagına göre 

geri kalan süreyi tamamlaJacaktır. Bu bakımdan vefat eden arkadaşıının 

dört yılını tamamladıgı genel kurulda yeniden zaten seçim yapılacak

tır. 

Arzeder, saygılar sunarım. 
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BA,;;KM- Ss.; ın Öz kaya. 

N EC ATİ ÖZKAYA- Va;;6eçtim. 

BAŞKAN- Sayın Cemalettin Güçdernil. 

CE!viALETTİl~ JÜÇDEJ'iiİR- Sayın Bcı.şkan, aziz arkada9larım, basit ol

makla beraber bu konuda söz aL,1ak ihtiyacını :;;u sebeplerlehissettim: 

Her şeyden önce benim sınıf arkadaşım ve aziz meslek kardeşim 

olan merhum Hikmet Tuncay'ın ruhunu tc:ısis etmek istedim. Onun için, 

onun ruhu ve sizin varlı2,ının huzurunda ayakta konuşmak zaruretini 

hissettim. 

İkinci konuya Gelince: Arkada~larım, basit olmakla beraber en 

çabuk yoldan en kesin sonuca varmak 15 senelik kıdeminize, adınıza ve 

şanınıza elbette l§yık bir yol olacaKtır. 

Evvel§ temellerden bahsedeyim iki-uç cUmle ile. Bir,sarahat o-

lan yerde del3fuet aranmaz. 

İki, kunun kendi bünyesinde çeli~kiye düşmez. 

Üç, yasa abesle ve haşivle, tekrarla i~ti6al etmez~ 

Bu sebeplerden ötüru, izniniz olursa hafızanızdeki bilgiyi kı

saca hatırlatmak için mUsaadenizi iltica ediyorum. 

"Madde 119.- Birlik Yönetim Kurulu üyeleri dört yıl için seçilir. 

Süresi dolan üye yaniden seçilebilir. Şu kadar ki, Uyelerin y3rısı her 

iki yılda bir senilenir. İlk ikinci yıl sonunda ayrılacak Useler ad 

çekmek ile belli olur. 90 ncı maddenin 2, 3, 4, 5 ve 6 ncı fıkraları 

ve 92 nci madde hükmü Birlik Yönetim Kurulu üyeleri hakkında da kıya-

sen uygulanır." 

Muhterem İlhami bey karde~imin demin arzettikleri 92 nci madde-

;ye gelince: 

" Seçim dönemi bitmeden önce ayrılan Yönetim Kurulu üyesinin ye

ri ilk G-enel Kurul toplantısınd:J yeni bir J,ye ,:;eçilmek üzere eı::ı çok 

o;y almış olan yedek üye ile doldurulur. 11 

Binaenaleyh, ilk genel kurulda bir seçim y8~mak zaruretindeyiz. 

Birazevvel konuş cm say ın or kada 9ım derler ki, ,Ye d ek ü;y e <5eldi, as ılın 
i 
~ yerine oturdu. Asılırı sıfat ve mesuliyetlerini kullan:=iı. 13i ttabi asıl 

oldu, der. Binaenaleyn, seçilecak birüyeye mahal yoK vaya seçilerek 

L 
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onun yerine tekrar gelemezler ... 

Ö;yle olmsmak gerekir arkadEL;,lar. O ilk Genel Kurul toplantısına· 

kad:;;r o görevin zaten izahı adında mundemiç olan yedek ile yürütülme

sidir. Bir safhaya kadar vekil asıldır, ama hep vekil asıla intikal 

etmiş degildir. Bu bir. 

Ikincisi, dikkat buyururaanız metinde, seçim dönemi bitmeden ön

ce ayrılan ;yönetim kurulu üyesinin yeri, ilk Genel Kurul toplamhsında 

yeni bir üye seçilmek ~z~re ... Demek ki, o üyenin yerine yeni birüje 

saçilineeye kadardır onun görevi. Onun yerine yeni seçim yapılacaktır. 

Üyesinin yerine ... Kelimenin mutlak manası bu. 

Gelelim .sıir2 meselesine: Sevgili arkadaşlarım, demin arzettim, 

yasanın muhtevasında, kanunun bıiny es"inde çelişki olmaz, ab es olmaz; 

haşiv ve tekrar da olmaz. D~min arzettigim maddede, Birlik Yönetim 

Kurulu üyeleri dört yıl için seçilir. Süresi· dolan üye yeniden seçile

bilir. Şu kadar ki,· evvelki hüKmü burad::; sınırlıyor, tahdi t ediyor, 

üyelerin yarıQı her iki yılda biryenilanir ... Bu 119 ncu madde. Demin 

okudu~um 92 nci madde idi. Malumu devletiniz, son gelen maddeler evvel

ki maddelerin manasını t~vzih eder, tahdit eder. Son gelen bu 92 nci 

maddeyi-takibeden 119 ncu maddede, iki senede biryenilenir hükmü oldu-

ğuna göre, dörttyıllık sıire bu iki senade bir yenilenme süresini de 

ilk defadc:~ zaten ;i;ki arkadac,ıın sıra ile ayrılınası ile temin edilmiş, 

ondan sonra bu devam edecektir. 

Şimdi biz yeni seçecegimiz 3rkadaşa dört senelik bir süre tanır

sak, önümUzdeki sene 5 kişi debişecektir, İki sene sonra kim degişecek? 

Dört kişi değişecek. O zaman bu arKadaş dört senelik sUremi tamamıarım 

diye kalacak. O zaman nizarnı §mmeyi saJlayan 119 ncu maddeyi nasıl 

tatbik edeceksiniz? Buna imK§n yok. 

O halde, pek aziz arkada~larım, sayın meslektaşlarım, merhum 

Hikmet beyin yerinebir arkada.şımızı seçecegiz. Anccık, 119 ncu maddede

ki umumi nizarnı temin ve kanunun lafzına da, özüne ·de sadakat babında 

ılı.' onu merhum 'Hikmet beyin baglı oldugu süre ile mukayyet olmak üzere li;. 

Iii görevlendirecegiz. En d erin saygılarımı arzederim. ( Alkı :şlar) 
Iii . 
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BAŞKAN- Sayın lv~ustafa Ak9lın. 

MUSTAFA AKALIN- S9yın Ba~kan, muhterem arkadaçlarım, hakikaten f 
biz hukuKçular sine~in yabını çıkarırcasına msddelerden öyle manalar ~ 

çıKarıyoruz ki ... 

Davut Selçuki izah ediyor mantıki. Cemalettin bey durumu izah 

ediyor mantıki. Mtisaadafiizle ben burada Cemalettin Jtiçdemir'e katıl-

madı~ımı ifade etmek istiyorum, Çok Jlizel izah etmiş olmssıns rabmen. 

Şö,yle ki: 

Vakıa madde ilk oKuyu~ta hakikaten ~ayet net. 32 nci madde,di

yor ki, seçım dönemi bi tıneden önce ayrılan Yönetim Kurulu liyesinin ye-

~ ri ilk Genel Kurul toplBntısında yeni biniye seçilmek üzere en çok oy 

alan yedek üye ile doldurulur ... Tamam, bitti ... Binaenalayh, ilk Ge- • 

nel Kurul toplantısı da budur. Bir ~ye vefat etmiştir, öyleyse onun •· 

yerine şimdi seçim yapılması l~zım ve yine sayın Güçdemir'in dedi~i ~~ 
gibi, bu da ölen 9rkadaşın mJddetiyle mukayyet olması l§zım gibi, böyle 

anlıyoruz. HcJlbulci, iyi dikkat edelim, ne hakxnoız var, genel kurul, 

aksine ba4ka s8rahat yok, · ı kanun vazıı, kanun vazıı ... Kanun va-

zıı da yaparken bunu herhalde sonradan ne çıkacat:,ını düşünmüyordu. 

DüştinmemijiZ işte zamanında. Bu maddeleri korkan biz bulunuyorduk 

hasbelkader. Şu maddeyi lütfen iyi dıi§tinelim. Birlik Yönetim Kurulu 

üyeleri dört yıl için seçilir ... Şu halde, dört yıl için seçmek mec-

ı:'l\ buriyetindeyiz. Böyle ·ounu tahdit edip 1 ·bir Jıl 9 y3hut da iki ~yıl fi-

i 

L 

lanın 0~~.- müddetini dolduracak kadar müddetle seni seçtik diyemeyiz. 

Şu halde bunun çıkar yolu, Salçuki bejin çoK ~Uzel izah ettigi üzere, 

burada ya bunu şu dönemi seçim dönemi olarak almaKmecburiyetindeyiz, 

ki normal gitsin, arada seçim yapılmasın. Aksi halde 119 ncu -maddenin 

birinci fıkrasındaki dört yıl için seçiliri ihliH etmiç oluruz. Bu 

i tibarla ben, Davut Selçuki be.Yin fikrinekatılıyorum. Bu dönemde se

çim yapılmaması, bundan sonraki seçimlerin böyl2 miltemadiyen arada 

seçim yapılması gibi mıi:,;küllnden bizi kurtarın. Benim anladıgım bu. 

:Uegiştiremeyiz. BirliK Yönetim Kurulu iiy el eri dört yıl i çin saçilir 

hükmü kesindir. Dört yıl için seçilece5 ine göre de, şimdi birisini 

• • t 

.. 
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seçip, sen, onun m~ddeti bir sene kaldı, bir sene sonra yeniden ku

ra~a tabi ol ... Çtinkti burada, kura ile seçilir der . 

. CEIVlALE'l'l:İH GÜÇDEMİR- O ilK defada. 

BAŞKAN- Lütfen 'dinleyelim efendim. 

MUSTAFA AKALHr (Devamla)- Binat'maleyh, ben burada bugün için 

~e~er seçim yapılacaksa dört yıl olarak seçim yapılması l§zım geldi-

gi fikrini savunuyoruın. Aksi halde seçim dönemini, 90 ncı maddedeki 

gibi. .. 

İLHAliTİ GÜVEN- Ara seçimi unuttun. 

BAŞKAN- Lutfen. 

MUSTAFA AKALIN (:Oe'vamla )- Ara seçimi de olmaz. Bu arkada::,ıın, 

seçilen arkadas;ıın ikinci bir duruınc var. Vakıa arkadaş izah etti. 

Asıl üyelige geçmiş. Ondan sonra, dön arkadaş yedek üyeliğe ... Bu da 

olmaz. Yedek üyelikte kalacak ını? Yoksa, yedek üye degilsin sen, çün

kü asıl oldun mu denecek? 

Bu itibarla, istirnam ediyJrum, bunu Davut Selçuki beyin anla

dıgı manada, seçim ~öneminde yapılması gerektigi, 90 ncı maddenin böy

le anlaşılması l§zım geldigini arzediyoru~. 

Say~ılarımı sunarı~. 

BAŞKAN- Hayati bey. 

HAYATİ EKŞİ- Vazgeçtiın. 
.ı 

BAŞKAN- Ba ;;ka söz isteyen? .. Yok. 1 

Efendim, şlındi musaade edeıseniz ıne~eleyi oylarınıza suna-

c asım. 

Hikmet Tuncay'dan boşalan Yönetim Kurulu üyeligi için seçim 

yapılıp yapılınaması hususunıJ oylarınıza sunuyorum. Seçim yapılmasını 

isteyenler lücfen i~aret buyursunlar ... Yapılmasını istemeyenler ... 

Ekseriyetle seçim yapılmasına karar verilmiştir. 

Şimdi, yapılacak seçimde seçilecek üyenin süresi meselesi var. 

Bununla ilgili bir önerge var. Bolu dele~elerinden Orhan Çalış, Dogan 

ile arkadaşlarımız vermişlerdir. 0Kuyorum: -
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" Merhum Hikmet Tuncay'ın yerine seçim yapılmasını, seçim döne

minin de Merhum Hikmet Tuncay'ın kanuni silresi sonuna kadar devam et~ 

rneküzere mukayyet olmasını arz ve teklif ederiz." 

Şimdi, yapılacak saçimde seçilecek Jyenin süresinin Hikmet Tun

c~y'ın kanuni süresinin sonuna kadar devamı hususunu kabul edenler ... 

Etmeyenler ... Bir aykırı oya kar~ı kabul edilmigtir. 

CAllİT ALTAN- Yedek üye mi seçilecek, asıl ciye mi? 

BA:~KAl'if- Asıl üye seçilecek. 

~imdi arkada~lar seçime geçecegiz. Yalnız, müsaade ederseniz 

bir hususu hatırlatayım. Bildiri yayınlanması gerekir. Bu bildirinin 

hazırlanması zaman alıyor. Yeti~mesi l~zım; TRT ye yetişecek, basına 

yetişecek. Bu nedenle, uygun görürseniz bu arada birkomisyon kuralım. 

Komisyon da seçim sırasında bildiriyi hazırlasınlar. 

CAHİT ALTAN- Sayın Ba~kan, musaade eder misiniz? 

BAŞKAN- BcJ,'yurun. 

CAHİ'J' ALTAl'if- Iifluhterem arkad3:;üaı, bir yedek üyelik açılmış 

durumda ... (Gürülttiler, "gündemde yok" sesleri) 

BA:~KAN- 'J'avazzuh etti artık. Yederi.: ciyeli.Kle ilgili gündemde 

.herhangi bir madde Y?ktur. Asıl üye seçiyoruz. Seçilecek asıl üye 

Hikmet Tuncay 'ın kanuni süresinin sonuna kadar asıl üyelikte kalacak

tır. Yedek üye var efendim. 

Efendim, bildiri hazırlamak ilzere bir komisyon kurulması hu

susunu oylarınıza sunaca6ım. 

BİR DELEJE- Efendim, Dernekler Kanununda bu konu ile ilgili 

sarahat var. Prensip olaraK kanuna tabi degiliz,fakat kanunun son 

maddelerinden bir tanesinde, mesleki teşekktiller bildiri yayınlama 

hususunda bu kanuna tabidir, diyor. ~izde bir meslek ieşekkülü oldu

guınuza göre, bildiri yayınlama hususunda kanuna tabiiz. 

TE:tÜN YUR'l'WlAl\f- Söz istiyorum. 

BAJKAN- Buyurun. 
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TEKİı1 YORTlVlAJ.-1- Efendim, bir hususu hatıılatcıak isterim. Burada 

bir sıkıyönetim bölgesi içerisinde toplanmış bulunmaktayız. Hatay

Adana Sıkıyönetim Kuma:ıdanlı,sının bir bildirisi vardır. Bugibi guru

lu.şlar, biz de dt:ıhil, tasrih etmiyor kamu kuruluşları falan diye, 

bildiri ya;yınlayamamaları haKkında biryasak mevcuttur. Bunu dikkati-

nize arzederim. 

Bir bildiri yayınlanacaksa, burada bir karar verilir, bu konu

da Yönetim Kuruluna yetki verelim, b·unu gittiKleri mahalde, AnKara'da 

bir sakınca yoksa, böylebir yasak yoksa, orada yayınlayabilirler. 

Bunu Genel Kurulun bir ternemli Kararı olarak Yönetim Kuruluna vere-

lim, onlar yayınl~sınlar. 

Saygı ile arzederiın. 

KEI'IlAL SARIİBFtAdİMOJ.LU- Sayın Yönetim Kurulunu ve Bas;kanı bu 

işe memur edelim, bizim adımıza munaaip yerde yayınlasınlar. 

K'\.ŞKAl\f- Efendim, Kemal beyin de bir teklifi var. Genel Kurul 

toplantısı sonu yayınlanacak bildiri için Yönetim Kuruluna ve sayın 

Başkanına yetki verilerek, kanuni hususları da tetkik ettikten sonra, 

gerekli bildiriyi hazırlayıp yayıulamak dzera, ki imk~n varsa, Yöne

tim Kuruluna yetki verilmesini oylarınıza sunujlorum. Kabul ede:pler .•. 

Etmeyenler ... Kabul edilmi;tir. 

Şimdi seçime geçiyoruz. Yalnız seçim için bir tasnif komisyonu 

kurulması ~erekiyor. Tasnif Komisyonu Uç kişi veya be.ş kişiden mUte

şekkil olabilir. Tasnif Komisyonunun 5 kişi olmasını kabul edenler ... 

Etmeyenler ... 3 kişi olmasını kabul edenler ... Etmeyenler ... 3 kişi 

olması kabul edilmigtir. 

Tasnif Koınis;yonu için ad çekiyorum ... Kemal Ka;ya, .Ali Dinç, 

Kemalettin Sönmez arkadd şlcırımız tasnif ·komisyonuna seçilmişlerdir. 

Efendim, elimizde iki teklif var. Başka sıdaylıgını koymak i.s

teyen arkuda~ımız vursa, ldtfen ismini bildirsinlar ... 

Teklifleri okuyorum: " Ttirkiye Barolar Birliesi Yönetim Kurulu 

asıl Uyeligine Afyon temsilcisi lVlustafcı Akalın'ı teklif ediycruz. 

Talat Barı::;: Rifat Ak,:;>i t Himmet Erdoğmuş Zeki Özker 

Demirali Özeıkıncı Fikri Simav Zeki Şeramet İlhan Ege 

1 
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Şemse"itin Tue, Orhan Çalış Do~an İleri 

MUSTAFA \..AKALIN- Sa,yın Ba.şkan, ben istinkaf ediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKMT- Peki efendim. 

( ;'Cemalettin Güçdemir 'i teklif ediyoruz sesleı i) 

CEl\'lALETTİliJ GÜÇDEriiİR- Efendim, benim için yapılan teklife şük

ranlarımı arzederim. Bendeniz de lehinde oy kullanacat!,ım Ziya Bilge 

arKada::;ıımızı daha elyak görerek istinkaf ediyorum. Arzederim. (Alkış

lar) 

("Emin Baltaoglu'nu teklif ediyoruz" sesleri) 

BAŞKAN-Peki efendim. 

Bir di6 er teklif var, onu okut~yorum: 

Türkiye Barolar Birli~i Divan Başkanlıgına 

Türkiye Barolar Birli6i Yönetim Kurulu üyeligine Adana delege

si A~~kat Ziya Bilge'yi teklif ediyoruz. 

Nhıstafa AKalın Hüseyin Cahit Oguz 'Tekin Yurtman 

Talat Barış M. Ali Arıkan İl hami }üven Rifat Akşit 

Hilmi Özarpat Hanefi SağocaK Rasih Arısoy 

Salahattin Aydın Said Şahenk Ömer Gözubüyuk Mahmut Eroglu 

İsmet Çalık İdris Albayrak Himmet Erdo~muş Re9it İpek 

Ali Dinç Kemal Sarıibranimo5lu Hüseyin Avni Aslan Ali Bal 

Sabahattin Bil~e Abdulkerim Şerefhan İlhan ~ge 

lVIuvaffaK Gürsoy Şinasi Tandagan Cemalettin Güçdemir 

Şemsettin Tug Naci Kandazoglu 

Ali Söylemezoglu 

Hayati Ekşi Fikri Simav 

ıvı. Orhan Yıldız Bahattin Özbek 

Kemalettin Sönmez Sait Çe:;mi,;;il 

BAŞKAN- Başka aday var mı efendim? .. , ("Adayları görelim" ses-

leri) 

(Adaylar kendilerini tanıttılar) 

ZİYA Bİ LG E- Ivluhteı em arkada::;ılarım, bendenizi Yönetim Kurulu 

üyeliğine aday gösterdiğiniz için çok teşekKür ederim, minnettarım, 

hürmetlerimle. (Alkışlar) 

EMİN BALTAOGLU- Sayın arkadaşlarım, ben şahsen Baro Yönetim 
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Kurulu uyelioine adaylıgımı kojmuş degilim. Bazı arkadaşlar teV€ccüh 

göstermişler, teklif etmişler, fakat ben aday de6ilim. 

Saygı ile arzederim. (Alkışlar) 

·BAŞKAN- Muhterem arKada;glar, ;,;imdi oy pusul!:ıları dagıtılacak. 

Yalnız, Denetleme Kurulu için de üç asıl, uÇ yedek üye seçile

cek. İki sandık koyalım, uygun görürseniz Denetleme Kurulu üyelikle

rinin neçimini de yapalım efendim. 

İLHM1İ GÜVEN- Efendim, Denetleme Kurulu raporunu okuduk. Bi

naenaleyh, ben ipka edilmesini teklif ediyorum. 

BAŞKM~- İpka diye birşey yok, seçim zorunluğu var efendim. 

Denetleme Kurulu için aday olmak isteyenler veya 'aday gösteren

ler... (''Vedat Burcuoglu, Fehmi Özçelik, Vasıf Üstün, HilmiÖzarpat'' 

sesleri) Üç asıl, üç yedek olması ~erekiyor. 

İki sandık koyacağız, birine Yönetim Kuruluna seçilecek bir 

asıl üye için oy kullanılacak, digerine de Denetleme Kurulu için oy 

atılacaktır. 

Oy pusulalarını dagıtıyoruz efendim. (Oy. pusulaları dagıtıldı) 

Seçime başlıyoruz efendim. 

(Od okumak suretiyle oylar toplandı) 

BAŞKAN- Oyunu kullanmayan var mı efendim?,. Yok. Oy verme iş

lemi bitmi~tir, tasnif heyeti lütfen ayların tasnifini yapsınlar. 

Efendim, tasnif kurulu tasnif işlemini yaparken biz gündemin 

di0 er maddelerine devam edelim. 

Gündemin 10 ncu maddesine gelmiş bulunuyoruz. Madde şöyle: 

".Birlik kesEmeklerinin he[3abında hangi tarihte baroda kayıtlı 

avukat adedinin esas alınması gerekti~inin yeniden tespitini isteyen 

Çanakkale Barosunun teklifi." 

Yönetim Kurulu bu hususta birizahat verecek mi efendim? .. Bu-

yurun Rahmi bey. 

.l 
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lONETİHl KORULU ADINA RAHJ'VIİ I\flAJ.AT- Sayın Başkanım, degerlidele-

6e arkadaşlarım; 

Biz biliyorsunuz bug~ne kadarki uygulamamızda yıl sonu itibariy

le baroya kayıtlı avukat adedi üzerinden keseneK tahakkuk ettirmekte 

ve barolara göndermek suretiyle bunun tahsili ~eklinde bir uygulama 

yapmaktaydık. 

Şimdi, ÇanakKale Barosunun önerisi, bu şekilde yapılan tahakkuk 

ve tahsilat esnasında barodan ayrılanlar var. Binaenaleyh, biz ismen 

bunları tahakkuk ettiriyoruz, borçl<:mdırı,yoruz-' ve birlige ödemek zo

runda kalıyoruz. Halbuki, tahsil imk§nından mahrum kalıyoruz, diyor-t lar. Bu sebeple, bu ayrılanların yerine bir kısıntı yapmakşeklini du

ştintiyorlar veya öneriyorlar. 

Halbuki, Y~ksek Heyetin malumu oldu(;',u üzere, biz sene başında

ki mukayyet avukat adedini esas alıp bu tahakkuku yaptıktan sonra, 

ayrılanlar oldugu gibi, o dönem esnasında baroya kayıt olanlar da olu

yor. Fakat bu kaydolanlar için, bize ek ödenek gönderin diye bir ta

lepte bulunmuyoruz Birlik olarak. O ertesi seneye aktarılıyor. Böylece 

barolarda bir denge oluyor. 

İkinciside, bütçe esaslarına göre 9 biraz evvel kabul huyurduğu

nuz sistem muvacehesinde, bizim belli ölçülere göre bir tasarı hazır

layıp sizlere sunmamız gerekiyor. Degişken bir bütçe ile geldigımiz 

takdirde,o barqdan Uç ki~i ayrıldı, bu baroya Uç kişi girdi, ·oradan 

beş kişi çıktı şeklinde biruygulama tamamen sistemi degiştirecektir. 

Bu sebeple eski uygulamaya devam edilmesini ve önerinin reddi 

gereKti5i görüşumUzü takdirlerinize arzederiz. 

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Bu konuda söz is tey en var mı? .. Buyurun. 

CAHİT ALT.Al'J- Efendim, teklifi huzurunuza getiren Baro d2legesi 

ularak konuşuyorum. 

İkinci Genel Kurul toplantısında Birlik keseneginin borcunun he

sabında 31 AralıK esas alımırak kayıtlı c:ıvukat ad edin e göre bir yıl

lık kesenek hesabı hesaplanıyor ve barolar buna göre borçlandırılıyor. 
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Malfim, o biryıl içınde vefat eden arkadaşlarımız var, meslekten. 

çıkarılan arkadaşlarımız var, çıkan arkadaşlarımız var, başka barola

ra nakledilen arKadaşlarımız var. Bu halde, tabiri caizse, Barolar 

Birliginin tahsildarı durumunda olan barolar üye avtıkcıt arkadaşlardan 

tahsil etmediKleri Barolar Birli6 i keseneğini Birlige ~öndermek mec

buriyatinde kalıyorlar. 

Arkadaşım dediler ki, biryıl içinde baroya yeniden kaydolan ar

kada;şlar da var. Bizderiz ki, neden ters yollara yönelelim. Borcumuz· 

ne ise onun borçlusu olalım. Niye borçlu olan baro esas kesenek bor

cunu ödemeyecek de, borçlu olmayan bir baro başka baroya naklini ya

pan bir avukat arkadaşın kesenek borcunu tahsil etmeden ödeyip baro

lar Birli6ine gönderecek? .. Birliğin bütçe hesabında da bir sakınca 

olamaz arkadaşlar. Birlik barolarda kayıtlı, Birlige baglı lO 200 ya

hut 12 bin üyesi varsa, yine 12 bin uyesi olacak, aidatlar yine bunun 

neticesi hesap edilmiş olac3k. Ancak, Baroların ktilfeti hakiki külfet, 

baroların borçları hakiki borç olacak. Neden hakiki borçludan tahsil 

etmeyece~iz de, bunu borcu olmayan b~rolardan tahsili yolun~ gidece

giz? Bu barolar için, bilhassa kuçük barol~r için büyük bir sakınca 

teşkil ediyor arkadaşlar. Bütçesi lO binin altında barolar var. 20 

kişilik barolarımız var arkcıdaşlar. 500- 600 lirabu barolar için ha

kikaten bir açık verme durumunda oluyor. Niye bu küçük baroları bu 

duruma soKalım. Bizim teklifimiz bu yöndedir arkadaşlar. 

BAŞKAl'J- Emin bey. 

ElVIİN BALTAOGLU- Sayın dele6e arkadaşlarım, baroların Eurolar 

Birli~ine katkıda bulunmalirı bir zorunluluktur. Bunun ne şekilde 

belirtilecegi yine Yüksek Heyetinizin vereceJi karara baglı. 

Yalnız, bazı Konuşmacı arkadaşlarım bir kelime kullanıyorlar, 

beni çoküzüyor bu Kelime. Yanlış bir kelime. Özür dilerim, sayın Ba

rolar Birligi Ba;şkanımız da bu kelimeyi herhalde bir sürçülisan ola

rak kullandılar; küçük baro ve bdyuk baro. Türkiye'de küçük baro ve 

büyük baro yoktur, barolar V3rdır. Her baro mıistakil bir barodur, ay

rı bir :;ıahsiyeti bükmiyedir. Ancsık, üyesi az olan veya üyesi çok olan 
....-j 
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baro vardır. Eunu bilh::ıssa huzurunuzda İstanbul b::ırosunun bir üyesi, 

bir müntesibi olmag sıfatiyle açıklamak isterim. Büyük baro yoktur 

arkadaşlar. (Alkışlar) 

Her baronun ayrı bir şansiyeti oldu~una göre, Barolar Birligin

de bunların da k&tılmaları için gerekli sistemler kabul edilmi~ bu

lunmaktadır. 

Barolar Birligine ödenecek katılma :payının ne suretle kararlaş

tırılması Barolar Birligi Cl-enel KuruLımı bırakılmış bir haktır. İz

mir'de yapılan toplantıda bu şekil etraflıca münakaşa edildi. En adil 

bir sistem olmak üzere baroların üyeleri sayısı nisbetinde Barolar 

Birli~ine katılma ~ayı vermeleri kararlaştırıldı . 

.binaenaleyh, Barolar Eirli[Sine verile.caK :para avukat falan, fa

lan, falan 9 ahsın :parası de~ildir. Falan baronun,falan baronun, falan 

baronun Barolar Birli~ina ödeyecegi :paranın miktarının tayininden i

barettir. Bu bakımdandır ki, bir baroda üye sayısı azalmış veya çogal

mış, bu ancak bütçe yılı hesaıbında nazara alınır. Muhasebe sisteminde 

aidatın ödenmesi veaidatın tahsili belirli şartlara göre tahakkuk et

tirilir. Her baro kendi borcunu yılbaşında bilmek zorundadır. Barolar 

Birlisi de her barodan ne kadar aidat alaca~ını yıl başında bilmesi, 

bütçesini buna göre ayarl~rnası gerekir. Bu sebepledir ki, Yıl sonunda 

her baronun mevcudu her ne ise ona göre tayin edilen bedel üzerinden 

';) barolar Barolar Birli,sine borçlanır, teker teker avukatlar borçlanrnaz. 

Çanakkale Barosundaki arkadaşımızın bu husustaki_ açıklaması bu 

noktalara inmemelerinden ileri geliyor 

CAHİ'.r ALTAN-Biz de aynı anlamda karşılıyoruz beyefendi . 

.EtviİN BAL'.rAOGLU (Devamla)- Şunu arzetmek is teri m, mUsaade buyu

run. Ben fikrimi arz~deyirn, siz sonra tekrar konuşursunuz. 

Baroların 0ye adetleri sene içinde azalabilir veya çogalabilir. 

Bu sene azaldıysa bir dahaki sene çogalacaktır. Bu ço5almalar zaten 

sistematik olarak her sene devam etmeKtedir. O bakımdandır ki, İzmir

de kabul .edilrni;g olan ana _prensip, yıl başındaki baroların mevcudu 

~ nisbetinde baroların Barolar Birligine ödenek borçlanmaları gerekir. 
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Ve muhasebe sistemi de bunu amirdir. BsL}ka türlü hareket edilmesine 

imk~n yoktur. Eski kararın aynen devam etmesi hususundaki kararımızı 

saygı ile dilemekte~im. 

BAŞKAN- Orhan bey,buyurun. 

ORHAN TÜVJlvlEN- lVluhterem meslekta;,;ılarım, biraz evvel arkadaşla

rımın da beyan ettikleri üzere, her baronun bir bütçesi sene sonu 

toplantısında gorü~Ulüp karara ba~lanmaktadır ve yine kanun hükmüne 

göre Aralık ayının sonuna kadar her baro levhasını tanzim etmek mec-
olsun 

buriyetindedir, Binaenaleyh, muhasebe teknigine göre/ işin pratik-

lit!;i bakımından olsun bar o levhalarında J{a;y ı tlı olan ki şi ler üzerin

den de aidatıarın tayini, tesbiti ve Birlik keseneklerinin ona göre 

gönderilmesi iktiza eder. 

Vakıa Çanakkale Barosu delegesi arKadaşımız eksilmelerden bah

sediyor, nakillerden bahsediyor, amma ~en Barolar Birliginin kongre 

zabıtlarını tetkik ettigim zaman gördüm ki, hepimizde bir artış var; 

5, 6, 7, 8, maşallah sene sene artıyoruz. Binaenaleyh, bu artmalar

dan dolayı birşey de ödedigirniz yök Barolar Birligine. Hakikaten Ça

nakkale Barosunun bu sene bir-iki eksigi olduysa bu bir talihsizlik-

tir. Temenni ederiz ki, gelecek sene yeni gelecek stajiyer arkadaş

lar hepsi orays gelsinler. Aidatlar da artsın,onlar da zenginlesinler 

ve eksilme 9öyle dcırsun, Barolar Birligine biraz da fazla para yerine 

eksik para göndermiş duruma düşsünler. Bu bakımdan teklifin reddini 

talep ederim. 

Hurmetlerimle. 

BA:JKAN- "Yiiinetim Kurulunun bir diyec eı:Si var mı efendim? .. B uyu-

run. 

YjNETİIVI KU'RULU ADINA RAlllVIİ MAGAT- Sayın Başkanım, degerli dele

ge arkadaşlarım, sayın Emin Baltaoglu'nun açıkladıgı hususlara katı

larak biz bir kanuni durumu da bilgilerinize arzetmek istiyoruz. 117 

nci maddemiz aynen, G-enel Kurulun 2:örevlerini sayarken, baroların Bir

lige ödeyecekleri kesenegin miktarını tes_pit etmek, diyor. Yani avu-
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katların ödeyace~i de~il, baroların kesane~i. Bunun ~çin çeşitli al

ternatifler Uzarinde durulmu~tur. ObjeKtif birölçü nasıl olsun, diye. 

Barolara kayıtlı avuKat.adedi çarpımı ıizerinden, lO lira esas alın

sın ~rensibi İzmir toplantısında kabul edildi. 

Binaenaleyh,- biz Barolar Birligi olarak avukat arkadaşlBrımı

ZL degil, baroları muhatap alıyoruz. Hiç c]Uphesiz Ki, herhangi bir 

ayırım yapmaksızın. Bu bakımdan, birde btitçe yılımız var. O da, yilk

sek heyetinizin malOmu oldu~u üzere, 31.12 tarihi itibariyle yapı

yoruz bilançomuzu, büt"' emizi. Bu sebeple, bundan evvelki Genel. Kurul-

~ larda kabul edilen ve uygulanan sistem uyarınca, 31.12 tarihijle ba-

rolara kay ı tl ı avukatüır esas alınmak suretiyle baro keseneklerinin 

tesbiti şeKlindeKi uygulamaya devam edilmesinin kabulUnU ve teklif'in 

reudini arz ediyoruz. 

·:reşekkür ederim. 

BA~KAN- Efendim, durum aydınlanmı;ştır. Oylarınıza arzedecegiz. 

Çanakkale Barosunun, Birlik kes enelderinin y cnid en tes_pi ti hususun

daki teklifini kabul edenler ... Etmeyenler ... ı e karşı ekseriyetle 

reddedilmL;ıtir. 

~ündemin ll nci maddesine geçiyoruz: 

:r kruKatlıK ucreti borçlarını öd2r;ıeksizın devamlı avukat de

~iştirenlerin bu kötü ve avukat aleyhindeki tutumlarının önlenmesi 

için Meslek Kurallarına bir madde eklenmesi hakKında Çanakkale Barosu 

. teKlifi." 

Efendim, müsaade ederseniz evvel9 teklifi oKuyalım: 

" Bir kısım müvekkillerin avtıkatlara ücret borçlarını ödemek

sizin devamlı vekil degiştirdikleri mUşalıade edilmeKtedir. Bu tutum 

bilhassa bUyük illerde daha da çoK soyıda teKerrür etmektedir. Bu 

ahlak dışı ye avukat aleyhindeki tıJtumun önlenebilmesi için protesto 

yiyen bir tacirin kredisinin kasilmesi benzeri olargk, baroların bu 

tutumda bulunanları muayyen zamanlarda, mesela 0ç ayda bir,birliste 

halinde ilan etmeleri, bu s;ekilde işmi il3n edilen kiçilerin başka 

avukat tarefından, ancak evvelki 3Vukatına ücret borcunıJ ödedigini 
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ispat etmesi 9artı ile vekaletinin alınabilecegi, bu borç ödenınedigi 

müddetçe avukatların böylebir şahsın vekaletini almamaları, ret mec

buriyetinde oldukları kurallara eklenmesini istedigirniz t.eklifimiz-

dir." 

BAŞKAl'T-Bu ınevzuda söz iste,yenler? .. Buyurun. 

İLHAMİ :}ÜVEN- Sayın aı.ıwda;?lar, pe;;şinen arzedeyim Çanakkale 

Barosunun bu teklifi çok Jerinde. 

Göntil ist~rdi ki, Çanakkale Barosu bu teklifine, yalnız ücreti 

vekRet ödenınesi konusunu getirmesin huzura, aynı zamanda da Borçlar 

Kanununun azil hukumlerinin degiştirilmesi için Barolar Birli5inin 

te:şebtıuse geçmesini teklif etmesini beklerdim ve bendeniz huzurda 

teklif ediyorum bunu, b~r temenni olarak rica ediyorum. Azil müesse

sesi biliyorsunuz 788 sayılı/~~~~~·in kanununda tahtı muhakemeye alı
nan memurları, mustahdemlerin azıedilmesiyle sonuçlanan en agır bir 

mueyyidedir. Basit bir terim degildir, basit bir kelime degildir. 

Şai.beli bir kimseye, bir kamu görevlisine son tasarruf olarak kulla

nılan usuldür bu. 

ı 

Şimdi, birde bakarsınız ki, gördugüın lüzum üzerine, noterden bir 

azilname gelir, azıettim ... Ha,ysiy et.;ıiken bir .;;e.J'dir bu. Yani, evvel

emirde bu azil ınuessesesinL, ortadan kaldırına.K veya bir ~gerekçeye bağ

lamak zorundayız. Hakkı yoktur ınüvekkilin pırıl pırıl çalışan bir 

avukatı azletıneye, sebep göstermeksizi'n. 

Binaenaleyh, bu konuda Yüksek Kurulunuzun hassasiyet göstere

cebi inancı içBrisinde 4u teklifin bir ilke olarak kabulünü bendeniz 

de uygun buluyor, say~ılar sunuyoruın. 

'Jeşekkür ederim. 

BAŞKAN- Ömer bey. 

ÖJIIIER GOZTİ'.B:İYÜK- Di van Ba;:kanının mümtaz .şahsında hepinize say-

gılar sunarım. 

Şimdi, teklifin bendeniz aleyhinde bulunmakla beraber, lüzumu 

olmadıgını arzetmek istiyorum. 

Daha önce Genel Kurulurnuzca kabul edilen meslek kuralları, ki 
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alel§cele kabul adilmi}tir, alal~cele de meriyete konmuştur, bunu da-

ha önceki to_plc:mtıd8 da arzettim. D:.inJBdo hiçbir emsa}i yoktur bu ka

dar kısa stire i~erisinde Kuralların tespit edilip meriyete kondugu. 

Mesela, mehaz Bern Kuralları 9 yıl sonra meri;yete konmu.ştur. Bizde 

btiltende neşir tarihinden itibaren, ki billten henUz birçok arkada§la~ 

r_ımızın eline c5eçmemekteydi o tarihte, meriyete konulmuştur. Fakat bu

nun 39 ncu kural olarak ifadesini bulan bir meslek kuralından bahset-

mek istiyorum. 

Aslında bu luzumsuz bir kuraldı. ÇtinkU, Avukatlık Kanununun 172 

ve 168 nci maddeleri bu kuralın kabulUne dahi lUzum bırakmamaktaydı. 

39 ncu meslek kuralımız, iKinci bir avtık:::ıtın .sörevlendirilınesi halinde 

birinci avukatıEu yazılı bilgi verilmesi kuralı kabul edilmii,ıtir. 

Bu belki .jumu,şak bulunur. Hakikaten de öyle. ÇUnkU, avıukatlık 

Kanununun 172 nci maddesi, yozılı muvafakat, bil6i de5il, yazılı mu

vafakat şc:rtını koymu.)tur. Binaenaleyh, ikinci bir arkadaş bu şekilde 

meslekhaysiyet ve onuruntı dokunan d::.ıvranı.;ılcır karşısında muvafakat is

tedigi zaman, aynı ~erefi korumak mecburiyatinde olan di~er arkadaş 

elbette muvafakat vermey~cektir, hiçolmazsa sebep açıklayacaktır. 

bcreisiz dava takibi ise 168 nci madde ile ~asaklanmı~tır. Ta

bii istisnası malum. 

O halde, böyle bir kural koymaya lJzum yoktur. Esasen vardır. 

Bunun aKsine davranış disıplin Kovu~turmasını gerektirir. Onun için 

teklifin bu gerekçe ile reddini istirhaın ediyorum. 

Saygılarımla. 

BA~KAN- Emin bay,buyurun. 

El.v1IN BALrAOGLU- Sayın ıistadlarım, tekrar tekrar söz aldıgımdan 

dolayı öztir dilerim. Bu konu İstanbul Barosunda evvelce bıiy~k bir 

dert olmuş ve uzun mtinaka~3lar neticesi bazı kararlar alınmıştı. Size 

geçmL,., ol:.m bu hadiseyi ncıkletmek isterim ve o sebeple söz almış bu

lunuyorum. 

İstanbul Barosunun 5.1.1964 tarihli Jenel Kurulunda, avukatların 

m~staha~ oldukları vek~lat ticretini ödememekte teıner~Ud eden mtivek

killerin borçlarını ödeyinceye kadar baroda tutulacak borçlular lis-
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tesine yazılmaları ve bunların d~valarının başka avukatlar tarafından 

takip edilmemeoi hususu kararla4tırılmı~ ve bu hususta bir yönsimelik 

yapılarak ydrilrlti~e konulmu~tu. Bu yönetmeliK ydrürlüge konulmu~ ol

makla beraber İstanbul Barosund::ı bu yönetmelik bugilne kadar kat'iyen 

uygulanamamı ştır. 

Bu i§ yönetmelikle, kararla halledilecek bir mesele de~ildir. Bu 

İi} evveliJ biz avukatların şahısıarına teredJilp eden bir meseledir. · 

Biz avukatlar müvekkillerin başka avukatlEJ olEJn i:şlerinde borçlarını 

ödemeden bize geldiklerinde onun davasını almamak mesleki mecburiye

tindeyiz. Vicdani mecburiy etimiz, bizim olgunluğumuz, bizim va zifele

rimiz bunu gerektirir. Evvel8 biz bunu kendi vicdanlarımızda, kendi 

usullerimizde tatbiK etmekle mükellefiz. Biz, müvekkiller degil, ev

vela .Kendimizi olgunlaştıracagız. Biz bu seviyeye gelirsek müvekkiller 

bizlere uymaya mecbur olacaKlardır. Fakat biz, başka bir arkadaşın 

müvekkilini elinden almaya çalı§ır, onun işlerini biz yapmaya kalkar

sak bunu niçbir kanun, hiçbir yönetmelik, hiçbir Genel Kurul kararı 

önleyemez . 

.Bu bakımdondır ki, ÇanaKkale'deki arkadcışlarımın haJsasiyetleri

ne katılıyorum. HakiKaten bu bdyJk bir derttir bizim için, fakat bu 

böyle emirle, talimatla olacak masele debildir. Kendi kendimize, kendi 

mecburiyetlerimizi yerine .;:Setirme.K suretiyle ancak bu kararlaştırılır . 

.Bunun için ayrı bir karara lüzum bulunmadıgı .Kanısındayım. 

Dekrar söz aldıgım için yeniden hepinizden özür diler, saygıla

rımı sunarım.(Alkı9lar) 

BAŞKAN- C ahi t Al tan bey. 

CAHİT ALTAN- Muhterem arkadaşlar, teklifimiz yanlış anlaşıldı. 

.Bir davada ikinci bir avukatın tutulması mevzubahis değil bizim tek

lifimizde. Bir başka davada, davası bitmiş, ta.Kip edilmiş vekil tara

fından, ücreti vek§leti haketmiş, amabir kısmını almış, ama hiç ala

mamış. Ödenınemi ş ve ki lin ücreti tam olara.k. Ba §ka bir dava· mevzubahis. 

O hallerden bahsederiz. loksa, ar.Kadaşlarımızın bir davada ikinci bir 

v~kilin tutulması, ikinci bir vekilin tutulması halinde ben de bili-
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yorum kurallarda madde oldu~unu. İkinci bir vekilin tutulması halinde, 

ikinci bir veKile mtiracaat edildi~inde evvelKi veKile muhakkak ki, rı

zasını alacak, yazılı muvafakatini alacak. Bu var kurallarda. O da ver

meyecek, borcu Vardır, diye. O zaman anlayacak. 

İstanbul'da dtiştintin, öyle kişiler var ki, bir yılda 5-10 tane 

davası var. Bir avukEıta e;elirbir davEısını gördurUr ücretini ödemez. 

Oradan geçer ba,~ka bir avukata ... Ne bilirsiniz ki, bundan evvelki 

bir davasında Ahmet beye borcu vardı, avukat lVIehmet beye borcu vardı, 

ama bu kisıiler baroda bir levhada ilı'n edilirse, Ahmet beye borcu var

dır, borçlu kişidir, vekile borçlu oldu~u ilan edilirse ve bizler de 

o ilan tahtasında Ahmet'e, lVlehmet'e borcu olanları görıirsek, bize mti

racaatı halinde şu avukataborcunu öde, ödedie,ine dair bele;e getir, 

ondan sonra vek~letini alırız, diyebiliriz arKadaşlar. 

Bizim teklifimiz budur, yanlış anlaşılmasın. Saygılarımla. 

:SA~KAN- Efendim, ÇanakKale Barosunun mesleK kurallarına bir mad

de eklenmesi yolunrl.aki teklifini oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler ... Etmeyenler ... 1 e karşı ekseriyetle reddedil-

miştir. 

Gündemin 12 nci maddesine geçiyoruz: 

;ı Yerli ve Yabancı Kone;relere e;önderilecek delee;elerin seçilme-

si veya Yönetim Kuruluna yetki verilmesi.'' 

Bu konuda Yönetim Kuruluna yetki verilmesi hususunu oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler ... Etmeyenler ... Oy birligiyle kabul edil

mi.,ıtir. 

13 ncli maddeye geldik efendim: 

"1136 sayılı Kanunun 39 ve 117/10. maddelerine göre Yönetim· 

Kurulunun avukatların resmi kılıkiarı ile ilgili önerisi." 

Bu konuda birde önerge var, okuyoruz: 

11 Raporda belirtilen esaslar içinde yeni resmi kılıgımızın ha

zırlanması gerei bunun uygulamazamanı, gereKse en iyi ko~ullarla yap

tırılması bakımından Yönetim Kuruluna yetki verilmesini }enel Kurulun 

takdirine sunarız. 

Salih Sipahier :Behçet Çomako;SlU İlhan Ege 
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Necdet Juven Davut Selçuki Burhan Karsçelik 

Vedat Burcuoglu 

.BA)KAJ.'ı"- Bu konuda lehinde konuşmak iste,Yen var mı?"" Yok. 

Aleyhte konm,;maK isteyen? .. Buyurun İlhami bey. 

İLHAJ)JIİ GÜVEN- Efendim, ben de huzurunuzu çoK işgal ettim. Emin 

Baltaoglu Ust~dım bir yol açtı, evvel~ özür dilerim. 

kı··.·.· ... ·ı. 

Efendim, birçok sorunlarımız var, iki gündür bunun münakaşasını 

yapıyoruz. Bu sorunlarımızı halledelim, sonra kılık kıyafete gelsin 

iş. 

Yönetim Kur-uluna da bu işi bırakmak dogru degil. Yiue burada mü

zakere edilmelidir. Mesel~ 1 duyduguma göre, e~velce bir kıyafet tespit 

edilmiş, sırmalı filan. DuşUnLintiz ki, bir keşfe gidiyorsunuz, o sır

ınayı nerede giyeceksiniz, nasıl taşıyacaksınız. O sırmalı kılık ne 

hale·gelecek, nasıl sizi rencide edecek ... 

Binsıerialeyh, ben kılık kıyafet iginin atiye bırakılmasını, evve

l§ öncelikle çöztim bekleyen sorunlara e6ilinmesini istirham ediyorum, 

takririn reddini rica ediyorum .. 

Saygılar sunarım. (Alkı9lar) 

BA..;~KAN- Buyurun. 

İLHAN JVIERTSo-J~- Efendim, bu kılık meselesi hakik9ten enteresan 

bir mevzu. Bundan evvelki devrelerde de kurulunuzu işgal eden mesele

lerden birisi oldu. Lehte, aleyhte pekçok fikirler var, fakat ben kı

saca şunu arzetmek isterim ki, kılık ve kıyafet.in cemiyetirııizdeki ye-

rini takdir etmeyen bir tek üyemizin olmadıgı kanaatındayım ~e zan

neQ.iyorum ki, İlhami arKadaşımız da aleyhte konus:;muş olmasına ra.;rııen 

kılıgın degişmemesi lehinde de~il, zamanının yerinde olmadıgı kanaatın

dalar. Öyle anlıyorum ki, i ttifakLı bu kılı~ın d et.:,i şmesinde zaruret 

var. 

Hepimiz cemiyet içinde .Ya:şayan insanlar olarak, çokpeJmUrde kı..:. 

yafetle gittigirniz zaman gördtigümtiz itibarla, biraz daha iy~ bir kı

yafetle çıktıe;ımız zamandaki gördti,:;ümüz itibar arasındaki farln tak

dirlerinize bırakırım. Hocanın meşhur l~fı ile sözlerime son verecegim. 
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Bu iş biraz kurk hikayesi beyler. 

Sayc;ılar sumırım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Burhan Kara çeliK. 

BURHAl'i KARAÇELİK- Sayın c.ırkado9lar, Adana Zon.sresi Genel Kurul 

toplantısında kılık Konusu huzurunuza 6etirildi. Jörduk ki, temen her 

arkaJaşın tespit edilecek Kılık konusunda özel bir zevki, özel bir 

6ÖTLLşii var. Bin::ıemıleyh, ben derim ki, ec;er biz kılıcSın tespitini yi

ne Genel Kurulunuza bırsıkır isek, bu i..şin içinden çıkamayız. Her ar

kadaş haliyle haklı bir gdrUş, kendine göre, zevkine göre bir görUş 

ileri sUrecektir ve bu i~ yılan hik9y~si g~bi uzayacaktır. Şu sırtı

ınızda taşıdıgıınız kılıgı biz seçmedik. Seçilmiş, tespit edilmiş kılıgı 

pekala bugUne kadar nasıl taşıdıysak, ll kişinin daha salim bir şekil

de tespit edecegi kılı5ı ta~ımamızda da hiçbir mahzur yoktur. Ben 

takririn kabulunu rica ediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Fadıl Al top. 

iADIL ALTOP- Say ın Başkan, degerli meslekta9larım, sanıyorum 

bir çelişki içine giriyoruz. StaJiyerlere 300 bin liralık bir teklif 

reddedildi. Ölen meslektaşlarımıza yardım reddedildi. Sonra, 3 milyona 

balig olan bir KıyafBt de~işiKligi ... 

Tanesi 250 lira. 10 bin avukata 250 lirayı çarpın, fazla hesa

bım yok, yunılmıyorsam 2.5 milJon liralık bir kUlfettir. Bu sebeple, 

ben evvelemirde Yilksek Heyetinizin bundan önce aldı6ı o kararlar is

tikametinde kUlfet yUklamemek prensibiyle hareket etmesini istirham 

ederim. 

Kaldı ki, a0alet reformu derken, adalet binalarının perişan ha

lini hep göz önünde tutuyoruz. HukuK kon,sresina b'elen şarktaki hÜkim 

ve savcılar dediler ki, cebimizden _para verip odun almazsak icrai ada

let ettigimizy~rde çaıı~ma imK~nımıi JOk. Biz oraya sırmalı, i~i mor, 

dışı yeşil renkli cübbe ile çıkaco6ız ... Arkadaşlar, biraz vodvil olur. 

Ben istirham ediyorum, bemden evvel konuşan İlhami 2rkadaşımın dedigi 

gibi, çok halledilecek meselelerimiz var. Biz avukatlık meslees.ini 

vek5r içinde temsil ettiKçe, üstumdzde hangi kisve olursa olsun, bi-
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zim vek~rımızdan o kisve de gurur duyar. A~acagı renklerden vaya sır

ınalardan de6il. Bu cübbeye, bu kisveye devam etmeyi arz ve teklif e

diyorum. (Alkışlar) 

BAŞKm~- Buyurun Behçet bey. 

BEHÇE'r ÇOMAKOGLU- Sayın Ba;şkan, rrıuhtererrı delege arkadaşlarım, 

avukatlık kisvesinin bu kadar büyük birproblem olarak burada sunul

masına biz şaştık dogrusu. 

Devrimizde çocuklürırrııza 15 günde bir elbise degiştirip modayı 

takip ederken, rrıeslegimizin itibarını temsil eden ve artık bugün haki

katen kisve diyebilmemiz biraz mümkün olmayan ~u kıyafette hal~, İs

tanbul'da 250 liraya diktiriyorlarrrıış, biz 100 liraya diktiriyoruz, 

bu büyük birproblemse, avukatların hiçbir derdinin hallolmasına imkan 

yoktur. 

Barolar staJiyerlerden 800 lira, ı 000 lira 6iriş kesenegi alır

ken, hiç stajiyerleri düşünmüyorlar da, onların ilk defa girecegi za

rrıa:ı yaptıracağı bir cübbeyi., bir Kisveyi mi düşünmeye başladılar ki, 

Fadıl Altop arkadaşım, artık her~eyi kapadı, bütün yükü sanki bu etib

bade buldu. Biz bu kisvenin, ·şimdi arkada 9larırrıızın :pekçogunda eski, 

i;;ıte laletta;yin olarak giyiyorlar, bunun mutlaka degişmesini ve bir 

şekle baglanmasını',zaten kanun icabıdır da, Yüksek Heyetinizden isti

yoruz. Kabul sizlerindir. Hepinizi hürmetle selamlarırrı. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Buyurun Cemalettin bey. 

CElVIALETTİN GÜÇDEI'IIİR- Aziz arkada.şlarım, ben de bu konuda iki-·uç 

cümle arzetmek istedim. 

Gerçi artık emekliye doğru ala~ bir arkadaşınız olmam itibariyle 

bu konudaki içtiyakımı tarif edişim belki başka türlü tefsir edilir. 

Fakat, bence lüzurrı olan bazı noktalar var, arzedeyim. 

Arkada-9lar, herşe;yd·en evvel kabul etmek l~zımdır ki, medeni bir 

camia kisvesiyle kıymetlendirilir. Tarihten beri süre gelen bir zeru

rettir bu. Mesela, Türk ordusu esva:psız da büyük ~ir mücadele yaptı, 

İstikl~l Savaşı kazandı, amma milletin imkanları olduguıvakit, bütün 
1 

bunlar yalın ayak sava~ kazandılar diye askerirrıizi, subayımızı :peri-
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çan kılıkta bırakmadılar. Tarinten bu yana hakimler, avukatlar, bütün 

hukuk tevzi edenler kendilerine göre yaptıklDrı hizmetin ciddiyetiyle, 

vekarı ile, az~metiyle telif edilecek kı~afetler ta~ıınışlardır. Bugün 

Roma'ya g~ttiyseniz, Papa'nın veya Vekilinin çok muhteşem esvaplar içe

risinde bulundugunu mli::;;ahade edersiniz. Muhteşem adalet sarayları ya

pılmıştır. Önunden geçerken vasıtaların korna çalarak hizmet etti~i 

binalardır bunlar. Bu itibarla, adaletin ciddiyetine layık, adaletin 

açısına layık, hakkın adına l~yık bir kıyafet taşınması zaruridir. 

Sonra bu, her arkadaçın kendi arzusuna göre, parasını verip a

lacagJ. bircse,ydir. Biraz evvel arkada :;amın temas buyurduğu gibi, moda

ya göre esvap degiştirilir, bir yeniliK olur terKedilir, dar olur ve

~a bol olur terkedilir de, o günlük kıyafet, o sokaktaki kıyafet her 

sene 800, 900, 1 000 kdsur lira ile mtitemadiyen temin edilirde, on 

senade veya onbeş senede oir verilecek bir~ara ile bu kisve neden de

e;L,:tirilmez? 

Bu i tibarla, · cevheri çamurda bırcıksak d8hi kıymetinden birşey 

kaybetmez, ama o cevheri, o pırlantayı bir al tın ın üzerine oturtursak 

elbette yerini bulur. 

Bu itibarla, adımıza 13yık, tarihi tekam~le layık, içtimai za

ruretlere cevap verecek birkılıgımız olm~lıdır arkadaşlar ve bu konuda 

yetkiyi de, uzun tetkikler yapmak, mukaJaseler Japmak, tercihler yap

mak, baroların fikrini almaK kaydı ile Yönetim Kuruluno tevcih eder

sek zannederim isabetli olur. 

Saygılar arzederim. (Alkı~lar) 

llA:ŞKAN- Efendim, müsaade ederseniz önert;eyi oyl::ırıniza sunu-

yorum. 

Raporda belirtilen esaslar i~inde JGni resmi kılı~ımızın ha

zırlanması, gerek bunun uy~ulama zamanı, gerekse en iyi koşullarla 

yaptırılması bakımından Yönetim Kuruluna ;yetki verilmesini kabul 

edenler ... Etmeyenler ... ( "'Anü:ışılmadı" sesleri) 

Tekrar oylarınıza sunuyorum efendim . 

Raporda belirtilen esaslar içinde yeni resmi kılıgımızın ha-
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zırlanması, ~erek bunun uygulama zamanı, gerekse en iyi koşullarla 

japtırılması baKımından Yönetim Kuruluna yetki verilmesini kabul 

edenler işaret buyursunlar ... Kabul etmeyenler ... 14 oya karşı ek

seriyetle Kabul edilmiş, Yönetim Ktıruluncı bu konuda yetki verilmiş

tir. ( Alkışlar) 

Gündemin 14 ncü maddesine gelmiş bulunuyoruz. 

" Gelecek olagan 3-enel Kurul toplantı ... ı_yer ve zamanının tes-

piti." 

Bu.konuda üç tanede önerge var, bunları evvel3 okuyacağım. 
" 197~ yılında yapılacak Jenel Kurultoplantısı suresinin en az 

Uç glin olarak tayin huyurulmasını öneririm. 

Sırası geldiğinde önerinin nazara alınmasını talep ederiz. 

Necla Ertel Refik Belgil Fadıl Altop Yaşar Önal 

Melih Sezen Orhcın Ar sol" 

BA'ŞKAN- İkinci öneQ;e.;, i oyu;; orum; 

" VII. Genel K-urul toplantısının yeni kurulmuş b:.ılunan lVluş Bo

rosunun misafiri olarak muş'da yapılmasında bUyük mutluluk duyacagı

mızı arzeder, bu yolda k8rar verilmesini mul:ıter em Genel Kurul tan is

tirham ederim. 

Sa;ygılarımla. 

Muş Barosu Ba~kanı 

Av.]\[. Sait Çeşni.sil" (Alkı:glar) 

BAŞKM~- Üçüncü önerge de şudur: 

" Türkiye Barolar Birli6 inin gelecek olaı:San 8-enel Kurul toplan

tısının: 

l- Mevsim dolayısiyle ulaşım e:üçlUklerinin de göz önünde tutu

larak Birlik Merkezinin oulundugu Ankaru'da yc_ıpılmasını, 

2- Konularımızın dana geni~ şekilde tartışılmasını temin gaye-

si ile gelecek Genel Kurul toplantısının: lO Ocak 1974 Perşembe, ll 

Ocak 1974 Cuma ve 12 Oc~k 1974 Cumartesi günleri, Uç günolarak 

yapılmasını arz ve teklif ederiz. 

Vasıf Üstlin Burhan Karaçelik" 
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BAŞKAN- Bu duruma ,söre, birinci ve üçüncüönerge aynı nitelikte-

dir. 

İkinci Öner e; e Ivlu::ş 'da ,y-apılmasını önermektedir. 

Bununla ilgili olarak Yönetim Kurulu Başkanı söz istiyorlar, 

_buyurun. 

BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Ba~kanımız, aziz meslektaşlarım, top

lantı yeri hakkında Yönetim Kurulunun bir önerisi yok ise de, toplan

tı süresinin üç .;sün olması hususunun kabulünü bilhassEl önemle istir

ham ederiz efendim. 

BAŞKAN- Efendim, ::,ıimdi aslolan toplantının Birlik lVIerkezi olan 

Ankara'da yapılması olduguna göre, başkaca da yerde yapılması için 

herhangi bir teklif bulunmadıgı cihetle, Muş Barosu'nun teklifi hak

kında lehte aleyhte konu~mak i~teyen var mı? .. 

IVIEID.mT ALİ ARIKAN- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAI\f- Buyurun. 

lVIEHMET ALİ ARIKAN- Muhterem arkadaşlarım, gelecek toplantı için 

yer intihap etmeden önce toplantının tarihi üzerinde durmak mecburi

:yeti vardır. Çünkü, 1136 sayılı Avukatlık Kanununun 19 ncu maddesinde. 

kesin bir hüküm vardır. Daha önce seçilmiş bulunan Birlik Başkanı sa

yın hocamızla, Yönetim Kurulu üyesi arkadaşlarımız dört senemüddet 

için seçilmiş bulunmaktadırlar. Yanılınıyorsam Ağustos ayında dört 

sene doluyor. O zaman ne olacak? Olaganüstü toplantıya mı gidilecek, 

bir olaganüstü toplsntı marifetiyle mi seçimi yenileyecegiz~ Yoksa, 

ola~an toplantıyı bekleyecek miyiz? Evvela bu hususun halledilmesi 

lazım gelir kanısındayım. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. 

BAŞKAN FARUK EREi.VI- lVIehmet Ali Arıkan arkada:;ıımın Barolar Birli

gi Başkanlı6ı süresi hakkında ileri sürdügü dJşünce bizi yakından il

gilendirir. Kanunun gösterdigi .sürenin yerine getirilmesinde mutlak 

zaruret vardır, arzederim. 

BAŞKAN- Efendim, şimdi evvela yeri için oylama yapıyoruz. Gün

demde, yer ve zamanının tespiti denmiş. Zamanı için bir tek önerge 
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var. 10, ll, 12 Ocak 1974 deniyor. 

Şimdi, her iki ön~r~eyi birleştirmek suretiyle, 10, ll, 12 Ocak 

1974 ... 

KEMAL SARIİEI1Aı-IİMOGLU- Usul hskhında sôz istiyorum . 

.BAŞKAN- .Buyurun. 

KEI\1AL SARIİBRAHİl\iOGLU~ Mu h ter em ::ukad8 .,;;ları m, sayın Hocamızın 

da teyidettigina göre, 8 A~ustosta toplantı yapılması gerekiyor. Onun 

için bunun oya konması mJmktin degil, kanun geregi. Yani zamanın oya 

degil, yerin oya konması kanun geregince yerine getirilmesi gerekli-

dir. 

Hürmetlerirole arzederim. 

BAŞKAl\f- Efendim, :;;imdi iki teklif var. Bunu sözlü teklif olarak 

kabul ediyoruz. 8 .ngustosta Genel Kurulun to~lanmasını. Bir de, 10 

Ocak 1974 te toplanması yolunda iKi teklif var. Evvel~ bu teklifleri 

oylarınıza sunaca~ım. 

8 .ngustos 1973 te Genel Kurulun toplanmasını kabul edenler ... 

(''Olağan toplantı mı?'' sesleri) OlabanUstü toplantı oluyor tabii. 

Ayrıca normal senelik toplantı yapılacak. Senelik toplantı mecburi-. 

dir. Başkanın süresi yönJnden ola~an~stü toplantı, ki bunu esas iti

bariyle Yönetim KurLılu kendisi görüş ur, isterse fevkalade toplantıya 

çagırır. Takdir kendilerinindir. 

KEMAL SARIİJ3RAHİ1ilOG-LU- Takdir olur mu? Kanun geregi ... 

BA:ŞKAliJ"- Konun gereğini Yönetim Kurulu caledir etmez ki Kemal bey. 

KEMAL SARIİBRAHİMOJLU'- O halde bunu niçin oyluyorsunuz? 

BAŞKAJJ- Sizin teklifiniz oldugu için Kemsıl bey. 

KElVI.AL S.AHIİBHAHİNlOG-LU- Benim teklifi m d egil, kanunungereği. 

Bk]KAN- Kanuni gerek i çin oylamaycı lJzum yok. 

O halde 10, ll, 12 Ocak 1974 de yapılmasını oylarınıza sunuya

rum. Kabul edenler ... Etmeyenler ... Kcıbul edilmiştir. 

Yerini tayin edecegiz şimdi. IVlu:ş'dcı yapılmasını kabul edenler ... 

Etm~yenler ... 3 oya kar~ı ekseriyetle reddedilmiştir. 

AnkBra 'da y apılm:::ısını kabcıl edcmler ... Etmeyenler ... Gelecek 
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Jeneı Kurul to~lantısı lO Ocak, ll Ocak~ 12 Ocak 1974 tarihinde.An

kara'da yapılması .ekseriyetle kabul edilmi~tir. 

~fendim, glındemin dilekler maddesine gelmi9 bulunuyoruz. 

Bu arada bir öneriSe var, okuyorum efendim: 

" Dilekler maddesindeki konuşmaların da, zamanın yetersizli6i 

sebebiyle, lO d~kika olarak sınırlandırılmasını arz ve teklif ederim. 

Hilmi Özarpat 

Mustafa Akalın" 

Ömer GözübUyük Zeki Gônenç Hüseyin Cahit O~uz 

BAŞKA.Tif- Önergenin aı'eyhinde KOnuşmak isteyen var mı? .. Yok. 

Önerge~i oylarınız~ sunuyorum. lO dakika olarak konuşmaların 

sınırlandırılmasını kabul edenler ... Etmeyenler ... ı e karşı ekseri

yetle kabul edilmiştir. 

Şimdi söz isteyen arkadaşlara sıra ile söz verecegim. İlk söz 

sayın Necla Fertan'da, bJyurun. 

NECLA ERTEL (~ERTAN)- Baro1:u Bir1iginin önumuzdeki dönem çalış

ına1arında nazara alınmasını rica ettigirniz dileklerimizi arzetmek is

tiyorum. 

Birinci olnrak, savunmsxnn teıninotını ve avukatın meslek masu

niyetinin ele alınmasını ve her:;ıeyden evvel bunun birteminata ba2,lan

ınasını,bunun için yapılınası l§zım ge1en çalışınaların bütün çalışmala

rın önüne a1ınarak bir an evvel temin edilmesi di1egimizdir. 

Savunma, birçok mahkemelerde çoK dar ınanada anlaşılınakta ve dar 

manada tatbik edilmektedir. Birçok mahKemelere ve bazı ınercilere göre, 

sanıga, söz alan avukatın nazırladıe,ı metni veya irticalen yaptığı 

konuşmayı onun ~özunu kesmeden dinlemeK gibi yanlı~ bir şekilde iefsir 

edilmekte ve verilen söz hakkını tam aLıraK kullanan bir avıJkat için 

savunma hakkını tam olarak kullanmı..,tır neticesine varılınaktadır. Be

nim burada kastetti6iın savunma hakkı, takdir buyurursunuz, bu degildir. 

Savunma hakkı, yani tüm savunmahakkını kasdediyorum. Müvekki1lerimizle 

teınasımızdan,mahkemede talep ettiklerimizden ve bir savunmada neler 

varsa bütun bunların hepsinden ... Bugün bu hak büyük yaralar almıştır. 

Bu yaralar için ~imdiye kadar Barolar Birligine vaki müracaatlarımızda 
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· tutulmu.,ı olan yöntemden' vazgeçilmesini, müracaatları.ınızın, bizim adı

mıza ilgili merailere duyurulup, cevabının bize verilmesini de~il, ya

ni bu bir nevi kendilerine postacılık külfeti yilklemiş oluyor, talep 

ettiklerimizin bir dava olarak taraflarından kabul edilmesini ve bunun 

bir hal şekline baglanmasını dileriz. 

Bunun için neler yapmak lazım geldi6ini elbette bizden daha iyi 

takdir edecektir görevli ınakamda bulunanlar. Acizane bu hususta ya

pılması ~azım gelenler hakKındaki fikirlerimizi de mUsaadenizle belirt

mek isteriz. 

Her ne kadar hukukun üstünlügü ladlı broşürde ı çok iyi tetkik 

ettigiın o broşurde hukuk devleti tanımı ;>,lapılmı.şsa da, bu hukuk devle

ti tanımı eksiKtir. Savunma hak:tcı hukuK devleti tanımı ile çok yakın

dan ilgilidir. Bu tanım yeniden ve esaslı ijekilde yapılmalı. Yapıl

makla kalmamalı, bu her yere yayılmalıdır. Herkes, hukuk devleti den

digi zaman bunun ne demek olduğunu bilmelidir. Kendilerinin, yani bu

gün yönetirnde bulunanların pek haklı olarak işaret ettikleri gibi, 

devletin, hukukun gücü devletin gücüdür. Savunmanın tam olarak söz ke

nusu olmadı~ı bir yerde,hukukun gücünden söz edilemeyecegine göre, 

Bir avukat müdafaa yaparken, yarın benim·başıma ne gelecek diye düşün

dügü zaman, orada savunma hakkı söz konusu olamayaca5ına göre, bir 

avukat en basit liılözlinden d:Jlayı, 'birçok misal Yerebilirim size, en son "" 

misal Ankara Barosundandır, sadece "kı:ıypak" kelimesini kullandıgı için 

altı ay mahkum olmuştur arkada,şım, kimsenin de haberi yoktur henüz, bu 

kadar masum sözlerden dolayı egerbir avukat tevkif ediliyorsa, mahkUm 

oluyorsa, o ülkedG savunma hakkı kagıt üzerinde kalmıştır. Yine biz,bu 

sene bu masele ön plana alınsın ve bu mesela mutlaka ve de kesin ve de 

bulunduğumuz çagdaki Türkiye'ye yaraşır birşekilde ve de hukukun en 

kuvvetli rüknu olan Barolar Birligi tarafından bir hal.şekline bağ

lansın. 

Bir sürü kanunlar çıkmıştır, bir stir~ kanunlar rleğişmiştir, bü

tün bu çıkan ve degişen kanunlar aslında savunmahakkını kısıtlamakta, 

çok zaman ortadan kaldırmaktadır. 353 sayılı.Kanunda yapılan değişik-
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le Ceza Usulü MuhaKerneleri Kanununun ~atbikatına ili~kin rnUdahale

lerle bu~Un tarafsızlıgından şüpheye dUşttibUm bir h§kirni veya h§kirn

ler heyetini reddetrnel( elirnden alınmı~ olduc!,una göre, benim savunma 

hakkımdan söz edilemez. Ben begenrnedi~irn, daha ba~tan taraf tuttugu

na inandıgırn bir h§kirni veya h§kirnler hayetini hem reddederniyecegirn, 

hernde savunma yapmış olacagırn ... Olowz böyle savunma lwkKı. Bununla 

mutlaka mücadele etmek gerekir. 

Ben mddefaarnı yaftı~ım gtin ve saatte bir rn8hKerne benim milda

fasını yazılı olarak verdii:,iffi bir zamand ::ı' d ::ı na o müdafacıyı okuırı:a,y a 

imk§n bulmadan kBrarı tefnim edecek ve bunun da adı savı..mm8 hakkı 

olacak ... Olmaz böyle birşey. ÇoK zaman a~ırceza mahkemelerinde he

pimi zin başına 5elrni ştir. Savunma hakKını y <:iz ılı olarak verirsiniz, 

bir dakika sonra da karar tefhirn edilir ve de sonra savunma hakkın

dan söz edilir. BUtUn bunlar sakirn usullerdir, bJttin bunlar yurdumda 

savunma hakkının zedelenrni~ oldugunu gösterir. Çok daha agır ve çok 

daha huzurunuzu işgal edecek ve belki sizleri rahatsız edecek . ırni

s§llere girmiyorum, sadece günlilk hayattan misôller vermeye çalışı

yorum. 

Yar.gı erkinin bir rıiknüdtir Barolar J3irlic;i. Yargı erki yascırna 

erkine elbette yol gösterecektir. Yasoma erki keyfemayaşa istedigi 

kanunu çıkaramaz. Ona yol göstermek bizim gdreifimizdir. N8sıl yapa

rız bu görevi? Dile6irn, bunu Barolar :birli;Sinin ,yaprnasıdır, o bakırn

dan söylüyorum. Biz çıkan kanunlarda, tabii bunlar için mazur görU

nUz, onlar benden daha iyi takdir edeceklerdir, dile6irnin bir kısmı, 

bir :;;ekli olanık sunrnok istedim. Çık<m kanunların hukuk jJrensiplerine 

neden ve ne derece aykırı oldubu Benolar .uirli,si tarcıfından hiç kuş

kusuz açıkca açıklanır, ortay cı konur. Çıkacak ki:ınunlar i çin Ba;.;;bokan

lıktan veya veldetten zamanında kendilerine örnekler verilmesi· ternin 

edilir ve çıKmadan evvel ikaz görevi, çıktıktan sonra tekid görevi 

yapılır. Bir d~ireden birbirine mtitenakıs bir dünya içtihat çıkmak

tadır. Bütün bu içtihatlar ar::ısındaki farklar yinede ortasa konmalı, 

bunun için icabederse kanımca bir mecrnua çıkarılmalı, bir yayın orga-
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nına sahip olmalı, her ne yapılm~lı ise yapılmalı, az buçuk içtihat 

. k~şme~eşli6inden kurtarılmalıdır. 

Bir tek noktayı daha SÖJleyece~im, çUnkJvaKtim bitmiştir, bu-

6ÜD halen tutuklu kaç avuk8t vardır? Bumı-Barolar Birlic:Si tespit et

melidir, temenni ederim; Bunlar niçin tutukludurlar, kendilerine na

sıl bir yardım yapılabilir va bir baroya sahipken, bir Barolar Bir

ligine sahip olmanın özlemini duymuş o kişi, Barolar Birligine sa

hip oldugu halde sahipsiz kalmanın acısından kurtarılmalıdır. Çolu

gu çocuğu aç mıdır, tok mudur, meslekta:şımız ne durumdadır? Bütün 

bunlar ara~tırılmalıdır ve bUtUn bunlar yapılırken, her zaman riayet 

ettikleri o ~dbire riayet ederek yapabilirlerse ne al§, ama yapamaz

larsa dile~imiz odur ki, bunlar bizim mesleki ve hayati konularımız

dır. Bunlar için icabederse o tedbirlerinden de biraz fedak5rlık gös

tererek bu meseleye halletmelidirler. 

Saygılarımla. ( Alkı,;;lar) 

BAŞKAN- Sayın İlnan Mertsoy. 

İLHAN MERTSOY- Muhtarem Divan, muhterem heyet, muhterem dele

ge kardeşlerim, dUn raporlar faslında konuşma imk§nı bulamadı~~m için 

kısaca maruzatıma başlamadan evvel Denizli'li kardeşlerinizin sel§m 

ve hürmetlerini ilatmayi bir vazi~e tel§kki ederim. 

Rapor hakkındaki dün yapılan konuşmalarda çok kıymetli arkadaş

larımız rapor üzerindeKi tenkitleriyle birlikte, dileklerini de dile 1 
getirdiler. Bu itibarla bendeniz dilekler mevzuunda konuşulmasını ar

zu ettigim birçok konuyu, kıymetli aıkada~larım ele aldılar. O iti

barla beni'lı konuşacaı:sım mevzu çok muhtasar bir hale geldi. Ben de bu 

maruzatımı gayet muhtasar aLırak arzederek huzurunuzdan ayrılmak ni

,yetindeyim. 

Evvelemirde kıymetli hacama birtakım .tenkitler yöneltilmiştir. 

Kendileri cevaplarını vermişlerdir, ama müsaade buyurursa biraz da 

Kendisini methedelim .· Buna belki ihtiyacı yok, ama, fakat bir Genel 

Kurul olarak kendisinin Jaydalı, müsmir ve fedakarane, vefcık§rca yap

tıgi çalışmalar:ı. da bir Genel Kurul olarak ne .derece takdir edersek 
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zannederim ki kendilerinde sev,si o nisbette fazla olacaktır. Bizim 

Barolar nirli6imize büyük bir 9ahsiyet kazandırmış olması ve bira

v~katın Tlirkiye'de mevcut olabilecegini ve nasıl Berlin'de hakimler 

var deni,yorsa, Türkiye'de de avukatlar var dedirtebilecek bir seviye

yeye getirilmesinde btiytik katkısı bulunan çok kıymetli Hocamı nuzuru

nuzda alenen te~ekkdr etmeyi ve tebrik etmeyi kaçınılmaz vazife te

lakKi ederim. (Alkıçlar) 

Muhterem arkadaçlarım, bir bin~ meselesi dunden beri konuşul

du, karara ba~landı. Filhakika, isteniyor Ki, bir bina yapılsın. Ben 

bina mevzuuna şöyle bir dilekle KatılmaK arzusundayım. Hesobettim. 

:Sir avukcıt arkadaşımız 500 lira bir fedakarlıktu bulunursa, lO bin 

avukat arkadaşımızdan 5 mil;yon lira bir sen2 içinde tedarik edilebi

lir. Bunu hepimiz bir hibe olarak, bir temettü olarak verebiliriz. 

Niçin kaçıyoruz? Bunun 9öyle de bir hesabı var: Hepimiz Ankara'ya 

gidiyoruz, duruşmamız falan var. Bilhassa taşradan gelenarkada~lar 

için bu bina büyük bir zarurettir. Ilir otele gidiyoruz. Ankora'da 

yatılabilecek b~r otelin geceli~i 150 liradır. İki gün kaldınız mı 

300 lira vereceksiniz. Bunun daha fazlası olabilir, 500 liradan aşa5ı 

~elmez. Normal olarak ben senede lO ila 20 defa murafaaya geliyorum. 

lO ila 20 defa murafaaya geldigim zaman da en az 5 bin lira harcıyo

rum. Halbuki, böyle bir binamız olduJu takdirde, gayet uygun birfi

yatla burada kalma imk5nımız olac8ktır. Binaenaleyh, senede 5 bin 

lira sarfederken 9 ben niçin 500 lira fedakôrlıkta bulunmayayım? .. 

Bu her arkadaş.için bahis mevzuudur. E~er barolar olar~k bir kampan

ya açar da, her arkadaştan asgari, fakir arkadaşlarımız olabilir ve

yahut da veremiyecek durumda olan arkadaşlarımız olabilir, ama bunun 

on mislini de ve~ecek orkada~larımız olabilir. Bu itibarla, bütün 

baro idare kurullarımız bir kampanya açar ve biz de iştirak edersek, 

şuna inanın ki, bir senede biz bu bina parasını t~darik ederiz. 5 

milyon lira büyük bir para degildir bizim Birlit;imiz İçinde. Onun 

için, benim bir dile~im olarak arzediyorum, organize etsin İdare He

yeti. Her baroya icabederse bir arkadaşı temsilci olarak göndersin, 
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bir komisyon kurulsun ve her baro takatı nibbetinde bu katkıya katıl

sın ve inanın bir sene içerisinde biz bunu toplarız ve işin de böyle 

bir riyazi tarafı meydandc.ı. Herhalde böyle bir binsys kcıvLıştuğumuz za

manda, ordu evlerinde rrrisal oldu15u vesile, 10-15 liraya kalmamız im

kan dahilinde o-lacaktır. Bir yem e;.:; e de 100-150 lira vermekten kur tu-

lacağız. 

Bunun dı~ında kendi yekarımızadaha uygun bir bina içerisinde 

kalmanın huzuru içinde de kalaca6ız arKadaşlar. Büyük davalara bü

yük fedakarlıklar icabeder arkadaşlar. Biz mademki bu işe giriştik, 

biz işte geldik, i~te gidiyoruz, nihayet şurada birkaç sene sonra 

ya sac; kal~rız, pa kalmayız veyahutta meslekten ayrılırız, ama bizden 

sonra gelecek nesil bizim çektigirniz bu sıkıntıyı çekmesin ve Anka

ra' da böyle bir binaya kavuşsun arK,adaşlar. 

Bir nokta üzerinde geniş münaka~a yapıldı; dışa dönük~ içe dö

nük mevzuu üzerinde. Artık buna ben daha derin girmeyecegim. Yalnız 

biz dışa dönük oldugumuz nisbette biraz daha siyasete yaklaşırız. 

Allah korusun, siyasetin içine de girmeyelim. Şurada iki gUnden beri 

izliyorum, bütün mümtaz arkadaşlarım istisnasız olarak siyasete gir-

-mediler. Herhangi bir ~ekilde bir siyasi polamik içine d~şülmadi. 

Bununla ne kadar iftihar etsek yerimizdir. O itibarla, dışa dönük 

olursa, elbetteki bCıtJ.n meselalere karşı Bc::ırolar Birligimizin fikri 

olacakiır, söyleyecegiz, hür düşüncele~imizi haykıracagız, amma bu 

hür düşünceler, sayınHocamızında izah ettigi gibi, bazen beyaz, 

bazen siyah olur. Siyahı mı kabul edecegiz, beyazı mı kabuledeceğiz? 

Ki o noktaya gelindigi anda siyasetin içine girmi~ oluruz, falanca 

partinin fikri, filanca partinin fikri olur. O itibarla dışa dönük

lüği:imüzde fov.ımlôde titiz olunm::ısını ve daho çok içe dönük olarak 

kendi meselelerimizi hallettiGirniz nisbette kuvvetimizin artacagını 

bir dilek olarak bildirmek durumundayım. 

Bilhassa üzerinde durmaK istedigim bir diğer husus hukuki te

minat meselesi beyler. Bu hakikatan mühim bir mevzudur. Hepimiz için 

mevzubahistir, hepimizin başından birtakım aoır hadiseler geçmiştir. 

c 
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Bu hususta bir misal vermek isterim. Bir doktor arkadaşımızJ:n tevki

fi münasebetiyle bir kaza;y~a gitmek durum~ühasıl oldu. Bize mübaşir ta

rafından şöyle bir h ab er ulaştırıldı: "Gelmeyin, avcıkat olarak .sizi 

de tevkif ederiz." dediler. Nasıl tevkif ederler b:ıizi, dedik. Bir 

tektip yaparız 1 iki tane adam buluruz 1 ;yalancı şahit tertip ediyor 

deriz ve tevkif ettiririz, dediler. Hakikaten üzerimizde bu nevi 

şeyler daima döner ve bu hukuki teminat meselesini garanti altına al-: 

malıyız ve hakimlerimizin kar;:;ıısında biz de aynı :;ıekilde be;yefendi 

olabilmeliyiz. 

Ben size sorarım ar.kadaşlarım 9 hepimizin birtakım yanlış taraf

ları vardır. Bizhakimlere beyefendi deriz 1 sayın.reis beyefendi deriz, 

ama hangi hakimden, sayJ.n avukat bey sözünü duyduğunuzu ben bilmi

yorum, ama ben 25 seneliK meslek haystımda rastlamadım arkadaşlar. 

Bu birazda teminatsızlıktan ileri 6eliyor. Biz de şahsiyetimizi ge

rek hakimler kar.,ıısında, gerekse savcılar karşısında miktarı kafi 

koruyamıyoruz, ama· bu_ıda teminatsızlıktan ileri 5eliyor. Hakikat en 

teminat meselesi bu derece mühimdir. Bu konuyu da dilek olarak arze

diyorum. 

Bunun dışında adliye ile olan meselelerimiz var. Çün.kü mesele

lerimizi tamamen adliyenin dışında mütalaa etmemize imkan ve ihtimal 

yoktur. Çünkü, adliye ile tamemen Birliğimizi ayırarak ayrı mütalaa 

etmemize imkari ;yoktur. 

BAŞKAN- Vaktiniz doldu e:f;'endim. 

İLHAN lVIERTSOY (Devamla)- Bitiriyorum efendim. 

Bu bakımdan, adliyenin birçok dertlerinide dile getirmeyi arzu 

ederdim, ama buna imkan kalmadı. 

Hepinizi hürmetle selamıarım efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Selahattin Aydın. 

SELJUIATTİN AYDIN'- Sayın Başkan, çok muhterem arkadaşlarım, kıy

metli dinleyiciler, evvelemirde memleketimizin en güzel beldelerinden 

birisi olan Antakya'da bizi bir araya getirmek suretiyle iki günden 

beri en büyük tevazu içinde agırlayan, misafirperverligin en güzel 
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örne~ini veren Hatay Barosuna Mara~ Delegesi olarak en derin saygıları

mı arzediyorum. 

Zamanın geçmi~ olmasını heseba katmak suretiyle bir iki noktaya 

temas edecee;im. 

Yapılan Thilttin konu~malar kendimizle il~ili 6Örtildti. Onun için,mti-

saade ederseniz hepimizin ıstırabını teşkil eden Genel Başkanımızın bir 

konu.,ımasında ifsıde etti,si üzere, hakim-s::ıvcı-avukat mlinasebetlerinin en 

verimli şekilde ylirtitlilmesini icabettiren, faKat aslında Lizerinde durul

mayan bir-iki noktaya temas §decegim. 

Muhterem aikadaşlar, bir memlekette savcı suç tistti ödenegi yoktur 

diye sokaklarda şoförlerle _pazarlı6 a girecek kad:;r küçUlürse, ben ada

let işlerine, sureti kat'iyede size hizmet etmeyecegim dipecek kadar 

latibali şoförlerle şoförlerle karşılaşırsa, eger bir memlekette hakim 

daktilosu bozuldugu için bankalardan daKtilo dilenma yoluna dUşmUş ise, 

e5 er bir memlekette hakim veya savcı yazılacak kan:ır i çin torba kanunu 

dolayısiyle zabı t kati bi temin edemi.Y l-ruz ı Bakanlık muvafakat vermiyor ı 

kadro kifayetsizligi, mevcut Kôtiplerin de rahatsızlıbı dolayısiyle bu 

kararı yazarnıyorum diyorsa, B6er bir memlekette adiiyenin temizli~iyle 

alakalı mübaşir kadrolarını almak bir mesela h::ılindeyse, eger bir memle

kette münavebeyle hakim, savcı ve katipler bir odada oturabiliyorlarsa, 

e6er bir memlekette içeri girdigi zaman eshabımesalihten bir vatandaş, 

karşısındaki adamın savcı mıdır, .. hôkim midir, kim oldugunu tefrik ede

rneyecek kadar pejmürde bir kıyafetle, kıyafet demiyecegim de eşya ile 

karşılaşıyorsa, oturacak sandalyesi, üstünde yazı yazocak bir masası yok~ 

sa, bu takdird~ bunun zararları yalnız adaletin vatandaşa telkin etmekle 

milkellef oldugu itimat ve tevecctihlin sarsılması ile kalmaz, meslek haya

tımızın yürütülmesi bakımından da hem maddi, hem manevi bakımdan zarar

lar göruruz. 

Ben onun için derim ki, bir memlekette hakimiere ve savcılara hticum 

etmeden evvel, neyi verdik de, neyi istiyoruz? Bu prensibin esaslı ola

rak halledilmesi lazım. İsteyebilmek için evvela vermek lazım. 

Kanunumuzun bir hilkmtinti hatırlatmak istiyorum. Bir kimsenin iyi 
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niyet iddiasında bulunabilmesi için evvel~ kendine d~şen ihtimami esir

gememiş olması icabeder. Biz bu memlekette evvelemirde bir adli reforma 

gitmeden evvel h~kimligin İngiliz hÔKimleri gibi haysiyetli ve şerefli 

bir meslek oldu~u inancını yayabilmeK istiyorsak, evvel~ bunu istemeden 

evvel hakirolerin mevkilerine, hakirolerin çalı.şmB hayatlarına, hakirolerin 

kararı sıiratli ve adil bir .şekilde verebilmesine muntehi beitlin idari ted

birleri almaya mecburbz. Bir savcı veya bir h~kimin sokak başlarında 

otobıis bulamadıgı için, mali durumunun da elvermernesi hasebiyle, geçe

bilecek bir teknik zirı::ıat ıncidürünün arabasını bekledigini gördügümüz za

man, hakiketen bunlara Lizi.ilmemek, ıstırap çekmernek mümki.in degildir. O 

halde, adiiyenin haysiyetini kurtarmak, maddi bakımdan bütün imkanların 

sae;,lanmasına bae;lıdır. Ondan sonra h3kimlerin seçilmesinde, avul{8tların 

intihabında, benim şahsi kanaatıma göre, her hukuk fakültesini bitiren 
' 

adamın iki yıllık staJ devresini ikmal etmesiyle hakim ve savcı olması 

prensibini kaldırmalı, birçok bakımlardan elernelere tabi tutulmalı ve 

fakat seçilecek olan vatandoşın hUkmünden ve kararından vatandoş tepe

den tırnago kadar itimat göstermeli. Bu işleri saglamadıktan sonra ha

kimlerden veyo savcılardan şu veya bu şekilde tek taraflı fedakarlık ve 

feragat isternek biraz zor olur kanaatindeyim. 

Bu meseleye böylece temas ettikten sonra, zaman kazandırmış olmak 

için, bu maselenin arkadaşlarımız tarafından biraz daha tahliline ve 

deşelenmesine fırsat vermeh bakımından sözlerıma son veriyor, en derin 

hürmetlerimi arzediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Cemalettin GLiçdemir. 

CEmALET·TİN GÜÇDElvlİR- Sayın Ba§kan, muhterem arkadaşlarım, vakit 

geçiyor. İki günden beri kesif bir mesai halindeyiz. Türkiye Barolar 

Birliginin bu çalışmaları zaman zaman gönül kırıcı bir kıvılcım çıkmış 

olmasına ra6men, tam bir göni.il birli6 i, bir ruh birligi, bir mücadele 

azmi içinde geçiyor. Bunu Türk hukuku ve meslegimiz için, Türk Milleti- . 

. ·.nin hukuki müstakbeli için b~.'lÜk teminat kabul ediyorum. 

Manzc.ıramız, içinde bı:ılundu.sumuz için, belki bütün azameti, bUtün 

tarihi kıymetiyle tarafımızdan müşahade edilmez, ama eminim ki,herbiri-
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nizin buyük bir gönul ncızuru ile katıldı.:5ı bu dBvBnıntarihi muhBkkak

tır ki, Türk hukuk tarihinde altın harflerle yazılacaktır. Bunun şere-

fi, ~esuliyet ve ı~rıtabı sizindi, ~erefi de sizlerin olacak aziz arka-

daşlarım. 

Sevg~li karde~lerim, deGinilen bir konu idi. Bendeniz dilekler 

faslında temennimi arzetmek istedim. Kanunla kurulmuş mesleki bir ~örgü-

tUz. Ancak, kamu niteligindeki kurumlarıo bir güç birligi mevzubahis ol

du6u zaman,muhterem arkadaşlarımız işaret ettikleri gibi, bendeniz de 

endişemi söyleyece~im. Bir temenni için yalvarış, biryakarış damlası 

elbette sabır kadehinizi ta}ırmayacaktır. Bir damla olarak kabul edin 

veya bir temenni olarak kabul edin. Şöyle derim bendeniz: 

Siyasi bir görüntüye düşulmeksizin, ideoloJik bir maksadın gUdUl

dtigü venmi yaratılmaksızın,yanlı} bir anlama ve yoruma asla fırsat ve

rilmeksizin gliç birligine gidilmesinde isabet vardır. Tasrih ediyoru~, 

siyasi bir göruntüye dlişulmeksitin, ideoloJik bir maksadın gtidlildü~ü 

vehmi yaratılmaksızın, yanlı} bir anlama ve yoruma asla fırsat verilmek

sizin gtiç birligine gidilebilir. Bu bir. 

İkincisi sayın orkc:ıdaşlarım, ticret meselesi. Bir asgari ücret var, 

bir de Uç mislinden fazla olamaz kajdı var. Yalnız avuKatlık hayatım 

19 ncu senesina basıyor. Bugünekadar Türkiye'nin muhtelif yerlerinde ve 

mahkemelerinde dava takip ettim. 5 senede, lO senede neticesini istihsal 

etti6im davada bile hakimler asgari ucretten uzaklaşmamıştır. Bu itibar

la, sagolsunlar, as~ari Jcrette daim olurlar. 

O halde, asgari ücret ve üç.misli hali varken, glinün iktisadi şart

larını danazarı itibare alarak, sayın Sarıibrahimoglu'nun temas buyur

duKları hususları tekrar etmeyeyim, onlar da göz öntinde tutularak, biraz 

insaf ile, bira~ iktisadi~artlarla, biraz irfan ile, biraz iz'an ile 

mütenasip bir yükseltıneye dogru götliralim şu tarifeyi artık. Gerçi tat

biK etmiyoruz. Gerçi özel sözleşmalerle Jasanın verdigi haktan istifade 

ederek bu asgari ücret zaruretinde el açmak, mendil açmaK zaruretine 

dü~müyoruz, amma zaman geliyor ki, yalnız mahKemenin takdir edecegi bir 

ücretle yetinilmek gerekiyor. 8 sene taKip edilen bir davada bir a6ırce-
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za mahkemesi size bin lira 0cret takdir ediyor. GUntin ~artlarına sırtı

mızı dönmenin, göz~mJzu kapam3nın ldzumu yok arkadsşlar. Biraz da re-

aliteye itibar edelim. 

Sonra, gruplar meselesi var. Arkadaşlarım, bu birinci grup~ ikin

ci grup, yani bölgesel ucret kanaBtimce ;:ıdaletsiz birç;ey. Orada yaşaytın 

arkadaş mahrum bölgededir; çocuç;ı_ımı ve;:;a eşini tedavi için bir vilayet 

aşırı hastaneye gitmeK mecburiyetindedir. Her sene bir iki sene seyahate 

gitmek zaruretindedir. Yani, imkanı az, hayatı daha mutevazi olan bir 

yerde yaşadıgı için mi eme6i daha az takdir ediyoruz. O da orada suç 

işleyen Ali'yi, o da orada şununla itharn edilen Veli'yi m~dafaa ediyor, 

İstanbul'daki. arkadaş da aynı ~eyi yapıyor, Muş'taki de aynı ~eyi yapı

yor. Üstelik İstanbul'daki arkadaş, AntaKya'daki arkadaş, Gaziantep'te

ki arkadaş yetişmiş,tecrUbeli, işi sDhunetle yUrtiten bir hakimin huzu-

runda bu dav<mını yurutJyor, Muş'(ftaki ::ırkc:ıd:cış, adslete yardımcı olmak 

vazifesini btitJn kem~liyle yaptıgı halde, ontı birşeyler vermek, hatta 

öı;sretmek mevkiinde kalıyor, tenvir etmek mevkiinde kc:ılıyor. Emeği bin

netice aynı konuda daha çok oluyor. Bu itibarla bu bölgesel ticret de 

ortadan kalkmalı. 

BAÇKAlif- Vaktiniz doldcı efendim. 

CEMALETTİN GÜÇDZl\lİR (Devamla)- Ba:?ilstune. 

Arkadaşlarım, ben bir-iki konuya daha temas edecektim, vaktim bit

ti. Yalnız gönlumden şu geliyor, arzedeyim. Bizi misafir eden şu aziz 

beldeniz ıstırapları var, ona dikkatinizi çekerim. 820 kilometrelik bir 

cenfip sınırı var. Bu cenfip sınırında 500 metre mesafeli bir mayınlama 

şeridi var, pasaportsuz seyahat etmek isteyen veya koşan koyununun pe-

i şinde mayının içine d~şen bir adamın cenazesi dahi oradan çıkartılamaz. 
ı 

1· Orada cenazesini kurtl3r', ku,,lar yer. 1918 sayılı Bir Yesa var. Buraya 

gelen bir turist dilkk5nda açıkca satılan eşyayı alır, götJrtirken yolda 

çevrilir, agır hapse atılır. Bilir misiniz ki, iki orta okul talebesi 

5 kilo sigarayı beraberinde ~ötUrdukleri için toplu kaçakçılıktan 5 er 

sene ac:,ır hapse mahkum edilmiştir. 1918 sayılı Yasa CenDp hududunda ya

şayan milyonlarca vatandaşı istıraba sevketmektedir. Bize nimet gösteren 
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bu bölgenin bu vesileyle dertlerini, ıstıraplarını da vasıtanızla Yö:ae

tim Kurulunun dikkatine arzediyorum. 

Sagolun arkadaşlar. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Denizli Delegesi :Behçet ÇomakotJ;lu'nun bir önerisi 

var, okuyorum: 

Kon5re Ba9kanlı6ına 

Dilekler faslında halen 20 ye yakın konu:şmGcı vur. 10 ar dakika

dan 200 dakika eder. Salon geceye hazırlanaca6ına göre, konuşmaların 5 

er dakikaya hasredilmesi önerilir. 

Behçet Çomakoglu 

BA~KAN- Önergenin lehinde ve aleyhinde söz isteyen? .. Yok. Ko

nuşmaların 5 er dakika ile sınırlandırılması hususcınu tasviplerinize 

sunuyorum. Kabul edenler ... Etmayenl~r.~. Kabul edilmiştir. 

Sayın Davut Selçuki .. . 

DAVUT SEL~UKİ- Vazgeçtim. 

BAŞKAN- Sayın Benç.et Çomako61U. 

:SEHÇET ÇOMAKOGLU- Vazgaçtim. 

BAŞKAN- Sayın Hikmet Turgut Sögütlü. 

HİKNlET TURGU'r SOGlİTLÜ- Vazgeçtim. 

BAŞKAN- Sayın Burhan Karaçelik. 

BURHAJ';r KARAÇELİK- Bir tek dile6 im olacak, o da şu: gündemin, gele

cek toplantıda gtindemin tespiti hususunda sayın Yönetim Kurulundan bi:r 

ricam var. Dertlerimiz çok. Burada Yönetim Kurulu çalışma raporunun 

tenkidi, tenkit hudutları i:,;:erisinde kaldıe;ı için birçok meselalerde 

hukukçu olarak görüşlerimizi ileri süremiyoruz. Umuma·açık bir toplan

tıdır. Biz hukukçuyuz. Hukuki müesseselerin kunümasında, geli ~mesinde 

biz söz sahibiyiz. Binaenaleyh, günd-::;mi tanzim ederlerkan serbest ko

nuşmalar adı ~ltında bir madde aklesinler ve rahatca görli§lerimizi ser

detmek imk~nı ver~inler. 

llk;;>KAN- Sayın İskender Özturanlı. 

İSKENDER ÖZTURAIUI- Se.gili arkadaşlarım, Yönetim Kurulunun saygı 

deç;er üyelerinden ve onların sev5ili.Ba;;ıkanından iki dilegim olacak. 

1 

-
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Birincisi, bize bir rapor sundular. Ve şif§hen de raporlarını 

tekrar ettiler Kısaca. Bu teKrarlarda ve raporda bizi kıyasıya eleş

tiriniz dediler ve biz de buna istinatla kıyasıya degil, fakat normal 

bir eleştiri yaptık. 

Ancak, bu elejtirilerimize tahammül edemediler. Bundan böyle eleş

tiriye tsıhammül etmelerini rica edeceğim dilek olarBk ve bizim eleştiri

ınizi hakaret tel~kki ettiler. Bizim eleştirilerirnizde hiçbir kasıt ve 

hiçbir ön düşünce yoktu ve asasen de olamazdı. 

Efendim, biz birbirimize kalplerirnizin but~n kanatlarını ve kapı

larını açmak rnecburiyetindeyiz. Biz birbirimize tolerans ile yaklaşmak 

mecburiyetindeyiz. Çünk~ tolerans tabiatın ilk kanunudur ve Gothe 18 nci 

,yüzyılda ".Felsefe Sozcüe;,ü" adlı eserinin bir yerinde, hepimiz yanılma

larla yogrulmuşuz, birbirimizin hatalarını karşılıklı olarak hoş görrnek 

rnecburiyetindeyiz, der. Tabiatın ve insanlı6ın bu kanununa önce bizle

rin riayet etmesi lazım geldigi kanısındayım. Aksi takdirde yarın kar

şısına çıktıgırnız hakimlerden tolerans bekleyemeyiz. 

Ve şunu dileyecegirn: raporlarında ve Konuşmalarında bütün tenkit

lere hazırız, açıkız, dedikten sonra,Konuşrnalara verilen cevaplarda bu

nun kapalı tutulması tarzında bur anlayış içine düşmesinler ve konuşma

larının sonunda da,Yönetiın Kurulu adına konuşmalarının sonunda da, acı 

uyarılar sebebiyle sizlere rninnettarız demesinler. Çalişma oluyor arka

daşlarım. 

BA)KAN- İskender bey, rn~sc:ıade ederseniz dileklerle ilsili konuşa-

lım. 

İSKENDER ÔZTUR.AJ.'ı'LI (Devarnl::ı )- Efendim, ikinci dilet!;im şu olacak-

tır: Bugtin gazeteleri okuyunuz, Barolarllirliç;inden geree;,i gibi gazete

ler bahsetmemektedir ve şu kanıda~ım bendeniz. Bir örgüt basınla, halk

la ve toplumla ili§kiler kuramazsa, o örgüt varolma niteligini yitirir. 

Basına yaklaşmasını bilmek, basına ul3şrnak, halka ulaşmak geregini ken

dilerinden bundan sonra daha dikkatle, dana olumlu bir şekilde ve aynı 

zamanda büttin çalışmalarını bu yönde yönetmek, bu yöne yönetmek suretiy

le, zaten kabiliyetlidirler, arkadaşlarım bunu yapabilirler, ama bu konu 
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o kadar önemlidir ki benim için, bizim sesimizi o 9ekilde duyurmalı 

ki Türkiye'ye arkadaşlarım, bir Barolar Eirligi ~oplantısı yapıldıgı 

zaman, baroların du~~ricesi nadir, baroların fikri nedir, barolar toplum 

için neler ya~mı~lardır, bunları biz burada dile getiriyoruz, birbiri

mizle konu-şuyoruz, görüşüyor-uz, ama Türk Ulusu b'ı.;ından haberdar olmazsa 

biz burada istedi5imiz kadar_konu.şalım, bu o-ldugum:.:ız yerde durmadır. 

4rkada.,;;larımdan ve sayın Yönetim Kurulu üyelerinden bendeniz bun-

ları diliyorum efendim~ 

Saygılarımla. (Alkı9lar) 

BAŞKAN- Efendim, iki dilek vı:u, bunları okuyoruz: 

" Cumhuriyetın 50 nci Kuruluş Yıldönümüne yetiştirilmek üzere 

"Hukuk Açısından Atatürk ve AtatUrkçüluk" me'yzuunda bir eser ortaya 

konması için yöne~im Kurulun§ görev verilmesinin karara baglanmasını 

arz ve teklif ediyorum, 

Kemal Kaya" 

BAŞKAN- Dilek·olar::ık Yönetim Kuruluncı sunulacaktır. 

Diger dilegi okuyorum: 

" Şifahen arzetti6im sebepler nazar::: alınarak: 

1- Sosyal Sigortalar imk~nlarının; iktisadi esasl~ra uygun ve 

israfını önleyen bir statu içinde, "Sosjcıl Bank" adı altında bir ban

ka kurulara~ işletilmesi için 5ereKli yasal çalışma ve teşebbüslerin 

yapılması, 

2- Sosyal Sigortalar Kurumu MudUrler KıJrulu ve Genel Kurulunda 

avukatların temsili olanaklarının hazırlanması i·çin gerekli teşebbüs

lerin ve iktiza ederse yasal-imkanların hazırlanması, zımnında Genel 

Kurulca Türkiye. Barolar Birli5i Yönetim Kurulana görev verilmesini arz 

ve istirham ederim. 

Say>3ı ile. 

KemEıl Sar:ı,ibrarıimoğlu." 

BA~KAl\f- Bu hususu da dilek oJ,arak ·ı önetim Kuruluna sunuyoruz. 

Şimdi söz sırası Melih Sezen'de. Buyurun. 

MELİH SEZEN- Sayın arkoua9lar, d~n ele~tirilerde bulunduk. Eleş-
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tirilerin soyut Kalmasından yana deGiliz. Yanii Barolar Birligi şunla

rı yapsın, bunlar yapılmamıştır, demek bence bir yerde soyut bir nokta

da kalmak demektir. Onun için, bugün temenni faslında aklımıza gelebi

len çalış~a yöntemleri hakkında bazı şeyleri söylemek için söz almış 

bulunuyorum. 

bir yönden dönemimizde Ana.Jasanın de~işimiyle ilgili çalı~malar 

içerisinde Barolar Birli6 imizin geçen seneki davranışının devam adece

gi · ~özuntJ de duymuş olmaktan dolayı çok kı vançlıy ız. Ancak, şunu hemen 

Kabul etmek l§zım gelir ki, Barolar Birligi Yönetim Kurulu bütün bun

ları yapmak için maddi imk9nlara sahip midir? Hemen şunu söyleyelim ki, 

bütün bu ara~tırmoları yapmak, önerilerde bulunmak, kanun tasisklarını 

hazırlamak ve zamanında ilatmek bir kuruldan isten~cek birşey degildir, 

bunu biliyoruz. Şunu ön8rmeK isteriz, toplumun sosyoekonomik olayları

nın verilerine sahip olabilmek için bizim yetanegimizin dışında bazı 

bilgilere sahip olmamız lôzım gelir. Bunların da yöntemleri vardır. 

Planlama daireleri, istatistiK daireleriyle sık sık temas kurulmak su

retiyle gereken toplumsal ve ekonomik bilgilere sahip olmak mumkundür. 

Bunun dı.,nnda, d ün de det!,indigimi z gibi, ve N ecl::.ı Er tel arkadaşımızın 

önemle uzarinde durdugu ve bizim de önemle ele almış oldu6 umuz savun

manın ba6ımsızlıgı ve doKunulmazlıgı meselesinde eger bir aksama olu

yorsa, bunun Barolc.r Birliginin Yönetim Kurulu tc;rafından Türkiye ça

pında ele alınması gayet tabii maddi imk§n~ızlık içinde olobilir. Bunun 

için Barolar Birlie:,inin elinde bir imk8n vardır. Türkiye'nin.baroları 

vardır. Türkiye'nin barolarında avukatlar vardır. Bu olaylar v<:ıki oldu

gu zaman, Barolar Birliginin talebi içerisinde derhal gereken üç kişi

lik, beş kişilik komisyonlar süratle olayı yerinde tahkik, Barolar Bir

ligi adına gerekıt raporu hazırlamak ve Barolar BirliGine süratle inti

kal ettirmek imkônına sahiptirler. Sanırım ki, b~ çalıgmaların da böyle 

olması lazım gelir. 

Sorgu meselesinde Avrxpa İnsan Hakları Sözle;:;mesine imka koymuş 

bir memleket olar::ık, ee;er ::ıKsay an o.')!.aylar varsa, ki oldugu h•tJsusundaki 

kanımızı dun söylemi9tik, bunun biran evvel insan hakları sözleşmesine 
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uygun ve Anayasamızın İnsan Han:ları ile, kişi öz,sürlügüyle paralel bir • 

noktaya gelebilmesi için gerekli müdahaleleri hukuK açısından etken bir 

şeKilde yapabilmek için, bütün. arkadaşların Barolar Birli~inin verecegi 

talimata uygun olarak çalışecaklarına inanıyorum. Herhangi bir arkadaş

tan, barodan bu taleiJ edildiesi zam:::ın, scıvunma hakkı ile ilgili oldugu 

için, dogrudan dot,ruya hukuKun geregi oldugu için, hukukun t2minatı 

oldugu için arkada~larbuna ko~arak i~tirak edeceklerdir. Barolar Birli-

gi burada yalnız degildir. Bunu söylemek isterim. 

Te~ekKür ederim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim, Bursa Delegesi Turt5ut Bulut 'un dileği var, tuta

nega geçmiştir, Yönetim Kuruluna sunulacaktır. 

Sayın Süreyya Öner. 

SJREYYA ONER- Vazgeçtim. 

BAŞKAN- Re:,ıi t İpek. 

REŞİT İPEK- Türkiye'nin en seçkin evlôtları ve meslektaşıarım 

karşısında konuşmaK fırsatını buldugum için kendimi mutlu addediyorum. 

Bu toplantıya vesil•e te.şkil eden H::ıtay Barosu' na ve Hatay' lılara 

peşinen şuKranlarımı arzederim. 

Arkadaşlar, zama~ çok geçmiştir. Kıymetli vakitlerinizi almaya-

cagım. Benim sadece birkaç temennim olacak. 

Sosyal Sigortalara tabi olan arkadaşların öd2miş oldukları pi

rimler mesleki giderler ar:::ısınds kabul edilmiyor. M2slekta şlarla vergi 

daireleri arasinda bazı çekişm2l2r, satDşmolar oluyoı. Benim ricam, " _ 

;elir vergisi Kanununun 68 nci maddesine, Sosyal Sigortaya gtrmek mec

buriyatinde olan arkadaşların ödedikleri piriml2rin mesleki giderler 

olaraK sayılınası i;in, 68 nci maddenin sonuna bir fıKra eklenmesini 

istirham ediyorum. 

Ayrıca, b2nden evvel sciz alan arkadsşlEır, Bsgsri avukatlık .ücret 

tarifesind2 m2mlek2t iki grupa ayrılmıştır. Bu da hakKaniyet ve eşitlik 

kaidelerine aykırıdır. Bunun da ileride hazırlanaesk asgari ücret tari

fesinde nazara alınmasını İdare Kurulundan istirham ediyorum. 

Ayrıca, Avukatlık Kanununun l65nci mtıddesinde, toplu altırak ve-
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k~let verenler ile, sulh ile sonuçlanan d~valurda iKi tarafın m~~tereken 

sorumlu olacagına dair bir kuide mevcut. Bu bazı suistimaliere yol açı

yor. Sulh ile beraber davadan ferag§t edilmesi halinde dahi iki tara

fın mUştereken sorumlu olması hususunda 165 nci maddeye bir fıkra ek

lenmesi dileginde bulunuyoruz. 

Avukatlıgın bir emme hizmeti ni teligina ;yükseltilmesi ve Türkiye 

Barolar Birliginin bir kamu müessesesi olarak Anay3sa'da ve tatbikatta 

yer almı~ olması hususunda messisi geçen ve bizi bu duruma ulaştıran 

Yönetim Kurulu ve Yönetim Kurulunun sayın B::ı~_şkanı ve ondon evvel mesa

ileri geçen arkadaşlarımı hürmet ve şükranla yadederek, hepinizi sevgi 

ile sel9mlarım. 

BAŞKAN- İdris AUı::ıyraK ... Yok. 

Sayın Hurşit Kangal. 

HURŞİT LANJAL- Sayın Ba.,;k3nlarıın 9 ş-eçkin ark::ıdaşlarım, bu saatte 

söz almak pek tı:ıbii büy Cik bir talihsizlik. E6 er B~:ılık8sir Barosu beni 

bir konuda t:SÖrevlendiımemiş olsaydı, ben söz :;ılmDzdım. Hele, dileK ola

rak ileri surece6im bir husus ~ahsi çıkarıola ilgiliolsaydı yine bu 

saatte söz almaktan gerçeKten utanırdıın, ama bir vazifeyi ifa zımnında 

söz aldıgım için, vaktinizi israf etmiş da olsam, beni mazur görmenizi 

rica ederim. 

~eçen Bursa'daki toplantıda dzerinde durdugum vek~let akti ve 

hizmet akti konusunda sayın Hocamız bir sene mehil almışlardı. Daha dog

rusu bu konunun işlenmekte oldu6unu ve oldukçalı sakıncalı bir konu ol

dugunu beyan etmişlerdi. Bu senerspor tenkitinde yine uzexinde durdu

gum zaman~ dılekler faslında konuya tekrar dcinmek hakKımı mahfuz tutmuş 

idim. Sayın Hocaının yine Konuya, tetkik edilmek kaydı~le de~indiler ve 

Konunun çok sakıncalı biryönUnd gayet samimi olarak ifade ettiler ve 

dediler ki, bu bir grup arkadaşımızın şu şekilde işine gelmekte, hizmet 

akti şeklinde tel~kki edilmesi faaliyetlerimizin, işine gelmekte, bir 

Kısım arKada9larımızın da vekalet akti şeklinde telakki edilmesi i9ine 

gelmektedir, dediler. Bence, konunun en sakıncalı yönü de i9te bu. Çünkü 

yarın bu yüzden birtakım mahrumiyatler alacaksa, ki böyle kaldı~ı sürece 



olaca~a benzemektedir, i~te o zaman beKledigimiz birlik ve beraberlik 

bozulmu§ olc.ıbilir ve korkarım konunun Uzerine çoK samimi bir şekilde 

ee;ilmi;ı olan Yönetim Kurulu ve sayın Başkanımız, haksız olarak bir grup 

arkadaşımızin tesiri altında kaldıgı ithamına maruz kalabilir. Benim 

kalbirnde böyle bir şUphe asla v~rit degildir, amma ol~bilir. Çtinkti, ko

nu muhtemelen btiyUk bir kitlenin, buytik bir meslektaş grupunun ma~du

riyetiyle sonuçlanacak istikamette 3eli~mektedir. Bugtin ... 

BA~KAN- l dakiKanız kaldı efendim. 

HUiı~;i·r KJI.N:.i-AL (Devamla)- O halde konuyu ·;,öylece özetleyeyim e-

fendim, bir iskikam kalmış. Bir vazifeyi ifa zımnında oldugumu söyle

dim. Bu öbür seneye talik edilmeden anıdg bir komisyon kurulmak sure

tiyle ve çgtı;ıan çıKarları temsil eden arkadaşlarında bulunacagı bir 

komisyon, içinde bulunaca6ı bir komisyon te1kil etmek suretiyle bu ko

nu s~ratle ele alınmalı ve mutlaka bir çözUm yolu bulunmalıdır. 

İkinci nokta, dergi hususundaki dileklerim, daha dogrusu tenkit 

faslındaki beyanlarım, sayın llocamızca cevaplandırılmadı. Zannediyorum 

konu ele alınacaktır. rani içtihatlar dergisini kasdediyorum. 

Sözlerimi bitirirken, Hatay Barosuna gösterdigi misafirperver

likten daLıyı ve yeni lwrulan bir baro olmasın::ı r::ı.smen l'lluş Barosuna da 

yaptı~ı n~zik davetten dolayi teşek~Urlarimi ve 1dkranlarımı sunarım. 

Hepinizi saygı ile selômlarım. (Alkışlar) 

BAŞKJI.N- İsmail Munz:;an. ~ 
İSlVlAİL MUNJ.AN- Scıyın BayK:an, kıymetli meslektc:qlarım, bugün şu 

anda idrak etti6imiz kongrenin son dakikal~rını yaşamaktayız. Tenkit 

fasılları bitmiştir. Yalnız ben bir temenni için huzurunuza çıktım. 

O tamennim de şudur: 

Benim hukukçu olmamda uuyUk feyz ve yarJımü:ırı bulunan sayın 

Hocamdan, Genel Başkanımdan dileKlerim olacaktır. Hocamıza hakiketen 

sayglmız sonsuzdur. Bunu böyle bilsinler, ·ama ben kendisine saygılı 

oldugum kadar, huku.cr idrcıxine,insanlık şohsiyetine de saygım ve ba(i,lı

lıgım vardır. Ben buraya bir baronun delegesi olarak gelmiş.bulunuyo

rum. Evvelemirde ara,y::ıcagım h·ukuki tatbikatın olmasıdır. Bunu göremez-
.,. 
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sem elletteki üzJlece6 im ve tenkitlerimi yapac~gım. 

Bendeniz sayın Hocadan, ~elecek kon~reye sarih hesapla 3elmesini 

istiyorum. Sayın Hocaının bcı.,ıka giderler n arnı ol tında, 258 numaralı ka

palı bir hesapla Jelmemesini temenni ediyorum. 117 nci maddenin 4 ncti 

fıkrası sarihtir. Genel Kurul hesapları dl~netler 9 inceler ,diyor. Bu ya

pılmadı. Gelecek devre için istirham ediyorum, kendileri nezi~tir, 1 ken
dileri tenezzül etmez, bunu huzurunuzdu söylemeyi vicdani bir borç bi

liyorum, amma bir hukuk kurulu içinde böyle kBpalı oldugu kadar demeye 

lüzum ;yok. 

Delegelik görevimi yapomadı~ım için aldı~ım 500 lirayı iade ede

ce~imi huzurunuzda beyan ederim. Hatay Barosuna tebriklerimi ve teşek

kürlerimi de sunarım. (Alkı~lar) 

BA')KAl\1- Kem::ılettin Sörımoz ... Yok. 

Hilmi Ozarpat. 

HİLMİ ÖZARPA'l'- Sayın arkada_,;larım, bendeniz hızurunuza avukatlık 

teminatı ile il5ili tek bir kanun bo 9lubunu dile getirmekle iktifa ede-

cee,im. 

Biliyorsunuz, yeni Avukcıtlık Kanunu, avukatlaro karşı işlenen suç

ları, görev sırası.1da avukatlara kar.gı i;~lenen s:.;ıçları hakimler e karşı 

işlenmiş sayıyor. Yine avukstın görevini ;y aparkan, veya görevine müte

allik olmaK üzere işledi3i suçlardan dolayı hakkındaki soruşturma ve 

kovu • .;:turmayı özel hükLimlere tabi tutmuş bul-unuyor. Sebebi de, olur olmaz 

olaylardan d-::ılayı avukatı sanık sandalyesine oturtmamcık, kendisine bir 

teminat tanımaktır. 

Aynı teminatlar h3kim, savcı, Danıştay mensupları için şahsi suç

lardan dalayıda tanınmış ve özel bazı hUkUmlerle ~anzim edilmiş oldugu 

halde, avukatlar hakkında şahsi suçlarındandolayı böyle bir düzenlemeye 

avukatlık Kanununda tesadüf edemiyoru z. Bunun neticesi olan:ık da, basit 

bir trafik suçundan dolayı dahi, hatta trafik raporu lehine bile olsa 

bir avukatın polis karakolunda ifadesinin alındıgını, suç Ustü savcısı 

tarafından da deliller toplanmadan mahkemeye sevkedilip sanık sandal

yesine oturtuldu~unu görmekteyiz. Bunlar hem avuKatııkvakar ve ho;v;siye-

--------------------------------------
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tiyle bagdaşmaz ve hemde adaletinitibarını sarsıcı harekatlerdir. 

Bendeniz avuRatların çahsi suçlarından dolayı haklarındatekibat 

yapılmasın, onlara imtiyaz tanınsın demek istemiyorum, fakat birh8kim, 

bir savcı, bir Danıştay raportöru şahsi bir s~ç işlerse ne gibi teminat

lara sahipse, avukatın da aynı teminatlara sahip olması lüzumunu müta

faa ediyorum. ve bununçıkarılacak Avukatlıl{ Kanunu tadilatında mutlak 

surette göz önünde tutulmasını sayın Barolar Birliği Yönetim Kurulu 

Başkan ve üyelerinden istirhamediyorum. Bunun tatbikatta bazı mahzurla

rı müşahade etriıi§i .ve hatta acısını çeKmiş; bu yıizden de bir savcıyı 

adalet Bakanlıgına §ikayet etmiş bir arkadaşınız olarak bu konu üze

rinde durmuş bulunuyorum. 

Hepinizi sonsuz say~ı ile selamlarım. 

BAŞKAN- Et'endim, söz sırası Demiralı Özeıkıncı'da. Kendisi di

leklerini yazılı ol::ırc;k Ba.:;ıkanlı6 a sunrnu;:şlardır, okuyoruz: 

., 1- Adalet Bakanlıc;,ı nezdinde te9ebbüs yapılarak bir Hukuk Şu

rası kurulmasının6ereginin Yönetim Kurulum1.ızca ele alınmalıdır. 

2- Meslekten ayrılan bur avuln:ıtın Unvanını kullanma hakkının de

vamının sa~lanması-hiçolrnazsa meslekte balli sJre kalmıJ olanlar için-

3- 1.1.1970 tarihinden sonra Sosyal Si~ortalara girmekte olan 

Avukatların.bir devre sonra sigortı:ıy8 ba:;ılatılmasının önlenmesi, 

4- Tvieslegin zaruret ve faydası (TRT, ~v. v.s) vasıtalarla pro

paganda edilmeli. 

5~ Afyon Barosunun, Hatay Barosunun misafirperverligine en derin· 

ve candan teşekkürlerimi ilatirirn. 

Saygılarımla. 

Afyon Delegesi 

Demirali Özakıncı" 

BAŞKAN- Yönetim Kurul~una tevdi edilmiştir. 

Erdurum delegelerinin dilekleri var. Tutanaga ggçmiştir 9 Yönetim 

Kuruluna iletilecektir. 
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Li.JSJ'A:Ci'A ii.I'~ALIN-- Iviuhterem Bc:::)kc:ın, sayın arkad larım 1 bu dilekler 

mevzuunda söz sırası celd 6 ı zaman, not etti 0 im hususları daha önce 

konı.,qan arkada l2rım cUle irmi~ oluyorlar, dolayısiyle bizlerin 

sdyleyececii pek bir]eykalmıyor. 

Ye:ünız ben geçen sene 18 madde cli.Üinde dileklerimi söyletTıi} ve 

önerge halinde verıni]tim. ~akat bu seneki raporda bakıyorum, bu di-

leklerim yerine iriLıemi,;. Gerçi bur.c;dalü konu:üıalur teype c;,lını-

yari fcı.kut lıer;ı.alde kom<.,;llLllcırEıız eksik geçiyor, on:.m için yerine 

getirilmemi; olabilir. Eir d~h~ki toplantıl2rda stenolar tutularak 

yerine irilir. 

Birde h~kimlerle olan durumlarımız var, hangi sevzuda avukatın 

dosyayı tetkik edece0 i ınalOm ol halde, bazı hflkimlerimiz dosyayı 

tetkilc ettirmiyorlar KencülerinG lc:,nunun açılr hukl.,;cnlerini soyledi-

0 imiz halde tetkik etr11eL:. imk2nını bulc:,mıyoruz rıo syalo.rı. Bu husus 
' 

Lizerinde de Yoneticn KurLllunca durulr;ıasını istirhar:ı ediyorum. 

Vakit geçtiui için hepinize saygılar sunarım. 

BA~KAN-- Yonetüı KuruL.,nca verilmi) bir öner [',e var, okutuyorum. 

esi H .. k~et Tunc~y'ın vefatından dolayı tazi-

yetlerimizin merhumun ailesine iletilmesini arz ve rica ederiz. 

Far"LJlc EREIII ve Yi:Jrıeti,ıı Kurulu elcri, '' 

BA,,KAN-" Di vanca c,erc0 i :ırerüıc r.etirilece:;k-Gir efendirıı. 

Tasnif heyetinin tutanacı gelmiştir, okutuyorum. 

11 r. B. 3. VI. G-enel Kurul 1'8snif Heyeti Tutcma0ıdır 

Ad çelcme su·re-Gi:yle seçilen _ asnif etine Av o Ali Dirıç 'in Ba:_,;--

Kaya ol u halde Denetler;ıc:: K~'rı_üu oy sc;mrlı, __ ,ı e:,çıldı, i./cirak adedi--

nin 96 oldugu gör , z:c:rfls:rc[sm birisi Yemetim Kuruluna ait oldu0 u, 

yapılan -Gasnifte: 

Vecl.at BurcuoL;lu' nun 81 ( seksenoir), Vc:sıf Ustcm' ,;m 79 (yet"ıi j 
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dokuz), :F'elımi Özçelilc 'in 74 (;;d mi jdort) ve Y c_:r Unc.l lG ( n<:ü tı), 

'ın iki)er mutober 

oy aldı 0ı anla~ıldı. 

Yonetirn Kurulrı s:::mclı 0 ı c:çıldı" 97 ( doksanyedi) ze:1rfın çıktı,_:Sı, 

23 tanesinin bo ol 

7l (yetnü~bir) adedinin _Ziye Bil::;el (2) oycın .Suin 1altc:;oGlu., ı ( ir) 

bıt hep birlikte imza altına olınıp oy pusulaları ile birlikte Di-

v~n Ba)kanlıGına teslim için Sandık Ba~kanı Ali Dinç'e teslim edil-

di. 6 Ocak 1973 H.~'ı.T"}Y 

S .ndık Ba.]kanı Üye 

Ali DİNÇ 

(Alkı:;ılar) 

Kemal K2ya Kemc:ılettin Sönuıez" 

emin can maddesine gelmig 

bulunuyoruz. "' R•.rlik Bc::jkanuıın 

nım, oziz dele~e arkada0larım. 

Eo.~>kanınc' ve onun çok de::;erli arkad arına te~ekkUrlerimizi Yönetim 

kurulu adına ve mUsaade ederseniz sizler adına da arzct~ek isterim. 

Yılda bir çok tatlı c~Unler geçirebiliyoruz. Bunls.rın fH:rJ: biı~ 

tar-cı,,ma içinele olu:,ımurn c:w.tlı..üu(:;umuzu cL-:-:lı.::ı cla 2rttırmcıktcıdır. En 

yakın seveilerimiz dcim2 onlurla hereber olac~~tır, s olsunlar. 

Dilel-dere ::;elince: Bunlc:.rın b o.k bir kısmında mutıtereuı .:ırl:.:idu;,;-

larıLıızla berc.:beriın. :Bunlar arasında daha evvel Yüne-Gim Kurulcıcmzda 

çalı::,ıma lconusu olınu:~ bulunanlz:ır haklunda çok kısa oluıalc kc;,ydiyle bazı 

açıklamclarda bulunmak Uzbre mtisaadelerinizi rica ediyorum. Vaktini-

. zi daha fazla c:clt~ıamal-~: ve sizleri dulıcı fazla yarmamak gayreti içinde 

olaca[__i,ım. 

Daha evvelki konu';inıaud2 Cumhuriyetin 50 nci yılı hazırlıkları 

hakkında bir korllisyon kurmu.] olduGumuzu srzetmi;,:tim. Bu Komisyonun 

Ba,;kanı sayın Ferruh Derelj_ 'dir. Bu lmtlacr:anın a.c,ırlli_sl :L::;tanbul ve 
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Anlcara 'da olaca(jı ndan, Gncc:ık bür;::larda sesirııizi daha iyi duyı.,ırabi-

lirdik o Çalı ~:rnc:üarıilllZ) A tat iirk' Üc'l hukuk inlrilabı nın d L1rıyc.ya a·c.yu

rulması ;Jeklindedir. Bu toıüc::mtı milletlerarası bir tO}llantı eklin-

de de kabul edilebilir. Bu konuda yabsncı bazı ilim adamlarıyla, bU

tUn baro ba.şkanlarını İ::.; tanbul 'a davet etmek için bir hazırlıle içe-

risinde,yiz. 

Bunun dı0ında avukatlık Lnesle,_,i lıaklnnda, devletin kanunsuz dö--

net-..ılerini de samak L1zerc ilk eünlerinden zamanımız~ kadar bibli-

yografyasını kı sc:: özetlcrle tes::_Ji t etmek istiyoruz. Ankc:ıra ve İst an--

bul'da, eski yazıları da bilen arkada arımızın yardımiyle, katıl-

masi;ırle iki. kor!lisyon çalıçm;:ü:c;rına ba~lcı.mı :}tır. :Su korııisyonların ka-

nsatleri _bu a;/ :içinde Y~netim Kcırulunuzda tartı:}ılacaktır. 

Bunun hakkında olgunla:;>~aı~c bir tasarıyı :;:u anda sizlere suns.bile··· 
nı 

cek durumd:?c dcGiliz. Anc2l\:, Cu:rıhuriyetin 50 nci yılı/bize yalnf,)ır 

şekilc1e kutlamak için çalıJmalarımıza devam ediyoruz. 

Bir arkada]ımız, sosyo-ekonomi~ konularda bir komisyon kurul-

mc;.sı fikri uzerirıde durl:.ular. Demirıki ko yine unutr:ıu,; ola-· 

cat:,ını. Ekonomik kar:ıu diJzeııi üzerinddci ileri fikirlerimizi olgı:mla:o,;--

tırıp sizlere sunabilc1ek Uzere ,;ıetilleketüıizüı tarıınc:ıı;; aydın fikirli 

ekonomik bilim adanılarıyla bu konuda ün yapuı meslektaJlarımızın ka-

tılacagı bir toplantıyı nlerde bajarabilmek umidi içindeyiz. 

Böylece Y.·ne cic.ı Kurulumuzun bu konudald çalı.c,<J2larının neticesini 

önümUzdeki genel kurulda cizlere sunabilecegimizi zannedi~orum. 

Savunma konusund2 kurulumuzun çalı.jmuları yal::ında ornekleriyle 

takdirleriniz e s:.mulacaktır. 

İnsan hakları konusund~ bir çalı~mamız mevcuttur. Türk avukat

larının İnsan fLJdarı Komisyonuna ve Adalet D:i,vanına kadur gidebil-

meleri, davaları oraya kadar gottirebilmeleri ~erekli hale gelebile-

cektir. Kendi davalarını oraya 

ne de tiiünymun eli,_, cr mcliılel:etlerinde yoktur. Bu ncelerıle, T~rk avıi-· 

katlarının milletler .rası r"ıahkemelcrde savunucuıu:k hai>:kıcıı elde ed e-

bilmeoi kadar tabii bir ~ey olamaz. 

1 
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lv:Lu:ç B&rosunun çok nazik davetinin kar,,;ılanma icıkô.nının buluna

mamasından biz de Uz·)inUz, Ama bu nazik cLwet hiç unutulmayacaktır. 

Mutlaka bunun gere2:.ini, bu D e ne kar ,::ılayarno.dıJımız bu taleplerini 

belki de sizlere yakında biz getirece~iz. 

Bazı arl~adaşlarımın tenkitleri ne uy gı:ın cevaplar verememi:; ola

bilirim. Bunun kmsuru lasrnen c,;;u r;nkrol:'onda, kısmen de not alırken 

atlamı:) veya anlc::ı:'/2illiL1l;,i olmamdadır. Bunun dı jında herhalde bencten 

kasıtlı bir durum beklemezler. 

Genel Kurulumuzun tutanaklarının geç gönderilcüGini söylediler. 

Geçen sene Genel Kurulumuzun cıldı,j"ı kararlar ve tutanak 15 2,ün içinde 

arkadaçlarımıza postalandı. 15 Gün herhalde uzun bir s0re sayılmaz. 

Steno[;rafların korm.0 m<ıları do'-"ru kcıydediiJ etcıew~leri i.izen.nde 

t~tizlikle duracagız. Ksndileri Turkiye BüyUk Mc.llet Meclisinin ste

no&,raflarıdır, Ayrı ca tey:ple ikinci bir l(ontrol ya:pıL1aktadır. Bura

da aldı6ım notları da nazc.rı itibare alarak ben de bizzat asla uyg-un

lugu kontrol etmeye çalıjacaGım. 

Genel Kurulumuzun bu c;urıgeçtil<:çe det:~eri artan toplantılarınıq. 

daha da deG·er b:.izanacc;(_,ını :ııüjdele:nelc durumunda;yız. 

Arkada]lar 1 herhslde bj_z birr;eyler :ırapıyoruz. Ve demyanın bt.ıtiin 

ülkelerinde avukatlık 'Tieslecji bu çabala:.~Lo; J:;:urulmaktadır, geli.,:mek

tedir. Ben her geçen gUn ınesle~imizin nasıl ilerlemeler kaydetti~ine 

şahit olmakt~yım. 

Konu:]mzılardan bazıları üzerinde tehevvLire lwpılclıGımı arzedebj_ ... 

lecek dururndayım. Bununla ber2,ber bu kum-1.rum herhalde baGıi]L.1nacaktır 

Özellikle İskender arkada0ıından sevgimi geri aldıGı~ı sbylemi0·

tim, Sevgimi iadeten kabul buyurmsıarını takdirlerine arzederim. 

U,iddetli alkı:,>lar ve "Brc::von cesleri) 

Bu güzel toplantının bü l:cadar buyulc :cmlayı ,.la :;eçme si, benim 

meslek hayatımda Barolar Birliui Bu~kanlıbım sUresince hayatımın en 

tatlı hatırası olacaktır. Zaten haya~ıında bundan b hiç bir mev-
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kii ksbul etmedi~iın için, beni anc~k buradan inerken görebilecek-

siniz. 

SayGılarımla. (Ayakta sürekli ve :;;irJcletli alkı.~,lar 1 11 13ravo" 

sesleri) 

JJA.)CAN- Genel Kuruluw.uzun çalı:,;maları bu suretle son<:c ermiş bu·· 

lunr.o.aktadır. 

'Toplantıyı kapatıyorum. 

KAPANMA S1-l.ATİ: 18 lO 

Genel Kurul Başkanı 
Av. Nabi İNAL 

(Hatay) 

Üye 
·Av.Cemalettin GÜÇDEMİR 

(Gaziantep) 

Genel Kurul Başkan Vekili 
Av.Mahver ÖZTOP 

(Mersin) 

Üye 
Av.Mahmut EROGLU 

(Adana) 




